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Belső hangok 
Mami, figyelsz  rám? 
Emlékszel még arra a varázslatos éjszakára, amikor annyira 

szeretted a papát, mint talán még soha? Bele akartál olvadni 
testestői-lelkestől. Csak adni akartál... és kaptál. Egy parányi 
életet, engem. 

Tudom, megérezted a pillanatot, amikor megérkeztem hozzád. 
Csend, alázatos öröm, nyugalom, kifejezhetetlen  boldogság szállt 
meg, és engem magadba zártál. 

Akkor még örültél. A titkod voltam. Figyelted magadat, és 
benned engem. Jaj, de jó volt, mami! Belülről éreztem a mele-
gedet, a szíved lüktetését. Azt mondtad: „Most egy lüktetéssel 
több, mely itt muzsikál a holdas éjszakában. Tegnap még nem 
volt, s ma már itt piheg..." 

És egyszer csak nem akartál. 
Önként bementél egy orvosságszagú, rideg helyiségbe. Aludtál, 

amikor a kérésedre kiszakítottak belőled, és a méhed egy nagy 
sebmező lett. Nem is hallattad volna, ha kiáltok, nem Is érezted 
volna, ha kétségbeesetten beléd kapaszkodom. Mami, és soha 
nem simogathatlak meg, nem tudok hozzád bújni, nem fogsz 
tanítani járni, beszélni. Nem tudom meg soha, kinek a vonásait 
őrzöm. A szemed soha nem lát meg engem. Nem találkozhat a 
tekintetünk. 

Egyedül vagyok, és fázom. 
És te gondolsz néha rám? 
Tudod, mami, az ember semmilyen körülmények között nem 

lehet annyira elkeseredett, reményvesztett, vagy önző, hogy ne 
hagyja élni az életet. 

H. M. 
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PÉNZ 
ABLAKBAN? 

- avagy egy tollvonás, 
ami milliárdokat érhet -

Még a kárpótlási törvény el-
fogadása  előtt az Állami Va-
gyonügynökség (ÁVÜ) vissza-
menőleges hatályú intézkedése 
borzolta a kereskedelemben, 
vendéglátóiparban dolgozók 
kedélyét. 

Április 1-i hatállyal az 
összes szerződéses és bérletes 
rendszerben működő boltot, 
üzletet a saját kezelésébe vet-
te, az eddig fenntartó  vállala-
tok jogköreit, bevételeit egy 
tollvonással megszüntették. 

Mit  jelent  ez az Élelmiszer 
Kereskedelmi  Vállalat  számá-
ra? 

Pataki Károly, a vállalat 
igazgatója beszél az új hely-
zetről: 

- Az igaz, hogy az előpriva-
tizációs törvény utalt arra, 
hogy ezek a boltok elvonásra 
kerülnek, de hogy mikor?! Ezt 
az anyagot a múlt hét végén 
kaptuk meg, és visszamenőle-
ges hatályú. Egyéb jelzést előt-
te nem kaptunk. 

Én úgy gondolom az ÁVÜ-re 
elég nagy teher nehezedik. A 
privatizációs törvény keretében 
mintegy 7000 üzlet kerül el-
adásra. Ennek a levezénylésére 
az ÁVÜ-nek nincs elég appará-
tusa, így az orrzágban minde-
nütt, mint ahogy velünk is, kö-
rülbelül egy hónappal ezelőtt 
kötötték meg a szerződést, 
amiben az eladás lebonyolítá-
sát '•ánk bízzák. Az eladásra 
szánt boltok nyilvántartása, 
adataik feldolgozása  is időt 
igényelt, ezért emiatt gondo-

lom úgy, hogy a boltok 
visszamenőleges hatályú elvo-
nására ezért került sor, most és 
ilyen hirtelen. 

A vállalatnak kevés ideje 
maradt a szerződéses és bérle-
tes boltok vezetőivel a szerző-
dés módosítására. 

Április 1-től minden szerző-
déses üzemeltető magánvállal-
kozói igazolványt kell, hogy 
kiváltson. Az alkalmazottaknak 
jogilag is ő lesz a munkáltató-
ja, áthelyezéssel elkerülnek a 
vállalattól. Ez azt is jelenti, 
hogy az új munkaadó végzi 
majd az összes bérrel, társada-
lombiztosítással, egyéb munka-
jogi ügyekkel összefüggő  ad-
minisztrációt. 

A bérlőknek, szerződéses 
üzemeltetőknek többletköltsé-
get az átalakulás nem jelent, a 
változás annyi, hogy a bérleti 
díjat ezek után közvetlenül a 
tulajdonosnak (IKV, magánsze-
mély) fizetik,  a bérrel és egyéb 
járulékos költséggel csökken-
tett, hisz ezeket már maga fi-
zeti, átalánydíjat pedig az 
ÁVÜ-nek fizeti  be. 

A mi vállalatunk esetében ez 
az ÁVÜ-höz kerülő összeg a 
vállalat egészéhez mérten nem 
túl nagy, egyrészt, mert vi-
szonylag alacsony árréssel, 
10% körülivel dolgozunk, más-
részt az eddig hozzánk befize-
tett nyereséghozzájárulások 
egyrészét a bérleti díjak emel-
kedésének kompenzálására 
használtuk. 

(folytatás  a 6. oldalon) 
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Onkormányozgatunk 
Be kell vallanom, maradandó 

nyomokat hagy bennem a városi 
önkormányzati közgyűlésről fel-
vett televíziós csatározás. Keserű-
ségemet fokozza,  hogy polgártár-
saim arcán is visszatükröződni lá-
tom a verseny okozta sokkhatást, 
amitől néha napokig nem térnek 
magukhoz. Persze az is lehet, 
hogy tévedek és ez az egész nem 
egyéb honpolgári nyavalyánál, 
amelynek oka lehet, különösen 
így tavasz táján, szervezetünkből 
hiányzó vitamin és Pick szalámi 
utáni vágyakozás. Bár a tüneteket 
elemezve elképzelhető, hogy eb-
ben a nagy demokráciában vala-
mennyiünket önkormányzati gyer-
mekbe'egségek aggasztanak. Vi-
gyázat, a szervezetet nem lehet 
becsapni, esetleg fordítva.  A csa-
lódás ugyanolyan negatív élmény-
ként marad bennünk, mint egy-egy 
éjszakába nyúló önkormányozgatá-
si csetepaté, amely lassan kikezdi 
amúgy is túlterhelt, szocializmus 
eszméin nevelkedett, nem eléggé 
edzett idegrendszerünket. Olyan, 
mint egy rossz álom, amelyből 
nincs felébredés.  Ennek ellenére 
tántoríthatatlanul lesben állunk 
(ülünk) tv-készülékeink előtt vár-
va, hogy mikor döntenek újra és 
újra emberi sorsunkról. Fixen ál-
/ \ 
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lítom, hogy döntenek. Ugyanabban 
a kérdésben átlagosan háromszor; 
valószínűsítem három a magyar 
igazság elvére alapozva. Először 
igen, másodszor nem, aztán ismét 
igen, közben pedig tartózkodnak -
valahol Európában. Persze most 
tőlem is megkérdezhetné a tisztelt 
olvasó, hogy ha igen, akkor miért 
nem?! Kérem engedjék meg, hogy 
tanulékony választópolgárhoz mél-
tóan én is tartózkodjam. 

Tudatalattim által vezérelve, 
megpróbálkozva a lehetetlennel, 
erőt veszek magamon és igenis 
megértem tengelyük és a téma kö-
rül forgó  képviselőket. Kérem lás-
sák be, legalább olyan nehéz hely-
zetben vannak, mint a Ki mit tud 
zsűrije, hiszen a tv nyilvánossága 
előtt dől el ki mit tud és mit nem, 
miközben egy-egy önkritikát gya-
korló képviselő kipontozódik. Va-
lahogy tudom hasonlítani ezt a ne-
mes vetélkedést a Ki kacag a vé-
gén című társas feladványhoz. 
Ugyan tapasztalható némi különb-
ség, mert a társasjátékban csak 
egy kacagó győztes lehet. Az ön-
kormányzati összjátéknak viszont 
olyannak kell lennie - ez válasz-
tópolgári elvárás is! - , hogy itt 
csak kollektív győzelem esetén 
helyénvaló a nevetés. Kötelező 
felismerni  azt a tényt, hogy a ho-
zott döntések hatását, annak 
összes konzekvenciájával együtt, 
közösen viseljük. Persze nézőpont 
kérdése, hogyan szemléljük az 
emberközpontúság nevében hozott 
döntéseket. Alapelvként fogadjuk 
el, hogy az üléspont határozza 
meg az álláspontot. Ha kényelmes 
karosszékből figyeljük  az esemé-
nyeket, elfeledkezve  magunkról, 
talán még szórakoztató is lehet. 
Számos példa mutatja, hiszen ez 
a műsor még szürkeállományunk 
tornáztatására is gondol. Számol-
hatunk alapterületet, sőt bátrabbak 
és magabiztosabbak megállapíthat-
ják egyes képviselők, valamint sa-
ját vérnyomás ingadozásukat, eset-

leg infarktus  diagnosztizálásával 
is megpróbálkozhatnak. Javaslom, 
hogy kapcsolódjunk be a társasjá-
tékba oly módon, hogy a képvise-
lők által feltett  kulcsfontosságú 
kérdésekre mi magunk válaszol-
junk, csak úgy arccal a televízió 
felé.  Ezért még a felelősséget  is 
bátran vállalhatjuk és joggal érez-
hetjük, hogy nyakig benne va-
gyunk... a hatalomgyakorlásban. 
Egyik gyűlésen elhangzott találós 
kérdésre, hogy hány centiméter a 
piaci elárusító asztal előtti egy 
méter, kapásból válaszoltam. Az a 
matematikai egyenlet viszont nagy 
fejtörést  okozott, miszerint egy ló 
egyenlő húsz tyúkkal. A feladat 
számomra azóta is megoldatlan, 
bár gondoltam arra, hogy valame-
lyik városi ló vagy tyúk nálam al-
kalmasabb lehetne a tétel bizo-
nyítására. 

H ö l g y e k , U r a k , 
V á l a s z t ó p o l g á r o k ! 

Remélem egyetértenek velem 
abban, hogy ilyen és hasonló fon-
tosságú kérdések rendre kerülje-
nek a tv nyilvánossága elé. 

Egyébként még azt mondanánk, 
hogy ismét mögöttünk döntenek 
rólunk, de nélkülünk. Ez pedig 
már rég a múlté!? 

Ezek után bízom abban, hogy 
(19)56-os cipőinkből kinőve, ön-
kormányzati gyermekbetegségeket 
átvészeljük, persze megakadályoz-
va a fertőzés  továbbterjedését. Ha 
egyszer felnövünk,  állítom, clle-
nállóképességünk fokozódása  kö-
vetkeztében a súlyosabb eseteket 
is képesek leszünk megelőzni. 

Szent meggyőződésem, hogy 
önkormányzati hitünkben megerő-
södve kibírjuk a következő köz-
gyűlésig. Addig is javaslom, aki 
teheti szerelje fel  a karosszékét 
fejtámlával,  esetleg szociális háló-
val, hogy ájulás esetén legyen esé-
lye a székben maradásra. 

Bicsák Erzsébet 

Pedagógusok liberális klubja 
Április 19-én a nagykanizsai SZDSZ vendége volt dr. Ke-

lemen Péter, a párt oktatási szakértője. 
„Liberalizmus és oktatás" címmel az új oktatási törvényről 

tartott előadást. 
Szólt a szakmai érdekképviseletekről, a tervezett vizsga-

rendszerről, a szektorsemlegességről, a normatív támogatás 
rendszeréről. 

Ezután a kb. 30 fős  hallgatóság kérdéseire válaszolt. A 
pedagógusok, oktatási szakemberek elsősorban a törvény 
megvalósításának jogi és anyagi garanciáit vitatták. 

Dr. Kelemen Péter úgy összegezte az elmondottakat, hogy 
az oktatásban a jövő a liberalizmusé. 

Ezt követően 13 fővel  megalakult az oktatási liberális klub, 
melynek vezetője Rost Jánosné a Hunyadi iskola pedagógusa 
lett. 

Az érem 
másik oldala 

Mivel lapunk is hivatko-
zott a Köznevelés gimná-
ziumok topp-listájára, úgy 
gondoljuk nem érdekte-
len, ha most közreadjuk 
a i alábbi levélrészletet, 
amely a Heti Világgazda-
ság ez évi 17. szamában 
jelent meg. 

„Kisebbfajta  szenzáció-
val is szolgálhatunk" -
adta hírül a Köznevelés 
Idei 3. szátua, majd a szó-
ban forgó  cikk szerzője 
közli, hogy a mellékelt 
táblázatban (ez utóbbiból 
közölt részleteket a HVG 
1991. március 9-1 száma), 
egy bizonyos arány sze-
rint rendezte sorba a kö-
zépiskolákat- Ez az arány 
a középiskolából az évben 
egyetemekre és főiskolák-
ra felvettek  és az iskolá-
ban érettségizettek ará-
nya. Már ez a szándékolt 
arány sem Igazán használ-
ható valamiféle  sorrend 
megállapításához. Közis-
mert ugyanis, hogy nem-
csak jobb és rosszabb kö-
zépiskolák vannak, hanem 
könnyebben és nehezeb-
ben megközelíthető főisko-
lák és egyetemek; Gyak-
ran előfordult,  hogy egyik 
középiskola egy vagy több 
tanulóját - bár a felvéte-
lin megfelelt  - 110 ponttal 
is elutasítottak, míg a má-
sikét egy másik főiskolára 
80-90 ponttal is felvették, 
így a kevesebb pontot el-
ért csapat előkelőbb he-
lyezéshez juttathatta Isko-
láját, mint a jelentősen 
több pontot elért. A Köz-
nevelés rangsora hét év 
adatainak átlagolásával 
készült. Ebben a hét év-
ben még bőven voltak 
olyan esztendők, amikor a 
kedves papa - nem Is 
mindig becsületesen szer-
zett - érmeinek csörgeté-
sével kevésbé felkészült 
tanuló is tovább tanulha-
tott, míg egy másikat sa-
ját vagy szülei értékőrző 
magatartása miatt utasí-
tottak el „helyhiány" mi-
att, így a „szenzációs" 
táblázatban a „fényes"  ki-
tüntetések is előkelőbb he-
lyet biztosíthattak, míg a 
tisztességre nevelő iskola 
hátrább sorolódhatott. 

Pintér Ambrus Igazgató 
(Pannonhalmi 

Bencés Gimnázium) 
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Már jó időben sikerült meg-
beszélnem az interjút Solt Otflia 
országgyűlési képviselővel. Ab-
ban maradtunk, mivel 26-án dél-
után fogadóórát  tart, majd utá-
na előadás lesz egészségügyi, 
szociális kérdésekről, valamikor 
a két program között szakit időt 
a beszélgetésre. Végül aztán fel-
borult a megbeszélt rend, és 
csak a késő esti órákban, az elő-
adás után sikerült leülnünk. 

A sokadik cigarettára gyújt, 
nem sokkal előbb még gyógyszert 
is vett be. A legkevésbé sem tűnik 
kipihentnek, inkább hajszolt és 
zaklatott. A beszélgetés is zavar-
tan indul. A kissé közhelyszerű 
bevezetésnek szánt „Hogyan  bír-
ja" kérdésre fáradt  mosollyal vá-
laszolt: 

- Hát... nem tudom. Kicsit 
olyan kábulatban telik ez az 
egész, most már két éve. 

- Mostani  munkájához hozzátar-
tozik,  hogy az egyszerű  állampol-
gári panaszoktól,  a nagy felké-
szültséget  igénylő  szakmai vélemé-
nyekig  mindent  meghallgasson, 
feldolgozzon,  majd  ezeket  a parla-
mentben meggyőződése  szerint 
képviselje. 

- Van némi különbség az egyé-
ni kerületből bekerült és a listás 
képviselő között. Az előbbi sokkal 
inkább arccal rendelkező választói 
csoportokat képvisel. Az a képvi-
selő egyéniségétől, a frakciójának 
arculatától függ,  hogy az egyedi 
ügyeknek a mélyebb összefüggé-
seit felismeri-e,  képes-e közvetíte-
ni. A helyi érdek valamilyen 
összefüggésben  mindig valamilyen 
országos ügy megjelenése, igazá-
ból nagy ellentétek ezekben nin-
csenek. Nem áll ellentétben az 
„érdekkijárás" az általánosabb ér-
dekképviseleti üggyel. 

A listán bekerült képviselő nyil-
ván egy politikai irányt, egy vi-
lágnézetet köteles képviselni, hisz 
mint valamelyik párt képviselőjét 
választották meg. Itt is az egyén 
és a frakció  együttműködésétől 
függ,  hogy ezt egy következetes 
rendszerben tudja-e képviselni. 

Nyilván olyan emberek, képvi-
selők sincsenek, akik mindenhez 
egyaránt értenek. A frakció 
együttnűködése segíthet ilyen 
részletkérdések eldöntésében. 

- Hogyan  látja a képviselő  és 
az állampolgárok  között  működő 
közvetítő  szervezetek  munkáját? 
Mennyit  tudnak  Önnek segíteni  az 
önkormányzatok,  egyesületek,  pol-
gári közösségek? 

- Én nagyon igyekszem az ön-
kormányzatokkal a kapcsolatot éb-
rentartani. A testületekben levő 
pártfrakciókkal  elevenebb a kap-
csolat, de törekedtem arra, hogy 

legalább a városokban megismer-
kedjek a polgármesterekkel. A 
megyében, mivel pártlistáról ke-
rültem, megpróbáltam utólag a 
megyével való kapcsolataimat ki-
alakítani, mivel köztudottan ko-
rábban semmi közöm nem volt 
Zalához. 

Szerintem az önkormányzatok-
ban, polgármesterekben is meg-
vannak ezek az igények. Megra-
gadnak minden lehetséges szalma-
szálat és igénybe veszik a képvi-
selőiket. Gondolom a többiekhez 
is mennek. 

A képviselői munkámban én né-
miképpen szuverén vagyok. Tíz 
éve vagyok részese a politikának 
(a Szegényeket Támogató Alap 
alapítója - a szerk.), én a mostani 
munkámban sem adtam fel  azokat 
a dolgokat, miket korábban is csi-
náltam. Kezdeményező vagyok az 
ország különböző sarkaiban, nem-
csak Zalában. Ahol ismerem 
annyira a problémákat, megkere-
sem az ottani önkormányzatot és 
próbálok segíteni. Nem pártokon, 
önkormányzatokon akarok segíte-
ni, hanem problémák megoldásá-
ban akarok közreműködni. 

— A parlamentben  természetes  a 
különböző  pártok  egymással ver-
sengése. Az önkormányzatok  ese-
tében erről  mi a véleménye? 

- Nem lehet másképp, úgy gon-
dolom. A működés persze nem 
olajozott, hisz az egész dolog új. 
Szükségszerűnek tartom, hogy a 
választópolgár a helyi hatalom 
szintjén is világos politikai alter-
natívák között dönt, ezt törvény-
szerűnek tartom, ennél jobbat nem 
tudok kitalálni. Az önkormányzat-
ban különböző politikai nézetek-
nek kell konszenzusra jutni. De az 
önkormányzatban sokkal inkább 
működik, hogy a választópolgárok 
igen erős nyomást tudnak rájuk 
gyakorolni. Óhatatlan, bár a kép-
viselő valamelyik párt színeiben 
jutott be a testületbe, azért vala-
milyen területet képvisel. A kér-

désében az is benne rejlik, hogy 
feltételezi  a parlamenti pártharcok 
leképezését az önkormányzatok-
ban. Ennek nagyon erős ellensúlya 
az állampolgár. A másik pedig, mi 
nagyon messze vagyunk attól, 
hogy a csúcspolitikában megjelenő 
pártérdekek szivárogjanak le az 
önkormányzatokba. Ennél sokkal 
kidolgozatlanabb, kiépítetlenebb 
ez az egész csatorna. Az SZDSZ 
iszonyú messze van attól, hogy az 
önkormányzatokra nyomást gyako-
rolna. Nem tudom elképzelni, 
hogy egy jobban működő demok-
ráciában a pártok kézben tudják 
tartani az önkormányzataikat, igaz 
országos jelentősége van például 
Németországban egy tartományi 
választásnak. 

Én azt hiszem, a pártok köz-
pontjainak szolgáltatásokat kell 
tudni nyújtani az önkormányzati 
frakcióiknak,  egy olyan koncent-
rált szellemi kapacitásnak a ter-
mékeit kell eljuttatni hozzájuk, 
amit abban a faluban,  városban 
nem lehet megszerezni. Az egy 
más kérdés, hogy az önkormány-
zatok ezzel mennyire akarnak, 
tudnak élni. 

- Nem  érzi úgy, hogy a jelen-
legi  parlament  a választóitól  el-
szakadva,  légüres  térben mozog? 

- Azt tudnia kell, hogy a par-
lament működését sokkal nagyobb 
súllyal határozza meg a kormány-
párt, mint az ellenzék. A kor-
mánynak nagyon nagy a szerepe 
abban, hogy mit művel a parla-
ment. Az ellenzék meglehetősen 
sikertelenül kezdeményez. Nagyon 
kevéssé függ  tőlük, hogy mit, mi-
lyen sorrendben tárgyalunk. Nyil-
ván jobb együttműködés is elkép-
zelhető ellenzék és kormánypártok 
között, de az a minimum, hogy 
derüljön ki egy-egy döntésnél, mi-
lyen alternatíva létezik még. Ma 
ez az ellenzék funkciója,  hogy 
ezeket elmondja a nyilvánosság 
előtt. 

- Pont ebben látom azt a ve-
szélyt,  hogy a megválasztott  par-
lament,  különösen  a kormánypár-
tok  többségük  tudatában,  egyre 
jobban elszakadnak  a társada-
lomtól. 

- Az a helyzet, hogy a parla-
menti demokráciákban a fő  befo-
lyásolási lehetőség a választás. Ez 
nem kérdés. A választópolgár leg-
nagyobb befolyása  abban van, 
hogy választ. Részben a múltbeli 
teljesítmény, részben az ígéretek 
alapján. Aztán négy évig, vagy 

ameddig a választási periódus tart, 
csak figyelgeti,  hogy mit tesz az 
ő bizalmával megajándékozott párt 
vagy politikus. Persze nem ilyen 
egyszerű a dolog, mert nemcsak a 
parlament, hanem más szervezetek 
is vannak a porondon. Az érdek-
képviseleti szervezeteknek nagyon 
nagy súlyuk van. Ki is tudták azt 
harcolni, hogy kommunikációs 
kényszerbe hozzák a döntéshozó-
kat. 

Vannak olyan területek a társa-
dalomban, melyek vajmi kevés kö-
ze van a politikához. Úgy is 
mondhatnám, magukra vannak 
hagyva. Itt aztán mindennek tere 
van. A helyi egyesületek, alapít-
ványok, állampolgári csoportok 
függetlenül  tudják ellátni a funk-
cióikat. Ezeken a csatornákon az 
állampolgár a véleményét, aktivi-
tását ki tudja fejezni.  Ezek ma 
még nincsenek, vagy nem jól mű-
ködnek. 

Világos ezek szerint, hogy a 
bianco-csekk nagyon bianco-csekk 
volt, amit a választópolgárok a vá-
lasztáskor kitöltöttek, tehát most 
ébrednek rá, tulajdonképpen kiket 
is juttattak be a Parlamentbe. 
Másrészt, a demokrácia iránti vá-
gyuk az embereknek nagyon erős, 
és nincs türelmük, hogy levonják 
a következtetéseket, addig csak 
éhezzenek nyugodtan, négy év 
múlva majd jól leszavazzuk őket. 

Nagy Imre 

Képviselő - a képviseletről 
Beszélgetés Solt Otíliával 
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Az április 29-i városi közgyű-
lésről úgy is kezdőthetne a tudó-
sítás, hogy „Biztató jelek a testü-
let munkájában". Bár a döntések 
meghozatalánál még nem, de a 8 
órás vita során többször lehetett 
tapasztalni egy-egy hozzászólás-
ban, érvelésben, hogy a képvise-
lőknek már nagyobb az igényük 
az eddiginél sokkal tudatosabb 
előkészítésre, döntésekre. Valami-
féle  hosszútávú, az egész városban 
való gondolkodás igénye vált lát-
hatóvá néhány képviselőnél. 

Ennek okait még kár lenne ke-
resni, hisz ezek a jelek még csak 
a megfigyelő  benyomásaiként je-
lentek meg. Nem lehet még tudni, 
hogy az előrelépés választói nyo-
más, a saját pártjaik jószándékú 
kritikája, vagy a nyilvánosság 
kontrollja miatt történt-e meg. De 
talán nem túlzás kijelenteni, hogy 
a többféle  csatornán sokszor el-
hangzott kritika némi hatással már 
volt a közgyűlés munkájára. 

Az is igaz, hogy a gyors és ha-
tározott, ezzel együtt megalapo-
zott döntések meghozataláig még 
lehetne mit tenni! Például azokban 
az ügyekben is, amiket hétfőn  tár-
gyaltak. 

Ki temethet? 
Ez vált a fő  kérdéssé a „Teme-

tők rendjéről és a temetkezési te-
vékenységről" szóló önkormányza-
ti rendelet vitájában. A mellékle-
tekkel együtt 15 oldalas tervezet-
ben a képviselők először apró mó-
dosításokat tettek. Eközben java-
solta Jesh Aladár képviselő, hogy 
a rendelet szüntesse meg a Város-
gazdálkodási Vállalat monopóliu-
mát a temetéseknél, biztosítsák a 
versen> helyzet kialakulását. A 
jegyzőnő ezzel szemben ismertet-
te, hrcy a jelenlegi jogszabályok-
kal ez ellentétben áll, és az új 
rendelkezést most dolgozzák ki a 
szakminisztériumok. Vita és sza-
vazás után a képviselők olyan szö-
vegmódosítást fogadtak  el, amiben 
egy esetleges jogszabálymódosítás 
után lehetőség nyílik más vállal-
kozóknak is a teljes kegyeleti 
szertartás lebonyolítására. 

Ennél a napirendnél két közte-
metőt is érinthet a város közleke-
dési koncepciója. A Tripammer 
utcai temető esetében végül kide-
rült, hogy egy későbbi keresztező-
dés-átalakítás nem okoz különö-
sebb gondot. A sánci temetőben 
már évek óta korlátozva van a te-
metkezés, egy a Kaposvári és a 
régi 7-es között átkötő út terve 
miatt. A bizonytalanság miatt er-
ről később döntenek. 

A rendelet megszavazásával 
várhatóan egy évig rendeződött a 
városi temetők ügye, mert a még 
jelenleg rendelkezésre álló sírhe-
lyek az évi 5-600 temetés miatt 
jövőre elfogynak. 

Népszavazás, 
költségtérítés, bizottságok 

A Szervezeti Működési Sza-
bályzat négy előterjesztéséből a 
címben jelzett hármat tárgyalta a 
közgyűlés. 

A helyi népszavazásról és népi 
kezdeményezésről szóló rendelet 
megszületését értelmezési vita jel-
lemezte. Mi az, hogy „kezdemé-
nyezni", és mit jelent ha „meg 
kell tartani"? Mint kiderült, nem 
mindenki értelmezte egységesen 
ezeket a fogalmakat.  De aztán si-
került az egyezség, így semmi 
akadálya ezentúl, hogy „népsza-
vazzunk" vagy „népi kezdemé-
nyezzünk". 

A képviselői költségtérítésről 
szóló vitát rövid intermezzó szí-
nesítette. Egy képviselő felszóla-
lásában a Magyar Rádió pécsi stú-
diója tudósítójának felrótta,  hogy 
a beterjesztett javaslatot hétfő  reg-
geli jelentkezésében rosszul értel-
mezte, és a valósnál lényegesen 
magasabb összegeket közölt. A je-
lenlevő tudósító kihasználva a 
hozzászólás lehetőségét, felhívta  a 
figyelmet  arra a furcsa  tényre, 
hogy a képviselői feddésre  azok 
után került sor, hogy több képvi-
selő szavaiból az derült ki, ők 
sem értették az előterjesztés meg-
fogalmazását. 

Néhány újabb variáció felállítá-
sa után a képviselők végül a ki-
lenc bizottság tagjainak 2.000,-; a 
képviselőknek 3.000,-; a bizottsá-
gi elnököknek 4.000,- Ft havi 
költségtérítést szavaztak meg. 

Még mindig az SZMSZ tárgya-
lásánál, megegyeztek abban, hogy 
a Polgármesteri Hivatal átalakítása 
mellett megmaradnak a régi bizott-
ságok, és csak a hiányzó tagokat 
pótolják. Ehhez tartozik egy újabb 
lemondás. Lehota János az Oktatási 
és Kulturális Bizottság vezetője be-
jelentette, hogy lemond mind elnö-
ki, mind bizottsági tagságáról. Lé-
pését nem kívánta indokolni. 

„Felejtsük el a régit, 
kezdjünk újat..." 

Ezzel a gondolattal ajánlotta el-
fogadásra  Kereskai István, a volt 
Tanács és VB. határozatainak vég-
rehajtásáról és egyes határozatok 
hatályon kívül helyezéséről szóló 
előterjesztést. 

A vitában nem is az érvénytele-
nítés okozott gondot, hanem né-
hány képviselő véleménye szerint 
több olyan ügy szerepel az anyag-
ban, amivel hamarosan a közgyű-
lésnek újra foglalkoznia  kell. Szóba 
került a városrendezési terv, a Csó-
nakázó-tó kérdése, az önkormány-
zati vállalatok ügye és így tovább, 
így a 14 igennel megszavazott ha-
tározatot úgy fogadták  el, hogy tud-
ja a testület, jópár problémával ké-
sőbb is újra foglalkoznia  kell. 

„Hadak útja" 
Ezt a címet is lehetne adni az 

Ady utca 4-6. számú épület napi-
rendjének, sőt ehhez kapcsolható 
a később tárgyalt Rozgonyi 4. 
szám alatti ingatlan lebontásának 
vagy eladásának ügye is. Mindkét 
esetben erősen megosztottnak tűnt 
a testület. Ki-ki vérmérséklete, 
vagy érdekeltsége, szakmai háttere 
alapján érvelt. Úgy látszik, az épí-
tészeti kérdések mindig felettébb 
foglalkoztatják  a testületet. Ráadá-
sul a két épület ügye kőkeményen 
anyagi kérdés is. 

Az érdekek csatájából végül 
megszületett a döntés: 

Az Ady utcai épületet az ere-
deti terveknek megfelelően  kell 
továbbépíteni, úgy, hogy az ön-
kormányzat a költségvetés felül-
vizsgálatáig megelőlegzi az 
IKKV-nak a költségeket. 

A Rozgonyi 4. esetében komp-
romisszum született. Pályázatot ír-
nak ki az épület megvételére, és 
amennyiben nem jár sikerrel, az 
úgynevezett C. variáns lép életbe. 
Az épület lebontására - ez volt az 
eredeti elképzelés - újabb pályá-
zatot írnak ki. 

Nem volt más lehetőség 
Bizony az országos jogszabá-

lyok szinte lehetetlen helyzetbe 
hozták a közgyűlést a kórház ápo-
lási és gazdasági igazgatójának ki-
nevezésekor. 

A személyi döntésre a joguk 
megvolt, de csak a dolgozók vé-
leményezési és az igazgató főor-
vos egyetértési joga mellett. Töb-
ben elmondták, hogy legjobb len-
ne a döntés teljes felelősségét  a 
kórház igazgatójának átadni. 

A gazdasági igazgató kinevezé-
sekor még nem is volt akkor 
gond, hiszen dr. Szabó Csaba a 
két jelölt közül egyértelműen le-
tette voksát Kovács Zoltán mel-
lett. Bármit döntött volna tehát a 
testület, az igazgató csak a saját 
jelöltjét fogadta  volna el. Kovács 
Zoltán lett tehát a kórház gazda-
sági igazgatója. 

Az ápolási igazgató esetében a 
minisztérium újabb csavart helye-
zett el a gépezetben. A pályázat 
kiírásakor nem volt egyértelmű a 
szakmai feltétel,  így, mint később 
kiderült, olyan pályázó is jelent-
kezett, aki elvileg (utólag) nem te-
hette volna ezt. Bonyolította a 
helyzetet, hogy a dolgozók ezt a 
pályázót támogatták véleményük-
kel. 

A döntésben itt is az orvos 
igazgató javaslata érvényesült. A 
közgyűlés tehát megkéri a minisz-
térium felmentését,  és az előzőnél 
szélesebb szakmai kritériumok 
alapján új pályázatot ír ki. 

És még több minden... 
A közgyűlés 1991. évi munka-

programjával értek véget a napi-
rendek, illetve még a szokásos 
„egyebek" voltak hátra. Ekkor 
számolt be az Oktatási Bizottság, 
hol áll az Ifjúsági  Ház probléma-
kör, szó volt a Vízmű SE vízilab-
da-szakosztályáról, a Zemplén Gy. 
utcai épülő üzletek gondjairól és 
az Etnikai-Nemzetiségi Bizottság 
személyi összetételéről. 

Lezajlott tehát egy újabb városi 
közgyűlés, ami a bevezetőben em-
lítettel együtt talán szokványosnak 
is mondható, mivel hosszúra sike-
redett, voltak személyeskedések, a 
sajtó is kapott, érdekharcokat is 
láttunk. Ennyi. Kinek több, kinek 
kevesebb, mint az előző. 

A Polgármesteri Hivatal 
új osztályvezetői: 

Titkárság: Dr. Fazekas István 
Humán osztály: Gerencsér Tibor 
Gazdasági osztály: Cserti Tibor 
Hatósági osztály: Dr. Spingár 
László 
Városüzemeltetési- és városfej-
lesztési osztály: Karmazin József 
Főépítész: Berezeli Emília 

N. I. 

A Bazár-DOMUS 
új kínálatából: 

- francia  üvegáruk, 
- flair  műanyagáruk, 
- fonott  áruk, 
- illatszerek, 
- játékok, 

és változatlanul a 
- Columbia-Lux elemes 

bútorcsalád. 
Várjuk vásárlóinkat! 

Nagykanizsa, 
Zrínyi u. 35. sz. alatt. 
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A „Koronázás" megtörtént 
Révbe ért a Csónakázó-tónál 

lévő Tó-Vendéglő. A várha-
tóan nagy május 1-i forgalom-
hoz időzítve, a Kanizsa Sör-
gyár Kft.  április 29-én nyitotta 
meg az újjávarázsolt Korona 
Fogadót. 

A „Holsten"-stílusban átépí-
tett söröző, a konferencia-  és 
különterem, valamint a hama-
rosan üzemelő fogadórész  hét-
főtől  várja a vendégeket. 

Mint a megnyitón elhang-
zott, a sörgyár többcélúan kí-
vánja a vendéglátó komplexu-
mot üzemeltetni. Az európai 
színvonalú söröző mellett a 
gyár továbbképzéseire is al-
kalmas az épület, emellett ter-
mészetesen más cégek szak-
mai rendezvényeinek lebonyo-
lítását is szívesen vállalják. 

A megnyitón jelentették be 
egy vállalati-vállalkozói klub 
megszervezésének tervét. Eb-
ben a gazdasági élet szereplői-
nek kívánnak lehetőséget biz-
tosítani a találkozásra, kötet-
len eszmecserére. 

Több tulajdonosváltás után 
tehát véget ért a Tó-Vendéglő 
kálváriája, így a Csónakázó-tó 
helyzete a parton már rende-
ződni látszik. 

N. I. 

Á l l j t 

az á r e m e l k e d é s e k n e k ! 

A különböző kereskedelmi 
egységekben szinte naponta 
tapasztaljuk a szabadáras ter-
mékek, iparcikkek felfelé  kú-
szó árváltozásait. Az egyre 
jobban nyereségéhes termék-
gyárt' vállalatok, szövetkeze-
tek, kft.-k,  stb. „mindent bele" 
alapon gátlástalanul emelhetik 
a fogyasztói  árakat. 

Különösen megdöbbentett 
mindenkit a napokban hivata-
losan bejelentett, majd május 
2-től meg is valósított átlagos 
70 százalékos gyógyszerár-
emelés. 

Egy kis lélegzetvételnyi 
szünet után már készül a tü-
zelőanyagok (benne a földgáz) 
áremelési táblázata, amelyet 
országszerte június 1-től ter-
veznek bevezetni. 

Aztán július 1-től jön az évi 
6-12 ezer forintra  tervezett 
kötelező szerződéses gépjár-
műbiztosítási díj. 

Hogy ezeket az inflációger-
jesztő és életszínvonalcsök-
kentő intézkedéseket mi köve-
ti még, azokat nem tudjuk, de 
egy biztos: álljt kell paran-
csolni az áremelkedéseknek, 
mert a lakosság pénzbeli és 
idegi tűrőképessége véges! 

(tih-i) 

(Fotó: Erdei András) 

Mi (Ki) van a parajelenségek 
hátterében? 

Napjainkban egyre többet röp-
pen fel  a hír: itt is, ott is egy-egy 
csodadoktor, akik mágikus, hipno-
tikus erővel különféle  betegséget 
„gyógyítanak". Ugyanakkor külön-
böző megmagyarázhatatlannak tű-
nő jelenségek izgatják az emberek 
fantáziáját,  amelyet ügyes üzlet-
emberek igyekeznek kihasználni. 
Még a tudósok is „szájtátva" fi-
gyelik az eseményeket, de a nyi-
latkozatokból kiderül, hogy nem 
tudnak megfelelő  magyarázatot 
adni a kérdésekre. 

Mi vagy KI PRODUKÁLJA 
EZEKET AZ EGÉSZ VILÁGOT 
CSODÁLATBA EJTŐ JELENSÉ-
GEKET??? 

Korunkban nagyon jó táptalajt 
képez a szenzációnak az, hogy az 
emberek nem ismerik a Biblia ki-
jelentését. Ezért esnek könnyen a 
tévedés csapdájába! A Biblia be-
szél arról, hogy amikor a menny-
ben Lucifer  és az ő angyalai fel-
lázadtak Isten ellen, a lázadás kö-
vetkezményeként el kellett hagy-
niuk a dicsőséget, és a Föld lég-
körében vetették meg lábukat a 
bűn által. (Jel. 12:8-9) Általában 
az ördögöt csak a gyerekek ijeszt-
getésére szokták „használni" az 
emberek. Úgy mutatják be, mint 
valami patás, kétszarvú lényt, aki 
igen undorító és félelmetes  és el-
viszi a rossz gyermeket. Ezzel 
szemben a Biblia elmondja, hogy 
ő egy szuperintelligens lény, aki 
ha kell, célja elérése érdekében 
hamis, ravasz eszközökhöz folya-
modik. ő áll a bűnözés, a kataszt-
rófák,  a gyógyíthatatlan betegsé-
gek és tragédiák hátterében, de Is-
tenre tereli a felelősséget  az által 
is, hogy még a vallásos emerrel 
is elmondatja: Megvert az Isten! 

E jelen időben úgy mutatkozik 
be, mint az emberiség jótevője, 
egy kozmikus úr, aki minden 
problémára tudja a megoldást. Ha 
kell, átváltoztatja magát „világos-
ság angyalává" (II.Kor.l 1:14), és 
helyenként úgy mutatkozik be, 
mint mágikus gyógyító, mint ka-
nálhajlítgató, mint az agy kitelje-
sítője, hiszen a csodaváró embe-
reknek ez kell! Belopja magát az 
emberiség szívébe az által, hogy 
bizonyos jónak látszó dolgokat 
tesz, így a bizalom iránta erősö-
dik. De a beszámolók arról nem 
szólnak, hogy távozása után lelki 
sivárság, gyötrődés és végül korai 
halál ülepedik a városra, ahol járt. 
Jézus óva int bennünket mindet-
től! Jó lenne, ha kezünkbe ven-
nénk a Bibliát, és erőt merítenénk 
belőle, hogy megállhassunk a vég-
ső nagy küzdelemben, amely az 
életünket dönti el... 

Kormos Tivadar 

A GYIVI 
Győrben 

Egynapos tapasztalatcsere-
látogatásra utazott Győrbe a 
kanizsai Gyermek- és Ifjúság-
védő Intézet 31 dolgozója. 

A csoport megtekintette a 
Győr-Moson-Sopron megyei 
hasonló intézményt. A prog-
ram első felében  az igazgató 
általános tájékoztatóját hall-
gatták meg a résztvevők, majd 
megismerkedtek az átmeneti 
otthonnal. Ezután azokba az 
otthon-lakásokba mentek el az 
érdeklődők, melyeket az inté-
zet a várostól kapott azzal a 
szándékkal, hogy a már nagy-
korú vagy a hamarosan nagy-
korúvá váló - állami gondo-
zott - fiatalok  lakásproblémá-
ját egy időre megoldja. (Itt 
addig lakhatnak, amíg saját 
otthont nem sikerül teremte-
niük.) 

H. I. 

PÁLYÁZAT 
Fityeház község ön-

kormányzata meghirdeti 
az 1991-92-es tanévben 
induló 1 -8 osztályos ál-
talános iskolájában be-
töltendő, alsó és felső 
tagozatos tanítói, tanári 
állásokat. 

Az írásos pályázatokat 
a polgármester címére 
kell eljuttatni. 

H a t á r i d ő : 
1991. május 31. 

Cím: Takács Balázs 
polgármester 
Fityeház, 
Alkotmány tér 1. 
8833 

MEZŐBANK RT. 
Nagykanizsai Kirendeltség 

Várja Önöket! 
Letéti jegy értékesítés, évi 33%-os kamat, 
a kamat az első évet követően tőkésítésre 
kerül negyedévenként, sorsolás félévenként, 
fődíj:  CITROEN BX személygépkocsi. 
Rövidebb időszaki megtakarításoknál kedvező 
kamatozású feltételek. 
Valutaforgalmazás. 
Számlavezetés. 
Vállalkozói hitelezés. 
Bankári tanácsadással állunk rendelkezésére! 

Nagykanizsa, 
Király  u. (Somogyi  B. u.) 14. sz. alatt. 
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Pénz 
az ablakban? 

(Folytatás  a címlapról.) 

Az ÁVÜ a rendelet megje-
lenésekor azt nyilatkozta, 
hogy elsődleges célja a válla-
lati vízfejek  megszüntetése. 
Ezzel kapcsolatban az a véle-
ményem, hogy ha a vízfejek 
eddig bizonyos szolgáltatáso-
kat végeztek, könyvelést, bér-
számfejtést  stb., akkor most a 
bérlők ugyanezt az összeget 
semmiféle  szolgáltatásért köz-
vetlenül az ÁVÜ-nek fizetik. 
Hogy ez a rendszer minek ne-
vezhető, azt mindenki eldönt-
heti maga. 

Mi magunk részéről, ameny-
nyiben igény lesz rá, termé-
szetesen bizonyos ellenszol-
gáltatásért, továbbra is vállal-
juk a különböző adminisztrá-
ciós munkákat. Ha szükség 
van rá, meglevő eszközeinkkel 
segíteni tudjuk a vállalkozó-
kat. 

Eddig  az igazgató  vélemé-
nye. Mit  mondanak  az érintett 
üzletvezetők? 

- A 82-es bolt - Fő úti tra-
fik  - jogi képviselője vagyok. 
A bolt szerződése június 30-
án jár le. Várjuk a pályázati 
kiírást. Ez egy több mint 
negyvenéves bolt, melynek az 
értéke nullára van írva. A te-
rület meg az önkormányzaté. 
Az izgat bennünket, hogy a 
Vagyonügynökség minek alap-
ján állapít meg kikiáltási árat? 

Ennek a döntésnek szá-
munkra már nincs jelentősége, 
még három hónapig él a szer-
ződésünk, plusz pénzt nem 
igényel. Nekünk a pályázat 
lesz majd nagyon érdekes, mit 
vesznek az összegben alapul. 
Bárki veszi meg végül azt az 
épületet, először le kell bon-
tani, és újat építeni helyette, 
mert még egy telet nem bír ki. 

- A vállalkozókra ezzel a 
döntéssel nagyobb munka há-
rul. Olyan intézményekkel ke-
rülnek kapcsolatba, akikkel 
szemben eddig a központ in-
tézte az ügyeket - mondja Kó-
nya Antal a Fő úti édességbolt 
vezetője. - Az észrevételem 
az, hogy a vállalkozó bizton-
ságosabb nem lett, mert sajnos 
a privatizációs rendelkezés 
olyan, ha letelik a szerződés, 
az addigi bérlőnek nincs elő-
vásárlási joga. 

Olyan hirtelen jött ez a ren-
delet, hogy a boltosok szám-
szerűleg sem tudták ellenőriz-
ni a szerződésmódosítást. Ez 
csak az ÁVÜ-nek jó, mert 
olyan pénzt kap, amiért nem 
is tett semmit, de a jövőben 
sem, hisz a szerződés egyik 
pontjában kijelenti, hogy az 
addigi vállalati feladatokból 
nem vállal át semmit. 

nl 

„Hol sírjaink domborulnak..." 
Az elmúlt héten meglátogattuk 

a Nagykanizsai Városgazdálkodási 
Kommunális és Szolgáltató Válla-
lat Temetkezési Részlegét, ahol 
Szakonyi Barnabás részlegvezető 
készséggel válaszolt kérdéseinkre. 
Tőle megtudtuk, jelenleg tizenki-
lencen látják el az itteni feladato-
kat. Ezenkívül külső temetőgond-
nokaik is vannak, akik mellékfog-
lalkozásban végzik munkájukat. 

- A város területén  hol lehet 
temetkezni? 

- A temetkezések céljára a Tri-
pammer - volt Várkonyi - utcai 
központi temető, valamint a kis-
kanizsai, palini, korpavári, bago-
lai, bagola-nagyfakosi,  miklósfai, 
bajcsai és sánci köztemetők szol-
gálnak. Ezeken kívül az Ady úton 
lévő, az egyházuk által fenntartott 
izraelita felekezeti  temetőben le-
het még temetkezni. 

- Milyen  időtartamú  a temetke-
zési helyek  megváltási  helye, és 
mennyit kell  fizetni  értük? 

- Az egyszeri megváltás időtar-
tama Nagykanizsa vonatkozásá-
ban, sírbolt esetében 100 év és 10 
ezer forint;  sírhelynél 25 év és 
500-750-1000 forint;  urnafülke  és 
urnasírhely esetén pedig 10 év és 
500 forint.  A használati idő azo-
nos időtartammal ismételten meg-
váltható. 

- Miként  alakulnak  jelenleg  a 
szolgáltatások  és azok díjai?  Igaz-
e, hogy megduplázták  a költsége-
ket? 

- Az alapszolgáltatások - mint 
a halott kiszállítása, kellékekkel 
való felszerelése,  ravatalozása, ra-
vatal bontása, halott vitele, sír-
ásás, temetői tablón való hirdetés, 
koszorú elvitel - mintegy 4600 fo-
rintba kerülnek, ehhez mintegy 
12.100 forint  összegben járulnak 
még az egyéb temetkezési cikkek 

és kellékek - koporsó, szemfedő, 
egyebek -, s így egy egyszerű te-
metést általában 16.700 forint  ösz-
szegben számlázunk. Persze kü-
lönleges kívánalmak teljesítése 
esetén a költség magasabb is le-
het. Egy urnás temetés - szállítási 
költséggel együtt - mintegy 14 
ezer forintba  kerül. Az osztályos 
temetések rendszere három éve 
megszűnt, s ma már egységes te-
metések vannak nálunk. Az or-
szágban sok helyen jelentősen 
emelték a temetkezési szolgáltatá-

si költségeket, mi azonban idén 
eddig csak 4 százalékos növelést 
hajtottunk végre. Árbevételeink az 
elmúlt években 13-14 millió fo-
rint körül alakultak, amellyel csu-
pán 4-5 százalékos nyereséghá-
nyadot tudtunk elérni. Egyébként 
bevételeink és kiadásaink a válla-
lati „nagykalapban" jelentkeznek. 

- Ma  már önökhöz tartozik  a 
szovjet-bolgár  hősi  temető  is. 

- Ez a feladat  évtizedeken át a 
városi párt és tanácsi vezetés által 
kijelölt vállalatok, szervek, isko-

lák, fegyveres  testületek hatáskö-
rébe volt utalva, társadalmi mun-
kában. Most már két éve mi va-
gyunk a gazda - pénz nélkül. El-
képzelésünk szerint a jövőben va-
lamennyi hősi temetőt a helyi 
honvéd alakulattal vagy a köz-
munkavégzőkkel szeretnénk gon-
doztatni. 

- Mi  a helyzet  a II.  világhábo-
rús német katonasírok  feltárásával 
kapcsolatban? 

- A megváltozott kedvező poli-
tikai helyzet adta lehetőséggel él-

(Erdei András felvétele) 
ve a központi köztemető déli ol-
dalán 1990 ősze óta folytatnak  a 
németek munkálatokat egy megbí-
zott német-francia  cég révén. Tu-
domásom szerint 354 német, 96 
magyar és 4 szovjet katona halot-
tat tártak fel  exhumálással. A par-
kosítás mellett még az idén em-
lékművet is állítanak a németek, 
melynek ünnepélyes avatásán je-
len lesznek az elhunytak hozzátar-
tozói is - mondta befejezésül  Sza-
konyi Barnabás. 

Tihanyi István 

P A L Y A Z A T 
Sportegyesületi rendezvények támogatására 

Nagykanizsa megyei jogú város Polgármesteri Hivatala pályázatot hirdet az 1991. évi 
költségvetésben a sportegyesületi rendezvények támogatására elkülönített 500 ezer forint  fel-
használására. 

A pályázat célja: Városunkban rendezendő versenyek, tornák és szabadidősport-események 
szervezése és lebonyolítása. A bajnoki versenyrendszerben szereplő csapatok felkészülésének 
elősegítése, a város lakosságának színvonalas sporteseményekkel történő kiszolgálása, a sza-
badidősportban résztvevők számának növelése. 

A pályázatnak tartalmaznia keli: 
1. A pályázó sportegyesület neve, címe, számlaszám. 
2. A megvalósítandó program rövid leírása, időpontja, helye. 
3. A rendezvényen résztvevők köre és tervezett létszáma. 
4. Rendelkezésre álló pénzeszközök. 
5. Pályázott összeg nagysága. 

(A pályázattal egy rendezvényre max. 50 ezer forintot  lehet elnyerni. Egy sportegyesület 
csak egy pályázatot nyújthat be.) 

A pályázatokat 1991. május 2-től folyamatosan  lehet benyújtani a Polgármesteri Hivatal 
címére. (Nagykanaizsa, Erzsébet tér 7.) 

A beérkezett pályázatokat az Oktatási és Kulturális Bizottság bírálja el, annak eredményéről 
a pályázót értesíti. 

Oktatási és Kulturális Bizottság 
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díjat. A Fő úton nem is állí-
tottak fel  körhintát. 

Virágba borult a rét, sárgán 
pompázott a földreülők  nad-
rágja. A fűnyírás  majdnem tel-
jesen elmaradt, talán mert a 
Kárpótlási Törvény életbelépé-
se után majd a visszaigényelt 
birkák rágcsálják rövidre a 
gyepet. „Csak az a szép zöld 
gyep!" - emlegette egy régeb-
bi gyerekfilmben  Rajz János. 

Sörváros lettünk, talán majd 
egyszer a sör-has-bajnok-bajo-
rok is idejárnak hagyományos 
ünnepeiket hosszú asztaloknál 
leöblíteni. De addig vala-
k idnek meg kellene oldani a 
folyékony  kenyér magunkhoz-
vétel utáni elhelyezését is. A 
május 1-i ammónia terhelés a 
környezet számára felért  egy 
természeti katasztrófával.  Még 
szerencse, hogy a bokrok már 
magasra nőttek! 

Eltekintve az Ihos-Usztics 
közvéleményformálástól,  két 
fórumot  is meghallgathattunk. 

Tarnóczky Attila, az éppen 
arra sétálókat, jövő-menőket 
is megszámítva közel száz 
választónak beszélt. Tényleg 
ilyen szervezést érdemel a 
megválasztott képviselő? Rá-
adásul néhány méterrel 
odébb és pár perccel később, 
az MSZP fórumán  már nem 
egyszál válaszolót ültettek a 
színpadra. Többen is látták, 
hallgatták végig. Bizony 
jobb egy színpad, mint a 
csónakverseny irányítótor-
nyának oldala! Talán ha a 
képviselő is egy sorban ül a 
polgármesterrel, az ország-
gyűlés alelnökével! 

Azért ez egy jó ünnep volt! 
Sőt! Közhelygyanús formulá-
val élve, ez volt az első sza-
bad Május 1. (Hiszen szabad 
országban, szabad emberek azt 
teszik, amit szabad.) 

És tán jövőre még szabadab-
bak leszünk! 

Nagy Imre 

Elnézést kérünk 
Nagykanizsán a Csónakázó-

tónál a majálist a városi szak-
szervezetek és a Polgármesteri 
Hivatal szervezte, párt- és in-
tézménysemlegesen . 

A KANIZSA Hetilapban a 
szervezéssel kapcsolatos téves 
információ  megjelenéséért az 
érintettektől szíves elnézést 
kérünk! 

(A szerk.) 

I. Minden jeles ünnepünk 
köthető a múlt időhöz. Kará-
csony, pünkösd, szentivánéj -
mind a természet fordulóját  is 
jelentik; napforduló,  csillagá-
szati tavasz, napéjegyenlőség. 

Ujabb keletű ünnepeink is 
megkövetelik maguknak a 
múlthoz kötést. Május 1-ről 
talán csak iskolai emlékeink-
ből tudjuk, hogy ekkor a múlt 
századi chicagói munkás-
sztrájkra emlékezünk. Nem 
sokkal több, mint száz év alatt 
a „munkásosztály nagy nem-
zetközi ünnepe" lett. A fordu-
lat óta lemosódtak az ideoló-
gia rongyok, és mára sajnos 
vagy végre legalább olyan bi-
zonytalan a státusz, mint a 
bérből-fizetésből  élőké. De 
még piros betűvel írjuk naptá-
rainkban. 

Szerdán nem is kevesen 
mentüíik hát a „Majálisra", le-
hettünk több tízezeren. Nem 
túlzás, de a fél  város a tópar-
ton töltötte napját. Körhintáz-
tunk, sétáltunk, csónakáztunk, 
hallgattuk a humoristákat, cso-
dáltuk a divatbemutató szép 
lányait (itt férfiak  voltunk töb-
ben), és mindeközben a sör-
sátraknál is állandó volt a sor-
banállás. „Mi szem-szájnak in-
gere" - pénztárcánknak lehe-
tősége! 

Még ezen a felhőtlen  sétafi-
káláson sem tudtuk megkerülni 
a politikát. Igaz, kötelező nem 
volt, nem álltunk (vonultunk) a 
tribün előtt, nem voltak előtap-
solók, nem röpködtek frázisok 
a májusi szélben. Csak úgy 
szép csöndben - aki akar meg-
hallgat alapon - , a VTV sát-
ránál Tarnóczky Attila, or-
szággyűlési képviselő vála-
szolt a gyéren csordogáló kér-
désekre, az MSZP fórum  ke-
retében várositól országos ve-
zetőkig ültetett válaszolókat a 
színpadra. 

Minden volt hát, mi a nyu-
godt kikapcsolódáshoz kell. 
Gyerek, felnőtt  talált szórako-
zást. 

Ha a szabadság azt is jelen-
ti, hogy „kényszer nélkül!", 
akkor ez egy ilyen ünnep volt. 

A párhuzamot nem az ellen-
tétes válaszok  egymás mellé 
rakása  jelenti,  így  a kővetkező 
néhány sorba rakott  szó csak 
a majális tényében közös a 
másik gondolatsorral! 

Tömegével kaszáltak a bú-
csúsok, akik az önkormányzat 
döntése alapján, itt a Csóna-
kázó-tónál fizették  a legala-
csonyabb közterülethasználati 

Maj  ál is  '91 
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Bizonyára a 23 lett a sze-
rencseszáma annak a 86 tanu-
lónak, akik a Nagykanizsán 
megrendezett 23. Országos 
Szakmai Tanulmányi Versenyen 
- kiváló szereplésük miatt - a 
felvételin  szerezhető 60 pontot 
megkapták, s ezzel jelentős lé-
pést tettek továbbtanulásuk 
felé. 

A háromnapos rendezvé-
nyen, melynek a Cserháti 
Szakközépiskola adott otthont, 
201 tanuló vett részt 81 isko-
lából. 

A verseny értékelésére Janzsó 
Antal igazgatót kértük meg: 

- Az OSZTV újdonsága az 
volt, hogy ezúttal először tár-
sadalmi zsűri is működött. 
Tagjai között volt dr. Szenes 
György, a Magyar Szakképzé-
si Társaság elnöke és dr. Már-
ton Tibor főiskolai  tanár, a 
Gépipari Tudományos Egyesü-
let elnöke, aki a verseny elő-
készítését, szervezését, lebo-
nyolítását jónak értékelte. 

A diákok átlagteljesítménye 
az előző évekhez viszonyítva 
javult, a nyomdászoké jelentő-
sen. Mindezek ellenére a szer-
vezők újragondolják a tenni-
valókat. Ennek egyik oka az, 
hogy az egyetemeken, főisko-
lákon változik a szisztéma, 
így a kezdeményezettséget is 
módosítani kell. 

- Felmerült-e valamilyen 
probléma a verseny ideje 
alatt? 

Akiknek sikerült 
A tanítvány... 

A gépszerelő szakmában 
Egyed  Gábor, a rendező isko-
la 4. osztályos tanulója nyol-
cadik lett. A verseny után be-
szélgettünk: 

- Számítottál ilyen ered-
ményre? 

- Számítottam,  de  főleg 
csak reménykedtem  benne. 

- Vettél már részt OSZTV-n? 
- Nem,  először  indultam. 
- Izgultál? 
- Igen,  a harmadik  napon 

talán jobban, mint az első  ket-
tőn. 

- Melyik versenyrész sike-
rült a legjobban? 

- A gyakorlati  vizsga. 
- Melyiket találtad a legne-

hezebbnek? 
- A műszaki  elméletet,  a 

matek  és a fizika  írásbelit. 
- Mi a véleményed a ver-

senyről? 
- Nem  gondoltam,  hogy 

ilyen szigorú lesz az elbírálás. 

Nagyon  színvonalas  volt  a 
rendezés,  mindenki  jól érezte 
magát. 

- Ezt nemcsak azért mon-
dod, mert te is ide jársz? 

- Nem.  A versenyzőtársaim, 
akikkel  beszélgettem,  ugyanígy 
gondolják. 

- Mennyi többletmunkát je-
lentett neked a felkészülés? 

- A tavaszi szünetet  áttanul-
tam, s az utóbbi időben  egyál-
talán nem foglalkoztam  más-
sal. De megérte! 

- Ki segített ebben? 
- György Gyula tanár úr 

volt  a közvetlen  felkészítőm, 
de  sokat  köszönhetek  Borbás 
Sándornak  és az osztályfőnö-
kömnek,  Valu  Gyulának  is. 

- Két hét van még hátra a 
tanévből. Utána hogyan to-
vább? 

- Budapestre  a Bánki Donát 
Gépipari Műszaki  Főiskolára 
- műszaki  tanári szakra  - je-
lentkeztem.  A nyáron szeret-

nék többet pihenni, de  tanulni 
is fogok:  matematikából  és fi-
zikából  van pótolnivalóm  a 
gimnazistákkal  szemben. 

- Hogy fogsz  visszaemlé-
kezni a Cserhátira? 

- Jó  volt  ide  járni! 
* 

... és tanára 
György Gyula tanár nemcsak 

Egyed Gábor, hanem a másik 
két cserhátis versenyző felké-
szítésében is közreműködött. A 
siker titkáról kérdeztük: 

- Számított-e Gábor nagy-
zserű helyezésére? 

- Az utolsó napokban igen, 
mert láttam,  hogy milyen 
szintre ért el műszaki  tudása. 

- Milyen tanítvány volt? 
- Az átlagosnál  kiemelke-

dőbb,  szorgalmasabb,  jó mű-
szaki  érzékű  tanuló,  akivel  e 
tanévtől  dolgoztunk  együtt. 

- Kellett-e noszogatni a ta-
nulásban? 

- Nem.  Mindig  teljesítette 
az általam  kiírt  feladatokat, 
gyakran  jött és kérdezett. 

- Mennyi plusz munkát je-
lentett ez Önöknek? 

- December elejétől  kezdve 
heti plusz tíz  órát, márciusban 
és áprilisban plusz harmincat 
tanultunk,  többször még va-
sárnap is. 

- Milyennek tartotta a fel-
adatokat? Csak a tananyagra 
támaszkodtak? 

- Ilyen  szintű  szakmai ver-
senyhez méltó,  átlagosnál  ma-
gasabb tudásszintet  megkövete-
lő,  jó feladatok  voltak.  Különö-
sen a műszaki  elméleti  kérdések 
igényeltek  több ismeretet. 

- Hogyan összegezné a ver-
senyt? 

- Kollégáimmal  együtt  sok 
energiát  fektettünk  a felkészü-
lésbe, de  nagy öröm számunk-
ra tanulóink  kiváló  szereplése. 

Horváth Ilona 

Á kanizsai siker kovácsai György Gyula mérnöktanár, 
Egyed Gébor IV. C. (gépszerelő 8. helyezett), Vaska Kát-
mán V. D. (gépészeti 10. hely), Nagy László gépészmérnök 

és Gyuricxa György IV. U. gépészeti 23. 
(Erdei) 

Országos Szakmai Tanulmányi Verseny 
Nagykanizsán 

- Szinte hihetetlen, de nem 
volt semmi gond. A gyakorlati 
vizsgákat lebonyolító intézmé-
nyek, magánzók is kiválóan 
megfeleltek  az elvárásoknak. 

- önnek - személy szerint 
- milyen benyomásai vannak? 

- A gyerekek fegyelmezet-
ten viselkedtek, örültek a sza-
badidős programnak. A szak-
tanácsadó kollégák nagyon 
felkészültek  voltak, eredmé-
nyesen tudtak együttműködni 
iskolánk tanáraival. Korrekt 
volt az értékelés, a titkosságot 
maradéktalanul betartották. 
Soha annyi iskolaigazgató 
nem jött el a záróünnepélyre, 
az eredményhirdetésre, mint 
most. A Munkaügyi Miniszté-
rium szakoktatásért felelős  ve-
zetői megfordultak  a város-
ban, és találkoztak a polgár-
mester úrral, a megyei önkor-
mányzati gyűlés elnökével, az 
intézmények igazgatóival, 
amely a továbbiakban hasznos 
lehet. 

A Cserháti iskola nevében 
szeretnék köszönetet mondani 
a verseny lebonyolításában 
részt vevő valamennyi közre-
működőnek, és szeretném el-
mondani, hogy kivétel nélkül 
mindenki segítette és támogat-
ta ezt a rangos rendezvényt. 

És végül a kanizsai verseny-
zők eredményeiről: 

A legjobb helyezést Kaczor 
Zsolt, a Zsigmondy-Winkler 
Szakközépiskola 5. éves ve-

gyésztechnikus hallgatója érte 
el, aki negyedik (!) lett. 
Csesztregi Tamás és Szabó 
András - szintén vegyésztanu-
lók - jutalma kémiából a jeles 

mában. Vaska Kálmánnak a 
gépipari versenyben szerzett 
10. helye is 60 pontot jelent. 
A harmadik döntőbe jutott 
versenyző, Gyuricza György a 

érettségi. Felkészítő tanárok: 
Csőgörné Kenese Mária és So-
mogyi József. 

A Cserhátiból a legelőke-
lőbb helyen - 8. - Egyed Gá-
bor végzett gépszerelő szak-

gépészeti szakmai érettségi 
alól mentesül. Tanáraik: 
György Gyula, Borbás Sándor, 
Valu Gyula és Nagy László. 

Horváth Ilona 
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FIATALOKNAK - FIATALOKRÓL 
10 nap Bécsben 

Bécs. Süt a nap, autóbuszok 
nyüzsögnek az utcán. Parkok 
tavalyi zöldben, autók a járda-
szélen, feketerigók  a külváros-
ban, ahol laktunk. Tiszta ut-
cák, valami csendes nyugalom, 
béke. Történelmi épületek a 
belvárosban, a kopott iskola, 
mely vendégül látott bennün-
ket. Csillogó kirakatok, szob-
rok, sétáló emberek. Valahol 
alattunk, a város gyomrában 
metrók rohannak. 

Múzeumok komor csendje, 
évszázados emlékek, tárlók, 
elmúlt korok emlékei. Rubens 
élettől duzzadó katonái, vad 
színei, Mozart muzsika. 
Egészséges ellenérzés a mo-
dern művészettel szemben. A 
színház méltósága, (egy alig 
értett osztrák klasszikus), a vi-
dám My Fair Lady - a durva 
német szó milyen lágy is tud 
lenni. 

Kirándulás az Alpokba. 
Köd, havasi virágok. Hatalmas 
fenyők  a sziklák oldalán, mi-
ket talán egy óriás csapásai 
daraboltak fel.  Kis folyó  a 
völgyien. Életreszóló látvány, 
legszebb álmaimnak most már 
fenyő  és sziklaillata lesz, 
ahogy mások a tengerbe sze-
relmesek... Csodálatos koncert, 
Beethoven minden nyelven 
érthető muzsikája. 

Az emberek. Kedvesek, mo-
solygósak, élvezik a házigaz-
da-szerepet. Az igazgató úr 
vezetget minket a nyelv rejtel-
meiben. Csodálatos dolog, 
hogy értem, hiszen értem, amit 
mond! A múzeumi kalauzaink 
néha megmosolyogni való 
igyekezete: mindent halljunk 

és mindent lássunk. A történe-
lem gyakran közös: Schön-
brunn, Belvedere, császári sí-
rok, Wiener Neustadt - kicsit 
otthon vagyunk. Mindenki kö-
röttünk szorgoskodik. A csa-
lád is hamar befogad  kettőn-
ket. Vidám emberek: az apa 
építész, az anya otthon neveli 
a négy gyermeket. A legki-
sebb 4 éves, hamar megbarát-
kozunk. Ügyelnek ránk, ahogy 
saját szüleink. Esti megérkezé-
seinkhez kísérőt kapunk, és 
tízórait, lesik kívánságaink. 

Megismerkedünk. Valahogy 
úgy tárulkoznak ki nekünk, 
ahogy a kisfiú  rakja elénk 
kedvenc játékait: feltétlen  bi-
zalommal, természetesen és 
egyszerűen. Jól érezzük ma-
gunkat. Sajnos, nem sok időt 
töltünk velük. Valóságos ün-
nep, ha együtt ebédelünk, 
vagy eltöltünk együtt egy es-
tét. A fiú  meghív bennünket 
egy házibulira. A templomban 
tartják. A hangulat családias. 
Feloldódunk mi is. Jó a zene, 
minden irányzatot képvisel. 
Ahogy a beszélgető csoportok-
ban is megfér  egymás mellett 
minden irányzat. Nehezen in-
dulunk haza, de a másnap zsú-
folt. 

Tíz nap Bécsben. Csodála-
tos, idegen világ. Életre szóló 
élmény. Amikor hazaindulunk, 
integetnek: „Találkozunk, ta-
lálkozunk!" Még eszembe jut, 
valahol Nagykanizsa körül, 
hogy a kisfiú  keservesen sírt, 
amikor elindultunk a csoma-
gokkal. Nekem is összeszorul 
a szívem. 

Sabján Andrea 

A Batthyány Lajos Gimnázium28 tanulója 10 napot 
töltött Bécsben. 

Turisztikai sikerek 
A Dr. Mező Ferenc Gimnázium és Közgazdasági Szakközépiskola 

ODK-sai az utóbbi időben sikert sikerre halmoznak. A közelmúltban 
a Zala megyei elméleti akadályversenyt nyerték meg. 

A sikerek hátteréről kérdeztünk meg néhány résztvevőt. 
- Hogyan készültök fel  egy-egy versenyre? 
- A felkészülési  idő nem túlságosan hosszú. Az ajánlott témakö-

röket alaposan megtanuljuk. A csapat tagjai sikerrel kisegítik egy-
mást - mondja Silló Barnabás. 

- Minek tulajdonítjátok a sikereiteket? 
- Először is a 13-as számnak, a lelkesedésnek, a jó csapatmun-

kának és nem utolsósorban a jó hangulatú közösségnek. De Hodák 
tanár úr szerint az is közrejátszik, hoey hajlamosak vagyunk a ko-
molytalanságokra - indokol Mangold Ágnes. (Milyen eredményeket 
érnének el, ha komolyak is lennének?) 

- Lassan már azt a kérdést is fel  kell tenni, hogy kudarc lenne-e, 
ha nem nyernétek egy-egy versenyen. 

Mészáros Judit túravezető erre így válaszolt: - Nem, nem lenne 
kudarc. Fő a túra, a természet, a jó hangulat és a társaság. Persze 
öröm a győzelem is, de nem ez a minden. 

A minden évben megrendezésre kerülő Thury Kupát ez évben is 
mezős csapat nyerte. Okét is megkérdeztük a versenyről. 

- Hogyan zajlott le, és milyen nehéz volt a verseny? Mi jelentette 
a legnagyobb nehézséget a duónak? 

- A táv Orosztony, Zalamerenye és a Kulcsos-ház volt. Ez nem 
tartozott a legnehezebb szakaszok közé, de azért tisztességesen el-
fáradtunk.  Elég szoros versenyt vívtunk a lányokkal, de végülis két 
ponttal győztünk - mondja Kele Krisztián és Csőgör Marcell, akik 
joggal voltak elégedettek. 

Meggyőződhettünk arról, hogy az ODK-s mezősök szorgalmasan 
gyarapítják tudásukat és öregbítik iskolájuk hírnevét. Remélik, hogy 
még sokszor lesznek „tizenhármasok". A következetes és rendszeres 
munka bizonyára továbbra is „szállítja" az eredményeket. 

Csarankó Norbert 

Bánovics Attila 
A szakadék 

Rongyból lázadó barátaim. 
Égő szemű buddha testvéreim. 
Muskétás angyalokat játszó gyermekeim, 
Ne feledjétek  az embereket. 
Éjszaka lovagjai, segítsetek megölnöm 

szerelmem. 
Legyetek velem amikor gyilkolok. 
De hadd lássam még a virágok szeretkezését, 

amint virulva kielégülnek, 
s hadd legyek én édeskés szirmaikon a 

virágpor. 

Egy égő csontvázat láttam szobámban 
Arcát simogatta, kezében az ismeretlenség 

kulcsát szorongatta, 

s mosolyogva hívogatott. 
És én vele mentem, megöltem életem, 
Mert nem akarok többé felébrendni,  csak a 

virágokat ölelni, 

s törékeny testem szárnyakkal kipingált 
párnájára hajtom a fejem, 

az élet apró varázsszőnyegén végigrepülök a 
Szakadék fölött, 

de ti csak másszatok le. 
Majd megcsókolom sima vállatokat, és 

elbúcsúzom tőletek 
Mert én 

UGORNI FOGOK 



Nyugi, nyugi! Van még olaj a föld  alatt! 

Közelkép átszervezés előtt (I.) 
Motorizált, civilizált vilá-

gunkban egyre többen kerü-
lünk kapcsolatba - mégha 
közvetve is - a szénhidrogén-
iparral. 

Pénztárcánk, családi költ-
ségvetésünk is megérzi az ipa-
rágban bekövetkező változáso-
kat, esetenkénti válságokat, 
amely közvetlenül a benzin és 
a földgáz  árának emelkedésé-
ben jelentkezik. 

Nem voltunk, és nem is let-
tünk a „vas és acél országa", 
és olajipari nagyhatalom sem. 
Hol van már az olcsó szovjet 
olaj és földgáz  misztikuma? 

A szakemberek szerint az a 
legolcsóbb energia, amit mi 
termelünk, állítunk elő. Ebben 
van is valami, hiszen nem kell 
érte kemény dollárokat, hanem 
csak puha forintokat  fizetni. 
Zala megye adta a „Haza böl-
csét" a múlt században, a 
mostaniban pedig többek kö-
zött az újkori történelem 
egyik legfontosabb  ásványkin-
csének, a kőolajnak volt első 
lelőhelye a század derekán, a 
Budafa,  Lovászi, Nagylengyel 
és Bázakerettye környékén fel-
tárt olajmezővel. Az amerikai 
segítséggel és érdekeltséggel 
történt kezdeti lépéseknek 
több mint 50 éve, azóta már 
az Alföldön  is folyik  az olaj-
termelés. A valamikori MA-
ORT (Magyar Amerikai Olaj-
ipari Rt.) a háború után volt 
MASZOLAJ is, majd az idők 
folyamán  tucatnál is több vál-
lalat jött létre és megszületett 
az OKGT, az Országos Kőolaj 
és Gázipari Tröszt. 

Nos, ez a mammutcég a je-
lek szerint végnapjait éli, kor-
mánybiztos felügyeli  az át-
szervezést, amely július 1 -el 
következik be. 

A nagykanizsai olajipari 
vállalatok megértek már jóné-
hány átszervezést, névválto-
zást. Az egyik legutóbbi ta-
valy nyáron történt, mikor a 
KFV, azaz a Kőolaj és Föld-
gázbányászati Vállalat úgy-
mond 3 részre szakadt. A kö-
zel 5000 fős  kollektívából 
mintegy a fele  maradt KFV-
nek, ? a termelés lett a pro-
filjuk.  A fúrási  szakterület Ro-
tary Kft.  néven önállóvá vált, 
a geológiai és mélyfúrási,  ku-
tatási, vizsgálati tevékenységet 
pedig a fővárosi  székhelyű 

Geofizikai  Kutató Vállalathoz 
(GKV) csatolták. Ez utóbbinak 
Szolnokon is van egy hasonló 
részlege, amelyet az alföldi  ha-
sonló cégtől „szakítottak" le. A 
kanizsai GKV-sok nagyobb, 
több mint 200 fős  része a mély-
fúrási  területtel, kútvizsgálattal 
foglalkozik.  A geológiai, 
kútgeofizikai  termelési adatok 
értékelését, értelmezését mint-
egy 20 fő  végzi, zömmel felső-
fokú  végzettségűek. 

Ennek a területi kutatási fő-
osztálynak Tormássy István a 
vezetője, aki az ELTE-n szer-
zett geológusi diplomát, s két 
évtizede már, hogy ezt a kí-
vülálló számára olykor rejté-
lyes, de érdekes munkát végzi. 

- Önöket  mennyiben érinti, 
vagy zavarja, hogy ki a „gaz-
da"  ? 

- Bennünket jószerivel csak 
annyiban, hogy mennyi pénzt 
tud adni a kutatásokra, vizs-
gálatokra. Az olajmezőt sem 
érdekli, hogy X kollega ma 
ilyen, a jövő héten meg olyan 
nevű cég alkalmazottjaként ér-
telmezi a szerkezetét, értékeli 
az adatait. Hagyják az embert 
nyugodtan dolgozni, elmélyül-
ni a munkájában. Nem a fú-
rási pontok kitűzését kell haj-
tani, a lehetőségekhez kell 
alakítani a kapacitást. Azt, 
hogy javaslatainkat a fúrási 
pontokra egy vállalaton belüli 
fúrási  egységhez adjuk, vagy 
ugyanazoknak egy másik cég 
neve alatt, azt hiszem a pro-
duktum szempontjából nem lé-
nyeges. 

- Mennyire  van feltérképez-
ve hazánk olajlelőhelyek  szem-
pontjából? 

- Elég nagymértékben. A 
Dunántúlon több mint 3000, 
az Alföldön  5000 körüli fúrás 
történt, kevés az a hely, ahol 
nem volt mérés. Manapság 
már csak kisméretű telepeket 
lehet találni, olyat, mint pl. az 
algyői, vagy nagylengyeli me-
ző, csak álom. 

- Ezt  mondanák  mondjuk 
amerikai  geológusok  is? Lesz-e 
egyáltalán  majd,  hogy a fúró 
vállalatok  versenyeztetik  a ha-
zai és a külföldi  kutató  cége-
ket  a reményteljesebb  szénhid-
rogéntelepek  megtalálásáért? 

- Ismerünk USA-beli kollé-
gákat is, a világbanki beruhá-
zás alkalmával volt szeren-
csénk együtt dolgozni velük. 
Azt tapasztaltuk, hogy nem 
okosabbak a hazai mezőnynél, 
viszont nagyobb kitekintésük 
van a világra, és az eszközeik, 
műszerezettségük is fejlettebb. 

Ez utóbbiak is azonban el-
érhetők számukra, hiszen a 
COCOM listán nem szerepel-
nek, pénz kérdése az egész. A 
felszíni  geofizikai  kutatáshoz 
szükséges műszerparkunk az 

adatfeldolgozáshoz,  értékelés-
hez szükséges számítógépes 
rendszerünk mára már világ-
színvonalú. Egyébként szíve-
sen kiállunk egy megmérette-
tésre, hiszen a versenyre szük-
ség van, az ország hasznára 
válhat ez is. Több szem többet 
lát, hátha fölfedeznek  olyat, 
ami itt van előttünk, majd ki-
szúrja a szemünket, csak nem 
vesszük észre. Csak attól tar-
tok, ilyenre egyelőre nem ke-
'ül sor, márcsak pénzügyi ne-
hézségek miatt sem. 

Az elmúlt időszakban oly-
kor drasztikusan csökkent a 
fúrási  terv, de ez lehetővé tet-
te az egyes rétegek behatóbb 
vizsgálatát. A fúrómesternek 
nem érdeke most már végre, 
hogy minél több métert teljesít-
sen - ha jön olaj, ha nem - , 
mert így nő a pénze, hanem 
a minőség a fő  szempont. 

- Még  ma is ott jelölnek  ki 
fúrási  pontot, ahová a geoló-
gus ledobja  a kalapját? 

- Azt hiszem a legenda sze-
rinti geológus sem találomra 
dobta le annak idején a kalap-
ját, előtte alapos felmérő,  elő-
készítő munkát, méréseket 
végzett, mielőtt döntött. A ku-
tatás drága dolog, pláne ma-
napság sokkal jobban meg 
kell fontolni,  hol érdemes fúr-
ni. A földszerkezeti  előkuta-
tás, szeizmikus mérések mel-
lett azt is vizsgáljuk, hogy 
egyáltalán eljuthatott-e oda 
szénhidrogén. A genetikai és 
migrációs vizsgálati eredmé-
nyek hozzásegítenek, hogy ke-
vesebb legyen a meddő fúrás. 

- A jövőben ezek szerint 
csak „tutira"  fúrnak? 

- Legalábbis szeretnénk. 
Bacskay Zoltán 

(Bakonyi Erzsébet felvétele) 

Választási tájékoztató 
A Városi Választási Bizottság 1991. június 2-ára tűzte ki a 14. sz. 

egyéni választókerületben (Kiskanizsán a Varasdi utcától északra és 
Bajcsán) az időközi választást. 

A választókerület választópolgárai 1991. április 29-től május 16-ig 
ajánlhatnak jelöltet a Polgármesteri Hivatal (Nagykanizsa, Erzsébet 
tér 7.) I. emelet 8. számú irodájában munkanapokon 8.00 és 16.00 
óra között. 

Képviselőjelölt lehet az a nagykorú magyar állampolgár, aki vá-
lasztójoggal rendelkezik és a választókerület választópolgárai 1%-ának 
ajánlását megkapta. 

Ajánlani az „Értesítő lap"-pal együtt kézbesített „Ajánló lap"-on, 
illetve a fenti  időpontban a Polgármesteri Hivatalban személyesen 
lehel. 

Nagykanizsa, 1991. április 25. 
A VÁLASZTÁSI BIZOTTSÁG 



Szerencse le - Szerencse fel! 
Látogatás Fortuna kanizsai otthonában 

1991. s 3, KANIZSA 11 

Egy „csendes" délutáni pillanatkép a Sugár út 1. sz, 
alatti fogadóirodában, 

(Erdei András felvételé) 

Az emberek szerelnek játszani. 
A játék egész életünket végigkísé-
ri. A játékok családjába tartoznak 
különböző legális szerencsejáté-
kok, amelyek már az elmúlt év-
század vége óta elterjedtek ha-
zánkban. A II. világháború után a 
totó, majd a lottó, aztán a külön-
böző sorsjegyek apasztották az 
emberek pénztárcáját, növelték az 
állami bevételeket, illetve juttatták 
kisebb-nagyobb nyereményekhez 
Fortuna kegyeltjeit. 

A különböző, zömében még ál-
lami privilégiumban lévő szeren-
csejáténoknak Nagykanizsán is né-
pes tábora van. Meggyőződtünk 
erről «. minap a Sugár út 1. szám 
alatt lévő fogadóhelyén,  ahol a 
szerencse rabjai sűrűn váltogatták 
egymást. 

A város és a városkörnyék 
egyetlen fogadóhelyén,  a Szeren-
csejátékok Rt. helyi irodájában, a 
282. számú Totó-Lottó Kirendelt-
ségben Tihanyi Jánosné kirendelt-
ségvezetőtől kértünk tájékoztatást 
a működésről: 

- Január 1-től kirendeltségünk 
is levált az OTP-től. Az irodában 
öten dolgozunk. Négyen vagyunk 
pénztárosok, egy személy pedig 
csak jegyzékeléssel foglalkozik. 
Ketten vagyunk teljes munkaidő-
sök, hárman pedig négyórás rész-
munkaidőben végzik munkájukat. 
Felügyeleti szeryünk Pécsett van, 
a 2. számú Területi Igazgatóságon. 

- Isrreretes,  hogy néhány héttel 
ezelőtt  kétszeresére  - 10 forint  he-
lyett  20 forintra  - emelkedett  a 
totó- is lottójátékokban  való rész-
vételek  díja.  A részvételi  díj  vál-
tozása óta csökkent-e  a kirendelt-
ség forgalma?  - kérdeztük. 

- A kollektív totószelvényeknél 
erősen érezhetően, de a hasábszel-
vények bevételei is csökkentek. 
Ez az életszínvonal csökkenése 

mellett annak is tulajdonítható, 
hogy a lottóban már hosszú hetek 
óta nincs ötös találat, s a sok tíz-
milliós, Jackpot-tal halmozódó fő-
nyeremény lehetősége sok fogadói 
átcsalt a totótól a lottóhoz, ahol 
az áremelés ellenére öt-hatszoro-
sára emelkedtek bevételeink. A 
24. játékhéten például 24 ezer da-
rab lottószelvényt értékesítettünk, 
amely szerdán néha „forgalmi  du-
gót" is okozott - hangzott a vá-
lasz. 

- Milyen  a kereslet  a bongó és 
a borítékos  sorsjegyek  iránt? 

- A 10 forintos  bongójegyek 
minden hónapban teljesen elfogy-
nak, s szépen vásárolják az embe-
rek a 20 forintos  borítékos sors-
jegyeket is. 

- Az elmúlt  hetekben  voltak-e 
nagyobb, százezer forintot  meg-
haladó  totó- vagy lottónyeremé-
nyek? 

- Elég sok volt. Január eleje 
óta legalább tíz négytalálatos lot-
tónyereményt fizettünk  ki. A to-
tóban egy 13-as volt a legna-
gyobb összegű nyeremény, a sze-
rencsés fogadónak  150 ezer fo-
rint ütötte a markát. Persze pa-
pírformás  hetek után sokan vál-
tották be 13+1 találatos szelvé-
nyeiket is. A kisebb nyere-
ményeknek - a totóban 12, 11, 
10-es találatoknak, lottóban a 3-
as és 2-eseknek - azonban se 
szeri, se száma. 

- Várható-e  fejlesztés  városunk-
ban? 

- Tudomásom szerint az rt. a 
fővárosban  és a nagyobb városok-
ban fokozatosan  új irodákat nyit, 
s néhány éven belül Kanizsán is 
várható egy új fogadóhely  létesí-
tese. Én a sűrűn lakott keleti vá-
rosrészben helyezném el. Irodánk 
egyébként hamarosan felújításra 

kerül - mondta végül a kirendelt-
ségvezető. 

A hivatalos tájékozódás után 
szót váltottunk néhány fogadóval. 

A családos Angyal István pátrói 
magángazdálkodó, a Galambok fo-
cistája, minden pénteken délelőtt 
ott található a kirakat előtti törzs-
asztalnál. Szenvedélyes fogadó. 

- Hetenként általában egy 2200 
Ft-os totóvariációval próbálkozom. 
Néhány éve volt egy 12-esem, 
amelyért 77 ezer forintot  kaptam. 
Gyakran érek el 11-es és 10-es ta-
lálatokat is, s így totó-mérlegem 
megközelítően egyensúlyban van. 
A heti 4-5 lottószelvény még nem 
hozott „nagy halat", néha beugrik 
egy-egy hármas vagy kettes. Bo-
rítékos sorsjeggyel is nyertem már 
20 ezer forintot  - mondta. 

Állva - az elmúlt hetekben ki-
húzott számok táblázatát figyelve 
- töltötte ki lottószelvényeit Joó 
Mihályné nyugdíjas, kanizsai la-
kos: 

- Már régóta lottózom, heten-
ként néhány szelvénnyel, változó 
számokkal. Kisebb nyereményeim 
már voltak, s 14 évvel ezelőtt 
tárgynyeremény-sorsoláson nyer-
tem egy fekete-fehér  tévét. Na-
gyon boldog voltam I 

A búcsúzásnál a kirendeltségve-
zető felhívta  a fogadók  figyelmét, 
hogy a lottó esetében csütörtökön, 
a totó esetében pedig szombaton 
mellőzzék a tárgyheti szelvények 
postaládákba történő feladását, 
ugyanis azokat határidőn túl érke-
zetteknek nyilvánítják Pécsett, s 
így reklamációnak nem lehet he-
lyei 

Szerencse le - szerencse feli  A 
fogadóknak  sok szerencsét, a ka-
nizsai kirendeltség udvarias, szor-
galmas dolgozóinak pedig jó mun-
kát kívánunkl 

T. I. 

Státuszszimbólum 
Elhatároztam, hogy feltörök.  Na persze nem úgy, mint az 

a bizonyos testrésze a huszárnak a lovon, hanem egyébként. 
Elvégre is elmúltam már 30 éves, két fiam  van, saját panel 
lakosztályom, egy alig használt nyugati autócsodám, amely 
Trabant névre hallgat. Magyarán majdnem minden adott ah-
hoz, hogy feltörjek,  csak valami apróság, valami még hiányzik 
az életemből. Ezt hívják nálunk úgy, hogy státusszimbólum. 
Amelyből minden földi  halandó első ránézésre megtudhatja, 
hogy kivel van dolga. Mi legyen az én státusszimbólumom? 
A kérdés már csak azért is jogos, mert szerény anyagi jöve-
delmiem eléggé behatárolja a szóbajöhető dolgok sorát. Eddig 
sem tellett külföldi  nyaralásra, új kocsira, szeretőre és egyéb 
nyalánkságokra. Persze vehetnék egy jóképű kerti törpét, de 
sajnos a panel palotához nincs kert, így legfeljebb  az erkélyre 
tehetném, ahol nem látná senki. Esetleg egy nagytestű kutyára 
is futná  a pénzemből, de még a papagáj tartása is sokszor 

gondot okoz, tehát ez sem igazán jó megoldás. Végső elke-
seredésemben már arra gondoltam, hogy bekeretezem a dip-
lomámat és nyaklánc helyett azt hordom a nyakamban ország-
világ előtt. Jól nézek ki szegény fejemmel,  még egy vacak 
státusszimbólumra sem telik, nem hogy a nyugati életszínvo-
nalra! Mielőtt végképp búnak adtam volna a fejemet,  eszembe 
jutott, hogy az íróasztalfiók  alján porosodik még néhány név-
jegykártyám, melyet pillanatnyi elmezavaromban csináltattam. 
Rajta van a nevem, beosztásom, munkahelyem és az otthonom 
adatai. Megkönnyebbülten sóhajtottam föl,  homlokomról el-
tűntek a ráncok. Ezentúl hanyag gesztussal egy-egy névjegy-
kártyát csúsztatok mindenkinek, aki szóba áll velem. Hadd 
lássa mindenki ki vagyok, mi vagyok, hol vagyok. Elvégre 
feltörtem,  saját státusszimbólummal rendelkező magyar állam-
polgár vagyok. Hogy hónap végén miből fogunk  élni, az egy 
teljesen más kérdés. Nagy János 
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Május 1. 
MUNKA ÜNNEPÉN 

A magyar történelem során 
egyedülálló alkalom I 

II. János Pál személyében 
megvalósuló pápai látogatás 
tiszteletére kerül az Olvasók ke-
zébe! 

A könyv a mai Magyarország 
római és görög katolikus temp-
lomait, csaknem ezer év keresz-
tény-katolikus egyházi építésze-
tét, közel másfél  száz székes-
egyházat, plébániatemplomot, 
kálváriát, mauzóleumot és szer-
zetesrendi templomot mutat be 
hétszáznál több színes képpel. 
Az album nem csupán építészeti 
körkép, hiszen az épületekhez 
tapadó képző- és iparművésze-
ten keresztül betekintést nyújt a 
különböző korszakok társművé-
szet alkotásainak sorába is. 

Az érseki tartományok rend-
jében bemutatott templomok fo-
tográfiáit  a szerzők és szerkesz-
tők több, mint tizenháromezer 
színes, 1990. április 15-től 
1991. január 28-ig készült dia-
felvételből  válogatták ki. Az 
egyházmegyék legfontosabb  em-
lékeinek bemutatása során ará-
nyos mértékben kapnak helyet 
a falvak,  a városok, az egyházi 
központok épületei, a középkor 
és az újkor katolikus templo-
mai. 

A reprezentatív album elősza-
vát Seregély István egri érsek 
úr, a Magyar Püspüki Kar el-
nöke írja. A bevezető tanul-
mányok az egyházmegyék kiala-
kulását, a templomok liturgiájá-
nak és építészettörténeti fejlő-
désén :k rövid leírását adják, a 
befejező  rész pedig a bemuta-
tott ;-,mplomok múltját és mű-
vészettörténeti jelentőségét is-
merteti műleírások formájában. 

A könyv jellemzői: 24x30 
cm, terjedelme: kb. 320 oldal, 
cérnafűzött,  keménytáblás, 
egészvászon kötésben, fóliázott 
védőborítóval. 

A megjelenés időpontja: 
1991. június. 

Előjegyzést, ill. részletfize-
tést - júniusig, a könyv megje-
lenéséig - biztosít az ALMA-
NACH Könyvesbolti Nagykani-
zsa, Zrínyi u. 20. (A volt len-
gyel piac mellett.) 

V Í Z S Z I N T E S : 
1. A megfejtés  e lső része. 

Kölcsey Ferenc szép verséből 
idézünk. 9. Mellé rak. 10. Ma-
ró anyag. 11. Válogatott lab-

1. Mi a következő program 
outputja? 
10 FOR 1=1 TO 5 
20 ? " • " 
30 NEXT 

1. Kiír 5 csillagot egymás 
mellé 

2. 7SINTAX ERROR 
x. Letörli a képernyőt 

2. Mit fog  kiírni a számítógép a 
következő program futtatásakor? 
10 FOR J=0 TO 35 STEP 3 
20 J=J+4 
30 NEXT J 
40 Print J 

1. 42 
2. 0 és 35 közötti számo-

kat hármas lépésekkel 
x. 39 

3. Mit ír ki a gép a követke-
ző program hatására? 
10 A=5 : B=6 : C=7 
20 A=B : B=C : C=A 

1. 6 7 6 
2. 5 6 7 
x. 6 7 7 

4. Mi a programba írt CMD 
parancs használatának ered-
ménye? 

1. Módosítja a kimeneti jel 
irányát 

2. Nem utasítás k 
x. Csak a képernyőre írás-, 

hoz használható 
5. Milyen hatása van a „RFC-

TORE" billentyűnek a 
C-64-es gépeken? 

1. Minden esetben megsza-
kítja a program futását 

2. Visszaállítja a képern. ő 
eredeti kópét 

x. Önmagában használva 
nincs hatása 

6. Mi az „INST" billentyű 
szerepe? 

1. Üres helyek létrehozása, hi-
bás karakte:ek módosítása 

darúgó volt. 12. En-
ged. 13. Kastély ré-
sze. 15. Franciaor-
szági terrorista szer-
vezet volt kev. 16. 
Ne gyere üres kézzel 
haza! 17. Ramazuri. 
19. Nagykanizsai 
vállalat röv. 20. Csil-
lagász keresztnevé-
nek kezdőbetűjével . 
23. László Ferenc. 
25. ...koszt. 27. Li-
get. 29. Neves író 
volt (Milán). 30. 
Szántóföld  melletti 
terület. 

F Ü G G Ő L E G E S : 
1. HOK. 2. Bérem után te-

szem. 3. A megfejtés  második 
része. 4. Amerikai külügymi-
niszter volt. 5. Elromlott au-

2. Kurzor jabbra mozgatása 
x. Csak törlésre használha-

tó 
7. Válaszd ki a helyes állítást! 

1. A sztring kifejezések 
nem zárójelezhetők 

2. A sztring kifejezések tet-
szés szerint zárójelezhe-
tők 

x. A sztring kifejezéseket 
mindig zárójelezni kell 

8. Milyen szolgáltatást jelent 
a DATARESCUE? 

1. Sérült lemezek adatvisz-
szaállltását 

2. Sérült programok cseréjét 
x. Meglévő adatok módosí-

tását 
9. Mi a SIRIV v.1.01? 

1. Április 1 vírus 
2. Számítógép típus 
x. Programozási nyelv 

10. Mi a SYSTEC? 
1. Programozási nyelv 
2. Számítástechnikai kiállí-

tás neve 
x. Számítógép típus 

11. Hogyan számíthatunk köb-
gyököt? 

1. Csak külön utasítással 
2. 1/3 hatványra emeléssel 
x. Nem tudunk számítani 

12. Mi a C-64-es gép mikro-
processzorának je'e? 

1. 8086 
2. 2 - 8 0 
x. 6561 

13. Ml az UNIX? 
. Commcdore verziójú ope-

rációs rendszer 
2. Nemzetközi szervezet 
x. Sz-ámítógép típus 

+1. A NEW utasításnak mi-
lyen hatása van? 

1. Csak a képernyőt törli 
2. A képernyőt és a prog-

ramtárt törli. 
x. Csak a programtárt törli. 

tóval teszik. 6. Előz azonos 
betűi. 7. Itáliai. 8. Színházi al-
kalmazott. 13. Kagyló emblé-
májú benzinkút. 14. Váloga-
tott labdarúgó. 18. Ügyintéző 
röv. 21. Rákóczi Ferencé fon. 
22. A megfejtés  befejező  ré-
sze. 24. Hajó része. 25. Ele-
ven. 26. Márai Sándor. 28. El-
ad azonos betűi. 

Hegyi Attila 
Beküldési határidő: május 

10. 
Lapunk 16. számában közölt 

keresztrejtvény megfejtése: 
„Veled lep meg hajnalom, al-
konyom, 
s hozzád megyek, ha tőled tá-
vozom." 

(Garal Gábor) 
Helyes megfejtést  Szabó 

Barnabás, Szabó Attila és Ti-
hanyi Zsuzsanna küldtek be. 
Könyvjutalmukat a szerkesztő-
ségben vehetik át. 

Az V. forduló helyes tippjei: 

2, x, 1, 1, 2, 1, 2, x, 1, x, 2, 
1, 2, x. 

PÁLYÁZATI 
SZELVENV 

VIII. forduló 

kérdés tipp 
1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

6. 

7. 

8. 

9. 

10. 

11. 

12. 

13. 

+1 

Név: 

Cím: 
'.skola: 

Beküldési határidő: 
május 20. 

CSIP-TOTÓ pályázat 
VIII. forduló 
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Telezöld, tele gondokkal 
Lapunk április 19-i számának 

Pf.:  154. rovatában adtunk nyilvá-
nosságot Magyar János kanizsai 
gépkocsivezető levelének. Mint ír-
ja, a város egyik legforgalmasabb 
közlekedési csomópontja a Ma-
gyar utcai 74-es és az M-7-es 
utak kereszteződése - sok baleset-
tel. Miért éppen itt nincs egy se-
gélyhívó telefon,  miért nem mű-
ködnek a forgalmi  jelzőlámpák 
akár az éjszakai órákban is? Hogy 
kérdése jogos-e, a válaszokból ki-
derül. 

Füredi Józsefné,  lakó a ke-
reszteződés mellett: - Jó pár ka-
rambolt átéltünk már, sajnos halá-
losat is. Az első kérdés mindig: 
hol egy telefon?  Általában tőlünk 
tudják meg. Ilyenkor rohanás a 
tüzép telepre, mert az Alpári utcai 
nem megbízható és innen mesz-
szebb is van. Eddig még senkinek 
nem ju:ott eszébe tájékoztató tábla 
kihelyezésére. 

Mi i vás József  csoportvezető, 
Polgármesteri Hivatal: - A Táv-
közlési Vállalat 20 nyilvános tele-
fonfülkét  fog  elhelyezni Nagyka-
nizsán, rövid határidőn belül. A 
tervezett iker telefonfülkék  hazai 
és nemzetközi távhívásra egyaránt 
alkalmasak. Kézenfekvő  megoldás 
lenne ilyet elhelyezni az említett 
helyen, ennek azonban nincsenek 
meg a feltételei,  hogy csak a par-
kolási gondokat említsem. Ezzel a 
megoldással csak ártanánk az ot-
tani közlekedésnek. A kék-fehér 
segélyhívó telefon  elhelyezésének 
lehetőségét a Távközlési Vállalat-
tal és a rendőrséggel közösen kell 
megvizsgálnunk. Addig is javasol-

nám egy tájékoztató KRESZ-tábla 
kihelyezését. 

Harmath János üzemegységve-
zető, a Zalaegerszegi Közúti 
Igazgatóság Nagykanizsai Üzem-
mérnökségétől: - A világon min-
denütt jól bevált telezöld forgalmi 
jelzés alkalmazása ennél a keresz-
teződésnél sem okozhat gondot -
annak ellenére, hogy erről sokan 
másként vélekednek. A forgalom 
nagysága pedig, melyet többször 
felülvizsgáltunk,  nem indokolja a 
forgalmi  jelzőlámpák teljes üze-
mét, ezért általában 20 órától haj-
nali 5 óráig „csak" a villogó sárga 
fény  figyelmeztet  az óvatosságra. 
A telefont  jelző KRESZ-tábla el-
helyezése indokolt, ha a városi 
önkormányzat ezt megrendeli, ré-
szünkről semmi akadálya elhelye-
zésének. 

Horváth Árpád rendőrszáza-
dos, a közlekedési alosztály ve-
zetője: - összességében vizsgálva 
a forgalom  nagyságát, a balesetek 
számát, a második helyre sorol-
nám az említett útkereszteződést. 
A sok baleset oka ott főleg  az em-
beri figyelmetlenség.  A sok szem-
pontból megfelelően  kiképzett út-
kereszteződésben - a forgalmi 
rend változása óta is - sokan meg-
szokásból közlekednek, s ez na-
gyon veszélyes. Úgy tűnik, hogy 
sem a telezöld fogalmát,  sem pe-
dig a sárga villogó fényjelzést 
nem veszik komolyan egyesek. A 
városban egyébként 6 segélyhívó 
telefon  van, s mint e levél kap-
csán kiderült, egy sem működik. 
Ha javításuk, állandó karbantartá-
suk hozzánk tartozik, feltétlenül 
intézkedni kell. A levélíró javas-

latával egyetértek, de ha egy drá-
ga berendezésre a lakosság nem 
képes vigyázni, az semmit nem ér. 

Takács Ferenc megbízott köz-
pont vezető, Távközlési Vállalat: 
- A városban elhelyezett segély-
hívó telefonok  a mi vonalainkra 
lettek telepítve. Karbantartásuk, 
rendszeres ellenőrzésük egyértel-
műen a rendőrség műszerészeinek 
feladata.  Egy újabb telepítése a 
városi önkormányzat döntésén mú-
lik. 

Kedves levélíró! Ezek után úgy 
érezzük, hogy felvetéséről,  javas-
latáról most már mindenki, min-
denről, mindent tud. Ha konkrét 
ígéret nem is hangzott el, ön is, 
mi is bízzunk egy kollektív, de 
mindenekelőtt gyors ügyintézés-
ben. 

írta és fényképezte: 
Tóth Ferenc 

Fogadóóra 
Megváltozott Tarnóczky  At-

tila  országgyűlési képviselő 
ma estére tervezett lakossági 
találkozójának helye és idő-
pontja: a HSMK-ba 18 órára 
hirdetett összejövetel a palini 
általános iskolában lesz 19 
órai kezdettel. 

Igazgatóválasztás 
A nemrég megalakult Kani-

zsatex Kft.-nél  hétfőn  délelőtt 
került sor az igazgatóválasz-
tásra. A kereskedelmi vállal-
kozás vezetője az eddig meg-
bízottként működő Velencei 
Ferenc lett. 

Kapcsolatok 
Mottó: „ahogy a távoli visszhangok egyberingnak" 

(Baudelaire) 
Érdeklődéssel olvastam a Kanizsa el-

múlt heti számában a pártok képviselői-
nek véleményét a város önkormányza-
táról. 

Közülük számomra legérdekesebb 
Marosi Attiláé, az MDF prominens tag-
jáé volt, főleg  azért, mivel kritikus 
megállapításaival alapvetően egyetértek. 
Annál aggályosabbnak tartom azonban 
azt, amit lehetséges válaszként megfo-
galmazott a kialakult helyzetre: fe-
lül kell vizsgálnunk a listáinkat, és azt, 
most kik vannak bent. Visszahívni nem 
lehet, de el lehet mondani: Nézd! Te 
most nem idevaló lennél! Legjobb lenne 
Neked lemondani!" 

Első aggályom szkepticizmusomból 
ered, s kevésbé komoly: semmi garan-
ciát nem látok arra, hogy a pártlistákon 
a választások idején hátrébb szereplők 
hitelesebben képviselnék a választópol-
gárokat, mint az előttük állók. 

Második gondom viszont más, ennél 
sokkal komolyabb, elvi jellegű. Én, 
mint „homo politicus" tudatában voltam 
annak, hogy a listára leadott szava-
zatommal bejuttathatom az önkormány-
zatba a szavazólapon felsorolt  szemé-
lyek közül az első egyet/kettőt/hár-
mat/négyet (pártja válogatta). 

Döntésemben befolyásolt  az is, hogy 
az általam alkalmatlannak tartott jelölt 
a listán sokadikként szerepelt, így nem 
volt reális esélye az önkormányzati tag-
ságra, vagyis: más sorrend esetén eset-
leg másik listára adtam volna le szava-
zatomat. 

Mivel a magyar választási rend-
szerben nem pártokra, hanem pártlisták-
ra lehet szavazni, nem érzem fair  eljá-
rásnak azt, amit Marosi úr javasolt, an-
nál is inkább, mivel ez a (választási 
törvény által nem biztosított) visszahí-
vási jog vindikálása volna egy, a vá-

lasztóknál szűkebb kör - egy bizonyos 
párt tagságának bizonyos döntéshozó 
szerve - számára, s ez kellemetlen re-
miniszcenciákat ébreszt. Az elképzelés 
antidemokratikus volta még nyilvánva-
lóbbá válik, ha a javaslatot végiggon-
doljuk. 

Mivel az országgyűlési képviselőknek 
is körülbelül fele  listán került a Parla-
mentbe, ily módon - ha, ne adj' Isten, 
például az MDF megosztotta volna, és 
az egyik irányzat sikeres puccsot hajta-
na végre a párton belül - a listás kép-
viselőket ki lehetne cserélni hithű né-
pi-nemzeti/nemzeti liberális/keresztény 
(a nem kívánt rész törlendő) képvise-
lőkre, akár a pártlistára szavazók aka-
rata ellenére, a népképviseleti elv leg-
nagyobb dicsőségére. 

Zolcsák György 
(az SZDSZ nagykanizsai 
szervezetének nem tagja) 
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LABDARUGAS 

B r a v ú r S z o m b a t h e l y e n 
Haladás-Olajbányász 

0-1 (0-1) 
NB Il-es labdarúgómérkő-

zés. Több egygólos idegenbeli 
vereség után nem sok jóval 
kecsegtetett az Olajbányász 
szombathelyi vendégszereplé-
se. A tisztes helytállás remé-
nyében utaztak a fiúk  Szom-
bathelyre, bár a játékosok kö-
zül többen fogadkoztak,  hogy 
a meglepetés sem kizárt. Mar-
tinkovics József  játékos-pá-
lyaedző az esélyeket latolgat-
va még a mérkőzés előtt ki-
fejtette,  hogy a csapat általá-
ban a jobb képességű gárdák 
ellen mindig jól szokott ját-
szani, és ebben bízott most is. 
Jóslata bevált, mert a piros-
kékek óriási meglepetést okoz-
va 1-0-ra legyőzték a bajnok-
ság listavezetőjét. Az Olajbá-
nyász biztonságos védekezésre 
rendezkedett be, de nem adta 

fel  a támadás lehetőségét sem. 
Németh Lajos edző taktikája 
tökéletesnek bizonyult, hisz a 
gyors kontratámadások rendre 
zavart okoztak a hazaiak vé-
delmében. Amikor a 17. perc-
ben egy formás  támadás végén 
Skublics megszerezte a veze-
tést, a mintegy 5000 főnyi  ha-
zai szurkolósereg nem gondol-
ta, hogy ez lesz a végered-
mény is. A második játékrész-
ben a hazaiak mindent meg-
tettek az egyenlítésért, de a 
kanizsai védelem jól állt a lá-
bán: Csáki, Kiss és Kepe egy-
mást múlták felül.  A 84. perc-
ben a szerencse is a kanizsaiak 
mellé állt, amikor Görög ka-
pufája  nem befelé,  hanem ki-
felé  vágódott a felső  lécről. 

Németh  Lajos edző a talál-
kozó végén: - Első idegenbeli 
győzelmünket remek játékkal 
és nagyszerű hozzáállással ép-
pen a listavezetőnél szereztük 
meg. 

Skublics  Győző,  a győztes 
gól szerzője: - Amikor a vé-

Tanulságos hazai vereség 
MÁV NTE-Boglárlelle 1-2 (I-D 

A MÁV NTE-Boglárlclle mérkőzésen Kéri (képünkön) hibáz jó 
helyzetben. 

(Fotó: Erdei András) 
NB III-as mérkőzés a Dráva-

csoportban. A vasutasok gólját 
Kéri szerezte a 21. percben. 

A kiesés ellen küzdő Balaton 
parti gárda átszervezett csapattal 
vetíe fel  a küzdelmet az élcsoport-
ban tanyázó vasutasokkal, akik 
közül ezúttal Bernáth hiányzott, 
míg a sérült Németh Levente 
ugyan vállalta a játékot, ám a II. 
félidő  elején kidőlt a sorból. 

A vendégek meglepték a ha-
zaiakat, gyors góllal szereztek ve-
zetést, amelyet ugyan sikerült ki-
egyenlíteni, de aztán folytatódott 

dők Fuisznak már csak a hátát 
látták, éreztem, hogy lehet ke-
resnivalóm. A beadás nagysze-
rűen érkezett, így sikerült a 
kiinduló kapus mellett a 

KÉZILABDA 

hosszú sarokba rúgnom a lab-
dát. Örülök, hogy hosszú idő 
után idegenben is sikerült 
győztes gólt lőnöm. 

-kázé-

Gólparádé - hazai győzelemmel 

A férfi  kézilabdamérközésen Krichenbaum, a mezőny legjobbja lő gólt. 
(Fotó: Erdei András) 

a hazaiak „szenvedése". A vendé-
gek sokkal jobb benyomást keltet-
tek, hajtottak, lelkesedtek, és he-
lyenként ügyes játékot nyújtottak. 
A vasutasok igen gyengécskén ját-
szottak, helyzeteiket sorra elhibáz-
ták, akik ellen a hajrában lőtt gól-
lal - amelyben erősen benne volt 
a kanizsai kapus is - meglepő 
győzelmet arattak a vendégek. 

A vereségből mindenesetre le 
kell vonni a tanulságokat, nehogy 
újabb leckét kapjanak. 

-b.a.-

Tungsram-Hőgyész 
39-24 (21-15) 

NB I B-s férfi  mérkőzés. A 
kanizsaiak legjobb dobói: Kri-
chenbaum (14), Kurusta (7), 
Becskei (6). 

Az őszi idényben megleckéz-
tette a kanizsaiakat a vendég-
csapat, mely ellen most ala-
pos revansot vettek a hazaiak, 
akik az Olajbányász-munka-
csarnokban gólparádét rendez- * 
tek. 

A lámpagyáriak remekül 
kezdtek, játékukat a látvá-
nyosság, a szellemesség jelle-
mezte, majd aztán túlságosan 
könnyen vették a folytatást. 
Ennelc következtében vérsze-
met kapott a Hőgyész, amely 
felzárkózott  22-20-ra, de ez-
után beindult a hazai gárda. 
Bilicz remekül őrizte a kaput, 
a játékmester Krichenbaum 
pedig „szárnyakat" adott a tár-
saknak, akik a mérkőzés záró 
szakaszában, a befejező  20 
percben ellenállhatatlanul ját-
szottak. 

A mérkőzés kiemelkedő tel-
jesítményét Krichenbaum 
nyújtotta, aki nagy erőssége a 
kanizsai csapatnak. Igazi ve-
zéregyéniség, a csapat megha-
tározója, mozgatója, s most is 
a mezőny legjobbjának bizo-
nyult. Különösen élményszám-
ba mentek a támadójátékban, 

a gólszerzésben nyújtott bra-
vúros megoldásai, trükkjei, 
pazar góljai, a szellemes játék. 
Méltán kapott nagy elismerést 
a hálás szurkolóktól. 

Péterfys  siker Csurgón 
Nagyszabású, népes mező-

nyökkel utánpótlás tornát ren-
deztek Csurgón, ahol a 7. osz-
tályos általanos iskolás leány 
kézilabdacsapatok találkoztak. 

A kanizsai sportot a Rezsek 
Győző testnevelő tanár vezette 
Peterfy  csapata képviselte, 
amely a többszakaszos rend-
szerű tornán nagyszerűen sze-
repelt, s pontveszteség nélkül 
vegzett az élen. 

A kanizsai kislányok a cso-
portmérkőzések során biztosan 
nyertek Balatonboglár, Két-
hely, majd Nagyatád ellen, 
majd a döntőben is folytatták 
sikersorozatukat: 

Péterfy-Csurgó  11-8 (7-5) 
A legjobb dobók: Siti E. 

(5), Majoros (3). 
A kupagyőztes csapatban 

szerepelt: Dianiska, Csizmadia 
(kapusok), László, Siti E., 
Kiss, Majoros, Czigóth, Füle, 
Sajni, Ivanov, Kövesi (me-
zőnyjátékosok). A legjobb át-
lövőnek felajánlott  tiszteletdí-
jat Siti kapta. 

-balogh-

pSIsPP H i i USPWP 
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KOSÁRLABDA 

Továbbra is az NB I-ben 
BKV Előre-MÁV 

NTE 79-81 (36-35) 
NB l-es női mérkőzés a 17. 

helyért. A vasutasok legjobb 
dobói: Bogyai (19), Simonné 
(17), Szabó (15), Petényi (13). 

Az 1990/9 l-es bajnokság 
befejező,  playoff-rendszerű 
összecsapása során a 17. hely-
ért, vagyis a további élvonal-
beli szereplésért küzdött egy-
mással a két csapat. Az első, 
kanizsai találkozón fölényesen 
nyertek a vasutasok, akik a 2. 
mérkőzést a fővárosban  vív-
ták, ahol újabb győzelemre 
készültek, tehát mindenképpen 
el akarták kerülni a döntő fon-
tosságú, Kanizsán sorra kerülő 
3. találkozót. 

TENISZ 

A megyei tenisz-szövetség 
és az Olajbányász szakosztály-
vezetése közös rendezésében a 
Somogy B. úti tenisz sportte-
lepen bonyolították le a me-
gyei utánpótlás bajnokságot. 
Ennek során négy korcsoport-
ban (gyermek, újonc, serdülő, 
ifjúsági)  versengtek a fiatal  te-
hetségek, akik a háromnapos 
küzdelemsorozaton bizo-
nyították, hogy jó kezekben 
van az utánpótlás-nevelés a 
zalai egyesületeknél, köztük 
az Olajbányásznál. 

A közel 100 fős  mezőnyben 
jól helytálltak a kanizsai ver-
senyzők, akik közül a követ-
kezői: szereztek érmes helye-
zést: 

GYERMEK korcsoport. A 
fiúk  mezőnyében ügyes ver-
senyzéssel szerzett aranyérmet 
Farkas Kornél, míg Takács 
Pál bronzérmes lett. A lányok-
nál Arszin Veronika és Geren-
csér Regina egyaránt a harma-
dik helyen végzett. 

ÚJONC korcsoport. A leá-
nyok mezőnyében az „olajo-
sok" vívták a döntőt, melynek 
során Szerdahelyi Kinga győ-

Nos, a Lázár Béla edző által 
jól felkészített  kanizsai csapat 
a tervet teljesítette, amely ha-
talmas küzdelemben, egy vé-
gig nyílt mérkőzésen szerezte 
meg a győzelmet, s ezzel a 
további NB l-es szereplést. A 
találkozóra rányomta bélyegét 
a nagy tét, így aztán jobbára 
a küzdő jelleg domborodott 
ki, miközben a csapatok fel-
váltva vezettek. A hajrában 
azonban a vasutasok voltak 
türelmesebbek, no és eredmé-
nyesebbek, akik rászolgáltak a 
minimális arányú győzelemre. 

A kanizsai sikerben osztozik 
a vasutasok teljes csapata, 
melynek játékosai jelesre vizs-
gáztak, akik már a fővárosban 
feltették  az „i"-re a pontot. 

- b h -

zött Füle Ramóna ellen. A 
fiúknál  Kánya Tibor bronzér-
met szerzett. 

SERDÜLŐ korcsoport. A 
lányok döntőjét két olajos-ver-
senyző vívta, s a színvonalas 
összecsapást Nóvák Edit nyer-
te Szerdahelyi Kinga előtt, 
míg a bronzérmet Füle Ramó-
na szerezte meg. A fiúknál  a 
ZTE versenyzői remekeltek. 

IFJÚSÁGI korcsoport. A 
fiúk  mezőnyében egerszegi si-
kerek születtek, míg a lányok-
nál az aranyérmet Gaál Nóra 
és Nóvák Edit összecsapása 
döntötte el, melynek során az 
olajos-élversenyzők remek 
összecsapásából Gaál került ki 
győztesként 6-3, 4-6, 6-1 
arányban. 

- A megyei egyéni bajnok-
ság igazolta, hogy szeretett 
sportágunk fejlődése  érdeké-
ben komoly erőfeszítéseket 
tesznek az egyesületek. Bizta-
tó az utánpótlás-helyzet, bizok 
a fellendülésben,  a tehetségek 
további fejlődésében  - össze-
gezett Berkes  József  nyugdí-
jas, a versenybizottság titkára. 

B. A. 

Füle újabb sikere 
Április 26-28-án 3 napos te-

niszversenyen Füle Zsolt is-
mét nagyszerű győzelmet ara-
tott. A Pécs város bajnoki cí-
méért kiírt mérkőzéssorozat-
ban az Olajbányász SE tehet-
séges versenyzője a döntőben 
a válogatott kerettag Petrovics 
ellen imponáló játékkal nyert 
6-4, 7-5 arányban. 

(V. Gy.) 

Ki a mester két 
keréken 

elnevezésű, 7 európai ország 
autóklubjai közötti nemzetközi 
egyéni ügyességi kerékpáros 
verseny városi, egyben megyei 
döntőire került sor április 27-
én a Magyar Autóklub Nagy-
kanizsai Szervezetének Liget 
utcai telepén, az általános is-
kolák 5-6. osztályos tanulói 
között. A 34 résztvevőnek elő-
ször falap-  és bólyaakadályok-
kal kellett megküzdeni, majd 
egyszerű KRESZ-tesztlapot 
kellett kitölteni. 

Eredmények. Fiúk (27 indu-
ló): 1. Kiss Gábriel (Nagyrác), 
2. Magdics Norbert (Zemp-
lén), 3. Nagybozsoki Péter 
(Rozgonyi). Lányok (7 indu-
ló): 1. Berkes Dóra (Rozgo-
nyi), 2. Mismás Brigitta (Zrí-
nyi), 3. Cserjés Mónika 
(Nagyrác). 

A rendezvény után Czakóné 
Kőhalmi Marianna verseny-
szervező hirdetett eredményt, 
a kanizsai gyárak és szervek 
által felajánlott  díjakat pedig 
dr. Kerék Imre a VKBT titká-
ra és Arszin György klubtitkár 
adta át. 

Az első helyen végzettek jo-
got szereztek az országos dön-
tőn való részvételre. 

(tihanyi) 
"?otó: Erdei) 

Pályán 
az utánpótlás 

A Városi Diáksport Bizott-
ság szervezésében 10 csapat 
részvételével rendezték meg a 
Diákolimpa II. korcsoportjá-
nak küzdelmeit kispályás lab-
darúgásban. A szervezők a ne-
vezett 10 intézmény csapatát 
három csoportba osztották be, 
ahol a csapatok körmérkőzéses 
formában  játszottak a helyezé-
sekért. A csoportgyőztesek ját-
szottak az első három helyért. 
A Zrínyi, a Zemplén és a Roz-
gonyi iskola küzdelméből a 
Zrínyi került ki győztesen, 
megelőzve a Zemplén és a 
Rozgonyi iskola csapatát. 

- k -

SPORTHÉTVÉGE 

SZOMBAT 
Kézilabda: 

NB I. Nők: N. Olajbá-
nyász SE-Alföldi  Porcelán 
(Hódmezővásárhely), Olaj-
bányász-munkacsarnok, 
10.30. 
Motocross: 

IX. Kanizsa Kupa orszá-
gos meghívásos verseny és 
az OB I osztály (125 kcm) 
3., az OB II. osztály (250 
kcm) 2. bajnoki fordulója, 
Petőfi  út (új víztorony kö-
zelében). Edzés: 10.00. 
Versenyek: 13.00. 

VASÁRNAP 
Labdarúgás: 

NB II: N. Olajbányász 
SE-Budafoki  MTE Törley, 
Olajbányász-pálya, 17.00. 
Motocross: 

IX. Kanizsa Kupa orszá-
gos meghívásos verseny és 
az OB I. osztály (250 kcm) 
3., az OB II. osztály (250 
kcm) 2. bajnoki fordulója, 
Petőfi  út (új víztorony kö-
zelében). Edzés: 10.00. 
Versenyek: 13.00. Ünnepé-
lyes eredményhirdetés: 
16.30 óra tájban. 

Biztató kanizsai szereplés 
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Kulturális ajánlat 
Városi Televízió 

Mozicsatorna: 
Május 6-án 18 és 20 óra: 

filmvetítések. 
VTV-csatorna: 

Május 9-én 19 órától: Ma-
gazinműsor, benne hírhét és 
aktuális riportok. 

Hevesi Sándor 
Művelődési Központ 

Május 6-án 19 óra: A Nem-

zeti Filharmónia bérletes 
hangversenye az Alsóvárosi 
Templomban. Közreműködik: 
Nagy Major Zsolt - trombita. 

Május 7-én 19 óra: Csepregi 
Éva - Végvári Ádám (NEO-
TON) koncertje. 

Május 9-én 10.00 és 13.30 
órakor: Ludas Matyi. Az álla-
mi Bábszínház előadása. 

Minden szombaton 18-21 
óráig és minden szerdán 16-
18 óráig S. O. S. telefonos 

lelkisegélyszolgálat a 12-214-es 
telefonszámon. 

Erkel Ferenc Olajipari 
Művelődési Ház 

Május 4-én 18 óra: Rock 
and roll klub (a 60-as és 70-es 
évek zenéje). 

Május 5-én 10 óra: Számí-
tógépes játékok és videó gyer-
mekeknek. 

Május 7-21.: A DKG fém-
öntő műhelyében készült ter-
mékek bemutatója. Megnyitó 
május 7-én 17 óra, dr. Keres-
kai István polgármester közre-
működésével. 

Helyőrségi Klub 
Május 3-10.: A Képcsarnok 

Közületi Kft.  (Budapest) be-
mutatkozó kiállítása a Mini 
Galériában. Nyitva: 15-19 
óráig (vásárlási lehetőséggel). 

Móricz Zsigmond 
Művelődési Ház 

Május 5-én 10 óra: Aprók 
tánca. Közreműködik a Bojtár 
együttes. 

Május 9-én 15 óra: Magyar 
népmesék gyermekeknek, vi-
deofilm  vetítéssel. 

Kodály Zoltán 
Művelődési Ház 

Május hóban: a vasútállo-
más kul túr váró termében váró-
termi tárlat: a nagykanizsai 
vasútállomás története, képek-
ben elbeszélve. 

Minden szerdán 14 órától: 
Nyugdíjas Klub, videofilm  ve-
títéssel. 

Ifjúsági  Ház 
Május 4-én 10-12 óra: 

Anyák napi játszóház. Aján-
dékkészítés bőrből és papír-
ból. 

Május 6-án 15 óra: Napkö-
zisek életéről. Napközis mun-
kák az Erzsébet téri és a 
Nagyrác utcai általános isko-
lákból. 

Május 6-tól: Absztrakt fest-
mények kiállítása. Megnyitó 
6-án 15 órakor. 

Minden szombaton 10-12 
óráig: LUTRA csere-bere klub 
gyermekeknek. 

Apolló Filmcentrum 
Apolló mozi: 

Előadások kezdete: 16, 18 
és 20 óra. 

Május 3-6.: Sztálin meny-
asszonya (magyar). 

Május 4-5-én 14 óra: Olivér 
és társai (amerikai). 

Május 7-9-én 17 és 20 óra: 

Farkasokkal táncoló (ameri-
kai). 

Stúdiómozi: 
Előadások kezdete: 16.30 és 

18.15 óra. Csütörtök: filmba-
rátok napja. 

Május 3-6.: Ébredések 
(amerikai). 

Május 7-8.: Folytassa kül-
földön  (videó, angol). 

Május 9.: Becéző szavak 
(amerikai). 

Erotikus filmek  20.15 órá-
tól, 18 éven felülieknek: 

Május 3-5.: Cicciolina akció-
ban (videó, magyar). 

Május 6-9.: Fekete torpedó 
(német). 

Matiné (gyermekeknek): 
Május 5-én 14 óra: Hamu-

pipőke (videó). 

NAPTÁR 
90 évvel ezelőtt, 1911-ben 

készítette el Tandor Ottó 
építész, műegyetemi tanár, a 
kanizsai Batthyány-palota 
tervét. 

A terv szerint a Bat-
thyány-palota a volt sóház, a 
későbbi posta, valamint a 
volt dohányelosztó helyén 
épült volna fel,  amelybe a 
városi múzeum és könyvtár 
intézményét is belekompo-
nálta az építész. Az elképze-
lés a rajzpapíron maradt. 
Győzött az állami gondolat 
és ugyanazon a területen fel-
épült a törvényház, a mai vá-
rosháza. 

Tandor Ottó 1852. január 
28-án született Kanizsán. 
Édesapja pékmester volt. A 
tanúk szerint a kis Ottó vitte 
hajnalonként és gyalogosan a 
friss  péksüteményt Sormásra, 
de mindig pontosan visszaért 
a tanítás kezdetére. 

Tanulmányait 1880-ban fe-
jezte be a budapesti Műszaki 
Egyetemen. Már diákévei 
alatt részt vett a Steindl Imre 
által megindított középkori 
hazai műemlékek felvételé-
ben. 1882-ben, mint közvet-
len munka-
társak, 
együtt ké-
szítették el 
az Ország-
ház terveit, 
ill. vállal-
ták kivite-
lezését. Az 
építkezést 
Steindl Im-
re halála 
után Tan-
dor Ottó 
fejezte  be. 
Tandor Ot-
tó számos 
műemléket 
restaurált. 
Vezette az 

ócsai templom felújítását, 
amelyhez ő készítette a re-
konstrukciós terveket is. 
Részt vett a jáki templom 
restaurálásában. Lechner 
Ödön budapest-kőbányai 
templomának belső díszítésé-
vel a Fővárosi Tanács bízta 
meg. 

1895-ben a műegyetem kö-
zépépítéstan tanára lett. 

Szakmai munkája elismeré-
séül a „Steindl-céh" elnöké-
vé választották. A szervezet 
Steindl Imre építész, szob-
rász és festő  barátai hozták 
létre a 20. sz. elején, régi 
szabadkőműves mintára, „a 
hazai artisztikus törekvések 
támogatására." 

Tandor Ottó gyakran láto-
gatott haza, Kanizsára. Csa-
ládjához, barátaihoz, legin-
kább Halis Istvánhoz, akivel 
órákat beszélgettek a Zalai 
Krónika szerkesztőségében, 
a Városháza második emele-
tén. 

Elete végén a Balaton kör-
nyékének műemlékeiről készí-
tett és gyűjtött felvételeket. 
Balatonfüredi  villájában érte a 
halál, 1913. június 12-én. 

Ják. Az egykori bencés apátsági templom. 

APRÓHIRDETÉS 
Opel Ascona 1,6-os, benzi-
nes, kitűnő állapotban el-
adó. Érdeklődni: Ady Ven-
déglő. Peti. 

Nagykanizsa, Pipacs u. 11. 
alatt tölgyfapadló  eladó. 
Érdeklődni: Esti órákban. 

IF-es Trabant műszakival, 
egyben vagy bontásra el-
adó. Ár: 15.000,- Ft. Tel.: 
12-305. 

Mélyépítő technikus, kivi-
telezői, beruházói, tervezői 
munkakörben, 27 éves gya-
korlattal munkahelyet ke-
res. Cím: a KANIZSA szer-
kesztőségében. 

Katonaréten háromszobás, 
tetőtérbeépítéses, kertes 
családiház, garázzsal eladó. 
Cím: a KANIZSA szerkesz-
tőségében. 

Keszthelyi, három éves, 
egyszobás, étkezős, egyedi 
gázfűtéses  OTP lakás nagy-
kanizsai másfél-kétszobásra 
cserélhető. Ajánlatokat: 
„Sürgős" jeligére Pf.:  154-be 
kérek. 

SZÜV Zalaegerszegi 
Számítóközpont 

VÁLLALJA 
kiadványok, könyvek, 

szórólapok stb. 
elkészítését 

számítógépes 
szövegszerkesztővel. 

Gyors, pontos, olcsó! 
8900 Zalaegerszeg 

Mártírok u. 42-44. 
Tel.: 14-390/47 
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MEGJELENIK: MINDEN PENTEKEN 

Helyzetkép a médiákról 
Villáminterjú 

Lovas Zoltán újságíróval 
Az SZDSZ vendégeként 

renükívül színes előadást tar-
tott Lovas Zoltán újságíró a 
mó'.iáknál történő pozíció-
harcokról, az életszínvonal 
zuhanásának tükrében. A nö-
vekvő infláció,  a sokkoló 
munkanélküliség eredendően 
befolyásolja  a közgondolko-
dást, melyet a kormányzó-
pártok, elsősorban az MDF, 
érthetően kézi vezérléssel 
manipulálni kíván. 

Az első kérdés előtt Lovas 
Zoltán meghatározta azokat 
a „politikai koordinátákat", 
mely szerint egyetlen szerve-
zetnek sem tagja, de szimpa-
tizál a liberális FIDESZ-szel 
és az SZDSZ-szel. 

- Milyen  a médiák  helyze-
te Magyarországon? 

- Politikai és gazdasági 
szeripontból is bonyolult a 
működési feltételek  vonatko-
zásában. Az MDF az elmúlt 
évtizedek politikai gyakorla-
tát követve, az MTI, a tv, a 
rádió és a sajtó működését 
irányítása alá szeretné vonni. 
Világosan látni kell, hogy 
egy olyan lassú és ettől ve-
szélyes folyamatról  van szó, 
amelyben: személycserék, 
stílusváltás, és a dramatizál-
ható életkörülmények hangu-
lati hatásait tompítani igyek-
vő tendenciák érvényesül-
nek. 

- Miniszterelnök  úr levelet 
írt  a tv, a rádió  és az MTI 
vezérigazgatójának,  kiemelve 
egy 1974-es MTI-rendeletet, 
mely szerint a médiák  szer-
vezeti és működési  szabály-
zatát a kormánynak  kell  jó-
váhagyni. A cél? 

- Jól időzített diplomati-
ku figyelmeztetés. 

- Milyennek  ítéli  meg a 
rádió,  a tv és a sajtó struk-
túrális  változásait? 

- A rádióban érzékelhető 
a liberális szellemű Mester 
Ákos műsorának - 168 óra 
- visszaszorítása. A létrejött 
Rádiós Kamara markáns, pa-
cifizáló  stílusa érvényesül. A 
tv-nél történt személycserék 
részben determinálják a Hír-
adó, a Panoráma, a Hét c. 
műsorok politikai koncepció-
ját, populista irányvonalát. 
Talán a leglátványosabb 
ideológiai harc az országos 
napilapok hasábjain érzékel-
hető. Jól elkülöníthető egy-
egy lap politikai orientációja. 

- Felvázolható-e  a jövő-
kép? 

- A tv-nél az érvényben 
lévő „Frekvencia Moratóri-
um" nem befolyásolja  az űr-
televíziózás és a kábel-tv 
technikának előretörését. Va-
lószínűleg a politikai, a kul-
turális és a gazdaságpolitikai 
műsorok a fentiek  miatt al-
ternatívákat kínálnak. A saj-
tónál kiélezett pozícióharcok 
várhatóak. Nyilvánvalóan a 
lapok árai tovább emelked-
nek, ezért döntő szerepet 
fognak  játszani a szponzo-
rok, és egy-egy újság karak-
tere és hitelessége szempont-
jából. 

- Milyen  „ars poeticát" 
fogalmaz  meg a kezdő  újság-
írók  számára? 

- Alapvető magatartásfor-
ma: a hír korrekt közlése. 
Sajátos írói stílus kialakítá-
sa, amely szellemes, de eti-
kai vétségektől mentes. Má-
sok írásait nem módosítja 
valótlanságok állításával, té-
ves értelmezésekkel! Riport-
alanyát ill. nyilatkozatát 
írásban úgy szerepelteti, 
hogy személyéhez kapcsoló-
dó jogokat, hírnevet nem 
sért! 

Viola György 

III. évf.  19. sz. 1991. május 10. 

y vállalt feladat 
Két héttel ezelőtt kollégám egy rövid írása kisebb vihart kavart. A 

„Kanizsaiak ébresztő" című glossza, néhány kitétele bizony cáfolható, 
de egyet nem lehet tagadni; a szándékot, hogy ebben az évtizedekre 
háttérié "szorított, a megyeszékhely uszályában vegetáló kisvárosban vég-
re mozduljon a lég, valamilyen mindenki számára elfogadható  irányban 
induljon meg a fejlődés.  És nem is igazán anyagiakról van szól 

Cáfolhatják,  hatalmi érvekkel tagadhatják, tudomást sem véve róla 
megkerülhetik, de ebben a fejlődésben  helye van - helye kell, hogy 
legyen - , a helyi sajtónaki 

Nem is akármilyen helyet kell elfoglalnia.  Nem az elhivatottságukban 
bízó vezetők szócsöve, nem a hatalom akaratának közvetítője, hanem a 
kiharcolt nyilvánosságot felhasználó,  örökké kétkedő, a más lehetséges 
megoldásokat bemutató sajtóra van szükség. 

Bizony nehéz ezt megteremtenil De, hogy ez mennyire sikerült, azt 
csak az Olvasó minősítheti. 

Kisvárosban élünk. Mindazzal együtt, ami ennyi, egymást szinte ke-
resztül-kasul ismerő ember esetében elkerülhetetlen. Itt sokkal jobban él 
a „második nyilvánosság", a közvetlen kapcsolatokban gyorsabb a hír, 
mint a hivatalos csatornákon. A nap mint nap fülünkbe  jutó pletykákat 
nem tudjuk kikerülni. 

Ilyen környezetben jelenünk meg. Hírek, álhírek, személyes összefo-
nódások között kell valamilyen, a többség által elfogadható  valóságot 
bemutatnunk. Eközben olyan kötélen egyensúlyozunk, ami ritkán moz-
dulatlan. Függetlenek akarunk lenni, de mivel mi is itt élünk, ismeret-
ségeink, személyes kapcsolataink miatt hamar az elfogultság  vádjába 
keveredhetünk. Az egy másik kérdés, hogy eddig már szinte minden 
oldalról kaptunk ilyen vádaskodásokat. 

Persze ha már erre szegődtünk, igenis vállaljuk az ütközéseket, a 
vissza-nem-köszönést, a szúró tekinteteket. 

Elviseljük, mert úgy véljük, a kritika el(nem)fogadása  minősít... ha-
talmat, értelmet, a vállalt szolgálatot! Nagy Imre 

Önkormányzati torzó? 

Noha április 29-én döntés született az Ady E. u. 4-6. szám 
alatti ház építésének továbbfolytatásáról,  ki tudja miért 
- lapzártakor május 6-án a munka felvételének 

nyomát s^m láttuk, 
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Rendszerváltás... 
Minden nap halljuk a rádióban, televízióban, olvassuk az új-

Ságokban, hogy Magyarországon rendszerváltás tőrt&U, illetve 
történik. Szóval történelmi Időket élünk. Jírrői jutott eszembe 
egy, az elmúlt év végén hallott előadás. Decemberben egy kiváló 
barátom eszmefuttatását  hallgattam a Pécsi Akadémiai Bizottság 
kanizsai munkacsoportjának rendezésében. A téma a XIX. szá-
zad második felének  közigazgatás-története az ipartörvények és 
rendeletek tükrében. A történelmi tények isinertek, Magyaror-
szág a XIX. században a polgárosodás útját választottá. 1848-49 
felemelő,  de egyben tragikus végkifejlete  után 1867-ben megte-
remtődtek az átalakulás politikai feltételei.  Történelmi tanul-
mínyalnkbói tudjuk, hogy a gazdaság, és azon belül az Ipar 
fejlődésének  egyik legnagyobb akadálya a meglévő céhek, s ezzel 
párhuzamosan a szabad vállalkozás lehetőségének hiánya. A 
szerző tételesen bizonyította, hogy már a neoabszolutizmus ko-
rában - tehát a kiegyezés előtt - 1859-ben kibocsátottak egy 
császári pátenst, amellyel megszüntették a céhszervezeteket, és 
biztosították a vállalkozás szabadságát. Elvitathatatlan, hogy ez 
a császári rendelet a kapitalizmus, a piacgazdaság fejlődését 
segítette elő. A példaérték és a tanulság ezután következett. 
Barátom az előadás végén kortörténeti dokumentumokkal mu-
tatta be, hogy még a századforduló  után - 1904-ben - Magyar-
országon az iparosok és vállalkozók egy Jelentős része a féltve 
őrzött „céhláda" felett  tartotta összejöveteleit, pedig a politiku-
sok már régen befejezettnek  hitték » rendszerváltást. Rend-
szerváltás ide, rendszerváltás oda, a múltat meghaladni száz 
évvel ezelőtt sem volt könnyű. Végül egy kérdés: vajon meddig 
lesz nekünk céhládánk? 

_ -száj-

Fityeház Község Önkormányzata Falunapot (búcsút) 
szervez 1991. május 19-én. 

A napot sport és kulturális rendezvények színesítik. 
Községünk önkormányzata szeretettel meghív minden érdek-

lődőt, és felkéri  a megye kereskedőit, vállalkozóit, iparosait, 
hogy árujuk bemutatásával, árusításával tegyék színvonalasabbá 
a rendezvényt. 

Megindította adásait 
a kanizsai Rádió! 
- avagy mitől rádió a tv? 

Tudom, nagy merészség részem-
ről néhány műsor részbeni elkészí-
tése után kritikát írni a VTV-ről. 
Mentségem lehet, hogy a kritiku-
sok nagy része még sohasem dol-
gozott abban a szakmában, amiről 
ír. 

Nem akarok a műsorok jelenle-
gi készítőivel szakmai vitába bo-
csájtkozni, hogy mi a nem is túl 
lényegtelen különbség az interjú 
és a riport között. Azt azonban 
meg kell jegyeznem, hogy az 
utóbbi időben egyre több megha-
tározhatatlan műfajú,  a maga ne-
mében egyedülálló, „vágás-nélkü-
li" beszélgetéssel találkozhatunk a 
képernyőn. Bizonyosan van annak 
is funkciója  valahol, ha a válaszoló 
összes bakiját, szóbotlásál benne 
hagyják az anyagban. De ezt talán 
nem a Szűrös Mátyással készült 
exkluzív interjúban kellene meg-
tenni. A készítők mentségére le-
gyen mondva, hogy a pletykák 
szerint hajdanában Kádár interjúit 
csak Berecz János szerkeszthette 
képernyőre. Tény, hogy Szabad 
György, helyenként bármennyire 
is didaktikus, erre nehezen lenne 
megnyerhető, meg azóta már eltelt 
pár év. Azt pedig már feltételezni 
sem merem, hogy nem a „mit 
hagyjunk ki" félelme,  hanem a 
műsoridő kitöltése miatt nem szer-

kesztették rövidebbre a beszélge-
tést. 

Van más bajom is a szerkesz-
téssel, csak ez már a műsorok 
egészére vonatkozik. Ha egy adás-
ban valamilyen téma túlteng, arra 
azt szoktuk egymás között monda-
ni, hogy orrnehéz. Mostanában 
szinte minden műsor ilyen. Jó-jó, 
hogy komoly, nagy emberek jön-
nek városunkba, és ezt be is mu-
tatja a TV. De szinte csak ezt? 
Semmi nem történik más, nincs 
esemény a városban? Sokszor már 
egy csőtörés is izgalmasabb lenne, 
mint az x-ik politikus, vagy orszá-
gos szakember. 

A televízió elsősorban attól 
más, több mint a rádió, írott sajtó, 
mert láttatni képes az ESE-
MÉNYT. Nézem a képernyőt, és 
akkor élvezem a műsort, ha vala-
mi történik. Jó-rossz, mindegy, de 
mozog a képi A VTV-ben erre 
egyre kevesebb a példa. 

Nem keresem az okát, mitől 
romlik a színvonal, és hiszem, 
hogy ezt nem is nekem kell meg-
tennem. Csak mindig volt kollé-
gám szomorkás mondatai jutnak 
eszembe, egyébként azóta ő is tá-
vozott: „Egy kicsit saját gyerekem-
nek érzem a TV-t, és nincs erőm 
a halálához asszisztálni!" 

Nagy Imre 
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FELHÍVÁS 
A Kanizsai Közéleti Klub az elmúlt évhez hasonlóan újra megszervezi a romániai Kovászna 
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Kanizsa május elsejei ven-
dége dr. Szűrös Mátyás az Or-
szággyűlés alelnöke volt. A 
délutáni politikai fórumot  kö-
vetően az egyszemélyesre si-
keredett sajtótájékoztatón kér-
deztük életéről, elképzelései-
ről, terveiről, kicsit rendha-
gyóan, olykor nem is mint az 
országgyűlés alelnökét. 

- Már  gyermekkorában  az 
alföldi  Püspökladányban  arról 
álmodozott,  hogy egyszer dip-
lomata, az ország egyik  vezető 
államférfia  lesz? 

- Egyáltalán nem is gondol-
tam erre akkor még. Szegény 
földmunkás  családból szárma-
zom. Szülőföldemhez  ma is 
nagyon kötődöm. Mindig ta-
nulni szerettem volna, és ta-
nultam is. Elvégeztem a gim-
náziumot, majd fölajánlottak 
egy ösztöndíjat a Szovjet-
unióba. A diplomáciai szakra 
teljesen véletlenül kerültem, 
de nem bántam meg. A kül-
politikai pálya lehetőséget biz-
tosított számomra, hogy rálá-
tásom legyen a világra, és 
közben ne szakadjak el a szü-
lőföldtől  sem. Az ember minél 
távolabb van szűkebb pátriájá-
tól, annál inkább rájön, hogy 
az ember életében talán leg-
fontosabb  a szülőföld.  Milyen 
környezetből indult el, honnan 
származik, és mit várnak tőle 
az emberek. Ez egyben azt is 
jelentette, hogy pragmatista, 
gyakorlatias politikus lettem. 
Józanul, a valóságból kiindul-
va kell mérlegelni dolgokat. A 
szakmában 42 éves koromban 
elértem a csúcsot, a diplomá-
ciában ez a nagyköveti rang. 
Ami azonkívül jön, olykor vé-
letlen, de lehet törvényszerű is 
persze, de mindig azt mérle-
geltem, hogy mi használ Ma-
gyarországnak, a magyar nem-
zeti érdekeknek, úgy, hogy 
közben másoknak se ártsak. 
Nagykövet voltam Berlinben, 
Moszkvában, az MSZMP KB 
külügyi titkára, tulajdonkép-
pen életem java a diplomáciai 
életben zajlott le, 16 évig él-
tem külföldön  a tanulmányi 
évekkel együtt. 

- Mikor  volt  az első  „elté-
rítés"  ? 

- 1989. március 10-én, ami-
kor az akkori parlament nagy 
többséggel - több mint 90%-
os arányban - megválasztott 
az Országgyűlés elnökének. 
Fél évre rá az ország ideigle-
nes köztársasági elnöke let-
tem, miután nekem jutott az a 
megtiszteltetés, hogy bejelent-
sem a köztársaság kikiáltását. 

- Hogyan  szólítják,  ha 
visszamegy szülőföldjére,  vá-
lasztókerületében? 

- Mátyásnak, Matyikámnak. 
Sok rokonom és ismerősöm 
van Püspökladányban. Engem 
a szülőföldemen,  vállalva a 
szocialista színeket, választot-
tak meg egyéni választókerü-
letben. Sokáig én voltam az 
egyetlen ilyen, hiszen a koráb-
bi miniszterelnök Németh 
Miklós függetlenként  indult, 
igaz MSZP-támogatással. 
Most már ketten vagyunk Filó 
Pállal... 

- Össze tudta  egyeztetni 
párttagságát  a köztársasági 
elnöki  tiszttel? 

- Nem. Ebből viták is vol-
tak a pártban, hogy a Szűrös 
most tagja-e a pártnak, vagy 
sem. Én, amikor a köztársaság 
ideiglenes elnöke lettem, meg-
mondtam, hogy felfüggesztem 
párttagságomat. A köztársaság 
elnökének pártatlannak, pártok 
fölöttinek,  elfogulatlannak  kell 
lennie. Természetesen ettől én 

nem változtam meg, megma-
radtam a demokratikus, népi-
nemzeti baloldal képviselőjé-
nek. Most is itt tartok tulaj-
donképpen, ezt nem tudom 
megtagadni, és nem is aka-
rom. 

- Töretlen  népszerűségnek, 
tiszteletnek  örvend  itt Kani-
zsán is, ahol pedig  ritka  ven-
dég.  Volt,  aki csak egy mo-
sollyal  kísért  fejbólintással  kö-
szönt, de  bizonyára emlékeze-
tes marad  az az idős  bácsi 
Önnek, aki kalapját  megemel-
ve „Tartsa  meg Isten  jó egész-
ségben Matyi  bátyám!"-mai 
üdvözölte  a kishídon  áthalad-
tában. De még rockker  kiné-
zetű  fiatalok  is - akik  az át-
menti padon  sörözgetve  fenn-
hangon kérdezgették  egymás-
tól,  hogy „Te,  ez nem az öreg 
Szűrös  a Parlamentből?"  -
mikor  „Jónapot  fiatalok!"-kai 

rájuk  köszönt,  tapsolva élje-
nezték.  Hosszú  külföldi  diplo-
matáskodása  is hozzájárulha-
tott,  hogy nem kompromittáló-
dott,  mint annyi más korábbi 
politikus,  az úgynevezett  párt-
állam idejéből? 

- Sok minden közrejátszott. 
Alapvetően az volt az elvem, 
hogy a politikában is becsü-
letesnek kell maradni. Lehet, 
ezt sokan nem hiszik el. Most, 
amikor ilyen nyilvánosság 
van, sokan bátrabbá váltak. 
Amikor mi a 80-as évek ele-
jén elkezdtük külpolitikai 
mozgásterünk bővítését, fesze-
getését, nagyon kevesen vol-
tunk. Az úgynevezett ellenzé-
kiek még sehol sem voltak. 
Nyilván ők is játszottak bizo-
nyos történelmi szerepet, de 
nem álltak ki nyíltan, hogy 
fölléptek  volna a Brezsnyev-
doktrinával szemben, hogy az 
országban tényleg vannak-e 

atomfegyverek,  és így tovább. 
Most ilyen nyilvánosság mel-
lett erről könnyű beszélni. Én 
soha nem engedtem meg azt, 
hogy bármiképpen kompromit-
tálódjak. Állami lakásban la-
kom, egy víkendházon kívül 
semmim, még autóm sincs. Ha 
azt a 3,5 szobás házat, amiben 
lakom nem adják el, hanem 
valami magas lakbért állapíta-
nak meg, lehet, hogy távoz-
nom kell belőle. A két fiam-
nak van lakása, de az az övék. 

Akik viszont a hatalmat arra 
használták ki, hogy visszaélje-
nek vele politikailag, vagy 
anyagilag, azok természetesen 
hitelt vesztett emberek. Mi be-
láttuk azt, hogy a régi rend-
szer zsákutcába jutott, újat 
kell csinálni. Ugyan nem erre 
gondoltunk, hanem egy de-
mokratikus szocializmusra, de 
az most kivitelezhetetlen. 

Akár akarja a nép, akár nem, 
itt legjobb esetben polgári de-
mokrácia lesz, kapitalizmus. A 
baloldal kisebbségben van, és 
szétzilált. A fontos  az, hogy 
a nép nagy többségének akarata 
érvényesüljön. Ha az ember 
nem szakad el attól a törzsla-
kosságtól, amelyben felnőtt,  és 
hogy ha becsületes marad, ak-
kor hiteles is marad. A politi-
kusokat egyébként majd a tör-
ténelem teszi igazi helyükre. 

- Amikor  Ön vezeti a par-
lamenti  ülést,  nyugodtabb, 
gördülékenyebb  a tanácskozás. 
Közrejátszik  ebben sokéves 
diplomáciai  múltja? 

- Amikor jómagam veze-
tem az Országgyűlés munká-
ját, mindig az lebeg a sze-
mem előtt - és ezt meg-
mondtam Szabad György el-
nök úrnak is - , hogy a par-
lamentnek nincs főnöke. 
Nyugaton úgy is hívják az 
ülésvezetőt, hogy „speaker" 
(képviselőházi elnök). 

Nagy körültekintést kell ta-
núsítani, nem szabad, hogy az 
elnököt az egyik-másik képvi-
selő lelki, vagy idegállapota 
kizökkentse a kerékvágásból. 
Ebben minden bizonnyal segít 
a diplomáciai gyakorlatom. A 
diplomáciában nem lehet kiok-
tatni a partnert, ott érvekkel, 
nyugodtan, körültekintően kell 
eljárni. A politikában a kap-
kodás, a sietség, az idegesség 
rossz tanácsadó. Nekem hiába 
mondják, hogy gyorsítani kel-
lene, nem megyek bele. 

- Véleménye  szerint kell 
ilyen létszámú parlament  en-
nek a kis országnak? 

- Kevesebb is elég lenne, 
mondjuk 190-200 fő.  Ez a 
nagy szám akadályozza a ha-
tékony munkát. Á kormány-
koalíció működése is zavart 
okoz. Sok felszólaló,  sok mó-
dosító javaslat, ez önmagában 
véve akadályt jelent. 

- Milyen  tervek,  elképzelé-
sek foglalkoztatják  Szűrös  Má-
tyást a politikust,  magán-
emberként? 

- Nem jó politikus az, aki 
csak a politikának éh Az élet 
sokkal gazdagabb és színe-
sebb. Szeretem Mozartot, 
Musszorgszkijt, a cseh roman-
tikusokat, de a hazai klasszi-
kusokat is. Van egy nagy 
könyvtáram, szeretnék elmé-
lyülni majdan benne. A na-
gyobbik fiam  már nős, szeret-
ném, ha minél előbb lenne egy 
unokám. Szeretnék továbbra is 
normális, kiegyensúlyozott ma-
gánéletet élni, és emellett ter-
mészetesen helytállni a magyar 
Országgyűlésben. 

Bacskay Zoltán 

Dr. Szűrös Mátyás a szocialisták sátránál a majálison 
(Erdei András felvétele) 
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Mindeddig nem szóltam az engem -
nem is kis számban - megkeresők egyé-
ni ügyeinek intézéséről és a választó-
polgári kapcsolattartásról. Minden pén-
teken, és ha a Parlament, illetve a bi-
zottság nem ülésezik, akkor hétfőn  és 
csütörtökön is Kanizsán fogadóórákat 
tartok, ami a sajtóban nem jelenik meg, 
mert rendszeressége miatt nem tartják 
„hírnek". Fogadóórákat tartottam a kör-
zetembe tartozó falvakban  is, és mind-
egyikben - a legkisebben is - jártam 
már lakossági fórumon,  helyenként nem 
is egyszer. Találkoztam a megválasztott 
polgármesterekkel és részben a képvise-
lő-testületekkel is. Kanizsán a Művelő-
dési Központban voltam lakossági talál-
kozón, de jártam e célból Kiskanizsán, 
Miklósfán,  Bajcsán és Bagolán, a héten 
pedig a rendszeressé tett havi kanizsai 
lakossági fórumot  Palinban tartom. A 
városi TV minden ilyen irányú felkéré-
sének eleget teszek, a következő május 
2-án lesz aktuális. Előtte május l-jén a 
majálison válaszolok a kanizsaiak kér-
déseire. Sorozatot indítottam a „Kani-
zsádban parlamenti munkámról, amely 
azonban megszakadt, mert a szerkesztő-
ség utolsó két írásom - mindenfajta  ma-
gyarázat nélkül - nem közölte le. 

Normális kapcsolatot tartok dr. Keres-
kai polgármester úrral; minden az ön-
kormányzatot érintő törvényjavaslatról 
véleményüket és módosítási indítványa-
ikat kérem. Jelenleg együtt - a Sörgyár 
új vezetése segítségével - próbáljuk el-
érni, hogy a gyár privatizációja során a 
város tulajdonrészhez juthasson. 

Nagyjából ennyi, amit én a mérleg 
egyik serpenyőjébe tenni tudok. A má-
sik oldalra kerülnek a lakosság igényei 
velem szemben. Mérleg azonban ebben 
az esetben nem egy, hanem körülbelül 
hatvanezer van, annyi, mint a körzetbeli 
választópolgárok száma. 

Egy év múlva szívesen látom a város 
bármelyik újságíróját újabb mérlegkészí-
tésre. 

Nagykanizsa, 1991. április 27. 
Tarnóczky Attila sk. 

/ 
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mérlegeléshez 
negyedidőbe] 
Egy évvel az újonnan megválasztott 

parlament munkájának megkezdése után 
talán már nem időszerűtlen, hogy tájé-
koztassam e lap hasábjain át is a város 
lakosságát saját tevékenységemről. Re-
méltem, hogy megkeresnek az újságírók 
e témában, márcsak azért is, hogy ne 
„melldöngetés" íze legyen a dolognak: 
nem történt meg. Ezzel szemben újságí-
rói vádak értek, hogy „mélyen hallga-
tok", azt sugallva, hogy nem végzem 
tisztességgel feladatomat.  íme tehát a 
„leltár". 

A Parlamentben felszólaltam  a válla-
latvezetők megmérettetésével, az önkor-
mányzati törvénnyel, a nyugdíjkiegészí-
tések igazságosabb rendszerével, a ter-
vezett önkormányzati tűzoltósággal kap-
csolatban. Utóbbit tettem két hete. 

Kérdést intéztem az ipari miniszterhez 
a KÖGÁZ tevékenységével összefüggés-
ben. 

Sok vagy kevés ez? Ha ellenzéki kép-
viselő lennék, a válasz az egyértelmű 
kevés lehetne. A sors, illetve a válasz-
tók akaratából azonban a kormánypárti 
képviselő - ma nem éppen hálás - sze-
repkörébe kerültem. Választhatok tehát, 
hogy okkal-ok nélkül felszólalok,  ezzel 
is lassítva - az amúgy is lassúnak ítélt 
- törvényhozást vagy ugyancsak meg-
fontolom  mikor és mihez szólok hozzá. 
Az utóbbit teszem, tudatosan! 

Az érvek hatásosságát ugyanis nem az 
szabja meg, hogy hányan és hányszor 
ismétlik el, hanem igazságtartalmuk és 
ésszerűségük. 

Az interpelláció é^ a kérdés egy par-
lamentáris rendszerben alapvetően az el-
lenzék eszköze, sőt fegyvere.  A kor-
mánypárti interpellációk és kérdések 
száma nálunk jelenleg is abnormálisan 

magas. Amit viszont számon lehet raj-
tam kérni, hogy a városlakók által rám-
bízott közérdekű kérdések közül - in-
terpellációval vagy anélkül - hányat se-
gítettem a megoldáshoz. Egy ilyen kér-
désre nem kellene szemlesütve válaszol-
nom. Minden önelégültség nélkül -
igazságtalan vádakkal kényszerítve -
meg kell említenem, hogy volt részem 
a Sörgyár sorsának megnyugtató rende-
ződésében, abban, hogy a helyőrségi 
rendelő tovább működhet a Városi Kór-
ház kebelén belül, hogy onnan nem tör-
téntek elbocsátások, hogy az Uránia 
Vállalat kanizsai egysége önállósodha-
tott, hogy a helyi Repülőklub tulajdoná-
ba visszakapja a reptéri hangárt, hogy 
a vívócsarnok felújításához  támogatást 
kaptunk, hogy az egyszeri nyugdíjkiegé-
szítés figyelembe  vette a rászorultságot, 
hogy az Alsótemplom világítási rend-
szere felújításra  kerül. 

Az önkormányzati bizottságban ját-
szott szerepemre pedig kimondottan 
büszke vagyok. Jószerivel az egyetlen 
képviselő vagyok ott, aki megpróbálja 
kompromisszumra juttatni az ellenzéki 
és kormánypárti álláspontokat, nem tel-
jesen sikertelenül. A képviselők átlagá-
nál lényegesen többször nyilvánítok vé-
leményt és teszek javaslatot bizottsági 
módosító indítványra. Nem sikertelenül 
képviselem a megyei jogú városok -
köztük Kanizsa - érdekeit, amire bizony 
nem ritkán szükség is van. Sikerült pél-
dául - hosszas viták után - legalább a 
bizottsággal elfogadtatnom,  hogy a négy 
megyei jogú város - amely ugyanakkor 
nem megyeszékhely is - a jövő évi költ-
ségvetésben kapja meg a városban kép-
ződő illetékbevételeket - nem kis ösz-
szeg! - ugyanúgy, mint a megyeszékhe-
lyek. Ha csupán ezt sikerül a költség-
vetés tárgyalásakor is elfogadtatnom  a 
parlamenttel és a kormánnyal, akkor 
már nem hiába üldögéltem a bizottság-
ban. 

Mindezt természetesen abból a néhány 
villanásból, amit a nagyritkán kivonuló 
TV bizottsági üléseink megnyitásáról 
ad, nem lehet megítélni. 

Csíraiak 
Fontosabbnál-fontosabb  kérdések megválaszolására ült össze 

a minap a keleti turisták alól nemrég felszabadult  Csíra te-
lepülés búzagombolyító vezérképviselete. 

A délutáni órákban a résztvevők a helyhez és a helyzethez 
alig illő komolysággal foglalták  el jól megérdemelt helyeiket. 
Kezdetnek immár hagyományosan, helyi himnuszuk első stró-
fájába  kezdtek bele; 

„Sok kérdést már megoldottunk 
Nem volt soha ilyen jó dolgunk..." 
Tovább nem énekelték, mert egy korábbi többpárti konszen-

zus alapján a folytatást  egy letűnt rendszer népnyomorító, 
reakciós termékének nyilvánították. 

(Mi azért zárójelben ideírjuk a további két sort; „Mégis az 
ember néha érzi, Bosszantó ha sehol egy kégli!") 

Kezdődhetett az érdemi munka. A levezető elnök, egy kipró-
bált nyugati technika alapján, mindenkinek egyszerre adta meg 
a szót. E módszer lényege az, hogy öt perc egyszerrebeszélés 
után mindenki leírja azt az egy szót, amire emlékszik. Ha a 
végén két egyformát  találnak, az lesz a döntés. Bizony, jó ez 
a fejlett  világból való módszer, hisz bármikor, bármilyen kérdés 

eldöntésére alkalmas, és különösebb előkészület sem kell hoz-
zá. 

Gyors egymásutánban hozták meg tehát döntéseiket. Csak 
felsorolva  a fontosabbakat; 

1. igen, 2. talán, 3. le vele!, 4. madártej. 
Az utolsó napirend egy kis bonyodalmat okozott. A pelen-

kaátszínezésről kellett volna dönteni, de többszöri szavazás 
után sem tudtak abban megegyezni, hogy a horizontálisan 
vagy a vertikálisan szőtt pelenkákra vonatkozzon a határozat. 
Szerencsére akadt néhány szakember (a pszichiátriai verbális 
szintézis diszfunkcionális  analizátorai), akik javaslatára meg-
egyeztek, hogy ezek után csak átlósan szőtt pelenkákat lehet 
forgalomba  hozni. Ment is ezek után minden, mint a karika-
csapás, vagy ahogy ebben a városban mondják; búzaverés. 

A sokórás tanácskozás után testben-lélekben megnyugodva 
keltek fel  az asztaltól, azzal a jóleső érzéssel, hogy újfent 
jól és jókat döntöttek, mindenki elmondhatta a magáét, sőt 
néhányuknak még igaza is lett. 

Már kifele  mentek a teremből, mikor észrevették, hogy hír-
vivő érkezik, aki a pelenkagyárleégést akarta közölni. Újabb 
gyors tanácskozás után úgy döntöttek, ilyen apróság miatt 
nem érdemes a nehezen meghozott döntést megváltoztatni, így 
aztán hazamentek. „„ . „ 

na-im 



Állandó edzésben 
Palotás Tibor, ő az a képviselő a kanizsai testületben, 

akiről sok mindent el lehet mondani, csak egyet nem, hogy 
felkészületlen.  Láthatóan minden napirendre lelkiismeretesen 
készül. Mint elmondta, naponta átlagban 3-4 órát foglalko-
zik az önkormányzat ügyeivel. Ez persze nem jelenti azt, 
hogy mindig a legjobb álláspontot képviseli, de a tévedhe-
tetlenséget ö sem akarja kisajátítani. 

Az utóbbi időben a külső szemlélőnek úgy tűnhet, hogy 
gyakori hozzászólásai miatt társai ellenérzésekkel viseltetnek 
iránta, szinte már „helyből kontrázzák". Ezért is kértük meg 
egy rövid beszélgetésre. 

nem okoztunk túl nagy kárt a 
városnak. A világkiállítás 
ügyében az volt az előterjesz-
tés, hogy legalább nyilatkozat-
ban támogassuk a megrende-
zést, de ezt nem volt hajlandó 
az SZDSZ és a FIDESZ frak-
ció megszavazni. Ezt súlyos 
hibának tartom, de még ebben 
a helyzetben is azt gondolom, 
hogy egy következő alkalom-
mal más tálalással, erélyesebb 
kiállással meg lehet fordítani 
az ügyet. Én ilyenekben min-
dig reménykedem. 

- Hogyan  készül  fel  a tes-
tületi  ülésekre? 

- Tizenhárom éve élek Ka-
nizsán. Apránként megismer-
tem a város életét, a fontosabb 
gondokat, ismerem a folya-
matban levő ügyeket. A napi-
rendi pontok egy részének elő-
készítésében is részt veszek?, hi-
szen két bizottságnak vagyok 
tagja, de a többi ügyet is a leg-
szigorúbb mércével vizsgálom. 
Nem kívánok mindenbe bele-
szólni - az más kérdés, ha pon-
tatlanságot, értelemzavaró rész-
letet fedezek  fel  - , ezeket jiem 
hagyhatom szó nélkül. 

Azt mérlegelem állandóan: 
Ez a város érdeke? Mit szól 
majd az emberek többsége? 
Képviselem-e a többség érde-
két? 

Szívesen hallgatom az em-
berek véleményét - az utóbbi 
időben már felkeresnek  itthon 
is. Minden jó véleményt öröm-
mel képviselek, hiszek a kol-
lektív bölcsességben. A felké-
szülés közben pedig nekem 
nem számít, hogy hétköznap 
van vagy ünnep. Talán már hiú 
is vagyok, mert sosem felejtem, 
hogy állandóan bizonyítani kell, 
s legalább ebben a munkában 
nem szeretnék elszürkülni, lan-
gyossá válni. Szinte fizikailag  is 
érzem, hogy forog,  kavarog kö-
zelemben minden. 

- Milyennek  ítéli  meg a tes-
tületben  folyó  munkát? 

- Nem lehetünk elégedettek, 
mert lassúnak érzem a tempót, 
nagyon sokszor lényegtelen-
nek tűnő dolgokkal foglalko-
zunk. Nem találjuk meg a leg-
fontosabb  ügyeket, nem tud-
tunk semmit tenni, hogy még 
jobban felkavarjuk  a hivatali 
állóvizet. Nincsenek felelősök, 
nincsen a feladatoknak  gazdá-
ja, és csak reménykedni lehet 

„Én örömmel támogatok 
minden jó ötletet..." 
(Erdei András felvétele) 

- Hogyan  viseli el a helyen-
ként  már személyeskedő  vitá-
kat,  támadásokat? 

- Nagyszerűen. Állandóan 
edzésben vagyok! A régi ta-
nácsrendeletek és vb-határoza-
tok ügyében például tudtam, 
hogy nem lesz nagyon nyer<5, 
amit el akartam mondani. De 
eltökéltem, hogy elhadarom 
mint a vízfolyás,  aztán odafi-
gyelnek-nem figyelnek,  nem 
érdekel. Nem szeretem az 
ilyen határozati javaslatokat, 
hogy „tudomásul vesszük", 
„elfogadjuk".  Abszolút nem 
volt hozzá közünk. Nem mi 
hoztuk azokat a döntéseket, 
így mi vagy ne vegyük tudo-
másul, vagy ne beszéljünk róla, 
vagy tegyük félre.  Ha elfoga-
dunk ilyet, úgy tűnhet áldásun-
kat adjuk az előző ügyintézésre. 

Igen, érzem ezeket a táma-
dásokat, de én csak arra kon-
centrálok, mivel a TV közve-
títi az üléseket, hogy milyen 
visszajelzések jönnek az em-
berektől. Ők ugyanis eldöntik 
magukban kinek volt igaza. 

- Hogy  ítéli  meg? Az eddigi 
döntéseknél  képviselt  álláspont-
jai mennyire igazolják  Önt? 

- Abban reménykedem, 
hogy súlyos dolgokban talán 
még nem szavaztak le. Talán 
nem követtünk el akkora hi-
bákat, hogy ne lehetne kijaví-
tani, vagy esetleg valamikor 
újra tárgyalni. Ha nem is sza-
vazták meg, azt gondolom. 

abban, hogy a most újjászer-
vezett hivatal talán más len-
dületet ad a munkának. Eddig 
szinte magunkra hagyatottak 
voltunk, sokszor éreztük úgy, 
mintha szándékosan nem segí-
tenének az illetékes osztályok. 
Ezért is tűnt néha úgy, mintha 
előkészítetlenek lennének az 
ülések. A képviselők eléggé 
szerteágazóan fogalmazzák 
meg a gondolataikat. Ezt an-
nak is tulajdonítom, hogy va-
lójában nem bíztunk meg a hi-
vatalban, ezt persze ők is 
érezték, és talán ezért is nem 
segítettek bennünket kellően. 

* - Több  olyan véleményt  is 
hallani,  hogy a képviselők  túl-
zottan támaszkodnak  az erede-
ti szakmájukban  szerzett  ta-
pasztalatokra. 

- Létezett ilyen, és lehet, 
hogy létezne is, ha hagynánk. 
A piaccal kapcsolatos hosszas 
kínlódásról kellemetlen ta-
pasztalataim vannak. Ezután 
azt kell gondoljam, hogy még 
az építész és mérnök kollé-
gáimtól is függetlenítenem 
kell magam sok esetben ah-
hoz, hogy az önálló vélemé-
nyem egyértelmű legyen. Rá 
kellett, hogy jöjjek, a szolidari-
tás - mert egy bizottságban va-
gyunk, vagy azonos szakmában 
dolgozunk - , az nem biztos, 
hogy az ügyek sikerét szolgálja. 

- Nem  eldöntött  kérdés,  po-
litikusok,  szakemberek  régóta 
vitatkoznak  azon, hogy az ön-
kormányzatokban  a pártok 
mekkora  szerepet vállaljanak. 
Másolják-e  le a parlamenti 
pártcsatározásokat,  vagy nem 
olyan élesen szétválva,  más 

érdekek  határozzák  meg a 
képviselők  szövetségeit,  alkal-
mi csoportosulásait. 

- Ha eddig nem volt párt-
harcok színtere az önkormány-
zat, mostantól úgy látszik az 
lesz! Csak nehogy az ellenfe-
lekből ellenségekké váljunk! 

Április 29-én az SZDSZ-FI-
DESZ újból gyakorolta az 
összehangolt szavazást, a már 
említett világkiállítás ügyben. 
Fantasztikus volt a harmónia, 
pedig van köztük orvos, tanár, 
mérnök, vállalkozó, nyugdíjas. 
Készülnek már az Ifjúsági 
Ház, meg egyes általános is-
kolák sorsának eldöntésére is, 
és nagyon félek,  hogy az ille-
tékes bizottság véleményétől 
eltérő döntés lesz. 

Mi, a kisebbség nem tudunk 
majd tenni semmit, mert a 
Szervezeti és Működési Sza-
bályzatban - szintén összehan-
golt módon - biztosították a 
legkisebb minősített többséget, 
a 15 fő  egyetértő szavazatának 
elégségességét a legtöbb fon-
tos döntéshez. Hiába kértük, 
hogy legalább 17 vagy 18 le-
gyen! Néha azt mondják egye-
sek, minek törjük magunkat, 
ők nyertek a városban, rajtuk 
a sor. Ez azonban elfogadha-
tatlan álláspont! Hiszek benne, 
hogy a jó dolgok előbb-utóbb 
érvényesülni fognak,  akkor is, 
ha mondjuk azt a KDNP kép-
viselője kezdeményezi. 

Én örömmel támogatok min-
den jó ötletet, de kiállók a 
magamé mellett, ha tudom, 
nekem van igazam. Akkor is, 
ha magamra maradok. 

Nagy Imre 

Az ALMANACH Könyvkereskedelmi 
Vállalkozás 

1991. május 20-án (hétfőn) 
Nagykanizsán 

megnyitja a Magyar utca 4. szám alatt 
(volt Antikvárium) 

hirdetési propaganda, reklám- és 
oktatásszervezési irodáját. 

Az iroda vállalja: 
Közületek, vállalatok, vállalkozók, magánzók 
és magánosok részére hirdetések felvételét 
Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Nemzeti Sport, 
Kanizsa Dél-Zalai Hetilap, Könyvpiac újságokba. 
Eladók-vevők közötti üzletközvetítés. 
Teljeskörű belkereskedelmi ügynöki szolgáltatást, 
árubemutatók, kiállítások szervezését, rendezését. 
Igény szerinti tanfolyamok  (szakmát adók is) 
rendezését, közvetítését, piackutatást. 

Kérjük,  keresse fel  irodánkat! 
Telefonon-telefaxon  az alábbi számokon 
kérhet információt: 

Tel./fax:  93/13-319 
' Tel.: 93/11-802 



Április utolsó illetve május 
első napjaiban két nyilvános 
árverést bonyolított le Nagy-
kanizsán a Polgármesteri Hi-
vatal Településellátási és Fej-
lesztési Osztálya, Mátyás  Jó-
zsef  csoportvezető irányításá-
val. A két árverésről tőle kap-
tunk tájékoztatást: 

- A nyilvános illemhelyek 
bérbeadása érdeklődés hiánya 
miatt meghiúsult. Ezután a pol-
gármester úr úgy döntött, hogy 
május 1-től ideiglenesen zárva 
kell tartani a belváros négy il-
lemhelyét. Egyúttal felkérte  az 
önkormányzat Városüzemelteté-
si Bizottságát, hogy tűzze napi-
rendre az ügyet, s mielőbb te-
gyen javaslatot a közgyűlés felé 
az illemhelyek esetleges értéke-
sítése, a városi költségvetésből 
való további finanszírozása, 
vagy a végleges bezárás tekin-
tetében. Egyúttal felhívtuk  a ke-
zelő Városgazdálkodási Vállala-
tot, hogy rentábilis helyzet ese-
tén nyitva tarthatja a piac mel-
letti, Zrínyi úti legforgalmasabb 
illem' elyet. 

Arra a kérdésünkre, hogy 
mennyibe kerül a négy belvá-
rosi és a két Csónakázó-tavi 
nyilvános illemhely éves fenn-
tartása, a csoportvezető így 
válaszolt: 

- Mintegy félmillió  forint-
ba. Ezen kívül szükségesnek 
tartanánk az Erzsébet és Szé-
chenyi tereken lévő illemhe-
lyek teljes felújítását,  amelyek 
számítások szerint ötmillió fo-
rintot igényelnének. 

- Amíg  nem születik  döntés 
az ügyben, szükség  esetén mit 
tehet a magyar állampolgár 
vagy a külföldi  turista? 

- Mivel a vendéglátóhelyek 
zöme rendelkezik illemhellyel, 
tanácsolni tudom, hogy az em-
berek - nyugat-európai példá-
kat követve - vegyék igénybe 
ezek illemhelyeit. 

Hát kérem, ez is egy (költ-
séges) megoldás, de félő, 
hogy a kapualjakban, lépcső-
házakban, az épületfalak,  fák 
és bokrok mentén - a házfel-
ügyelők nem kis bosszúságára 
- megszaporodnak a már ed-
dig is tapasztalt vizelet- és 
székletmaradv ányok!... 

A fizetőparkolók  tekinteté-
ben az Erzsébet (Szabadság) 
téri és a Városháza előtti 102 
férőhelyes,  az Alsótemplom 
(KÖGAZ) előtti 73 férőhelyes, 
a Deák téri 37 férőhelyes,  va-
lamint a piac mögötti (Vasem-
berház udvari) 79 férőhelyes 
parkolók kerültek nyilvános 
árverésre. 

- A négy helyre élénk volt 
az érdeklődés, ugyanis 20 pá-
lyázó vett részt az árverésen. 
Áz egy férőhelyre  éves szin-
ten megállapított 6000 forin-
tos kikiáltási ár a licit során 
7600-15200 forint  közötti ősz-
szegekben kelt el a 291 férő-
helyre. Számításaink szerint a 
bérletek mintegy évi 3,2 mil-
lió forint  tiszta bevételt jelent-
hetnek a négy vállalkozónak! 

A nyitva tartást, a tarifát  és a 
kivételes eseteket továbbra is 
mi szabályozzuk - mondta 
Mátyás József. 

Tájékoztatásul a tarifák: 
Motorkerékpár 5,- Ft/óra 
Személygépkocsi 10,- Ft/óra 
Személygépkocsi utánfutóval 

20,- Ft/Óra 
Tehergépkocsi, autóbusz 

50,- Ft/Óra 
T. I. 

Hová menjek? Bezártak a nyilvánosok. 
(Erdei András felvétele) 

Szponzor nélkül 

Világszínvonal Nagykanizsán 
Kinek mit jelent Magyaror-

szágon a sport? 
Sokaknak a focival  egyenlő. 

Lehet az NB II, NB I vagy a 
magyar válogatott. Pénz min-
dig is volt és lesz is rá, bár-
hogy is ment, megy. Nem 
gond szerelést szerezni, edző-
táborba járni, szponzor bárki-
nek akad a népes rajongótábor-
ból, --kármilyen gyengén is tel-
jesít a csapat. Bár ez speciális 
magyar elgondolás, hogy a be-
teget segíteni kell, az életerős-
sel pedig lesz ami lesz. 

Tévedés ne essék, nem a 
labdarúgás ellen beszélek, 
csak megdöbbentett az a tény, 
hogy a jól menő más sport-
ágakra nem jut a menedzselés-
ből. A köztudatban kevésbé 
ismert SPORTAKROBATIKÁ-
ról van szó. Nem tudom, hogy 
a kanizsaiak közül hányan 
tudják, hogy városunkban két 
magyar válogatott csapat is 
működik ebben a sportágban. 

- És nem is akárhogy! - fűzi 
hozzá Gajcsi József  edző, és 
mutatja az áprilisban a Szovjet-
unióbari elért eredményeket. 

- Bár az újság lehozta a he-
lyezéseket, de a puszta tények 
háta mögött nem tudják, hogy 
a felülmúlhatatlannak  számító 
Szovjetunió és Kína után a 
fiaink  csak 13 illetve 4 szá-
zad(!) ponttal maradtak alul. 
És ez nem akármilyen teljesít-
mény! 

A gond nem is ez. Már ötö-
dik alkalommal kaptak meghí-
vást az USA-ba versenyekre 
és bemutatókra, csak nem tud-
nak kijutni. Az egész csak át-
kozott pénzkérdés! 

- Mindössze az útiköltsége-
ket kellene nekünk fizetni,  az 
ellátást az amerikaiak finan-
szíroznák a már többször is 
nálunk tett vendégeskedésük 
fejében  - folytatja  az edző. -
És, hogy ez miért ilyen fon-
tos? Minden erőnkkel az ok-
tóberben Kínában megrende-
zendő VB-re, és a novemberi 
lisszaboni EB-re készülünk. 
Szükségünk van a folyamatos 
szereplésre. Sőt nem utolsó-
sorban, nyitott szemmel járva 
nagyon sokat tanulhatunk az 
ellenfelektől  is. Az amerikai út 

két részből állna. Július 25-től 
augusztus 5-ig Sacramentóban 
(Califomia  állam) lenne egy 
versenysorozat, utána meg a 
házigazdák szervezésében egy 
egyhetes kanadai bemutató 
turné szerepelne a program-
ban. 

Útjukban csak az út van, 
vagyis az utazási költségek. A 
szövetség nem tudja fizetni, 
mindössze azt az útravalót ad-
ták, hogy próbáljanak meg 
szponzorokat keresni. Talán a 
város?! Bár az egyik önkor-
mányzati tag javasolta a leg-
utóbbi ülésen két repülőjegy 
finanszírozását,  de kiadásról 
lévén szó, a többiek figyelem-
re sem méltatták. 

Fel kellene adni? 
Ez lehetőség! Mind az ak-

robatikacsapatnak, mind a 
leendő szponzoroknak. 

- Vállalnánk akármilyen cég, 
gyár, üzem, kisiparos... stb. rek-
lámozását akár katalógusterjesz-
téssel, vagy bármilyen más for-
mában, de nemcsak Ameriká-
ban, hanem az idei máshol 
megrendezendő versenyeinken 

is, például Lengyelországban, 
a Szovjetunióban, Franciaor-
szágban vagy Ausztriában is. 
Az is lehetséges, hogy repülő-
gépjegy ellenében a vendéglá-
tók vállalnák a szponzor ellá-
tását is, ha együtt utaznának 
velünk. Nyolc jegyről van szó, 
ami kb. 800.000,- Ft - mond-
ja az edző. 

* * * 

Kinek sok, kinek kevés, de 
hogy végre már jó „lóra" te-
gyen, ez minden vállalkozónak 
érdeke. A siker közös lesz! 

Ha bárki segíteni tud, vagy 
érdekli a lehetőség, az a He-
vesi iskola tornatermében min-
den délután megtekintheti az 
ott folyó  munkát, és beszélhet 
az érintettekkel. 

Az Amerikába készülő csa-
patok tagjai: 

Ramocsa Kornélia, Gajcsi 
Réka - női páros és 

Trencséni Viktor, Bódi Sza-
bolcs, Takács András, Viz-
lendvai László - férfi  négyes 
+ a két edző. 

Takács Rita 

Árverés, helyzetkép 
Nyilvános illemhelyek — Nem! Fizetőparkolók - Igen! 
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Uj számítástechnikai szaktanterem 
a Cserhátiban 

Hétfő  délelőtt számítástech-
nikai szaktantermet avattak fel 
Nagykanizsán a Cserháti Sán-
dor Szakközépiskolában. 

Az intézmény pályázat útján 
nyerte el a gépek beszerzésé-
hez szükséges 3 millió Ft-ot, 
majd a CAL-alapítványon ke-
resztül a tatabányai ALFA-
DAT KFT.-tői vásárolta meg 
azokat. 

Az új oktatási egységet 
Győrfi  Endre tanár, a számí-
tástechnikai munkaközösség 
vezetője mutatta be: 

- A 18 számítógép egy he-
lyi hálózatot alkot, 16 munka-
helyre ad lehetőséget. A gé-
pek tudnak egymással kommu-
nikálni, üzenettel be lehet lép-
ni a másikba, de különállóként 
is használhatók. Nagyon mo-
dern a grafikai  rész, valamint 
újdonság, hogy a programot 
csak egyszer kell tárolni, és a 
számolást matematikai segéd-
processzor gyorsítja. 

- Kik fognak  tanulni itt? 
- Valamennyi évfolyam 

használja majd a termet: az 1 -
2. osztályosok gépkezelésre, 

Ezekben a napokban kapják 
meg az értesítést - felvételt 
ill. elutasítást tartalmazót 
egyaránt - azok a tízévesek, 
akik a Batthyány Lajos Gim-
názium és Szakközépiskola 
nyolcosztályos gimnáziumi 
felvételijén  részt vettek. 

Hogy ki hogyan fogadja? 
Hogyan viselik el ezek a 

gyerekemberek az első nagy 
megméretés esetleges kudar-
cát? 

A felvételizők  azon része -
mintegy 60 gyerek - , akiknek 
sikerült a kiválasztottak közé 
kerülni, talán boldog, sikerél-
ménnyel teli. 

Tán még azok is, akik csak 
erőteljes szülői rábeszélésre 
(apu, miért? - CSAK!) vállal-
koztak a próbatételre. 

És a többiek? 
Akik hiába izgultak; hiába 

mondták fel  szüleiknek még-
egyszer utoljára azt a bizo-
nyos verset, ott, az iskola fo-
lyosójának egyik rejtett zugá-
ban; akik szorongva várakoz-
tak; és akik „haláli jó dolgo-
kat" mondtak a szóbelin. 

A lemaradóknak egyre biz-
tos jó volt: felmérhették,  hogy 
mire képesek, a hasonló élet-
korúik közül sikerül-e a leg-
jobbak közé kerülniük. 

programozásra, a 3-5. évesek 
pedig műszaki tervezésre. En-
nek az a lényege, hogy az 
AUTOCAD nevű programmal 

egy gyártmány műszaki rajzát 
gépen megtervezik, és nyom-
tatón vagy plotteren (rajzgép) 
kirajzolják. 

- Mikor kezdődik a tanítás 
a teremben? 

A gyerekek elmondták, 
hogy az írásbeli nem volt túl-
ságosan nehéz, a legtöbb gon-
dot a matematika feladatlap 
logikai része jelentette, de a 
magyar-feladatok  nagyon 
könnyűnek tűntek. 

A szóbelin a vizsgáztatók 
elsősorban nem a tárgyi tudásra 
voltak kíváncsiak, inkább a fel-
vételizők kommunikációs kész-
ségét próbálták felmérni.  A 
gyerekek véleménye szerint ez 
nem jelentett komolyabb próba-
tételt számukra, más jellegű, tá-
jékozottságukat jobban érvényre 
juttató kérdésekre, ill. válaszok-
ra vártak - készültek. 

Egyes szülői vélemények 
szerint az eléggé általánosnak 
tűnő kérdésekből adódóan ne-
héz lesz rangsorolni, az objek-
tivitás háttérbe szorulhat. 

Hogy a hétköznapjaikról, 
szokásaikról, közvetlen kör-
nyezetükről beszámoló felvé-
telizőket sikerült-e kellően fel-
térképezni a háromfős  bizott-
ságoknak? 

Eleget tud-e tenni a vele 
szemben támasztott elvárások-
nak a nyolcosztályos gimnázi-
um? 

Kiegyenesednek-e a kérdője-
lek a struktúrát szakmailag vi-
tatok szemében? 

- Még az idei tanévben sor 
kerül rá. 

A CNC-kabinet és a nyelvi 
labor után újabb értékes, kor-

szerű eszközökkel bővült az 
iskola technikai felszereltsége, 
melyek lehetőséget teremtenek 
a magasabb színtű szakmai 
oktatásra. 

Horváth Ilona 

Kérdőjelek... 
A mondatot az a hatvan 

gyerek fejezheti  be, akik szep-
tembertől már a gimnázium-
ban kezdik el az ötödik osz-
tályt, és azok a pedagógusok, 
akiknek felelősségteljes  fel-
adata lesz ezeket a gyerekeket 
úgy oktatni-nevelni, hogy azt 
a bizonyos mondatot képesek 
legyenek befejezni. 

„Jó szóval oktasd, játszani 
is engedd 

szép, komoly fiadat!" 
(József  Attila) 

L. I. 

Csak 
Háromemeletnyi magas-

ságból figyelem  a játszó-
téren hancúro/.ó nebuló-
kat. Önfeledten  futkosnak 
a labda után. Hirtelen egy 
hang megállásra készteti 
őket. 

Jánoska, Jánoska, 
gyere fel! 

- Miért? 
- Csak. 
- Miért csak? 
- Mert szőrösek a/, ege-

rek. 
A kisfiú  sírva indudl a 

hang irányába. 
Sz, J. 

Új zászlaját ünnepli 
a Kiskomáromi 

(Zalakomári) 
Önkéntes Tűzoltó 

Egyesület 
Két évvel ezelőtt, 1989. jú-

nius 25-én ünnepelte fennállá-
sának 100. évfordulóját  a Za-
lakomári önkéntes Tűzoltó 
Egyesület. 

A szertárban és padlásán ta-
lált poros iratok feldolgozása 
során kiderült, hogy az egylet 
első elnöke és főparancsnoka 
1889-1899-ig id. Péczeli 
László, majd ezt követően 
1904-ig ifj.  Péczeli László, 
helybeli (kiskomáromi) gaz-
dálkodók voltak. Irányításuk 
alatt a Kiskomáromi önkéntes 
Tűzoltóegyletnek a századfor-
dulón már megyeszerte kiváló 
híre volt. Az alapító Péczeliek 
pedig azonosak Kodály Zol-
tánná, sz. Péczeli Sarolta 
énekművésznő dédnagyapjá-
val, illetve nagyapjával. 

A tűzoltóegylet zászlajának 
zászlóanyai tisztét is annak 
idején Péczeli Lászlóné töltöt-
te be. Mivel az egylet eredeti 
zászlaja 1945-ben a háború zi-
vatarában elveszett, az egylet 
vezetősége úgy határozott, 
hogy azt most újjal pótolja. 
Felvetődött a kérdés, ki le-
gyen az új zászlóanya? Az 
egyesület egyhangúlag úgy 
döntött, hogy erre legméltóbb 
az alapítók és az első zászló-
anya utóda: Kodály Zoltánná. 

A díszes új zászló költségét 
a Zalakomár és Vidéke Általá-
nos Fogyasztási és Értékesítő 
Szövetkezet vállalta. A zászló-
szentelésre elkészült a tűzoltó-
egylet 100 éves története, ame-
lyet az Állami Biztosító Nagy-
kanizsai Fiókja, illetve Varga 
Józsefné  fiókigazgató  támogatá-
sával 50 példányban sokszoro-
síttattunk. Az így elkészített 
anyagot pedig Bicsák Miklós 
nagykanizsai könyvkötő mester 
önköltségi áron ízléses formá-
ban bekötötte. 

Mindhárman fogadják  szí-
vességükért az egyesület hálá-
ját és köszönetét. 

A Tűzoltó Egyesület 1991. 
május 11-én (szombaton) tart-
ja a zászlószentelési ünnepé-
lyét Zalakomáron (Kiskomá-
romban), amelyre az egyesület 
tisztelettel meghív minden 
kedves érdeklődőt és a Tűzol-
tó Egyesület barátait. 

Program: 
9.45-10.30.: A Himnusz 

után szentmise a templomban 
10.30-12.00.: Koszorúzás a 

Szt. Flórián-szobornál, ünnepi 
műsor, zászlószentelés 

14.00-16.00.: Tűzoltó be-
mutató 

20.00.: Tűzoltó bál a „Ko-
már" vendéglőben 

Gábor Jenő 

Nyolcosztályos - kérdőjelekkel 

(Fotó: Erdei András) 
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Lehotka Gábor 
az evangélikus templomban 

A hangversenylátogatók szerencséjére nem volt teljesen 
igaz az a megállapítás, amit nemrégen a Zalai Hírlapban 
olvashattunk: „Lehotka persona non grata Kanizsán is". 
Néhány héttel tervezett kanizsai fellépése  előtt röppentek 
fel  a hírek, hogy párttitkári múltja miatt vizsgálat folyik 
a művész ellen, és katolikus templomban egyelőre nem 
engedik orgonálni - így a kanizsai Alsótemplomban sem 
- , viszont a Csengery (Béke) úti evangélikus templomban 
szfvesen  látták a nemzetkőzi hírű orgonaművészt. Sajnos 
azonban a templom befogadóképessége  jóval kisebb és 
orgonája sem olyan minőségű, mint az Alsótemplom nem-
rég felújított  hangszere. Műsort is változtatott a művész, 
és csak barokk darabokat szólaltatott meg: Bach-műve-
ket játszott, Nagy Major Zsolt trombitaművész közremű-
ködésével pedig Telemann- és Hándel-műveket adott elő. 
így egységesebb szerkezetű volt a program, mint az el-
őzetesen kiadott műsor, viszont sajnáljuk, hogy emiatt a 
zeneszerző Lehotkával nem ismerkedhettünk meg. 

Bach Esz-dúr prelúdium és fúgájával  kezdte program-
ját Lehotka, ami akkor is lenyűgözte a hallgatót, ha va-
lószínűleg nem is olvasott utána, hogy ez a mű mindkét 
része három-három egymást követő témájával voltakép-
pen a Szentháromságot szimbolizálja. Ugyanígy a mai 
hangversenyközönségnek nem zenei anyanyelve a protes-
táns korál, amelynek dallamai és egész szellemisége je-
lenti Bach művészetének fundamentumát,  mégis át tudja 
élni érzelmileg korálfeldolgozásait  ilyen nemes és termé-
szetes előadásban, mint Lehotka Gáboré. Nagy Major 
Zsolt tiszta, széptónusú trombltahangja méitó partnere 
volt Lehotka játékának; a kitűnő trombitamüvészt szíve-
sen hallanánk máskor is Kanizsán. 

Bach legnépszerűbb orgonaművévei, a D-moll toccata 
és fúgával  zárult az est hivatalos része, amelyet ráadás-
ként a Hándel-szvit két utolsó tétele követett. 

A teljes élményből csupán a muzsikáló ember látványa 
hiányzott. 

Kocsis Katalin 
Jelenet az előadásból 

(Erdei András felvétele) 

Szeret, nem szeret... 
„Csikorgó" darab - csillogó előadás 

A XX. század francia  litera-
túrája fantasztikus  nevekkel 
járult hozzá hazája és a világ 
irodalmához: Francé, Rolland, 
du Gard, Proust, Aragon, Sart-
re, Camus, Beckett - ma már 
klasszikusnak számító írók. 
Ebbe a sorba tartozik Jean 
Anouilh, a kevésbé ismert, de 
egészen egyéni stílusú színmű-
író is. 

Csak az csodálhatja Anouilh-t 
- mondta róla egyik „hódoló-
ja" - , aki alantas lelkű. Való 
igaz, sötét napszemüvegen ke-
resztül látja a világot, és szí-
vesen henterget meg mindent 
a sárban. Az életet lealacso-
nyítja, a szerelmet elértéktele-
níti; nála a társadalom aljas 
gépezet, melyben a tisztesség, 
a becsület alulmarad. 

Bukott emberekből álló, 
pesszimista családot mutat be 
a Szeret, nem szeret... című ko-
média is. Anouilh riasztóan ke-
serű képet fest  egy szerelemé-
hes világról, ahol a szerelem 
önmaga torzképe, ahol csak 
két iáős, púpos ember érzelme 
tiszta. A többiek - akiknél a 
testi örömökön kívül nem szá-
mít semmi - megdöbbenve, 
hitetlenül állnak az események 
előtt. Minden szándékuk, hogy 
meggátolják a számukra riasz-
tó kapcsolat folytatását.  Ezért 
gyűlik össze a család (?) a vi-
déki házban. A család: a tá-
bornok (akinek a szobalány a 
szeretője), több éve beteg fel-
esége, a húga (aki a férjével 
és a szeretőjével érkezik), a 
menye (aki férje  öccsét szere-
ti). Anouilh úgy főzte  ki, úgy 
keverte meg a viszonyokat, 
mint egy boszorkány, ráadásul 
a színen semmi sem titok, a 
szereplők nyíltan és kedélye-
sen cseverésznek félrelépése-
ikről. Agy kezdetben azt hiszi 
a néző, hogy vérbeli szerelmi 

komédiát fog  látni, de csalód-
nia kell. A szerző maga mű-
veit négy csoportbá osztotta: 
„fekete,  rózsaszín, csillogó és 
csikorgó" drámák. A szeret, 
nem szeret... címűt az utóbbi-
ba sorolta, mert kilátástalan 
történetet elevenít meg. A 
„csikorgó" jelző azonban enél-
kül is érvényes a darabra; a 
jelenetek akadozva követik 
egymást, a cselekmény nem 
jut előbbre. Ezért a mű tető-
pontját jelentő két púpos em-
ber öngyilkossága sem vált ki 
semmilyen hatást: sem tragi-
kusát, sem komikusát. Ez van. 

Hogy mégis jó előadást lát-
hatott a kanizsai közönség, az 
a kaposvári társulat kiváló, 
csillogó játékának köszönhető. 
Végre ismét megcsodálhattuk 
színészeik kivételes tudását, 
kifinomult  stílusát. Az élet 
álom, a Sirály, a Csárdás után 
olyan produkció született, 
amelyre érdemes megint oda-
figyelni. 

Ujabban egyre több színész 
próbálkozik rendezéssel több-
kevesebb sikerrel. A francia 
komédiát Jordán Tamás állította 
színpadra mértéktartóan, precí-
zen, a szöveg ügyes fordulatait, 
jó bemondásait kihangsúlyozva. 
Munkájában tökéletes társai 
voltak Helyey László (tábor-
nok), Csákányi Eszter (a felesé-
ge), Molnár Piroska (a tábornok 
húga), Koltai Róbert és Spind-
ler Béla a férj,  illetőleg a sze-
rető szerepében. 

Jean Anouilh világa mérge-
zett, fertőzött,  nincs helye 
benne a szeretetnek, a jóság-
nak, az emberségnek. S úgy 
tetszik, nem is lesz, mert már 
a színre lépő gyerekek visel-
kedése is romlottságot mutat. 

Ez a jövő?! 

Horváth Ilona 

M13N'I ARCKEPCSARNOK 
A Magyar Hitelbank Rt. Nagykanizsai Igazgatósága épü-

letének előterében láthatja a belépő Kossuth és Széchenyi 
mellett Zala megye szülöttének, Deák Ferencnek fába  fa-
ragott arcképét. Ez utóbbi alkotás - Jól illik a Jóval ko-
rábban készült kettőhöz - Rohrböek Jenő kanizsai fafa-
ragó munkája. 

Kép és szöveg: Tóth Ferenc 

HANGVERSENY 
A puchheimi „HARMONIE" férfikar  és a pedagógus 

női kar közös hangversenye 1991. május 11-én (szomba-
ton) 19.00-kor az Alsótemplomban. 

A belépés díjtalan! 



1991. maj l | 10 I8*ií$ ! í KANIZSA 
,.......•; ^ ^ i-ffl-Kfflffi'iímmi 

Wi 9 

FIAT TIPO, FIAT TEMPRA, SUBARU LEGACY, 
SUBARU JUSTY, TOYOTA HILUX, TOYOTA HIACE 

a KIÁLLÍTÁS ideje alatt megrendeléseket is felveszünk, 
teljes típusválasztékkal 

új teher- és egyes személygépkocsikra. 

MEGLÁTNI, MEGSZERETNI, AZONNAL HAZAVINNI! 
i 

AUTÓKERESKEDELMI*  KFT. 
CAR  °  TRADING  °  CO.  °  LTD. 
H—1133 Budapest, Gogol u. 13. Telex: 22 4446 
Mail. H-1393 P.O.B. 318. Fax: (361) 149 47 35 

1991. május 17-19-ig 
Nagykanizsán 

az 
AUTOMOBIL-CENTER-ben 

megtartandó versenyautó 
kiállításon bemutatott 

gépjárművek a helyszínen 
FORINTÉRT 

megvásárolhatók. 
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A szalagátvágás ünnepélyes pillanata. Balról jobbra: Ro-
ger N, Lüdi, Lüdi asszony és György Pál. 

(Erdei András felvétele) 

Svájci-magyar vegyesvállalat 110 munkahellyel 
Felavatták a FLAMTRONIC Kft.  kanizsai üzemét 
Május 2-án a KÖGÁZ 

Nagykanizsa, Király (Somogyi 
B.) út 2. alatti telepén ünne-
pélyes üzemavatásra került 
sor: átadták a város új 
könnyűipari létesítményét, 
amelyet a svájci SATRONIC 
AG és a KÖGÁZ 50-50 szá-
zalékos részarányával, 8 mil-
lió forintos  alaptőkével, 
FLAMTRONIC Kft.  néven 
hoztak létre. 

Megnyitóbeszédet elsőnek 
Roger N.  Lüdi,  a SATRONIC 
Részvénytársaság igazgatója 
mondott, aki vázolta, hogy 
modern termelőeszközökkel és 
termelési módszerekkel világ-
színvonalú termékek előállítá-
sára hozták létre a svájci-ma-
gyar vegyesvállalatot, ahol a 
termelési kapacitás az év vé-
gére lesz teljes, mintegy 110 
dolgozó foglalkoztatásával.  A 
termelés munkaigényességét 
jelzi, hogy a kalkulált költség 
fele  fcí'rköltség.  A munkások-
tól - az érdekek figyelembe 

vétele mellett, jó üzemi lég-
körben - fegyelmet,  rendet, 
tisztességes munkát vár el. 

- Amit ebben a munkacsar-
nokban ma előzetesen meglát-

tam, az több, mint amelyet ró-
la megálmodtam - mondta 
többek között, majd megkö-
szönte a létesítmény és a bel-
ső berendezések kialakításá-

ban közreműködők tevékeny-
ségét. 

Ezután György Pál, a KÖ-
GÁZ vezérigazgatója lépett a 
mikrofon  elé: 

- Vállalatunknál ez a kül-
földi  tőkét bevonó harmadik 
vállalkozás, amely az egykori 
vasöntöde helyén, a MEZŐ-
TERV tervei alapján, a helyi 
Építőipari Szövetkezet kivite-
lezésében rövid idő alatt ké-
szült el, kitűnő minőségben. 
Az üzemben évente 250 ezer 
darab gáz- és olajégővezérlő 
automatikát gyártanak majd -
mondta. 

A főbejáratnál  kifeszített 
nemzeti színű szalagokat Lü-
diné  asszony a jelenlévők 
nagy tapsa közepette vágta át, 
majd a munkahelyek megte-
kintése előtt a Bojtár Zenekar 
és a Kanizsa Táncegyüttes 
szórakoztatta a meghívottakat, 
közöttük azt a 39 nődolgozót 
is, akik május 3-án reggel -
első lépcsőben - megkezdték 
a termelő munkát. 

A változó műszaki tervezési tevékenység „szülötte": 
a Kanizsaterv Kft. 

1991. április 1-től az Ady út 
1. sz. épület második emeletén 
levő három tervező helyiségre 
a Zalaterv helyett új cégtábla 
került: Kanizsaterv Kft. 

Az előzményekről, a válto-
zás okairól és a jövőről szer-
kesztőségünkben beszélget-
tünk Sónicz Istvánnal,  a kft. 
egyik ügyvezetőjével (ügyve-
zető társa: Sólyomvári 
György). A 38 esztendős agi-
lis építészmérnök - aki társa-
dalmi munkában Letenye vá-
ros főépítésze  is - így tájé-
koztatott: 

- A 60-as években a Pécsi 
Tervező Intézet alapozta meg 
Nagykanizsán részlegünket, 
amelyet később a Zala Megyei 
Tervező Vállalat'vett át. Ami-
kor én 1977-ben, a műszaki 
egyetem elvégzése után ide 
kerültem, a korábbi 60-70 fős 
létszámból már csak 35-en 
maradtak, amely valamennyi 
vertikummal ellátott, kitűnő 
szakemberekkel rendelkezett. 
A mostani, átalakulás előtti 
időszakban már csak 14 fővel 
dolgoztunk a beszűkült piaci 
körülmények következtében. 
Az elmúlt hónapokban a kevés 
megrendelés, a közigazgatási 
rendszer több hónapon át tartó 
átalakulása miatt szerződött 
tervezési munkáink estek ki, 

illetve csúsztak, árbevételünk 
lecsökkent. Válaszút előtt áll-
tunk: dönthettünk a létszámle-
építés, csökkentett munkaidő 
és az önálló gazdasági társa-
sággá való átalakulás között. 
A 9 főre  olvadt kollektíva ez 
utóbbi mellett voksolt. 

A Kanizsaterv Kft.  további 
munkáját behatárolja a jelen-
legi szabályozási és beruházá-
si helyzet. Az előbbi a terve-
zési jogosultságok felszabadí-
tásával kibővült, az utóbbi le-
szűkült, ugyanakkor a korábbi 
5-6 hónapos munkabiztonság 
2-3 hónapra csökkent. 

- A felhígult  és nem azonos 
feltételeket  biztosító piaci kö-
rülmények, a torzult szakmai 
etika közepette lehetőségein-
ket igyekszünk felderíteni.  A 
februárban  megalakult Épí-
tészkamara remélhetőleg a 
versenyt, a feltételeket,  a ter-
vezői jogosultságot és az el-
torzult értékviszonyokat is 
rendezi. Létünk a tervezési 
munkáktól függ.  Jelenleg ta-
nulmány-, beépítési és vázlat-
terveken dolgozunk, melyek a 
kollektívának csupán részleges 
leterhelést biztosítanak. Szak-
ági tervezőink jelenleg kiviteli 
terveket készítenek elő, illetve 
ilyen jellegű piackutatást vé-
geznek - mondta. 

A kft.  9 fős  létszámából 4 
tervező mérnök, 4-en szer-
kesztők, 1 fő  pedig GYES-en 
van. A tervezők valamennyien 
vezető tervezők. Építész, táj-
és kertépítész, s épületgépész 
mérnököket alkalmaznak főál-
lásban. Esetenként egyéb 
szakági tervezőket, szervezete-
ket is bevonnak, a tervezési 
feladat  jellegétől függően.  A 
szerkesztők önálló, tapasztalt, 
jó munkaerők. A kft.  tagjai a 
belső mobilitás növelése, a 
gazdaságosság érdekében álta-
lában közösen vagy maguk 
végzik az adminisztrációt, a 
tevékenységükkel kapcsolatos 
járulékos munkát, kisebb gép-

írási feladatokat,  míg a kft.-n 
kívül oldják meg a pénzügyi-, 
adózási- és egyéb feladataikat. 

- Továbbra is jó szakmai és 
egyéb kapcsolatban vagyunk a 
megyeszékhelyi Zalatervvel, 
amely jelentős tőkehányaddal 
tagja társaságunknak, akárcsak 
a helyi ÉPÁSZ Kft.,  amely a 
várhatóan megélénkülő beru-
házási kedv, a privatizáció be-
indulása, a világkiállítás zalai 
kilátásai, valamint a saját te-
lephely kialakításával és be-
építésével kapcsolatos tervezé-
si tevékenység folytán  biztos 
jövőt lát bennünk - mondta 
befejezésül  Sónicz István. 

(tihanyi) 

Munka közben FenyŐsi Istvánné és Kósa Antalné szer-
kesztők, valamint Sónicz István ügyvezető-tervező. 

(Erdei András felvétele) 
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Miért késik 
a lim-Iom akció? 
Nagykanizsa utcáin az idei 

tél végén elmaradt a fák  szo-
kásos metszése; már bent va-
gyunk májusban, s a kis utcák 
zömében lassan térdig ér a fű 
és a gaz; az idei tavaszon pe-
dig elmaradt a minden évben 
szokásos ingyenes lakossági 
lim-lom akció is... 

Az okokról május 6-án tele-
fonon  faggattuk  Szőke Jánost, 
a Városgazdálkodási és Kom-
munális Szolgáltató Vállalat 
igazgatóját. íme a válasz: 

- A város költségvetésének 
és a Polgármesteri Hivatal új 
osztályszervezete kialakításá-
nak elhúzódása miatt még 
mindig nincs érvényes szerző-
désünk a hivatal illetékes osz-
tályával az említett munkák 
elvégzésére. A szerződés elő-
készítése - 6 millió forint  par-
kosításra, 400 ezer forint  lim-
lom akcióra - folyamatban 
van, s annak megkötése után 
elvégezzük az elmaradt mun-
káka' Egyúttal megragadom 
az alkalmat annak közlésére, 
hogy az érvényben lévő ren-
delkezések szerint a járda és 
a közút között lévő 3 méternél 
nem szélesebb területek gon-
dozását nem vállalatunknak, 
hanem a házfelügyelőknek  és 
háztulajdonosoknak kell elvé-
gezni. 

(tihanyi) 

Az 
ALMANACH 

Könyvkereskedelmi 
Vállalkozás 

8800 Nagykanizsa, 
Béke u. 27/a. Tel.: 13-319 

eladja 
15 hónapos hátsórakfalas 

IFA teherautóját. 
Érdeklődni és megtekinteni 

a fenti  címen lehet. 

Készül 
az ÁHUS-fagyi 
A magyar származási 

szakemberekkel és svéd töké-
vel tavaly létrehozott Finom-
ságok Fagylaltgyértó és Ke-
reskedelmi Kft.  Vár úti üze-
mében foglalkoztatott  11 dol-
gozó nyújtott műszakban vég-
zett munkával teljesíti az 
egyre növekvő zalai, somogyi 
és Balaton parti igényeket. 
Képűnkön: szorgos kezek kév 
szítik a tölcséres ÁHUS-fa-
gyit-

(Erdei András felvétele) 

Söprik a kanizsai 
utcát, de mikor? 
Városunk sajnos nem tar-

tozik a virágos, tiszta tele-
pülések közé. Ennek eléré-
se érdekében rengeteg a 
tennivaló a városgazdálko-
dás, az ingatlankezelés, a 
házfelügyelők,  a háztulaj-
donosok stb. részéről. 

A témával kapcsolatos, 
hogy a város területén szá-
mos házfelügyelő,  háztulaj-
donos nem a meghatáro-
zott, este 20 és reggel 7 
órák közötti időszakban 
tisztítja, söpri a járdát, ha-
nem például reggel 7 - 9 óra 
között - a munkába, bevá-
sárlásba igyekvő polgárok 
arcába, szemébe kavarva az 
utca porát. 

Jó lenne, ha az illetéke-
sek igazodnának a rendhez, 
a közterületfelügyelők  pe-
dig ezt is ellenőriznék! 

(t-i) 
„A közlekedésben csak 

olyan jármüvei szabad részt 
venni, amely az előirt mű-
szaki feltételeknek  megfelel, 
és amely áz utat és tartozé-
kait nem rongálja és nem 
szennyezi. A jármüvek ece-
tében a forgalomban  való 

R o n c s - s o r s ? 
részvéteinek további felté-
tele, hogy a járműnek ér-
vényes hatósági engedélye 
és jelzése legyen." (Szgk.-
vezetök tankönyve, .Műsza-

ki Könyvkiadó, 1989. 33. 
old.) 

A közterülethasználati dí-
jakról folytatott  vitában a 
kanizsai önkormányzat, 

több vélemény elhangzása 
után úgv döntött, hogy napi-
díjat kell fizetni  a KKKSZ 
szerint üzemképtelen, közte-
rületen álló jármű után. 

IIár mi magunk „hordoz-
ható fékpad",  „kézi fényszó-
róbeállítást ellenőrző", és 
még néhány a város kö/.te-
rületfelügyelöi  által naponta 
használatos kézi-készülék 
hiányában nem tudtuk el-
dönteni, hogj a képen lát-
ható autók üzemképtelenek-e. 
Itizonyáru azonban a városi 
önkormányzatnak a döntés 
meghozatala után az eszkö-
zök is rendelkezésére állnak 
a rendelet betartásához. 
Csak azt nem tudjuk, hogy a 
javításra váró gépkocsik után 
a szerelők vagy a tulajdono-
sok fizetik  a díjat? 

A Csengery borozó 
privatizálása 

volt az első „fecske"  Nagykanizsán, az előprivatizáció során. A 
III. osztályú vendéglátó egység versenytárgyalására április 30-án 
Zalaegerszegen, a Napfény  étteremben került sor. 

- A versenytárgyaláson nem volt riválisom, ugyanis egy ka-
nizsai illetőségű férfit  késői érkezése miatt kizártak a licitből. 
Az előzetesen kikötött 1 millió 600 ezer forint  összegű bérleti 
jogdíj és a 160 ezer forintos  privatizációs költség kifizetése 
mellett 10 év után is én vezethetem az üzletet. Hamarosan 
leltározunk, majd a festés  és takarítás után űj bútorzattal csi-
nosítom az egységet. A vevők körében bizonyára sikere lesz 
választékbővítésemnek, ugyanis az ital- és dohányféleségeken 
kívül a jövőben meleg- és hidegszendvicset, pogácsát és édes-
ségeket is árusítok. Megváltoztatom a nyitva tartást is, ugyanis 
a 9 órai nyitást kora reggelre hozom előbbre - mondta Horváth 
János  üzletvezető. 

(tih-i) 

Haszen - a vásárlók kárára 
A kiskerttulajdonosok, föld-

haszonbérlők az elmúlt évek-
ben és idén is, bosszankodva 
győződhettek meg arról, hogy 
a Vetőmagtermeltető és Érté-
kesítő Vállalat többszörösére 
emelte a vetőmagok árát. 
Hogy az áremelés mértéke jo-
gos vagy jogtalan volt-e, azt 

nenj kívánjuk firtatni,  az a 
„taktika" azonban már vissza-
taszító és messzemenően kri-
tizálható, hogy a kis zacskó-
ban egyre kevesebb a mag! 
Ez pedig már nem más, mint 
a maximális haszonra való tö-
rekvés a vásárlók kárára... 

- t -
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A restségről Egy francia  író (1864-1910) 
aforizmája  olvasható a vízszintes 
1. függőleges  14. és a vízszintes 
26. sorokban. 

Ha a rejtvény megfejtése  után 
az alsó, különálló sort kitöltjük a 
számoknak megfelelő  betűkkel, 
megkapjuk az író nevét. 

Vízszintes: 1. Az aforizma  első 
sora (zárt betűk: L. G. T.). 14. 
Túlbuzgó. 15. Bátony... (Nógrád 
megyei község). 16. Zamat. 17. 
Nagyhatalom. 19. Addig üsd a ... 
amíg meleg. 20. Berlini helyeslés. 
21. Kést fenő.  23. Folyadék. 24. 
Részben ráveti 26. A megfejtés 
harmadik sora (zárt betű: S). 
27. Bór, ozmium. 28. Kártyaletét. 
30. Szigetek, röv. 31. Becézett női 
név. 33. Cikcakkos pályán való 
versenyzés, eredeti helyesírással. 
35. Lovak számára körbezárt terü-
let, névelővel. 37. őrölt dió. 38. 
Lehetőség. 39. Mezőgazdasági 
eszköz. 40. Fejkendőben van! 41. 
Hevesen érvel. 44. Pusztítá. 46. 
Fegyver teheti. 48. Svéd váltó-
pénz. 50. Hibát vét. 52. Thor 
Heyerdahl tutaja. 53. Felvonó. 55. 
Női név. 57. Elás egynemű betűi. 
58. Tusoló egynemű betűi. 60. A. 
O. 62. Urán, kén. 63. Tenger -
angolul. 64. Történet. 66. Afrikai 
ország. 69. Végtelen létra! 70. 
Gyengülő. 72. Szicíliai város. 

Függőleges: 2. A mesékben ha-
muba sült pogácsa. 3. Kusza sor. 
4. Mondanivaló. 5. Fejér megyei 
község. 6. Szelén. 7. Aljas besú-
gás. 8. Vándorok. 9. Tiltás. 10. 

Kripton, vanádium. 11. Futballpá-
lyán a szélső tepzi. 12. Sün betűi, 
keverve. 13. Édességek. 14. A 
megfejtés  második sora (zárt be-
tűk: K. E. K.). 18. ... se beszéd 
(két szó). 21. Téma közepe! 22. 
Személyes névmás. 25. Kereskedő 
dolga. 26. Rendellenesség. 27. Ba-
ranyai község. 29. Gazdasági épü-
let. 32. Lantán. 34. Kémiai mér-
tékegység. 35. Vonatkozó névmás. 
36. Fenyegetéssel kényszerít. 42. 
... baba (burgonyafajta).  43. Strá-
zsa. 45. Hangtalanul tolat! 47. Rá-
érősen. 48. Számnév. 49. Azonos 
betűk. 51. Nagy formátumú  alko-
tás. 54. Francia nemzeti étel. 56. 
Kettőzve: Brit popzenekar. 59. 
Észak-franciaországi  város. 61. 
Határrag. 63. Káros elváltozás a 
hasfalon.  65. Látképben van! 67. 
Elektromos töltésű anyagi részecs-
ke. 68. Részben meglepő! 69. Ro-
mán pénznem. 71. Ezüst. 73. Egy-
mást előző betűk. 

Szlrovleza Miklós 
Beküldési határidő: 

május 17. 
Lapunk 17. számában megjelent 

keresztrejtvény helyes megfejtése: 
A szorgalom a közepes tehetség 
legnagyobb segítője. (Seneca) 

A helyes megfejtést  beküldők 
között - sorsolással - Marton Ju-
dit, Szabadi Sándorné és Wolf 
Éva nagykanizsai olvasóink része-
sülnek jutalomban. A könyveket 
szerkesztőségünkben vehetik át. 

Könyvajánlat 

Barbra Streisand száza-
dunk egyik legizgalmasabb 
színészegyénisége. Életét 
teljesen maga irányítja és ez 
az élet tele van ellentmon-
dásokkal. Nem nevezhető 
angyalnak, hisz ha belép 
egy helyiségbe, az indulat 
sistereg körülötte. 

Streisand csúnyának szü-
letett. De Streisand ma 
szép. Mert szép akar lenni. 
Streisandot nem szeretni, őt 
imádni kell! Ez a könyv a 
hibáival együtt is imádniva-
ló Streisandot mutatja be. 

Megvásárolható az AL-
MANACH Könyvesboltban! 
Nagykanizsa, Zrínyi u. 20. 
(A volt lengyel-piac mel-
letti 

. 

10 nap a gyermekekért 
Dr. Kereskai István polgár-

mester megbízta Rohrböck Je-
nőt, a Kanizsa és Környéke 
Alkotói Egyesületének elnökét 
az 1991. évi nyári fafaragó  tá-
bor vezetésével és lebonyolí-
tásával - jelentette be az 
egyesület legutóbbi ülésén 
Nagy János titkár, az Ifjúsági 
Ház igazgatója. A megbízott 
táborvezető a részletekről is 
tájékoztatta a KANIZSA je-
lenlévő munkatársát: 

- A május 31-én kezdődő, 
10 naposra tervezett tábor he-
lyét a Csónakázó-tónál tervez-
zük, a nyári iskolai tábor he-
lyén. A tábor leendő lakói ju-
goszláv és erdélyi művészeket 
is várnak vendégül. így ösz-
szesen 15 fafaragó  lát majd 

munkához, hogy a gyermeke-
ket egy új játszóparkkal lep-
jék meg a jelenlegi zöldtábor 
tó felöli  oldalán. A hozzáértő 
kezek alól elsősorban kondíciót 
fejlesztő  játékok kerülnek 
majd ki: többféle  mászóka, új-
szerű mérleghinták, díszes li-
bikókák, hajóvitorlához ha-
sonló, fából,  kötélből készült 
mászóalkalmatosság. A tó 
környékén, a népművészet dí-
szítő elemeit felhasználva, 
óriási fa  szobrok is készülnek 
majd. A polgármesteri hivatal 
jelentős összeget áldoz e cél 
érdekében. Az egyesület az el-
múlt évekhez hasonlóan most 
is számít a város intézményei-
nek, vállalatainak támogatásá-
ra, mint azt az elmúlt évben 

is tették - a városért, a gyer-
mekekért. 

Tóth Ferenc 

Nagykanizsa történetében először jótékony célú 
VERSENYAUTÓ-KIÁLLÍTÁS május 17-19-én 

az AUTOMOBIL CENTERBEN. Teleki utca 21-23. 
A beléptijegyek  sorsoláson  vesznek részt. 

Fődíj: 1 db Biemme autó 
1 db Biemme motor 

Bemutatót tart a magyar 
GÖRDESZKA ÉS BMX VÁLOGATOTT. 

A NEMÉNYI RT. BMW AUTÓI ÉS AZ 
AUTÓKER KFT. FIAT, TOYOTA ÉS SUBARU 

GÉPKOCSIJAI A HELYSZÍNEN 
MEGVÁSÁROLHATÓK. 

Qaztlag  program és sof^-sof^  látnivaló 
várja a kiállítás  látogatóit. 

CSIP-totó pályázat 

A CSIP-totó rovatunkat 
technikai okok miatt szüne-
teltetni kényszerülünk. Ol-
vasóinktól ezúton is elné-
zést kérünk. 

A VI. forduló  helyes 
megfejtése  a következő 

volt: 
1, x, x, 2, 2, x, 2, 1, x, 1, 

1, 2, 2, x. 
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Tudósítás 
a Nagy Indiántanácsról 

A vadászmezeinket érintő sürgős kérdések tisztázása miatt 
összehívták a Nagy Indiántanácsot. 

A törzsszövetségbe tartozó küldöttek részvételével megren-
dezett gyűlésen Old Shatterhand elnökölt. Beszámolója után 
átad'.a a szót Hosszú Tollnak, aki az elmúlt időszakban meg-
jelent jogszabályokról tájékoztatta a résztvevőket. Ezután Fe-
kete Felhő, az apacsok frakcióvezetője  az iránt érdeklődött, 
hogy a vadászmezők védelme érdekében mit tett a Hosszú 
Toll hivatala, mert nem látszik a változás, a korábbi hatá-
rozatok végrehajtása. Ehhez a témához csatlakozott Fehér 
Szellő a komancsok részéről, aki a légúti megbetegedések 
növekvő számáról tett említést. 

A következő napirendi pont a hivatal Nagy Varázslóinak 
kinevezése volt. Az Old Shatterhand által felolvasott  nevek 
elhangzása után Magányos Farkas (apacs frakció)  kért szót. 
Elmondta, hogy a vadászmezők övezetek szerinti felosztása 
megtörtént, ennek megfelelő  díjszabás ellenében lehet ezután 
lovainkat e területeken várakoztatni. Ezután csak Old Shat-
terhand nagy erőfeszítése  árán sikerült a csatabárd kiásását 
elkerülni, Fürge Szarvas (cheyenn fr.)  sorozatos vitákba ke-
veredett Felhők Lányával (apacsok) az örök vadászmezőkre 
távozott harcosok búcsúszertartásának lebonyolítását irányzó 
szabályok megalkotása tekintetében. 

Következő témaként az Indiánok Nagy Könyvére hivatkoz-
va, az Indiántanács küldötteinek költségtérítéséről döntöttek. 
Az irokézek látszólag egymással sem értettek egyet, és a 
vitában feltűnő  volt a kétfős  delavár frakció  passzivitása is 
(úgy látszott, őket a közelgő harcosünnep szervezési munká-
latai kötötték le). 

Fekete Szikla (irokéz fr.)  felhívta  a figyelmet  az Indián-
tanácsról az Indiánhírmondóban megjelent kritikákra - azokat 
jogosnak tartotta. Ez a felszólalás  újra a kívánt mederbe 
terelte a tanácskozást. Ezután Kismedve (irokéz fr.)  kért szót, 
hogy tájékoztatást nyújtson az ifjú  harcosok wigwamjának 
átszervezési munkálatairól. Erre reagálva. Ugró Mókus (ko-
mancs fr.)  figyelmeztette,  hogy e téma egy későbbi Indián-
tanács napirendjére tartozik. A késő estébe nyúló gyűlés vé-
gén Fürge Szarvas javasolta az ifjú  harcosokból álló artista-
csoport utazási költségeihez való hozzájárulást. A tanácsko-
zás végén Old Shatterhand beszámolt az Indián Kulturális 
Napok szervezési munkálatairól. A résztvevők is javasoltak 
programokat, pl. tánccal nyissák meg a rendezvénysorozatot 
(palotással), filmvetítésről  se feledkezzenek  meg (Kramer 
kontra Kramer). 

A békepipa elszívása után a Nagy Indiántanácsot Old Shat-
terhand bezárta (csak jelképesen), s jó pihenést kívánt a 
harcosoknak, akik ezután wigwamjaikba távoztak. 

Uff. 
Erdei yirág 

L, I. 

Az út 

(pl.) Május 1. 
1 vattacukor 20 Ft 
1 dkg szőlőcukor 30 Ft 
1 üveg sör 40 Ft 
1 luftballon 20 Ft 
1 gombóc fagyi 10 Ft 
1 perc ringlis 30 Ft 
1 db szendvics 50 Ft 
1 hotdog 40 Ft 
1 db hamburger 55 Ft 
1 pár virsli 50 Ft 
1 db Szűrös Mátyás 

Na, „ez" ' legalább ingyen volt. 

Elindultál az úton: Sok mindent 
vártál, sok mindenben csalódtál. 
Továbbmentél az úton. Sok min-
dent szerettél volna látni és sok 
mindent nem láttál. Csodát vártál, 
de a valóság elpusztította. Boldog-
ságot láttál, de a könny elmosta. 

Sokan elmentek melletted. Ki 
lassan,' ki sietve. Sokan elmarad-
tak, vagy megálltak mögötted. So-
kan odamentek hozzád. Beszélget-
tél, nevettél, szinte nem is láttad 
az útmenti kerítést. Telt az idő, 
és te megváltoztál. Már lassabban 
mentél. Még mindig sokan voltak 
melletted. Szavakat mondtak, mi-
ket nem értettél. Kezeket nyújtot-
tak, miket nem kértél. Azt mond-
ták barátok, de te már nem hittél. 
Egy idő után senki sem volt mel-
letted. Vagy ha volt is, távol tő-
led. Végül mindenki továbbfutott. 

Átnéztél a kerítés résein. Azon 
túl a Végtelen! Fák, erdők, virá-
gok mindenfelé!  Mögötte hegyek, 
feljebb  a felhők  és a Nap! Egyre 
többször próbáltál átlépni a kerí-
tésen, de az túl magas volt. Érez-
ted, hogy te nem ide tartozol. 
Nem ez a te világod! Érezted, 
hogy ki kell jutnod valahogy. A 
rés szűk volt, a rács vastag, de 

nem adtad fel.  Melletted egyre fá-
radtabb emberek rohantak el, de 
te már nem figyelted.  Szabadulni 
vágytál, de gyenge voltál. 

Este volt. A kerítésen át láthat-
tad a sötét égboltot, rajta a sok 
csillagot. Pihentél, erőt gyűjtöttél 
a holnaphoz, az újrapróbált szaba-
duláshoz. Érezted, hogy elfáradtál. 
Majd elfelejtetted  a küzdelmet, a 
végtelen harcot. Álmodtál! Virá-
gokat, apró pillangókat, madarak 
hangját, langyos szellő simogatá-
sát. Érezted, hogy egy meleg kéz 
fogja  meg a kezed. Kinyitottad a 
szemed. Ott állt ő. Már tudtad, 
hogy csak Rá vártál. Fogtad a ke-
zét, nézted a szemét, benne a vég-
telent. Életedben először szerettél. 
Érezted, hogy vele elérheted. Las-
san felálltál.  Elindultatok ketten 
az úton. A kövek felett  mentetek, 
majd egymás kezét fogva  átlépte-
tek a kerítésen. Már ott vagytok 
a fák  felett.  Boldogan és szaba-
don! 

Reggel. Az Út újra éledt. A ke-
rítés még magasabb lett. Az em-
berek indultak tovább. Ki álmok-
kal, ki elkeseredve; ki előre néz-
ve, ki a kerítés résein át bámulva 
a Végtelent. 

Szentes Krisztina 

Mi 

J 

Ha manapság valami szokatlant észlelünk környezetünkben, orrunkat 
magasra emelve ráfogjuk:  „Ez már a XX. század!" Ebbe a skatulyába 
tartoznak a modem művészetek is. Ugyanis „tárlatvezető" híján be kell 
érnünk (szegény kis nebulók) iskolánk belénksulykolt (Khm!) vezetésé-
vel. 

Például, a vers többféle  kötöttség szerint kialakult szöveg - hallhatjuk 
irodalomórán. A többféleség  a tartalom szintjén is megnyilvánul(hatna). 
S így számtalan értelmezése, még többféle  megközelítése létezhet egy 
versnek - de csak akkor, ha tanárunk is hajlandó erre a munkára. Mert 
minek is strapálná magát egy szürke, vidéki pedagógus, ha a felvételin 
is csak a tankönyvet kérdezik. S ez a legjobb esetben is maximum két 
értelmezést tartalmaz. Aki ezzel nem ért egyet, mit tegyen? Eminensként 
nyeljen egy nagyot „a tanárnak biztos igaza van" jelszóval, s hallgasson? 
Merjen jelentkezni, hátha nem az „úgy is lehet értelmezni, de így sokkal 
jobb" választ kapja? Esetleg ne is temetkezzen bele ilyen piti kis vé-
leménykülönbségekbe? Hiszen pár ötös után már nem is kell ilyen apró-
ságokkal törődni: a verselemzést éppúgy meg lehet tanulni, akár a Nem-
zeti dalt! (Tudom, ezt mások, máshol magolásnak hívják.) És különben 
is, ha egyetemre akar menni, ez is csak egy lehetősége a pontszerzés-
nek...! De vajon mit tesz ez a felvételiző  gimnazista, ha elétolnak egy 
amolyan belevaló szabadverset - csak úgy natúr - , tele XX. századdal? 
Végigpörgeti vezérlőrendszerén, amit egy ilyenről tudni kell. Megigazítja 
orrán a szemüveget, majd magabiztosan megállapítja, hogy a mű nem 
tartalmaz írásjeleket. S miután kielemezte a szóképeket is, „hozzáértőén" 
elmondja, miről is szól a vers, és hogy neki ez a kedvence. S hogy 
miért tetszik neki? Arról szól-e valóban, amire először gondolt? Mi a 
morális tartalma? Mire buzdítják a sorok? Gondolt-e valakire, valamire, 
amikor olvasta? Ilyen kérdéseket sajnos nem hallott az órákon, így 
idővel létezésük is kitörlődik emlékezetéből. S ami megmarad, az csak 
a betáblázott 45 percek villanásszerű váltakozása, meg a pihentető bü-
fésorok  egzisztenciája. 

De ki az, aki valóban segít eligazodni - és nemcsak a művészetben? 
Ez a mi középiskolás kultúránk?! 

(Elnézést kérek mindazoktól, akik már az új XX. században élnek -
nemcsak külsőségekben!) 

-Na-

- Szalai -
Fiataloknak  - fiatalokról 
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Labdarúgás 
Olajbányász-Budafoki 
MTE Törley 4-1 (2-0) 

Ez volt a negyedik! Skublics 
mellett helyezte a 

NB Il-es labdarúgó-mérkő-
zés. Nagykanizsa, 2500 néző. 
Az Olajbányász labdarúgói a 
múlt heti Haladás elleni nagy-
szerű győzelem után újabbra 
készültek vasárnap. A BMTE 
Törley elleni találkozón nem 
kellett -sokáig várni az első 
hazai gólra, hiszen már az el-
ső percben a vendégek háló-
jába került a labda. A piros-
kékek kihasználva a gyors ta-
lálat hatását, még a negyedóra 
vége előtt ismét bevették a 
vendégek kapuját. Ezután azt 
várták a szurkolók, hogy to-
vább folytatódik  a hazai gól-
gyártás. Helyette talpra állt a 
Törley, s a félidő  hátralévő ré-
szében egyenrangú ellenfélnek 
bizonyult. 

Zöldvári  István,  a hazai csa-
pat utánpótlás edzője a szünet-
ben: , 

- Úgy érzem megérdemelten 
vezetünk két góllal. Ahogy én 

(a kép jobb szélén) a kapus 
kapuba a labdát. 

(Fotó: Erdei András) 
láttam, különösen középpályá-
saink révén voltunk job-
bak. A szünet a vendégeknek 
tett jót, teljesen egyenrangúak 
voltak, sőt bizonyos idősza-
kokban a hazaiak fölé  is ke-
rekedtek, de szépítésre nem 
tellett erejükből. A jogos ki-
állítás után változott a helyzet, 
újra az Olajbányász percei kö-
vetkeztek. Az újabb két hazai 
gólra a vendégek csak eggyel 
tudtak válaszolni, és végül fö-
lényes - már ami az ered-
ményt illeti - győzelmet köny-
velhetett el az Olajbányász. 

- Tartottam a mérkőzéstől, 
mert félő  volt, hogy a Haladás 
elleni sikert esetleg sokáig ün-
neplik a fiúk.  Szerencsére si-
került átlépni saját árnyékun-
kat, és bár nem játszottunk 
jól, mégis magabiztosan nyer-
tünk - mondta Németh  Lajos 
edző a találkozó után. 

-kázé-

Sporthétvége 
PENTEK 

Kézilabda: 
Diákolimpia megyei döntői (III. 

korcsoport), 8.30. Fiúk: Tungs-
ram-pálya. Lányok: Péterfy, 
Andrejka és Dr. Mező-pálya. 

SZOMBAT 
Kézilabda: 

NB I B. Férfiak:  Tungsram 
SE-Tatai HSC, Olajbányász-
munkacsarnok, 11.00. 
Labdarúgás: 

NB III: MÁV NTE-Siklós, 
MÁV NTE-pálya, 17.00. 

NB Il-es ifjúsági  bajnokság: 
Olajbányász SE-Komlói Bá-

nyász, Olajbányász-pálya, 
13.00. 

NB Il-es serdülő bajnokság: 
Olajbányász SE-Komlói Bá-
nyász, Olajbányász-pálya, 
11.30. 
Vízilabda: 

OB II. Férfiak:  Vízmű SE-
Bp. Külker, Városi fedett  uszo-
da, 11.00. 

VASÁRNAP 
Természetjárás: 

A DKG Szakszervezeti Ter-
mészetbarát Egyesületének tú-
rája. Indulás: vasútállomás, 
8.12. Gyalogtúra: Oszkó - Jeli 
arborétum - Oszkó. Táv: 15 
km. Visszaérkezés: 19.07. Tú-
ravezető: Szűcs Rózsa. 

Kézilabda 

Olajbányász-Alföldi 
Porcelán 22-23 (8-13) 

NB l-es női mérkőzés. A 
kanizsaiak legjobb dobója: 
Mátyás (13). 

Újonc-rangadóra került sor 
az Olajbányász-munkacsarnok-
ban, ahol a kanizsaiaktól az 
első NB l-es győzelem meg-
szerzését remélték a hazai 
szurkolók. Erre az adott opti-
mizmust, hogy hétközben az 
egykori magyar bajnok, DVSC 
ellen majdnem nagy meglepe-
tést okoztak (1 góllal kaptak 
ki az olajosok). 

Nos, a kanizsai győzelem 
elmaradt. Elsősorban azért, 
mert az olajosok a 60 percből 
mintegy 45 percen át gyengél-
kedtek, hibát hibára halmoz-
tak, ziccerek sokaságát hagy-
ták ki, sőt három büntetőt is 
hibáztak. A győzelem aztán 
azért is elmaradt, mert a haj-
rában, a befejező  negyedórá-
ban a „feketeruhások",  a Ba-
bos-Mózer duó is lesüllyedt 

az olajosok első félidei  szín-
vonalára, s szinte minden eset-
ben az olajosok terhére téved-
tek. 

A találkozón a kanizsaiak 
10-16-os állás után, a II. fél-
idő derekán kezdték meg a 
felzárkózást.  Egyre jobban 
megközelítették a vendégeket, 
sőt kiegyenlítettek. Az öröm 
azonban nem tartott sokáig, 
mert újra elmentek 3 góllal a 
vendégek, de aztán 20-20 
után minden kezdődött elöl-
ről. A lehetőség adott volt a 
hazaiaknak, akik ekkor 
emberelőnyhöz jutottak, de 
nem ők, hanem a vendégek 
értek el gólt, majd érthetetle-
nül elvették tőlük a labdát, 
amelyből újabb gólt lőttek a 
vendégek. A végeredményt 
Mátyás, a lefújás  előtt néhány 
mp-cel állította be, amely 
után néhány szurkoló.t kellett 
megfékezni... 

Képünkön Mátyás (sötét mezben) növeli az Olajbányász 
góljainak számát. 

(Fotó: Erdei András) 

Pilisvörösvár-Tungsram SE 
22-30 (9-14) 

NB I B-s férfi  mérkőzés. A 
lámpagyáriak legjobb dobói: Kri-
chenbaum (8), Kurusta (7), Tiba 
(6). 

A szabadtéren sorra került mér-
kőzésre nagyszerűen felkészült  a 
kanizsai csapat, amely tovább 
folytatta  ragyogó idei szereplését, 
továbbra is pontveszteség nélkül 
haladnak a kitűzött cél, a második 
hely megszerzéséért. 

A hatodik helyen álló hazaiak el-
len végig a lámpagyáriak irányítot-
ták a játékot, akik fegyelmezetten, 
taktikusan és nagyon jól játszottak. 
Mind a védekezésben, mind a táma-
dásban jóval a hazaiak fölé  nőttek, 
s a mérkőzés egyes szakaszaiban lát-
ványos, eredményes játékot nyújtot-
tak, és végül is nagyszerű csapatmun-
kával arattak magabiztos győzelmet. 

(gh) 
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Látványos versenyek mindkét napon 
A nagykanizsai kettős mo-

tocross-viadalra nagy alapos-
sággal készült fel  a helyi Mo-
tocross Klub vezetése, amely 
a IX. Kanizsa Kupát, valamint 
az OB I és OB II osztályok 
soron következő bajnoki for-
dulóját rendezte az ideális fel-
tételeket biztosító Petőfi  úti 
versenypályán. 

A kétnapos versenyen, a 
nyolc futam  során mintegy 
félszáz  versenyző startolt, s 
így eléggé foghíjas  mezőnyök 
rótták a köröket. Az első ver-
senynapon, az időjárás miatt 
is gyér érdeklődés volt a jel-
lemző, alig néhány százan kí-

sérhették a nagy formában 
versenyző Kamrás Károly sze-
replését, aki az OB I 250 
kcm-es géposztályában nagy 
fölénnyel  végzett az élen. Az 
OB II 80 kcm-es kategóriájá-
ban ifj.  Kökényesi György 
magabiztos versenyzéssel, 
megszorítás nélkül nyert. 

A második versenynapon, az 
OB I—II osztály 250 kcm-es 
géposztály bajnoki fordulója 
viszont nagyszerű összecsapá-
sokat, látványos versenyt ho-
zott. Különösen élményszámba 
ment a Kamrás-Nagy párvia-
dal, melynek során nagy meg-
lepetésre a kaposvári versenyző 

Felső kép: Az izgalmas verseny egy látványos pillanata. 
Alsó kép: Dr. Kereskai István polgármester a díjátadás közben 
gratulál az OB I osztály 12S kcm-es kategória győztesének, Nagy 
Ferencnek. Baloldali: Vaska Kálmán, a Kanizsa Autóklub elnök-
helyettese, a verseny főszervezője. 

(Erdei András felvétele) 

került ki győztesként, aki az 
első futamban  Kamrás mögött, 
majd a mindent eldöntő máso-
dikban Kamrás előtt végzett. 

Élcsoport végeredmények: 
OB I osztály 3. forduló 

(2x30 perc + 2 kör). 125 kem: 
1. Nagy Ferenc (Surján SE) 3; 
2. Kamrás Károly (FERÉKSZ) 
3; 3. Horváth Pál (Surján SE) 
6; 4. Soóky Zsolt (Gyál) 9; 5. 
Lechy Zsolt (HPSE) 9 helye-
zési szám. 250 kem: 1. Kam-
rás Károly 2; 2. Solymosi Gé-
za (Komló) 4; 3. Soóky Zsolt 
6; 4. Halász László (HPSE) 8; 
5. Borka János (Surján SE) 11 
helyezési szám. 

A Kanizsa Kupát Kamrás 
nyerte. 

OB n osztály 2. forduló.  80 
kem (2x20 perc + 2 kör): 1. 
ifj.  Kökényesi György (Bp. 
Vega) 2; 2. Salamon Kornél 
(Sopron) 4; 3. Paitz Miklós 
(HPSE) 6 helyezési szám. 250 
kem (2x25 perc + 2 kör): 1. 
Tóth Tamás (Kaposvár) 3; 2. 
Bozsó Zoltán (Hunor) 3; 3. 
Garai Zoltán (Monor) 7; ... 5. 
Weisz Ferenc (Nagykanizsa) 
11 helyezési szám (az 1. fu-
tamban 5., a másodikban 6. 
helyen végzett). 

(balogh) 

Feri ma jobb volt." 
Kamrásnak nem 

sikerült a duplázás 
Rendhagyó volt az idei első motocross verseny a Petőfi  úti pályán. 

A szombati napon nemcsak gépátvétel és edzés volt, mint korábban, 
hanem bajnoki futamok  is. A másik lényeges változás az előző évektől 
eltérően, a fordított  menetirány volt. 

- A Kanizsa  Motocross  Klub  szokásos évi meglepetései  voltak  ezek? 
- kérdeztem Vaska  Kálmánt,  a klub elnökhelyettesét. 

- Részben. A menetirány változtatását valóban meglepetésnek szántuk. 
A rajt után a célegyenesbe fordultak  a versenyzők, így megfelelő  len-
dülettel indulhattak neki a „siratófalnak".  A gyors, technikás motorosok 
már ekkor előnyt harcoltak ki maguknak, és látványosabbá is vált a 
verseny. A. kétnapos viadalra a sok futam  miatt volt szükség, hiszen 
mind az első, mind a másodosztályban két kategóriában rendeztünk ver-
senyt, s ez sok lett volna egy napra, ráadásul az élgárda az I. osztály 
mindkét géposztályában elindult. 

- Kamrás  Károly  neve évek óta fémjelzi  a hazai motocross sportot. 
Mikor  kezdtél  el versenyezni? 

- Hét éve, egy 125 kcm-es Zetka-val a II. osztályban. Egyből baj-
nokságot is nyertem, s a következő évben az I. osztályban második 
lettem. Azóta is sikerül megkapaszkodni az élbolyban. 

- Melyik  motormárka  a Kedvenced? 
- A Honda. Ilyen volt az első „profi"  motorom, s azóta kitartok 

mellette. 
- A crossozók  nagy többsége japán gyártmányú  motorokkal  versenyez. 

Van  valami különbség  az egyes márkák  között? 
- Természetesen van, ha nem is óriási. A rugózás más és más, az 

ülés, a kormány magassága talán, ami először szembetűnő. Kawasaki 
és Yamaha gépem meg nem volt, de azt tapasztaltam, hogy a Suzukival 
könnyebb a hajtűkanyarokat „bevenni", míg a Honda a nyújtott, hosszú 
fordulókat  szereti. 

- Milyen  jellegű  versenypályák  a kedvenceid? 
- Leginkább a hegyes, nehéz pályákat kedvelem, mint például a ka-

posvári, vagy a piliscsévi, amelyek jó technikai felkészültséget  igényel-
nek. 

- És a kanizsai? 
- Bevallom nem tartozik a kedvenceim közé, itt még mindig volt 

valami problémám. Kicsit babonás is voltam vele, de idén végre megtört 
a jég, es sikerült nyernem. 

-Dupláznod  nem sikerült,  hiszen „csak"  a 250-es kategóriát  nyerted, 
a 125-osben az ezüstkoszorú  jutott. 

- Való igaz, pedig a 125 kcm-es gép jobban „fekszik"  nekem. A 
szombati verseny könnyebb volt, Balogi Zoli nemzetközi szereplése miatt 
nem indult, s a többiek nem tudtak megszorítani. A győzelem mellett 
külön örömöt jelentett, hogy egyúttal a Kanizsa Kupát is elnyertem, és 
végre föl  került az én nevem is rá. A vasárnapi versenyben az első 
futamot  nyertem, a másodikban éreztem, hogy az előző nap kicsit kivett 
belőlem, így Nagy Ferenc hacsak egy kerekhosszal is, de előbb ért a 
célba, s összesítesben ő lett az első. Feri most jobb volt, de a bajnokság 
elején vagyunk még, lesz alkalmam revansot venni. 

-bacskay-

SPORT SPORT SPORT 
Motocross 
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NAPTAR 
125 évvel ezelőtt, 1866 

nyarán alakult meg Kanizsán 
a Torna Egylet. Magyarorszá-
gon az 1860-as évektől volt 
tapasztalható élénkebb érdek-

lődés a testkultúra iránt. Ka-
nizsán 1863 óta használta né-
hány ember a Clair-féle  tor-
nacsarnokot, majd 1866 tava-
szán egy tornaegylet gondo-
latát vetette fel  Rambausek 
Norbert, távirdahivatali fő-
nök. Elképzelését aktívan tá-
mogatta Porges József  mér-
nök, a m. kir. vasút felügye-
lője, aki maga is szenvedé-
lyes tornász volt. Egy előze-
tes megbeszélés után május-
ban már 34 beiratkozott tag 
- többségében távirdahivatali 
tisztviselők - kezdte meg a 
tornázást. Amíg nem tudtak 
egy „tornamestert" fizetni, 
addig Porges József  vállalta 
az „előtornista" feladatot. 

1866 nyarán megalakult a 
Toma Egylet. Az ideiglenes 
tisztikar tagjai Ebenspanger 
Lipót, Porges József  és Wal-
bach Mór voltak. Ők .vállal-
ták az alapszabályok kidolgo-
zását, amit a közgyűlés 1867. 
szeptember 13-án fogadott  el. 
Ezt követte a végleges tiszt-
választó közgyűlés 1867. no-

vember 17-én. Az egylet el-
nöke Walbach Mór kereske-
dő, a tisztikar további tagjai 
Bachrach Gyula (titkár), Pol-
lák Ármin (pénztáros), Vogel 
Ferenc (szertárnok) és Ram-
bausek Norbert (műfelügye-
lő) lettek. 

Alig pár éves működés 
után az egylet vezetősége 
úgy döntött, hogy egy ma-
gyar tornászbajnoksággal köti 
össze zászlószentelési ünnep-
ségét. 

Az 1870. szeptember 10 és 
11-én rendezett zászlószente-
lésre és tornabajnokságra tíz 
hazai és három külföldi  egy-
let jelent meg hat zászlóval 
és 170 taggal. A sikeres ren-
dezvényen felbuzdulva  a je-
lenlevő egyletek képviselői 
egyhangúlag elfogadták, 
hogy az „eddigi mintegy 20 
ismert s részint keletkezés-
ben levő testvéregyletek fel-
hívassanak, miszerint statisz-
tikai adataikat a soproni tűz-
oltó egylethez mielőbb be-

küldjék, s a szellemi kapocs 
szilárdítása, úgy az ügy ér-
deke és az eszmék tisztázása 
szempontjából „Torna és tűz-
oltóegyleti lap" létesíttes-
sék." 

Kulturális ajánlat 
VÁROSI TELEVÍZIÓ 
Mozicsatorna: Május 13-án 

18 és 20 óra: filmvetítések. 
VT^'-csatorna: Május 16-án 

19 órától: Magazinműsor, ben-
ne híi-hét és aktuális riportok. 

Hevesi Sándor 
Művelődési Központ 

Május 10-16.: Gábor Ma-

rianne festőművész  kiállítá-
sa. 

Május 10-én 19 óra: „Van 
kiút?" - Tölgyessy Péter or-
szággyűlési képviselő (SZDSZ) 
előadása a kamaraterem-
ben. 

Május 16-án 18 óra: ,A libera-
lizmus helye Európában" - prof. 
dr. Stephan Musto, az F. Naumann 
Alapítvány alapító tagjának előa-
dása a teaházi társalgóban. 

Minden szombaton 18-21 
óráig és minden szerdán 16-
18 óráig S. O. S. telefonos 
lelkisegélyszolgálat a 12-214-
es telefonszámon. 

Erkel Ferenc Olajipari 
Művelődési Ház 

Május 15-én 18 óra: Deák 
Bili Gyula koncertje. Vendég: 
HOBO. A magyar blues zene 
nagy öregjének lemezbemuta-
tója. 

Helyőrségi Klub 
Május 13-án 14.30 órától a 

társalgóban: „A kőszívű ember 
fiai"  mondanivalója ma. Ve-
télkedő a Szabadság téri, a 
Zrínyi és a Péterfy  általános 
iskolák 7. osztályos tanulói 
számára. Rendező: dr. Dobó 
László tanár. 

Május 15-én 15 órakor az 
emeleti termekben: Középisko-
lások műveltségi vetélkedője. 
Házigazda: Dr. Mező Ferenc 
Gimnázium és Közgazdasági 
Szakközépiskola, dr. Horváth 
György tanár vezetésével. 

Ifjúsági  Ház 
Május 13-án 18 óra: Városi 

Diákklub összejövetele. 
Május 15-én 17.30 óra: Hu-

morbérlet. Vendég: Maksa 
Zoltán humorista. 

Minden szombaton: LUTRA 
csere-bere klub gyermekek-
nek. 

Kodály Zoltán 
Művelődési Ház 

Május hóban: a vasútállo-
más kultúrvárótermében váró-
termi tárlat: a nagykanizsai 
vasútállomás története, képek-
ben elbeszélve. 

Május 16-án 17 óra: Kert-
barát Klub tanulmányi kirán-
dulása a förhénci  szőlőhegyre. 

Minden szerdán 14 órától: 
Nyugdíjas Klub, videofilm  ve-
títéssel. 

Thury György Múzeum 
(Fő út) 

Hétfő  és kedd kivételével 
naponta 10-18 óráig: az „Erdő 
és ember Zalában" című állan-
dó kiállítás. 

Apolló Filmcentrum 
Apolló mozi: 

Előadások kezdete: 16, 18 
és 20 óra. 

Május 10-13.: Rocky V. 
(amerikai). 

Május 11-12-én 14 órakor: 
Szörnyecskék 2. Az új falka 
(amerikai). 

Május 14-16.: Cyrano de 
Bergerac (francia). 

Stúdiómozi: 
Előadások kezdete: 16.30 és 

18.15 óra. Csütörtök: filmba-
rátok napja. 

Május 10-13.: Kommandó 
csapás (videó, amerikai). 

Május 14-16.: A Paradi-
csom (francia). 

Erotikus filmek  20.15 órá-
tól, 18 éven felülieknek: 

Május 10-12.: Fekete torpe-
dó (német). 

Május 13-16.: Tiszti parti 
(videó, német). 

Matiné (gyermekeknek): 
Május 12-én 14 óra: Hugó, 

a víziló (videó). 

Apróhirdetés 
ZI rendszámú P 126 két-

éves motorral eladó. Nagy-
kanizsa, Liszt F. u. 8/C. 
IV. em. 2. 

* 

Keszthelyi, 34 négyzet-
méteres, egyszobás, étke-
zős, egyedi gázfűtéses  OTP 
lakás nagykanizsai másfél 
vagy kétszobásra cserélhe-
tő. Ajánlatokat: „Sürgős" 
jeligére, Nagykanizsa, Pf.: 
154-be kérek. 

* 

Nagykanizsa városköz-
pontban beköltözéssel csa-
ládi ház eladó. Üzlethelyi-
ségnek, irodának is. Tele-
fon  van. Érdeklődni: Szebe-
ni József,  Arany J. u. 6. 
Tel.: 11-439. 

Az ALMANACH 
Könyvkereskedelmi 

Vállalkozás 
8800 Nagykanizsa, 

Béke u. 27/a. 
felvételt  hirdet: 

- raktárház-igazgató  ke-
reskedelmi főiskolai 
végzettséggel, 

- pénzügyi osztályvezető 
számviteli főiskolai 
végzettséggel rendel-
kezők részére. 
Továbbá középiskolai, 

főiskolai,  egyetemi hall-
gatók részére könyv-
árusítási munkát ajánl a 
Balaton partján. 
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INGYENES HIRDETÉSI KÜLÖNSZÁM 1991. május 16. 

Jótékony célú 
VERSENYAUTÓ-KIÁLLÍTÁS 

Nagykanizsa történetében először 
MÁJUS 17-19-ÉN 

AZ AUTOMOBIL CENTERBEN 
Telei utca 21-23. 

Programok 
17. péntek 

14.00 
- Kiállítás ünnepélyes 

megnyitása 
- Gördeszkabemutató 

a nyitott hengerben 
- Dartboard Rallye 

(Nyíldobóverseny 
raliversenyzők 
részvételével) 

- Hőlégballon-bemutató 
Bemutatkozik: 

- AUTÓKER KFT. -
FIAT Szalon 

- Divatbemutató 
- Tere-fere 

20.00 
- Zárás 

18. szombat 
9.00 
- Nyitás 
- BMX-bemutató 
- Ügyességi verseny 

(segédmotor) 
- Nyíldobóverseny 
- Versenyautó-

szépségverseny 
- Tere-fere 
- Divatbemutató 
- Gördeszkaverseny 

a kiállítás látogatói 
közreműködésével 

Bemutatkozik: 
- a Neményi Rt. BMW 

Szalonja 
- „Benkó dixiland" 

koncertje 

19. vasárnap 
9.00 
- Nyitás 
- Hőlégballon-bemutató 
- Görkorcsolya-bemutató 
- Tere-fere 
- Dartboard verseny 
- Ügyességi verseny 
- Metál System BMX 

és Gördeszkaverseny 
- Divatbemutató 
- A „legszebb 

versenyautó" díj átadása 
18.00 

- Sorsolás 
19.00 

- Zárás 

A szolnoki Versenyautö-ki&íításon  bemutatott 
Toyota Cefica Turbo 4 WD, 

E z aztán fantasztikus!  Az 
autóversenyekre ritkán járó né-
zők számára a meglepetés ere-
jével fog  hatni e kiállítás. 

A „racing show"-n bemutat-
kozik a hazai autósport színe-
java! 

Jótékony célú felajánlás 
A szervezők - a B. N. B. 

HUN-OR Autószakosztály: Fe-

renc József  Automobil Center: 
Angyalosi Béla a Metal-
System: Halász Károly - a 
rendezvény bevételét felajánl-
ják a nehéz helyzetbe került 
családok megsegítésére. A be-
lépőjegyekből származó össze-
get a Nagykanizsai önkor-
mányzat a Családsegítő Köz-
pont rendelkezésére bocsátja. 

Mit lehet nyerni 
a sorsjegyekkel? 

A belépőjegyek - melyek 
egyben sorsjegyek is - sorso-
láson vesznek részt. 

Fődíj: egy elektromos meg-
hajtású Biemme típusú autó. 
Ezenkívül gazdára talál számos 
ajándék, köztük egy Biemme 
motorkerékpár is. 



' INGYENES HIRDETÉSI KÜLÖNSZÁM 

VASAROLJA  A ZALAHUS  TERMEKEIT: 
A hazai húskészítmény 
választékból 
VÁLLALATUNK egyedi 
termékcsaládjából 
- A ZALA-HUSI  KÓPÉ 
A ZALA-HUSI  KÖLYÖK 
KÉSZÍTMÉNYEKET. 

21 napos szavatosságát a speciális amagú vákumcsomagolás biztosítja 
és garantálja a termék álland i és KIVÁLÓ minőségét. 

A tömbösített és szeletelt vákumcsomagolású kiszerelés a praktikusságot 
és az eltarthatóság biztonságát garantálja. 

Különleges íz, garantált jó minőség! 

Jó  étvágyat  kíván  a Z&LWHÚS 

Felelős szerkesztő: 
Dóró János 
Szerkesztő: 

Bacskay Zoltán 
Felelős kiadó: 
az Almanach 

Könyvkereskedelmi 
Vállalkozás 

és Információs  Kft. 
ügyvezető-igazgatója 

és a „Kanizsa" 
Autocross SE elnöke 

Szerkesztőség: 
8801 Nagykanizsa 
Ady Endre u. 1. 

Telefon/fax:  93/12-305 
Nyomtatás: 

Zalai Nyomda 
Felelős vezető: 

Galla József  igazgató 
Terjeszti: 

az Almanach 
Könyvkereskedelmi 

Vállalkozás 
és Információs  Kft. 

és a „Kanizsa" 
Autocross SE 

Elektrofot  Kft. 
ajánlata: 

Samsung mikrosütő 
grillezős 28 1 33.600,- Ft 
Elektra mikrosütő 33 1 

28.800,- Ft 
Brother Ax-110 villanyírógép 

29.250,- Ft 
(készpénz vagy 5 db feletti 
vásárlás esetén kedvezmény) 
Sharp számológépek 

580-1.950,- Ft 
Telefonregiszterek 

1.100-4.535,- Ft 
AM-FM zsebrádió 850,- Ft 
Panasonic telefonok 

6.775,- Ft-tól 
Commodore 64 és tartozékai 
Videokazetták 

Továbbra  is vállaljuk 
hibás fotókészülékeik 

javítását. 

8800 Nagykanizsa, 
Ady E. u. 13. 

Tel.: 93/14-432 

elek trj^) 
S Z E R V I Z K F T . 

ZSALUBLOKK: 
Szükségtelenné teszi a hagyományos zsaluzatok készítését, 

használata meggyorsítja és olcsóbbá teszi az építkezést. 
Összerakása szárazon esetleg falazóhabarcsba,  szükség 

szerinti vízszintes és függőleges  vasalással, 
helyszíni kibetonozással. 

Alkalmazható: fogadószinti  falak,  pincefalak, 
támfalak,  akna-, siló- és medencefalak  építéséhez. 

Ára: 44,- Ft + ÁFA 

FÖDÉMBÉLÉSTEST: 
EB 60/19 

Ára: 32,- Ft + ÁFA 

FALAZÓBLOKK: 
Ára: 30,- Ft + ÁFA 

Az elemek B-280-as betonból készülnek. 

KÉMÉNY ELEM: 
műkő bevonattal, Ára: 55,- Ft + ÁFA 

GYEPHÉZAGOS BURKOLÓ: 
Ára: 55,- Ft + ÁFA 

GYÁRTÓ ÉS FORGALMAZÓ KFT. 
Nagykanizsa, Bajosai u. Alsómajor 
93/19-165 



KÖSZÖNTŐ 
Nagykanizsa megyei jogú város Polgármesteri Hivatala 

nevében köszöntöm az 1991. évi Országos autócross évad-
nyitó verseny résztvevőit, a rendezvény szervezőit és a 
sportbarátokat. 

Városunk kilencedik éve ad ottbont az I. osztályú au-
tócrossbajnokság nyitányának, ami bizonyítja a kiemel-
kedő előkészítést, a rendezvények sikeres lebonyolítását. 

Nagykanizsa város ma is büszke lehet arra, hogy az egyre 
nehezedő gazdasági kórülnunyek ellenére a technikai spor-
tágakban is olyan országos eseményekkel szolgálhatunk 
sportkedvelő közönségünknek, mint a májusban lebonyolí-
tott motocrossverseny, a júniusra tervezett ralibajnokság, 
valamint a május 19-én rendezendő esemény. 

Köszönettel tartozunk ezért a sport elkötelezett szak-
embereinek és támogatóinak. 

A '8fl-as  évek közepén a Csónakázó-tónál kialakított 
crosspályán remélem ismét színvonalas küzdelmet, jó ver-
senyt láthat a közönség. 

Knnek biztosítéka, hogy a teljes hazai élgárda mellett 
rajthoz állnak a Kanizsa Autócross Sportegyesület és az 
Ipartestületi Sportegyesület versenyzői is, köztük a há-
romszoros megyar bajnok Radák Sándor. 

Városunk versenyzői éveken keresztül kitartó munká-
jukkal, jó felkészültségükkel  és elért eredményeikkel sok 
hívet szereztek sportáguknak. 

Bízunk benne, hogy a sportág további népszerűsítését 
szolgálja c rendezvény is. 

Tisztek  Sportbarátok! 
Az Országos Autócross Bajnokság nyitó versenyén a 

közönségnek jó szórakozást, sok élményt, a versenyzők-
nek sok sikert és eredményes szereplést kívánok. 

Dr. Kereskul István 
polgármester 

AUTOCROSS OB I. ÉVADNYITÓ '91 NAGYKANIZSA 

xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx 

TÜKÖR KÁVÉHÁZ 
Szeretettel várja Önt 

szolid, elegáns környezetben. 

AJÁNLATAINK: 

úmí 

kávé és 
tea különlegességek 
sörök 
borok 

Ételek: bifsztek 
homár 
kaviár 
halsaláta. 

I. osztályú vendéglátás, 
mérsékelt árak, halk zene. 

NYITVA TARTÁS: 

Hétfőtől  szombatig 7.00-22.00-ig. 
xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx.xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx 

ALMANACH 
KÖNYVKERESKEDELMI 

VÁLLALKOZÁS ÉS 
INFORMÁCIÓS KFT. 

Tel./fax:  (93) 13-319 
Levélcím: 8801 Nagykanizsa, Pf.:  30. 

Könyvkereskedelem, raktározás, 
könyvkiadás, lapkiadás, 

zeneműkiadás, információs  szolgáltatás, 
hirdetés, propaganda, piackutatás, 

reklámtevékenység, kiállításszervezés, 
idegenforgalmi  szolgáltatás, 

belkereskedelmi ügynöki szaktanácsadás. 

Raktárház és bemutatóterem: 
Nagykanizsa, Béke u. 22. 

Nyitva tartás: hétfö-csütörtök  8-16.30 
péntek: 8 - 1 4 

Könyvesboltjaink működnek: 
Lengyeltóti - Kisáruház 
Sárvár - Berzsenyi u. 1. 
Nagykanizsa - Zrínyi u. 20/4. 
Pápa - Fő tér 19. 
Lenti - Zrínyi út 29. 
Várpalota - Felszabadulás u. 27. 

Nyitva tartás: hétfő-péntek  8 -17 
szombat: 8 - 1 2 



AUTOCROSS OB I. ÉVADNYITÓ '91 NAGYKANIZSA 

Néhány szó 
a kanizsai autócrossról 

1980-
ban ala-
kult meg 
a Kani-
zsa Sör-
gyár au-
to-
cross 
szakosz-
tálya, a 
jelenlegi 
verseny 
zők és 

vezetők közül alapító tagja 
volt Pintér Károly, Radák Sán-
dor, és Németh Zoltán. 

Radák Sándor 1984-ben be-
került a válogatottba, melynek 
azóta is egyik legeredménye-
sebb tagja. 

A Kanizsa Sörgyár autocross 
szakosztályából 1987-ben meg-
alakult a Kanizsa Autocross SE, 
melynek színeiben Radák Sán-
dor 2 bajnoki címet szerzett. 

1990-ben az egyesület két 
részre vált, megalakult a HE-
DÁL SE és a KIOSZ SE, 
amelyben Pintér Károly és 
Szekeres Sándor folytatta  to-
vább a szereplését. 

1990. év végén Radák Nán-
dor bajnoki címei egyre gya-
rapodtak, s a bajnoki cím mel-

lé Zala megye és Kanizsa vá-
ros legjobb felnőtt  sportolója 
címét is megkapta. 

Mivel a HEDÁL az egyesü-
let további szponzorálását nem 
vállalta így 1991-ben ismét 
Kanizsa Autocross SE-re változ-
tattuk meg az egyesület nevét, 
melynek versenyzői Radák Sán-
dor és fia  Attila, aki nagyon te-
hetséges és az idén mutatkozik 
be először a felnőttek  között. 

Jelenleg egy KAWASAKI 
230 lóerős autóval, melynek 
pilótája Radák Attila és egy 
vadonatúj AUDI 80,35 190 ló-
erős 4 kerékmeghajtású autó-
val vágunk neki az 199l-es 
bajnoki évnek. Ezzel a négy-
kerékmeghajtású autóval jó esé-
lyekkel indul Radák Sándor az 
Európa Bajnokság futamain  is. 

Szeretném, ha az 1991. má-
jus 19-én Nagykanizsán sorra 
kerülő bajnoki futamra  sok né-
ző kilátogatna és jó benyomá-
sokat szerezne erről a látvá-
nyos sportról, természetesen 
kanizsai győzelemmel fűsze-
rezve. 

Jó szórakozást, jó szurkolást 
kívánok. 

Németh Zoltán 
szakosztályelnök 

ŐZ LÁSZLÓ 
autocrossozói pá-
lyafutása 1982-ben 
kezdődött. Első je-
lentősebb eredmé-
nyét 1984-ben érte 
el, az országos 
bajnokságon 12. 
helyen végzett. 
1987-től kezdve 
már a bajnokság 
ezüstérmese az 

1600 cm3-as kategóriában, 1989-ben hajszál híján bajnok. 
1990-ben új típúsú, középmotoros autóval kívánt kitörni a 
másodhegedűs szerepkörből. Mint minden újjal, ezzel az 
autóval is sok apró hiba volt a próbák és versenyek során, 
de az évad végére már kiforrott  autó lett. Idén a bajnoki 
címre pályázik. 

BALOGH ISTVÁN 
1970-ben kezdte a versenyzést, elször 
rallisként. Mindig is vonzotta a techni-
ka a Fővárosi Gázművek jelenlegi mű-
szaki titkárát. 
Legújabb autóját egy VW GOLF motor 
hajtja. Az 1600 cm3-es kategóriában 
indul, és győzelmet remél a kanizsai 
versenyen. Az autócross népszerűsé-
gét a humorosságában látja. 

RADÁK ATTILA 
Ifjúsági korú ver-
senyző. Két éve 
mutatkozott be ap-
jától, Radák Sán-
dortól „örökölt" La-
da 1600-as autó-
val. Már abban az 
évben, 1989-ben a 
jugoszláviai Kam-

nik-ban a juniorok között az első helyen végzett. Az idei 
évadban ifjúsági létére a felnőtt mezőnyben indul, ismét 
a papától „levetett" géppel, a kétmotoros Kawasakival. 
Nem szeretné alább adni dobogós helyezésnél. 
Egyesülete: „Kanizsa" Autócross SE 

Magyarország egyik legrégibb, 
1 év híján 100 éves sörgyára, 
A KANIZSA SÖRGYÁR KFT. 

KÖSZÖNTI ÖNT! 
Gyárunk, mely évi 1.200 ehl sört termel, 

a hazai sörgyárak közt nagyságát tekintve a 3. helyen áll. 
A sörfőzésben  szerzett majd 1 évszázados gyakorlat, 

sörmestereink kiváló szaktudása, s a korszerű technika 
együttes eredményeként söreink országszerte ismertek, 

s egyre nagyobb népszerűségnek örvendenek. 

Kóstolja  meg Ön is termékeinket! 

Kanizsa Korona 
Zalai Speciál 
Kinizsi 
Holsten Bier 
Holsten Pilsener 
Holsten Prémium 

Göcseji Barna 
Sirály 
Platán 
Fonyódi Ásványvíz 
Brilliant Cola 

A Csónakázótónál  a Korona  fogadóban 
szeretettel  várjuk Önt! 

y Z ^ ö ^ S . Kanizsa Sörgyár Kft. 
/ ffflt&M)\  Nagykanizsa, 
i I Csengery út 111. (Béke út) 
X f o ^ f f i É j ]  Telex: 33-242, 33-386 
X & g ^ - X Telefon:  12-010 

NAGY SÁNDOR 
1964-ben nyolc 
éves korában már 
Bervával motoro-
zott, majd saját 
maga készített Da-
nuviából crossmo-
tort. Egy nemzetkö-
zi versenyen bu-
kott, ezért egy idő-
re abba kellett 
hagynia a sporto-
lást. Sérüléseiből 

felépülve terepautós bajnokságban indult. Első crossautója 
1980-ban készült el, azóta autócrossversenyeken vesz 
részt. 
Első bajnoki címét 1983-ban szerezte BMW Alpin 2000-es 
autójával. Többszörös magyar bajnok. EB szereplésein 
több dobogós helyezést ért el, összesítésben 1986-ban és 
'87-ben 6., tavaly a 11. helyen végzett. Kategóriájának 
(1600-3500 cm3) egyik bajnokaspiránsa. 



AUTOCROSS OB I. ÉVADNYITÓ '91 NAGYKANIZSA 

Az 1991, évi Rajtlista 
1. csoport ( 1600 c m 3 ) 

2. Radák Sándor 

4. Balogh István 
6. Szabó András 

10. Sarkadi István 

12. Faragó Gyula 
14. Farkas Tibor 
16. Gyarmati J. 
18. Bogárdi Imre 
20. Zádori János 
22. Válenti István 
24. Orosz István 

26. Darázs Antal 

28. Szegő Lajos 
30. Deák Zoltán 
32. Csizmadia S. 
34. Radák Attila 

36. Faragó Tamás 
Darázs Ferenc 
Szekeres Sándor 
Pintér Károly 
Bíró János 

Kanizsa 
Autocross SE 
Gázművek MTE 
Autofer  Szeged 
Primon 
Autocross SC 
Főtaxi SC 
Gázművek MTE 
Debreceni HLSE 
Kiskunsági Ág. 
Túrkeve VSE 
Túrkeve VSE 
Autocross SC 
Dömsöd 
Szegcdi 
Roller AMSC 
Túrkeve VSE 
Főtaxi SC 
Főtaxi SC 
Kanizsa 
Autocross SE 
Kiskunsági Ág. 
Tápé SE 
Nagykanizsa 
Nagykanizsa 

Audi 1600 
VW Golf  1600 
VW 1600 

Lada 1600 
Lada 1600 
Renault 1600 
Moszkvics 1500 
Lada 1600 
Lada 1600 
Lada 1600 

Lada 1600 

Renault 1600 
Lada 1600 

2x Kawasaki 750 

Lada 1600 
Lada 1600 
Lada 1600 

2. csopor t ( 1600 c m 3 - 3 5 0 0 c m 3 ) 

1. Nagy Sándor 
3. Szabó József 

5. Tóth Sándor 

7. Király Antal 
9. Őz László 

11. Szabó Kálmán 

17. Kovács Sándor 
19. Borsi László 

21. Kovács László 

23. Sukó Sándor 

25. Tóth László 

27. Petyovszki J. 

Szabó Péter 
Kiss Sándor 
Nóbik Ferenc 

Autofer  Szeged 
Autocross SC 
Dömsöd 
Autocross SC 
Dömsöc 
Autofer  Szeged 
Porsche 3500 
Primon 
Autocross SC 
Autofer  Szeged 
Autocross SC 
Dömsöd 
Autocross SC 
Dömsöd 
Autocross SC 
Dömsöd 
Autocross SC 
Dömsöd 
Autocross SC 
Dömsöd 

Gázművek MTE 

Autofer  Szeged 

Porsche 3500 

VW 3500 

Porsche 2300 
Alfa  Romeo 200 

2x Yamaha 1000 
Volvo 2600 

Volvo 2400 

BMW 2000 

Audi 2000 

Audi 2000 

BMW 2000 
Volvo 2700 
Porsche 3000 
BMW 2000 

A Kőolaj- és Földgázbányászati Vállalat 
Lovászi Üzeme magánszemélyek 
és közületek rendelkezésére áll 

az alábbi szolgáltatásokkal: 

- forgácsolási  munkák, 
- acélszerkezetek gyártása, 
- csővezeték szerelvények (tolózárak, elzáró 

és biztonsági szelepek) javítása, felújítása, 
- tartályok, csővezetékek hőszigetelése, 
- gépjárművek, pótkocsik javítása, felújítása, 

műszaki vizsgára előkészítése, 
- földmunkagépek  és mezőgazdasági gépek 

javítása, felújtása,  Rotációs kapák, ekék, 
szárzúzók, burgonyatöltők gyártása is, 

- mechanikus műszerek javítása, hitelesítése, 
- motorikus áramkörök építése, javítása, 

karbantartása, 
- dugattyús és centrifugál  szivattyúk javítása, 

felújítása, 
- ív- és láng, védőgázas, hegesztési munkák, 

műhelyben és terepen, 
- gépek, berendezések, technológiai rendszerek 

telepítése. 
Cím: Kőolaj- és Földgázbányászati 

Vállalat Lovászi Üzeme 
8878 Lovászi 

(Mazalin Kálmán üzemvezető) 
Telefon:  (92) 76-002/150 
Telex: 33-212, Telefax:  (92) 76-088 
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VERSENYNAPTÁR 
MAGYAR 

BAJNOKSÁG 
EB 

1600 cm 3 
EB 

3500 cm3 

Máj. 19. Nagykanizsa 
26. Bauska Langezwaag 

Jún. 2. Turkeve 
9. Mölln Faleyras 

16. Neuruppers-
dorf 

23. Seelow 
30. Samokov 

Júl. 7. Nova Paka 
14. Miskolc 
21. Nagydobos 
28. Cserénfa 

Aug. 4. Szombathely 
11. Kootten 
18. Bauska 
20. Dömsöd 
25. Turkeve 

Szept. 1. Dobrany 
7. Nagydobos 

15. Nordring 
29. Magiore 

Okt. 6. Cserénfa 

LAMPART 
Fővállalkozás Kft. 

Gyógyszer és vegyipari létesítmények 
tervezése és kivitelezése. 

Technológiai és épületacél szerkezetek 
gyártása és szerelése. 

Információ  és rendelésfelvétel: 

FÉMKER BT. 
Szloboda József 
Nagykanizsa, 
Bolgár hds. u. 8. 
Telefon: 11-658 

Lampart Fővállalkozás Kft. 
Budapest, 
Kőér u. 1-5. 
Telefon: 1573-938 
Telefax: 1774-022 

Icmpart 

DKG. II. sz. Szerkezet- és 
készülékgyártó Profitcenter 
Felajánljuk magasszintü gyártási ill. 

szolgáltatási kapacitásunkat. 
Gyártási  tevékenységünk: 

- vegyipari készülékek, hőcserélők, 
gázszűrők, tárolótartályok stb. 

- közúti és vasúti tartálykocsik, 
geofizikai  műszerkocsik 

- különféle  egyedi acélszerkezetek 

Szolgáltatási  tevékenységünk: 

- felülettisztítás  szemcseszórással. 
- lemezhullámosítás, élhajlítás. 
- speciális gépjavítás, felújítás, 

főtengely  köszörülés, hónolás. 
- lemezhengerítések. 

Érdeklődni: DKG. II. PC. 
8800 Nagykanizsa, Vár u. 9. 
Nemesi László PC. vezető 
Telefon:  93/13-140/16-57. 
Telefax:  93/12-148. 
Telex: 33-241. 

ÖNTI, KOVÁCSOLJA, HŐKEZELI 
TERMÉKEIT A 

DKG MELEGÜZEME 
MINŐSÉG, NAGYON 

KEDVEZŐ 
ÁRAKON 

VEGYE IGÉNYBE 
SZOLGÁLTATÁSAINKAT! 

- Hőkezelő műhelyünkben külföldi  szabványok 
előírásait is kielégítjük. 

NE FELEDJE, A JÓ HŐKEZELÉS NÖVELI 
TERMEKEI ÉLETTARTAMÁT! 

- Színesfémöntő  műhelyünk vállalkozik kisplasztikák, 
szobrok, gépalkatrészek öntésére extra minőségben. 

- Kovácsmühelyünk vállalja alakos munkadarabok 
legyártását: 

- süllyesztékes kovácsolással 50 kg/db. 
- szabadalakítással 25 kg/db súlyhatárig. 

JÓ FELÜLETI MINŐSÉG! 
GYORS HATÁRIDŐ! 
TÉRÍTÉSMENTES AJÁNLAT ÉS SZAKTANÁCSADÁS! 

Érdeklődni lehet: DUNÁNTÚLI KŐOLAJIPARI GÉPGYÁR 
8800 Nagykanizsa, Vár u. 9. Pf.:  172. 
Telefon:  (93) 13-140/12-55, 15-08 
Telex: 33-241 
Telefax:  (93) 12-148, 13-304, 11-196 



AUTOCROSS OB I. ÉVADNYITÓ '91 NAGYKANIZSA 

GAZHALOZAT EPITESEHEZ 

AJANLJUK A 
o o 

M 
NAGYKANIZSA 

TERMEKEIT 

\ 

KÖZÉP-DUNÁNTÚLI GÁZSZOLGÁLTATÓ VÁLLALAT 
8800 Nagykanizsa, Zrínyi M. u. 32. 

Telefon:  13-040, Telex: 32-316, Telefax:  13-077 

- Családi házak bekötéséhez olcsó, egyszerű, üzembiztos 
leágzó vezetékrendszer 

- Gáznyomásszabályozó 10-6000 mJ/h teljesítményig 
0,1-10 bar nyomásig. 

- Komplett szerelési egységek gázvezeték bekötéséhez 
nyomásszabályzó, merő elhelyezésével. 

- Alacsony felületi  hőmérsékletű, zárt égésterű radiátorok 
pl. garázsfűtésre. 

- Kisteljesítményű, vegyes rendeltetésű, injektoros gázégők 
pl. kistermelésben. 

Továbbá a gázfelhasználás  szerelvényei a családi házaktól 
;az ipari létesítményekig igény szerint megrendelhetők. 

KÖZÉP-DUNÁNTÚLI GÁZSZOLGÁLTATÓ VÁLLALAT 
Gépészeti Berendezések Gyára 

8800 Nagykanizsa, Erdész u. 28. 
Telefon:  93/13-040/17-58, 17-90 

Levélcím: 8801 Nagykanizsa, Pf.:  196. 

ÉPÍTKEZŐK 
FIGYELEM! 

Közületek és magánvállalkozások részére 
az alábbi anyagokat kínáljuk megvételre: 

Fenyőgerendák 22.400,- Ft/m3 

Építési zsalupalló 17.600,- Ft/m3 

Építési zsaludcszka 14.000,- Ft/m3 

Bátaszéki natúr cserép 16,- Ft/db 
Bátaszéki színes cserép 22,- Ft/db 
(piros, barna) 
E-jelű gerendák E-7 24-től E-7 60-ig 
Áthidalók A 12-től A 24-ig 
Áthidalók AD 9-től AD 27-ig 
1600-as hullámpala, 
Szabványpala 
Padlóburkolók - csempék 
Belsőajtók 
Fém garázskapuk - pinceajtók 
Cement 

A fenti  árak ÁFÁ-t nem tartalmaznak. 

CÍMÜNK: „ÉPÁSZ" Kft.  Tüzép telepe 
N A G Y K A N I Z S A , 
C a m p i n g út. 

Viszonteladók, kiskereskedők, 
anyagbeszerzők, intézmények és egyéni 

vásárlók részére kínál: 
- Konfekció  (női, férfi,  gyermek), 
- méteráru (szövet, selyem), 
- pamut-lakber (szőnyeg, függöny,  ágynemű, 

takaró stb.) és 
- divatáru 
szakmákban vásárlási lehetőséget. 

Diszkont raktárában változatlanul 
nagykereskedelmi áron értékesíti 

a fenti  áruféleségeket  óriási választékban. 

Több áruféleség  esetében 
extra 30-40-50% engedmény! 

Keresse  fel  raktáráruházunkat!  Megéri! 
Nyitva tartás: hétfő-péntek  8-15 óráig. 

Várjuk  kedves  Vásárlóinkat! 
KANIZSATEX 
KERESKEDELMI 
VÁLLALAT 

CONSENSUS 
KELET-NYUGAT 
KERESKEDELMI 
KFT. 
Reg. Nr. (Cg.: 60.064) 1989. 

Alapította: Lorenz Ervin és Takács Balázs 

Cím: 8800 Nagykanizsa, Pf.:  240. 
Tel.: 06-93-13-129. Tel./fax:  06-93-13-319. 

Ausztriai képviselőnk: 
CONSENSUS OST-WEST HANDELS-G.M.B.H. 
HERALD LORENZ 8200 Gleisdorf/Ludersdorf  39. 
Tel.: 03112/2414, Fax: 4303112/5579. 

Fénymásolók, írógépek, asztali számológépek, 
videotelefonok,  telefonközpontok,  telefonok, 

számítógépek, nyomtatók, pénztárgépek, 
különböző szoftvertermékek, 

számítástechnikai szakirodalom. 
Bemutatóterem: Nagykanizsa, Béke u. 113. 
Nyitva tartás: 

Hétfő-csütörtök:  10-16 óráig. 
Péntek: 10-14 óráig. 

mmm MWsn* 
m mm< I f  m mmmw mmw ••• mÉLnmw • 

LJ CD 

Nagykanizsa, 
Ady E. u. 25. 
Tel.: 93/11-184 
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VÁSÁROLJON 
A DÉL-ZALAI SKÁLA 

ÁRUHÁZ 
AUTÓ-ALKATRÉSZ 

OSZTÁLYÁN 

LADA - SKODA - DACIA - POLSKI 
FIAT - TRABANT - WARTBURG 

alkatrészek széles választékban vásárolhatók. 

VÁKJUX.  'l'ÁSÁ'JiLÓlViXfl.'T! 

• u 

TIPPSZELVÉNY 1. 
1. csoport (1600 cm3 ) 1—3. helyezettje: 

1 2 

3 

Név: 

Lakcím: 

VÁSÁROLJON NÁLUNK AUTÓT! 
Használt és törött autók értékesítése forintért  és 

valutáért. 
Vámkezelés számlaérték szerint. 

Szaktanácsadás. 
EURO AUTÓ Kft. 

Szabó József  ügyvezető Igazgató 
2340 KISKCNLACHÁZA, 
Hatház út 40. 
Telefon:  Klskunlacháza 164. 

n m 

TIPPSZELVENY 2. 
2. csoport (1600—3500 cm3) 1—3. helyezettje: 

1 2 

3 

Név: 

Lakcím: 

A KANIZSA Trend Kft.  belföldi  és export termékeiből 
kedvezményes közvetlen értékesítési akciót szervez! 

Igény esetén szövetválasztási lehetőséggel, névre szóló 
gyártással. 

Érdeklődésüket a 93/13-106 telefonon, illetve személyesen 
a Nagykanizsa, Szemere u. 4. alatt az értékesítésnél  várjuk. 

TREND KFT 



Radák Sándor az 1600 cm3-es kategória 3-szoros magyar bajnoku négykerék 
meghajtású Audi 80-as üj autójával vág neki a hazai és EB küzdelmeknek. 

TIPPELJEN 
arra, hogy az autocrossversenyen kik lesznek do-

bogósok a két géposztály versenyében. A rajtlistát 
megtalálja a Cross újság 5. oldalán, a tippszelvé-
nyeket a 8. oldalon. Mindkét szelvényre írja rá az 
Ön által esélyesnek tartott 3 versenyző nevét az 1. 
és 2. csoportban, - de ne felejtse  el ráírni a saját 
nevét és lakcímét sem - , majd dobja be az autó-
kiállításon illetve a versenyen elhelyezett urnába! 
A helyesen tippelők között 10 db értékes tárgyju-
talmat sorsolunk ki. 

A nyertesek neveit 
a KANIZSA DÉL-ZALAI HETILAP 

május 24. számában közöljük. 

Nagykanizsa, Csónakázó-tavi crosspálya 

I q m p c o r t 

PROGRAM 
I D Ő M É R Ő E D Z É S 

1. csoport (1600 cm3) 9.00-10.00 
2. csoport (3500 cm3) 10.00-11.00 

Ü N N E P É L Y E S M E G N Y I T Ó 
12.50 Tartja: Farkas Zoltán 

Nagykanizsa megyei Jogú város 
alpolgármestere 

13.00 Verseny 

E R E D M É N Y H I R D E T É S 
Az utolsó futam  után (cca. 16.00 óra) 

1991. május 19. Pünkösdvasárnap 

Olvassa a; Dél-zalai hetilapot! 
4 \Iegjclenik^miji(Icn pénteken. 

H • 
ÉVADNYITÓ  MAGYAR  BAJNOKIFUTAM 
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Néhány lényeges gondolat 

a MAMSZ Autocross 
Bizottsága 1991. évi 

AUTOCROSS I. osztályú 
bajnokság szabályzatából 

és versenykiírásából 

Csoportok: 1. csoport: 1600 cm3-ig 
2. csoport: 1600-3500 cm3-ig. A 
csoportok az előfutamokat  együtt, 
a közép- és döntő futamokat  külön 
futják. 
Versenypálya: szilárd burkolat 
nélküli, laza, természetes és mes-
tersékes emelkedőkkel. Hossza: 
min. 600 m, max. 1200 m, szé-
lessége: min. 10 m, max. 16 m. 
Futamok: az első futamok  6-10, 
a közép- és döntő futamok  8-12 
körösek lehetnek. (Kanizsán az I. 
o. elő- és dönlő futamai  10 körö-
sek). Idegen segítség igénybevéte-
le - balesetelhárítás, és a felborult 
gépkocsi talpra állítását kivéve — 
kizárás terhe mellett tilos! 
A verseny értékelése: 
- minden futam  az első helyezett 
célvonalon történt áthaladás és le-
intése után 2 perc elteltével lezá-
rul, 
- bajnoki pontot csak az A dön-
tőkbe került versenyzők kapnak, a 
döntő futamban  egy kört sem tel-
jesítő versenyző is kap 1 pontot, 
- a bajnoki futamokon  elért pon-
tok összesítése alapján számítják 
ki a Magyar Bajnokság eredmé-
nyeit. A legtöbb pontot szerzett 
versenyző a Magyar Köztársaság 
Autocross Bajnoka címet nyeri el 
az 1. és a 2. csoportban. 

A MAGYAR KOZTARSASAG 
1990. évi Autocross Bajnokságának végeredménye 

1. CSOPORT 

1. Radák Sándor 

2. Balogh István 
3. Szabó András 
4. Szabó Kálmán 

5. Sarkadi István 

6. Faragó Gyula 
7. Gyulai Antal 

8. Pintér Károly 

9. Szekeres Sándor 
10. Polczer Miklós 

11. Bogárdi Imre 

12. Darázs Ferenc 
13. Imre Zoltán 

14. Ocsovai Károly 
15. Orosz István 
16. Bíró János 
17. Bocsa László 

Kanizsa 
Autocross SE 
Gázművek MTE 

Autófer  Szeged 
Szolnoki 
Függ. AC. 

Szolnoki 
Függ. AC. 
Főtaxi 
Honvéd 
Petőfi  Síi 

KIOSZ SE 
KIOSZ SE 
Honvéd 
Petőfi  SE 

KAG 
MEDOSZ SE 

TAPÉ SE 
Honvéd 
Petőfi  SE 

Heves SE 
Dömsöd ASC 
Borsodszirák SE 

Borsodszirák SE 

95 pont 
60 pont 
50 pont 

48 pont 

47 pont 
47 pont 

39 pont 
34 pont 
30 pont 

20 pont 

20 pont 

15 pont 

13 pont 
9 pont 
8 pont 
6 pont 
6 pont 

18. Ocsovai Lajos Heves SE 

19. Farkas Tibor Chetra SE 
20. Gyapjas Sándor Szentes ASC 
21. Darázs Antal Szegedi 

Roller SE 

2. CSOPORT 

1. Nagy Sándor 
2. Szabó József 
3. Tóth Sándor 
4. Király Antal 
5. őz László 
6. Szabó Péter 

7. Kis Sándor 
8. Nóbik Ferenc 

9. Kovács Sándor 
10. Keszter György 
11. Borsi László 
12. Kovács László 

Autófer  Szeged 
Dömsöd ASC 
Dömsöd ASC 
Autófer  Szeged 
Borsodszirák SE 
Autófer  Szeged 
Borsodszirák SE 
Autófer  Szeged 
Autófer  Szeged 
Főtaxi 

Dömsöd ASC 
Dömsöd ASC 

13. Mészáros György Dömsöd ASC 
14. Bordás János Főtaxi 
15. Tóth László Dömsöd ASC 
16. Sújkó Sándor Dömsöd ASC 
17. Valenti István Túrkeve VSE 

4 pont 
4 pont 
3 pont 

2 pont 

100 pont 
59 pont 
49 pont 
49 pont 
46 pont 
37 pont 
34 pont 
31 pont 
30 pont 
27 pont 
23 pont 
16 pont 
9 pont 
9 pont 
8 pont 
8 pont 
1 pont 

J 

r Kedves 
PANXONGLAS Vásárlók! IPARI • w v m . 
NAGYKANIZSAI DVKGGYXK 

A PANNONGLAS IPARI RT. 
NAGYKANIZSAI ÜVEGGYÁRA 

AJÁNLJA ÖNÖKNEK 
a változatos színekben, különböző 

űrtartalomban készülő hőpalackjait, 
étel- és fagylalttárolóit. 

Az országban egyedüli gyártója 
a kitűnő minőségű, közkedvelt hőálló 

háztartási üvegtermékeknek, 
teáskannáknak, kávés-

és teáscsészéknek, tejforralóknak. 

Keressék 
a DUROVER 

márkanevű 
termékeinket! 

PANXONGLAS 
IPARI KI". 

NAGYKANIZSAI OVKGGYÁK 

Gépjármű-tulajdonosok 
' FIGYELEM! 

Mindenféle  személygépkocsi, tehergépkocsi, targonca, | 
mezőgazdasági gép, kapálógép súrlódó-betétcinek | 

(fék,  kuplung) FELÚJÍTÁSÁT VÁLLALJUK. | 
Vállaljuk rnég mindenféle  fém,  műanyag, fa  és üveg | 

HOMOKFÚVÁSÁT. 
Keresse fel  műhelyünket! i 

SZÖKRÖNYÖS SÁNDOR 1 

UNIVERZÁL ISZ 1 

Alkatrészfelújító  részlege ' 
8900 Zalaegerszeg, Mártírok u. 67. I 

Tel.: (92) 12-299 | 

- J J 

VÁSÁROLJON 
NÁLUNK AUTÓT 

Használt  és  törött  autók 
értékesítése  forintért  és  valutáért. 
Vámkezelés  számlaérték  szerint. 

Szaktanácsadás 
EUROAUTO Kft. 

Szabó József  ügyvezető igazgató 
2540 Kiskuniacháza, Hatház út 40. 

Telefon:  Kiskuniacháza 164. 
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A NAGYKANIZSAI 
ÁLLALMI  GAZDASÁG  KO-PO 

Üvegező  Részlege 
vállal: 

- üvegvágást méretre, 
- épületüvegezést 
- fényvédő  fóliázást, 
- hőszigetelt üveg gyártását, 
- személy- és teherautók szélvédőcseréjét 

(Lada család, Skoda, Moszkvics, Wartburg, Dácia, Tra-
bant, Polski, Volga, Zastava, ARO család, Barkas, 
ZUK, UAZ, AIVA, IFA, KAMAZ autók, valamint Ford, 
Fiat, Opel, VW személyautók), 

- munkagépek, traktorok üvegezését. 

Jelenleg érvényes árainkból: 
3 mm-es síküvegvágás: 
beépítés: 
4 mm-es síküvegvágás: 
beépítés: 
3x9x3 hőszigetelt üveg: 
4x9x4 hőszigetelt üveg: 
U profilú  üvegbeépítés: 

520,- Ft/m 
650 740,- Ft/mz 

700,- Ft/m2 

816 - 942,- Ft/m2 

1.900 - 2.500,- Ft/m2 

2.150 - 2.500,- Ft/m2 

1.500 - 1.650 - Ft/m2 

Áraink 25% ÁFÁ-t tartalmaznak. 
Címünk: NAGYKANIZSA, NÉPHADSEREG U. 92. 

Telefon:  93/13-552. 

A Kanizsa  Sörgyár  köszönti  Önt! 

Figyelmébe ajánljuk termékeinket: 
Sörök: Kinizsi 

Balatoni Világos 
Kanizsai Korona 
Platán 
Zalai Speciál 
Holsten Bier 
Holsten Pilsener 
Holsten Prémium 

Fonyódi Ásványvíz 
Brilliant Cola 

Kóstolja meg Ön is! 
Kanizsa  Sörgyár  Kft. 

8800 Nagykanizsa,  Béke út 111. 
Tel.:  93/12-010, 
Telex:  33-242 

Telefax:  93/12-975 

Holsten 
s 

Söröző-Etterem 
Szeretettel várjuk újjáalakított üzletünkben 
házias ízekkel, étel- és italkülönlegességek 

széles választékával. Hideg HOLSTEN sört csapolunk! 

Szórakoztatásáról háromtagú zenekarunk gondoskodik, 
mindennap 20 órától éjjel 2 óráig. 

Rendezvények lebonyolítását is vállaljuk, 
kedvezménnyel! 

Nyitva tartás: 0-24 óráig Non-Stop 
Tel.: 13-167 

Új szolgáltatás: bélyegzőkészítés 

Bicsák Miklós 
kézműves-, könyvkötő mester 

bélyegzőkészítő 

Könyvkötészet 
8800 Nagykanizsa Telefon: 
Erzsébet tér (volt Szabadság) 18. 06-93-13-488 

Szolgáltatásaim: 
bélyegzőkészítés, szakdolgozatok, 

diplomatervek, disszertációk, 
újságok, közlönyök, folyóiratok, 
könyvek bekötését, különböző 

albumok, térképek kasírozását, 
valamint 

dobozok készítését 
rövid határidőre 

vállalom! 
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MEGLÁTNI, MEGSZERETNI, AZONNAL HAZAVINNI! 

1991. május 17-19-ig 
Nagykanizsán 

az 
AUTOMOBIL-CENTER-ben 

megtartandó versenyautó 
kiállításon bemutatott 

gépjárművek a helyszínen 
FORINTÉRT 

megvásárolhatók. 

FIAT TIPO, FIAT TEMPRA, SUBARU LEGACY, 
SUBARU JUSTY, TOYOTA HILUX, TOYOTA HIACE 

/ • 

a KIÁLLÍTÁS ideje alatt megrendeléseket is felveszünk, 
teljes típusválasztékkal 

új teher- és egyes személygépkocsikra. 

AUTÓKERESKEDELMI*  KFT. 
CAR  °  TRAD/NG  CO.  LTD. 
H-1133 Budapest, Gogol u. 13. Telex: 22 4446 
Mail. H-1393 P.O.B. 318 Fax: (361) 149 47 35 
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VÁLLALKOZÓK,  BEFEKTETŐK,  MEGTAKARÍTOK! 
VÁGYAIT  MEGVALÓSÍTHATJA! 

- a pénz és üzleti világban tanácsadója, 
- a jó elképzelések megvalósításában segítőtársa, 
- partnere pénzének befektetésében. 

AfA MAGYAR 
HITEL 
BANK RT. 

Igazgatósága, Nagykanizsa 
//.  Fiók  Igazgatóság  és 

I.  Fiók 
ZALAEGERSZEG,  NAGYKANIZSA, 
Kossuth  út 56. Lenin út 15-16. 

III.  Fiók IV.  Fiók 

KAPOSVAR,  LETENYE, 
Engels  út 4. Szabadság  tér  13. 

Legyen bizalommal hozzánk, 
nem csalódik bennünk! 

Lakóházépítők,  -korszerüsítök, 
FIGYELEM!  OTTHONÁBÓL 

VÁSÁROLHAT! 
ABLAKOT  a BOLF Asztalosipari 

Vállalkozástól! 

NÁLUNK A LEGOLCSÓBB! 

Hőszigetelt bukó-nyíló ablak thermoplán 
üvegezéssel! 

90 
90 

120 
120 
150 
150 

120 cm ablak 
150 cm ablak 
120 cm ablak 
150 cm ablak 
120 cm ablak 
150 cm ablak 

5.500,- Ft nettó 
6.500,- Ft nettó 
6.500,- Ft nettó 
7.490,- Ft nettó 
7.490,- Ft nettó 
7.975,- Ft nettó 

Ingyenes házhoz szállítás! 

Vegye  fel  velünk  a kapcsolatot,  ügynökeink 
az Ön számára alkalmas  időben  felkeresik  lakásán! 

Bolf  Asztalosipari Vállalkozás 
8800 Nagykanizsa, Tornyos köz 2. 

(93) 19-212 

AB. Extra Cascó itthon 
és küldöldön 

- 12 féle  variációban az ön igényei szerint, 
- egész Európa területén érvényes, 
- köthető: személy- és teherautóra, lakókocsira, 

motorkerékpárra, utánfutóra, 
- kiterjeszthető: belföldön  szállított vagyontárgyakra, 

beépített extra tartozékokra, bérautó költségtérítésre, 
emelt balesetbiztosításra. 

Kedvezmények: 
- kármentességi 50%-ig 
- hűség 15%-ig 
- mozgássérült 25%-ig 

Gépkocsiját  nyugat-európai  színvonalon  biztosítjuk! 
Forduljon  hozzánk  bizalommal! 

Aranyfonal 
Életbiztosítás a család életéért. 
Egy biztonságos befektetés  erős támasz az élet, a csa-
lád igazi értékének megóvásában. 
Kettős  kötés:  1. befektetés 

2. európai színvonalú életbiztosítás. 

Az Állami  Biztosító  Rt. az ország egyik 
legjelentősebb  pénzügyi befektetője. 

Legy < a „részvényese"  - kössön aranyfonal 
életbiztosítást! 

L ÁLLAMI BIZTOSÍTÓ 
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Ez itt  az Ön 
Ihirdetésének  a helye! 
ff*. 

KANIZSA Dél-Zalai Hetilap 
keretes hirdetéséinek árai: 

f í .  oldal (A/4-es méret) 

| l / 2 oldal 

1/4 oldal 

* 1/8 oldal 

1/16 oldal 

11/32 oldal 

18.000,- Ft + AFA 

9.000, - Ft + ÁFA 

4.800, - Ft + ÁFA 

2.500, - Ft + ÁFA 

1.300,- Ft + ÁFA 

800 , - Ft + ÁFA 

DISZKONT TEXTILVASAR! 
A HSMK elsti emeleti előcsarnokában 

Ajánlatunk: 
Szőnyegek 67 x 140 cm 1.200,- Ft — 1.500,- Ft 

100 x 160 cm 2.000,- Ft — 2.500,- Ft 
150 X 240 cm 4.600,- Ft — 5.000,- Ft 
200 x 300 cm 6.200,- Ft — 8.000,- Ft 

KülOnböző méretű takarók 170,- Ft — 1.500,- Ft 
Ágynemügarnitúrák 880,- Ft — 960,- Ft 
Falvédők 390,- Ft — 500,- Ft 

Egyéb  kedvezményes  áru 
termékeinket 

tekintse  meg a helyszínen! 
május 16-án, csütörtökön 10 - 18 

17-én, pénteken 10 - 18 
18-án, szombaton 8 - 1 8 
19-én, vasárnap 8 - 1 3 óráig. 

KANIZSA D O M C I S A R U H A Z 

INGYENES HIRDETESI KÜLÖNSZÁM 

N.  A. G. 
PYRUS  KFT. 

ajánlja Önnek 5 literes 
és 7 deciliteres 

r o s t o s i v ó l e v e i t . 

VÁLASZTÉK: 
alma, körte, meggykoktél, 
őszibarack, kajszibarack, szilva, 
narancskoktél, narancsjuice. 

Cím: N. A. G. PYRUS KFT. 
8801 Nagykanizsa, Csengery út 90. 

Telefon:  (93) 14-352. 

„SZÁV" 
KERESKEDELMI KFT. 

Nagykanizsa,  Eötvös tér 21. 
Telefon:  93/14-355 
Tel./Fax:  93/14-333 

„COSINUS" 
SZÁMÍTÁSTECHNIKAI GMK. 
Nagykanizsa,  Rózsa u. 20/B. 
Telefon:  93/13-839 
Telefax:  93/13-839 

RÉSZLETFIZETÉSI AKCIÓ 
5.000-100.000 Ft közötti vásárlás esetén! 

5% lefizetése  mellett 
a fenti  áruféleségek  közül 

vásárolhat! 

Számítástechnika: 
Commodore, 
Atari, 
Amiga 
és IBM kom-
patibilis 
számítógépek, 

Híradástechnika, 
Irodagéptechnika, 
Lakás-
és autóriasztók 

Szakkönyvek, 
Leporellók, 
Hanglemezek, 
Festékkazetták 
szalagcserével is, 
Bérmásolás 

fekete-fehér  és színes 
kicsinyítés-nagyítás, 

Bizományos 
adás-vétel, 
Számítógépszerviz, 
Reklámszervezés, 
Ügynöki tevékenység 
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FOGADJA KÜLFÖLDI VENDEGEIT A MEGSZOKOTT 
KÉSZÜLÉKEIVEL, MERT 

Marketing by 

HERRNBÖCK RT 

HERRNBOCK 
NAGYKANIZSA KERESKEDELMI KFT 

8800 NAGYKANIZSA 
Somogyi Béla u. 53. 
Telefon:  (93) 12-133 
Telefax:  (93) 13-253 

Bomann CB 801 
hajszárító 
• sportos kivitelű hojszór 
• két fokozat 
• 600/1200 Watt 
• feltehető légterelő 
1.100,- Ft. 

K r u p s T 4 p fus 
kávé-

és tea főző 
• filteres J 

• 4 személyes 
• helytakarékos 

méret 
• 6 5 0 wattos 
teljesítmény 

3 . 4 0 0 , - Ft . 

INFORMACIO 
TECHNIKA 

Új  és  használt  iroda-
gépek  értékesítése. 

Irodagépek, 
szövegszerkesztők, 

számológépek, 
fénymásolók,  számítógépek, 

telefonok,  telefaxok, 
üzenetrögzítők stb. igény 

szerinti beszerzése, 
szervizelése, felújítása. 

Szaktanácsadással is 
várjuk az érdeklődőket! 

Nyitva tartás: hétfőtől-csütörtökig 
07.30-16.00. péntek: 07.30-15.10. 
Nagykanizsa, Béke u. 10. 
Tel.: 93-12-212. 

Gyermekjáték-vásár a 
KANIZSA DOMUS 

szervezésében 1991. május 17-től 19-ig 
a Teleki út 21-23. szám alatti 

Automobil Centerben. 

Nálunk vásároljon gyermeke részére! 

Ajánlatunk 

Olasz gyermekjátékok: 
akkumulátoros kisautók, 
motorok 
pedálos kisautók, 
triciklik, 
gurulós gyermekjátékok 

Hidroplasztik Kft. 
Értesítünk minden ked-

ves érdeklődót, hogy 
1991. május 17-19 kö-
zött megrendezésre kerü-
lő versenyautó-kiállítá-
son a Hirdoplasztik Kft. 
is részt vesz. 
Kérjük keresse fel 
árusítóhelyünket. 

b lVIfffrtnlttavtib  Kft 

Nagykanizsa, Bckc u. 113. 
w ® (93) 13-120 Telex: 33-208 

Német: JÉm M 
felpumpálható  gumiból j p l f  £ 1 
készült gyermekjátékok, Wg 
gumimatracok, 
labdák, kismedencék 
Fából készült elemes építőjátékok 

DOMUS NAGYKANIZSA 
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Versenyautó-kiállítás 
Nagykanizsán 

Öt éve, hogy hazánkban megrendezték az első 
versenyautó kiállítást Budapesten a Körcsarnokban. 

- Innen  az ötlet?  - kérdeztem Ferenc Józsefet  az 
első kanizsai versenyautó-kiállítás „Szülőatyját", 
aki civilben a Szolgáltatás- és Költségvetési Üzem 
műszaki vezetője. 

- Igen, hiszen mint raliversenyző, meghívottként 
szerepeltem ezen a bemutatón. A gondolat már ak-
kor megszületett, de csak mostanra teremtődtek 
meg a kivitelezés lehetőségei, miután olyan csarno-
kok épültek kisvállalkozók jóvoltából, amelyekben 
színvonalasan lehet ilyen nagyszabású autókiállítást 
rendezni. Mindjárt köszönetet is kell, hogy mond-
jak Angyalosi Bélának és Halász Károlynak, akik 
teljesen ingyenesen bocsátották rendelkezésünkre a 
két Csarnokot. 

- Mi  volt  a céljuk  a kiállítás  megrendezésével? 
- Elsődlegesen jótékonysági cél vezérelt, a város-

ban élő nehéz helyzetben lévő családok megsegíté-
sére. Segítőkész partnerre találtunk a Polgármester 
úr személyében, de szinte első szóra csatlakoztak 
kezdeményezésünkhöz a város intézményei, vállala-
tai, magánvállalkozói, természetesen ki-ki lehetősé-
gei szerint. Nem titkolt cél volt persze az sem, hogy 
a város lakosságával, különösen a fiatalokkal  meg-
szerettessük az autósportot, de egyúttal a rendez-
vény létrejöttében segítő vállalatoknak is egy be-
mutatkozási, reklámlehetőség. 

- Honnan  vette  a bátorságot,  hogy a mai pénz-
szilkös  világban  ilyen  nagyszabású tervet  megvaló-
sítson? 

- Elsősorban a több mint egy évtizedes versenyzői 
múlt, hiszen Sándor öcsémmel - aki Szolnokon él 
- részt veszünk a ralibajnokságban, és sok-sok ba-
rátra tettünk szert. Amikor neves versenyzőtársaim-
nak szóltunk az ötletről és nemes céljáról, szinte 
azonnal igent mondtak, ez volt az alap. Olyan ver-
senyzők és autók jönnek a bemutatóra, akik nem-
csak a hazai, de a nemzetközi mezőnyben is nagy 
nevek. Ranga László, Ferjáncz Attila, Maruzsi 
László és a többiek. De a Neményi Rt. elhozza 
BMW autócsodáit is. A kiállítás mellett számos más 
rendezvény is iesz, köztük a magyar görkorcsolya-
és gördeszkaválogatott bemutatója. 

- Elképzelhető,  hogy hagyományossá válhat  ez a 
bemutató? 

- Remélem igen, és ha lehet még változatosabb 
és szemet gyönyörködtető kiállítással lépünk a kö-
zönség elé. 

- Bacskay -
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Megrendelem a KANIZSA Dél-Zalai 
Hetilapot példányban és kérem 
az alábbi címre kézbesíteni 
Megrendelő neve: 
Címe (város, község): 
(utca, tér): 
(emelet, ajtó): 
Irányítószám: 
Az előfizetés  díja: Egy hónapra 48,- Ft 

A megrendelőlapot bélyeggel ellátott bo-
rítékban a nagykanizsai postahivatal Hír-
laposztályára kérjük feladni: 
8801 Nagykanizsa, Ady E. u. 

Utazzon Ön is az IBUSZ-szal 
Legújabb ajánlatunk: 

PÁRIZS - luxusbusszal 
jún. 27.—júl. 2. 12.851,- Ft 
Költőpénz váltható: 6.900,- Ft-ért 

Pozsony, Tarvisio, Bécsi útjainkat havonta több 
alkalommal is indítjuk. 
Csoportok részére a kívánt időben és programmal. 
Bel- és külföldi  üdülések széles választékával 
várjuk ÖNT is! 

Kérje programfüzeteinket. 

IBUSZ Utazási Iroda 
S ^ S S S S S Nagykanizsa, Erzsébet tér 21. 

Tel.: 11-296 

V  J 
Ez lenne a HL lakberendezés hirdetése, ha szüksége lenne rá. 
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MEGJELENIK: MINDEN PENTEKEN 
Erről a szószékről 

csak kérni 
és könyörögni lehet 

- vallja dr. Pálfi  Dénes, 
a megyei közgyűlés elnöke 

y kis elnézést..." 

- Ön foglalkozására  nézve 
kertészmérnök,  a Pölöskei  Faj-
takísérleti  Állomás  vezetője 
volt  az elmúlt  másfél  évtized-
ben. December 28-a óta a me-
gyei közgyűlés  elnöke.  Tudta 
mire vállalkozik,  mivel jár ez 
a poszt? 

- Jórészt igen. A korábbi 
ötéves országgyűlési képviselői 
tevékenységem jelentett ko-
moly alapot, hogy egyáltalán a 
jelölést elvállaljam. Ezen idő-
szak alatt volt alkalmam meg-
ismerni az államigazgatás, a 
törvényalkotás mechanizmusát, 
persze ez nem jelenti azt, hogy 
államigazgatási szakember is 
lettem. A közgyűlés előtt is 
csak azt tudtam ígérni, hogy 
minden erőmmel és tisztesség-
gel igyekszem helytállni az el-
várásoknak. Tudtam, hogy több 
lesz a kudarc - az eltelt jó 
négy hónap is ezt bizonyította 
- , mint a siker. Ám, ha a ke-
letkezett emberi feszültségek-
ben olyan értelemben tudok 
közreműködni, hogy az keve-
sebb legyen számában és erős-
ségében, ezt már eredménynek 
tartom. Az én helyem most 
egy olyan szószékhez hasonlít-
ható, ahonnan csak kérni és 
könyörögni lehet, lévén, hogy 
sem hatalma, sem pénze nincs 
a megyei önkormányzatnak. A 
templomi szószékkel összevet-
ve, erről még azt sem mond-
hatom, hogy ha nem fogadtok 
szót, elkárhoztok. Egyébként 
bennem is van egy kis feszült-
ség, mégpedig az, hogy egy 
kertészmérnök, egy fajtakísér-
leti állomás vezetője alkalmas-e 
erre a posztra? Persze ennek 
megítélésére nem én vagyok az 
illetékes. 

- A puding  próbája az, hogy 
megesszük.  A megyei közgyű-
lést  a végzett  munkája minősí-
ti. Hogyan  válogatta  meg mun-

katársait?  Hozta  a saját „slep-
jét"  ? 

- A 44 fős  hivatal a volt 
megyei tanács gyakorlott köz-
igazgatási embereire épül. Vá-
laszthattam volna másokat is, 
de a válogatásnál a szakér-
telem volt a döntő. Többen vá-
dolnak azzal, hogy ez egyfajta 
hatalomátmentés. Ez nem igaz, 
hiszen említettem, hogy a me-
gyi közgyűlésnek szinte nincs 
hatalma. Akkor mit mentettem 
át? Embereket, méghozzá szak-
embereket, köztük van Varga 
László az alelnök, aki koráb-
ban a megyei tanács elnöke 
volt. Ez a háttér ad nekem egy 
bizonyos nyugalmat a munka-
végzéshez. Ha elvi alapon vá-
logattam volna, s nem a hoz-
záértés alapján, nem jutnék se-
hová. így biztosítható a foly-
tonosság. Ha kiváló emberi tu-
lajdonságokkal rendelkező, de 
gyakorlatban hozzá nem értő 
munkatársak lennének, akkor 
sem tudnánk érdemben dolgoz-
ni. 

(Folytatás  a 7. oldalon.) 

Feleségemmel a belvárost járva megállít egy tiszta ruhájú, majd-
hogynem jól öltözött nénike: Egy kis elnézést...  - kezdi, és már 
mondja is, hogy ő Erdélyből jött, és itt megoperálták - zárójelentést 
mutat - , és most már menne haza, de nincs pénze vonatra, kenyérre. 
AJok valamennyit, s megyünk tovább. Még annyi idő sem telt el, 

? 1 ogy feleségem  befejezhesse  történetét, miszerint 10 perccel ezelőtt, 
:míg én telefonáltam,  ő is adott egy másiknak - nem tud enni adni 

gyereknek - , már ott is van a következő. Egy kis elnézést...  -
6  fiatal,  ugyanolyan ruhában, arcán szorongás. 

Ne  haragudjon,  már kétszer  adtunk  - lépünk tovább, de hangja 
utolér: Legalább húsz forintot.  És szorongó, folytott  hangja bennem 
is, - persze másfajtát,  de szorongást vált ki. Szorongást és indulatot: 
miért pont én, a létminimum határán egyensúlyozó érezzek lelki-
furdalást  a világ ezen szerencsétlen fertályán  kialakult viszonyok 
miatt. Miért nekem kell attól rosszul éreznem magam, hogy vala-
kinek az a húsz forint  is sokat jelenthet, amiért ma már 1 kiló 
kenyeret sem lehet kapni. És eszembe jut az is, hogy nemcsak 
erdélyi, hanem magyarországi magyar is állhatna itt a belvárosi 
főutcán  - hosszú sorban - elnézést kérve, hogy neki is sokat számít 
húsz forint. 

De sokak szerencséjére nem áll ki, nem demonstrálja és nem kéri 
számom senkin sorsát, egyre romló helyzetét, a létbizonytalanság 
okozta rettegését. Talán a szégyen tartja vissza, talán a reménység, 
hogy egyszer már elmúlik az a „több évtizedes" hét szűk esztendő, 
vagy egyszerűen csak a beletörődés. Mert ki ellen, mi ellen lázad-
jon, kiket vonjon felelősségre?  A régi hatalom vezetőit, akik ekkora 
kifizetetlen  számlát hagytak rá? Attól ugyan nem fog  jobban bol-
dogulni. Vagy ezt az új nomenklatúrát? De hát őket maga akarta, 
maga választotta. Igaz, ő valójában nem így, és nem ezt szerette 
volna, hiszen azt sem tudta, hogy igazából nem választ, csak meg-
dolgozott érzelmei alapján új hatalmat jelöl ki. Most már tudja, 
beletörődve a mi változhatna  kegyetlen logikájába, hallgat, és meg-
próbál túlélni. 

Még az is lehet, hogy amikor az erdélyi asszonyka legközelebb 
őt állítja meg - egy kis elnézést kérve - odaadja a húszasát, az 
utolsót. 

-ács 

k / 
Múlt pénteken 

elbúcsúztak iskolájuktól 
a kanizsai 

középiskolások! 

Az utolsó megmérettetés 
hétfőn  kezdődött 

az írásbeli érettségikkel. 

Kívánjuk 
mindannyiuknak, hogy 

elképzeléseik 
megvalósulhassanak! 

(Képünk a péntek esti 
felvonulásukon  készült) 
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Civ i l - tá rsadalom 

Politikusaink szerint Magyarországon az elmúlt évben 
létrejött a többpártrendszerű polgári demokrácia, az or-
szág és lakói elindultak az európai úton, és csak idő 
kérdése, hogy Itt legyen a „Kánaán". Csakhogy az át-
lagpolgár nem rendelkezik a politikusok állítólagos éles-
látásával, és így a többség ebből egyelőre semmit nem 
vesz észre, helyesebben csak azt látja, hogy a gazdaság-
ban, de a politikában Is változatlanul egyik napról a 
másikra élünk. 

Most és Itt ki kell jelentenem, hogy a polgárnak van 
Igaza, ugyanis a jóléti társadalmaknak nem a többpárt-
rendszer az egyetlen feltétele,  hanem az erős civil-társa-
dalom meglétei Intő példa ez nekünk, hiszen történel-
münk Igazolja, hogy a meglévő többpártrendszer mellett 
az elmúlt 150 év kísérletei sorba kudarcot vallották, mert 
nem létezett civil-társadalom, és a pártokba tömörttil ellt 
ezt nem volt képes pótolni. 

A félreértések  elkerülése végett szeretném leszögezni, 
hogy a látszatát is szeretném elkerülni annak, hogy a 
többpártrendszer demokratikus voltát kétségbe vonjam, 
létrehozása, s ezzel léte alapkövetelmény minden demok-
ráciában, különösen itt a Kárpát-medencében. Tapasz-
taltuk, a helyi társadalom rövid idő alatt rájött, hogy a 
pártok nem képesek kizárólagosan érdekeiket képviselni, 
ezért a polgárok feladata,  hogy megszervezzék stját tár-
sadalmukat, u „civil-társadalmat". Ha a mindenkori ha-
talommal szemben nem létezik egy jól szervezett auto-
nómiára épülő érdekvédelmi rendszer, mely egyletekben, 
klubokban, szakszervezetekben stb. szervezett polgárokat 
jelent, akkor igazi demokráciáról sző sem lehet. 

A hatatom már kezd magára találni, most rajtunk a 
sor, hogy sorainkat rendezzük. Ha nem tesszük ezt, ak-
kor újra elpocsékolunk értékes évtizedeket, esetleg év-
századot, ahogy ezt egy amerikai politológus jósolta. Cl-
vll-társadalom nélkül nincs polgárosodás. 
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Puchheimi vendégek 
Nagykanizsán 

és Zalakaroson 
Nagykanizsa és a német Puch-

heim városok közötti partnervárosi 
megállapodás keretében május 23-
26 között népes bajor küldöttség 
látogat el Nagykanizsára és Zala-
karosra. 

A négynapos program május 
23-án (csütörtökön) kezdődik, 
amikor a Vasemberházban fogad-
ják a vendégeket. Másnap délelőtt 
kanizsai városnézés, majd Zalaka-
ros megtekintése következik. Dél-
után 17 órakor a vendégek zene-
kara rövid térzenét ad a HSMK 
előtt, ezt követően 18 órai kezdet-
tel a bajorok zenekarának és tán-
cosainak közös műsora lesz a 
színházi előcsarnokban, majd 19 
órakor puchheimi művészek alko-
tásaiból nyílik kiállítás. 

Május 25-én 10 órakor a Vas-
emberházban partnervárosi okmá-
nyok aláírása, 11 órakor a Séta-
kertben faültetés  és szoboravatás 
szerepel a rendezvénytervben. 
Délután balatoni autóbusz.os kirán-
dulást szerveznek a vendégeknek, 
este pedig közös vacsora lesz a 
zalakarosi általános iskolában. 

Május 26-án (vasárnap) Zalaka-
roson zárul a német küldöttség 
programja. Délelőtt okmányaláírás 
és faültetés,  majd 10 órai kezdet-
tel szabadtéri katolikus mise lesz 
a kilátóhoz vezető út mentén. A 
puchheimiek a kora délutáni órák-
ban utaznak vissza Németország-
ba. 

Szent a béke!... 
A Magyar Autóklub zala-

egerszegi és nagykanizsai 
szervezete között nemrégiben 
rendszámtábla-háború folyt, 
amelyről lapunkban is hírt ad-
tunk, megemlítve azt, hogy az 
országos klub elnöksége és jo-
gi osztálya Budapestre hívatta 
a két zalai klubtitkárt. 

A további fejleményekről 
Arszin György, a klub nagy-
kanizsai szervezetének titkára 
tájékoztatott: 

- A felelősségrevonás  meg-
történt, amely során Dóczi 
Zoltánt, a megyeszékhelyi 
klub titkárát figyelmeztetésben 
részesítették. A körülmények 
tisztázása után Dóczi úr sze-
mélyesen is elnézést kért tő-
lem, s így most már köztünk 
és a két zalai alapszervezet 
között szent a béke! 

(t-i) 

Dr. Stephan 
Musto előadása 
Nagykanizsán 

Ma délután 16.30 órai 
kezdettel érdekes rendez-
vényre kerül sor Nagyka-
nizsán, a Helyőrségi 
Klubban: Prof.  dr. Ste-
phan Musto, az F. Neu-
mann Alapítvány tagja 
tart előadást „A liberaliz-
mus helye Európában" 
címmel. 

Juhász Pál ország-
gyűlési képviselő a 
HSMK-ban 

Május 22-én (szerdán) 
18.30 órai kezdettel Ju-
hász Pál országgyűlési 
képviselő (SZDSZ), az 
OT elnöke tart előadást 
„Mi történt egy év alatt" 
címmel, a HSMK teaházi 
társalgójában. 
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PÁLYÁZAT 
Fityeház község 
önkormányzata 
meghirdeti az 

1991-92-es tanévben 
induló 1-8 osztályos 
általános iskolájában 

betöltendő, alsó és 
felső  tagozatos tanítói, 

tanári állásokat. 
Az írásos pályázatokat 
a polgármester címére 

kell eljuttatni. 
Határidő: 1991. május 31. 

Cím: Takács Balázs 
polgármester 

8833 Fityeház, 
, Alkotmány tér 1. . 

A zászló! 
Jeles nap volt Zalakomárban 

május 11-e. Minden azt bizo-
nyította, hogy 40 év után sem 
pusztult ki minden érték, em-
beri-közösségi tartás, az 
együtt-egymásért cselekvés 
igénye. 

A ma már több mint száz-
éves múltra visszatekintő Kis-
komáromi Tűzoltó Egyesület 
zászlóavatására gyűlt össze 
szombat délelőtt szinte az 
egész falu.  Nem is igazi ava-
tás volt ez, hiszen volt már 
egyszer zászlaja az egyletnek, 
de '45 után, a zűrzavarban 
nyoma veszett. Most csak a jel-
kép újraszentelésére került sor. 

Amire régóta nem volt pél-
da, sőt igazi lehetőség sem, a 
polgármester és a plébános 
egymás után szólt a falu  né-
péhez, ugyanazon az ünnepsé-
gen. Sőt, mintha összebeszél-
tek volna, mindketten szinte 
ugyanazt emelték ki beszédük-
ben. Az önzetlenségről, az 
egymás, és bajbajutott társunk 
megsegítéséről szóltak. Azt a 
tartást kell magunkban erősí-
teni, mely mások munkájának 
megbecsüléséhez is elvezet, 
mert csak így várhatjuk a vi-
szonzást, mások segítségét a 
bajban - mondták egymással 
összhangban. 

A 100 éves múlt, az össze-
tartó közösség adta az alkal-
mat arra, hogy aki „élt és 
mozgott" a faluban  részt ve-
gyen az ünnepségen, annak 
szervezésében. Nem véletlenül 
mondta a polgármester az ün-
nepség után, hogy a falu  jö-
vője, a léte is függhet  az ilyen 
összetartó rendezvényektől. 

A zalakomáriak nem akárkit 
nyertek meg „Zászlóanyának" 
sem. Mint a régi jegyzőköny-
vekből kiderült, a Tűzoltóegy-
let első elnöke Kodály Zoltán-
ná dédnagyapja volt. Őt kér-
ték hát fel.  Természetesen szí-
vesen vállalta, - legyen az új 
zászló jelképes támogatója, a 
felszentelés  keresztszülője. 

Szalagfelkötéssel  azonban 
nemcsak ő tisztelgett a zala-
komári önkéntes tűzoltók 
előtt. A zalai és a somogyi 
tűzoltóságok képviselői, és 
minden támogató szervezet 
egy-egy zászló-szalaggal tisz-
telte meg a közösséget. 

Az ünnepség után, az egylet 
történetét bemutató kis háziki-
állítás megtekintését követően, 
már csak egyet lehet kívánni 
a komári tűzoltóknak: Minél 
kevesebb alkalmat a Tűzoltás-
ra! 

Nagy Imre 

ügyvezető-igazgatója. 
Szerkesztőség: 

8801 Nagykanizsa 
Ady Endre u. 1. 

Telefon/fax:  93/12-305 
Computertcchnika: 

SZÜV - Zalaegerszeg 
Nyomtatás: 

Zalai Nyomda 
Felelős vezető: 

Galla József  igazgató 
Terjeszti: 

a Magyar Posta 
és az Almanach 

Könyvkereskedelmi 
Vállalkozás 

és Információs  Kft. 
Előfizetési  díj: 

egy hónapra 48 forint. 
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Dr. Tölgyess} Péter 
(Erdei András felvétele) 

Az SZDSZ kiemelkedő 
egyénisége, mély, elemző el-
őadást tartott Magyarország 
belpolitikai változásairól, 
azok konzekvenciáiról, a he-
lyi SZDSZ irodában, majd a 
teljes nyilvánosság előtt a 
HSMK-ban. Valószínűleg 
pártállástól függetlenül,  min-
den érdeklődő „katartikus" 
élményben részesült. A logi-
kusan felépített,  szuggesztív 
előadás után a hallgatóság 
kérdéseire frappáns  válaszo-
kat adott a képviselő úr. A 
késő estébe nyúló program 
után a Kanizsa külön beszél-
getésre kérte, amelyet intel-
lektualltásából adódóan 
rendkívüli közvetlenség jel-
lemzett. 

- Megdöbbenve  figyeltük  a 
személyi változásokat  az 
SZDSZ  központi  ügyvivői  tes-
tületében  és a parlamenti 
frakcióban.  Kihangsúlyozandó 
az Ön és Tamás  Gáspár Mik-
lós aligha pótolható  kvalitása. 

- Tamás Gáspár Miklós 
döntéseiről nem nyilatkozom. 
A frakció  politikai irányvona-
lával nem tudok azonosulni, 
így elvtelen lenne frakción  be-
lül feladatot  vállalnom. To-
vábbra is két parlamenti bi-
zottság tagja vagyok. Az 
SZDSZ-nek az ellenzéki sze-
repben is következetes politi-
kai tevékenységet kell folytat-
ni, amellyel bizonyítja prog-
resszivitását a választó polgá-
roknak. 

- Az SZDSZ  milyen konkrét 
megoldást  javasol a gazdasági 
élet  élénkítésére? 

- A nyugati jóléti társada-
lomnak bizonyos közgazdasági 
törvényszerű automatizmuso-
kat már bizonyítottak. Feltét-
lenül csökkenteni kéne az ál-
lam irányító apparátusát, költ-
ségvetését, melynek következ-
ményeként az adókat lehetne 
mérsékelni, amely vállalkozás 
élénkítő! A nagy vesztesége-
ket okozó állami vállalatokat 
privatizálni kell. Az érdekelt-
ségi viszonyok megváltoznak, 
kialakul a piac diktálta ver-
senyszellem. 

- Napjaink  állandó  témája 
az EXPO.  Milyen  racionális 
érvek  dönthetik  el a világkiál-
lítás  körüli  éles vitákat? 

- A mérlegelés alapja a je-
lenlegi gazdasági és pénzügyi 
helyzet, nem politikai töltetű 
dialógusok népszerűsítése le-
het a cél. Látni kell, hogy vál-
lalkozói alapon nem, cs-.k az 

állami költségvetésből levá-
lasztott óriási befektetéssel  le-
het megvalósítani az EXPO-t. 
Nyilvánvalóan a jelentős beru-
házások költségei az elszegé-
nyedő középosztályt, és a már 
vegetáló réteget reménytelen 
helyzetbe sodorná. Vitathatat-
lan, ma létezik a társada-
lomban néhány százaléknyi je-
lentős tőkével rendelkező vál-
lalkozó, amely az EXPO révén 
jelentős profitot  szerezne. A 
munkahelyteremtések, az inf-
rastruktúra fejlesztése,  az épí-
tőipar expanziója behatárolha-
tók a jelenlegi technikai és 
technológiai hazai színvonal 
ismeretében. (Budapesti szál-
lodák, kulturális és sportléte-
sítmények, irodaházak stb. 
osztrák építőanyagok felhasz-
nálásával, osztrák kivitelezés-
ben valósulnak meg.) Lénye-
ges érdekkülönbség érzékelhe-
tő a fővárosi  önkormányzatok 
és a kormány között, pl. a tel-
kek tulajdonjogi és értékesíté-
si relációja kapcsán, amely a 
világkiállítás megrendezésé-
nek nem elhanyagolható 
egyik szempontja lehet. Két-
séges a rekonstrukciós tervek 
megvalósítása a fővárosban, 
amely kiterjedne a lakóépü-
letekre, kommunális létesít-
ményekre, infrastruktúra  fi-
nanszírozására. Külföldi  pél-
daként Spanyolország említ-
hető. Az ibériai félszigeten 
1978-ban kezdődött a fejlett 
technológiákat alkalmazó, pi-
acorientált gazdasági struktú-
rára átalakítás! Spanyolor-
szágban 1991-ben lesz világ-
kiállítás. 

- Milyen  álláspontot  képvi-

sel a kárpótlási  törvénnyel 
kapcsolatban? 

- A diszkriminációs dönté-
sek számomra elfogadhatatla-
nok. 1949 óta, ismerve a tör-
ténelmi eseményeket, az egész 
ország részben anyagi, rész-
ben erkölcsi károkat, illetve 
sérelmeket szenvedett. Nyil-
vánvalóan differenciálható  a 
vagyonelvesztés mértéke föld-
területben, ingatlanban egya-
ránt. Súlyos következmények 
várhatók a mezőgazdaságban, 
nehezen oszthatók az egyházi 
ingatlanok, iskolák, a működ-
tetés aspektusából megítélve. 
A „régi-új" földtulajdonosok 
nem kevesen használatba ad-
ják földjeiket.  A használati díj 
a termelői árakban jelentkezik. 
A farmergazdaságok  létrejöttét 
gátolja a tulajdonbavétellel 
képződő kis földterületek, 
amelyek nem alkalmasak gaz-
daságos üzemeltetésre. 

- 1991. májusában mivel in-
dokolja  a politikai  érdektelen-
séget? 

- Az új demokráciával 
szembeni bizalmatlanság alap-
ja a parlamentarizmus, az 
adott életnívóval szemben, 
napjainkig nem tudta igazolni 
működését. A kormány nem 
képes a törvényekkel elősegí-
teni a rendszerváltást. A tár-
sadalmi élet gyökeres változá-
sai nem történtek meg. 

- Milyen  belpolitikai  prog-
nózis várható? 

- Elvileg több változat el-
képzelhető. Legvalószínűbb: 
botrányoktól tarkítva, jelenlegi 
koalíció még három évig kor-
mányoz a biztos parlamenti 
többség birtokában. Kedvezően 

hatna, ha a FIDESZ valóságos 
kormányzati teljesítménnyel 
egy új koalícióban szerepelne. 
A nagy koalíciónak nincs esé-
lye, alapvetően más politikai 
és gazdasági elvek fogalma-
zódtak meg az MDF-ben és az 
SZDSZ-ben. 

- Az MDF-SZDSZ  megálla-
podás,  amely a parlamenti  de-
mokrácia  szellemében  szüle-
tett,  Ön volt  az SZDSZ  részé-
ről  egyezményes tervezetének 
alkotója.  Utólag  milyen konk-
lúziók  vonhatók  le a megálla-
podásról? 

- Az SZDSZ és az ország 
számára kedvező kompro-
misszumok születtek. A Köz-
társasági Elnök a köztisztelet-
nek örvendő Göncz Árpád 
lett. Ellenkező esetben (meg-
állapodás hiányában) a Köz-
társasági Elnök-választásnak 
két alternatívája került volna 
előtérbe. Közvetlen választás 
alapján MDF-jelölt került vol-
na az elnöki pozícióba. A sza-
vazási procedúra, a 2/3-os sza-
vazási arány körébe tartozó 
törvények elfogadása  kaotikus 
állapotokat teremthettek volna 
a parlamentben. A megállapo-
dás nagy pozitívuma, amit az 
eltelt egy év is bizonyít, a mé-
diákat teljes hatalmi jogkörrel 
nem irányíthatja a kormány. 
Mindenki számára érzékelhető 
ez a felerősödő  törekvés a 
kormány részéről. Az SZDSZ 
talán politikai, illetve „ellen-
zéki tisztaság" elvesztése mi-
att veszített, amelyet a FI-
DESZ (pozíciószerzés a nép-
szerűségi listán) azonnal ki-
használt és paktumnak minő-
sítette a megállapodást. 

- A hatpárti  tárgyalásnak 
valós értékei  várhatók? 

- Az eredményesség nem 
kizárható, minősíthető a tár-
gyalási készség. Valószínűleg 
a kormányzó pártok elsődle-
ges célja a felelősség  szétterí-
tése a pártok között. 

- A közvélemény  elégedetlen 
a törvények  fontossági  sor-
rendjének  megállapításával. 
Az ellenzék  lehetőségei? 

- Tudomásul kell venni, 
hogy a parlamentben a válasz-
tások eredménye mintegy 
60%-ban kormányzópártok 
képviselőinek szavazati jogát 
jelenti. Az ellenzék javaslato-
kat tehet időrendbeni módosí-
tásokra, de általában a szava-
zások végeredménye nem két-
séges. 

Viola György 
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Osztályvezetők a Polgármesteri Hivatalból 
Húsz éve a titkárság élén: dr. Fazekas István, a „korelnök" 

Dr. Kereskai István, Nagy-
kanizsa Megyei Jogú Város 
polgármestere - az alpolgár-
mesterrel, a hivatalvezetővel 
(jegyzővel) és a képviselők-
kel történt előzetes és alapos 
konzultáció után - 1991. má-
jus l-l hatállyal kinevezte a 
Polgármesteri Hivatal 6 osz-
tályvezetőjét. Az osztályveze-
tők közül kettő régi, négy 
pedig új, akiket hat heten át 
tartó sorozatunkban muta-
tunk be olvasóinknak. 

Az osztályvezetőik „korelnö-
ke" dr. Fazekas István, aki 
1938-ban született a székely-
földi  Borszéken, négygyerme-
kes munkás családban. A Fa-
zekas-família  1941-ben az 
anyaországba, Somogy megyé-
be költözött, s Mesztegnyő 
községben telepedett le. Faze-
kas István itt végezte el az ál-
talános iskolát, majd a közeli 
Marcaliban 1957-ben a közép-
iskolát, ahol közgazdasági 
technikus képesítést szerzett. 
A Pécsi Tudományegyetemen 
1962-ben avatták jogi doktor-
rá. 1965-ben felsőfokú  igazga-
tási, 1984-ben pedig jogtaná-
csosi szakvizsgát tett. 

Munkaviszonya 1962-ben a 
Somogy Megyei Főügyészsé-
gen kezdődött, 1963 nyarától 
azonban - Marcaliban, majd 
Nagykanizsán - a közigazga-
tásban dolgozik - főelőadó, 
csoportvezető és osztályvezető 
munkakörökben. Kanizsára, a 

Városi Tanácshoz 1968-ban 
került, ahol 1971 májusa óta 
- tehát húsz éve - vezeti a 
titkárságot. Kiváló szakmai 
munkáját a 70-es években két 
kitüntetéssel ismerték el. 

Közel egy évtizede tagja a 
Pécsi Janus Pannonius Tudo-
mányegyetem Állam- és Jog-
tudományi Kara Államigazga-
tási Tanszéke mellett működő 
igazgatási szakbizottságnak és 
a Magyar Tudományos Akadé-
mia Pécsi Regionális Kutatá-
sok Központja munkabizottsá-
gának. 

Nős, felesége  Sormáson 
postahivatalvezető. Két leány-
gyermeke közül az egyik álta-
lános iskolai tanár, a másik 
középiskolai tanuló. Családjá-
val a kanizsai Teleki úton egy 
OTP értékesítésű saját örökla-
kásban lakik. A rendszerváltás 
előtt „sima" tagja volt az 
MSZMP-nek, ma már párton-
kívüli. 

Dr. Fazekas István az életút 
vázolása után kérdéseinkre vá-
laszolt: 

- Voltak-e  vetélytársai  az 
osztályvezetői  pályázat  során? 

- Igen. Két fiatal  jogász 
kolléga ellenében sikerült a 
pályázatot elnyernem. 

- Miként  tervezi felépíteni  a 
titkárság  osztályszervezetét? 

- Elgondolásom szerint 22 
fő  munkáját kellene irányíta-
nom. így három önálló jogta-
nácsos, egy általános igazga-

tás-szervező, négy iktató; a 
szervezési csoport keretében 
egy csoportvezető, egy főelő-
adó és négy előadó; egy sze-
mélyzeti és munkaügyi cso-
portvezető; az öt külső város-
résznél összevontan két kiren-
deltségvezető, két személygép-
kocsivezető, egy telefonköz-
pontkezelő, egy hivatalsegéd és 
egy részmunkaidős portás. Ezt 
a felépítési  elgondolást még jó-
vá kell hagyni a vezetésnek. 

- Milyen  koncepciói vannak 
a feladatok  elvégzésére? 

- Az önkormányzati köz-
gyűlés és a bizottságok sze-
repköréhez igazodóan jól kép-
zett, rugalmasan működő, 
részletes munkaköri leírással 
ren lelkező apparátussal előké-
szí eni és segíteni a testületi 
dö ítéseket és bizottsági állás-
foglalásokat  - számítógépes 
rendszer, jogi csoport, és úgy-
nevezett képviselői igazgatási 
iroda kialakításával. A lakos-
ság tájékoztatási és ügyfélfo-
gadási rendszerének hatéko-
nyabbá tétele; a városban mű-
ködő, s hozzánk tartozó szol-
gáltató szervezetekkel, intéz-
ményekkel való kapcsolattar-
tás átalakítása. A hivatal tör-
vényes, szakszerű és gyors 
ügyintézéséhez elengedhetetle-
nül szükséges egy naprakész 
jogszabálynyilvántartás veze-
tése, s folyamatos  gondozása. 
Más önkormányzatokkal való 
kapcsolat kialakítása, a gyü-

Dr. Fazekas István 
(Erdei András felvétele) 

mölcsöző együttműködés és a 
tapasztalatok kölcsönös kicse-
rélése érdekében. A lakossági 
önszerveződő közösségekkel 
tartalmas kapcsolattartás. 

- Milyen  változást  lát  a ko-
rábbi tanácsi és a jelenlegi 
önkormányzati  rendszer  között 
Nagykanizsán? 

- A változás jelen stádium-
ban elsősorban a közgyűlés, a 
képviselők és a különböző bi-
zottságok rendkívüli aktivitá-
sában érzékelhető. A jelenlegi 
mennyiségi szemléletet azon-
ban - véleményem szerint - a 
minőségi irányzatnak, munká-
nak kell felváltani. 

-tihanyi-

A svéd „figura" 
A „svéd  fagylaltnak"  nem 

kell  reklám.  Ez aztán fel  is 
ment bennünket  a vád  alól, 
hisz két  hét alatt  kétszer  is 
foglalkozunk  a tavaly augusz-
tusban alakult  vállalkozással. 

A mostani beszélgetésben  -
Stepan  Nilsson-nal,  a cég 
egyik  vezetőjével  - nem is a 
készítés  titkairól,  hanem az 
üzem munkájának  szervezésé-
ről  beszélgettünk.  Talán  nem 
minden  tanulság  nélküli, 
hogy a messziről,  ráadásul 
nálunk  nagyságrendileg  fej-
lettebb  vidékről  érkezett  vál-
lalkozó  miként  szervezi a 
munkát,  mit vár el az alkal-
mazottaktól. 

- Az a lényeg, ha az alkal-
mazott jól érzi magát, akkor 
jól dolgozik. Nekünk nem az 
kell, hogy itt „húzza a lábát", 
leüljön. Amit lehet, mi itt 
mindent megadunk neki. Mi 
adjuk a reggelit, az ebédet, 
hamarosan uzsonna is lesz, 
hisz beindul a második mű-
szak. 

Azt is be akartuk vezetni, 
hogy reggel munkakezdés 
előtt fél  órát biztosítunk átöl-
tözésre, zuhanyozásra. Ez saj-
nos ma Magyarországon még 
nem megy. 

Most hétfőtől  állt munkába 
a cég „háziasszonya". Az ő 
dolga a reggeli elkészítése, tá-
lalása és a takarítás. Ő szol-
gálja fel  az ebédet, ha napköz-
ben vendég érkezik, megmu-
tatja az üzemet, vendégül lát-
ja. 

Az a célunk, hogy a mun-
kásaink, amit lehet a munka-
helyen megkapjanak, de ennek 
fejében  ők 100%-ig csak dol-
gozzanak. Amikor indultunk, 
a munkaközvetítőtől kértünk 
dolgozókat. Kritérium volt, 
hogy csak nemdohányzók jö-
hetnek! Végül személyes be-
szélgetés után 15-ből ötöt vet-
tünk fel.  Közülük jelenleg ket-
ten dolgoznak még itt, a töb-
biek cserélődtek. Három hó-
nap próbaidőre veszünk fel 
mindenkit. Ha beválnak, és 

vállalják ezt a munkát, a har-
madik hónap végére érik el a 
jelenlegi maximum órabért, 
addig havonta emelkedik. 

Minden dolgozó minden 
munkafázist  meg kell, hogy 
tanuljon, és a betanulás után 
is folyamatosan  cserélik egy-
más között a munkaterülete-
ket. Akik most dolgoznak, 
úgy érzem, már megszokták a 
légkört, és a tempót. 

- Milyen  érzés ma Magyar-
országon külföldi  vállalkozó-
nak lenni? Sok  nehézségük 
volt? 

- Én nem hiszem, hogy egy 
vállalkozás megalakítása gyor-
sabban megy Svédországban. 
Ott is van bürokrácia. Itt egy 
kicsit azért más. A telefon  miatt 
valamit elintézni egy fél  nap-
ba kerül. 

Aztán nagyon sok mindenért 
Budapestre kell menni. Ná-
lunk, ha valaki Malmőben la-
kik, ott az összes ügyét el 
tudja intézni. A pénzek át-
utalása rettentő lassú. Ha mi 
forintot  termelünk, és csoma-
golóanyagot szeretnénk kint-
ről hozatni, az ritka bonyo-
lult. Ezt is például csak Bu-
dapesten keresztül tudjuk bo-

nyolítani. Svédországban, ha 
feladok  egy csekket fél  óra 
múlva bárhol az országban 
felvehetem,  bármelyik bank-
ban. Volt olyan, hogy itt a 
pénzünk több mint egy hóna-
pig ért le Pestről Nagykani-
zsára. 

Az egészségügyi előírások 
Svédországban is legalább eny-
nyire szigorúak, csak az a baj, 
hogy itt például, ha egy ter-
méknél a csomagolást megvál-
toztatjuk, újra végig kell járni 
az engedélyezési procedúrát, 
ami megint hosszú idő. De 
azért lassan beindul minden. 

így  legyen! És nemcsak a 
külföldi  vállalkozók  találják 
meg a számításaikat,  hanem 
magyar társaik  is. Velük 
együtt  persze az alkalmazot-
tak,  munkások  szintén. 

Talán  az sem túlzás,  hogy a 
fejlettebb  Európának  nemcsak 
a pénzére, hanem az ott élő 
emberek  gondolkodására, 
mentalitására  is szükségünk 
van. Csak  a pénz és a hozzá-
állás  együtt  vezethet ki  bennün-
ket  az „alagútból"...  talán! 

Na-im 



Sormáson a helyzet alig változott... 
Kérdéseinkre válaszolt: Kontra József  polgármester 
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Az 1990 szeptember havi 
helyhatósági választások előtt 
a Nagykanizsa nyugati város-
részétől néhány kilométerre, a 
7-es főközlekedési  út mentén 
fekvő  Sormás község lakossá-
ga úgy döntött, hogy leválik 
a székhelyközség Szepetnektől 
és önállósul. A mintegy 900 
lakosú település lakói nemso-
kára Mátyás Józsefet  válasz-
tották polgármesternek. Ő 
azonban néhány nap múlva 
összeférhetetlenségre  hivat-
kozva (a kanizsai Polgármes-
teri Hivatal műszaki csoport-
vezetője) visszaadta mandátu-
mát. Ezután újabb szavazásra 
került sor, amelynek második 
fordulója  során a település la-
kóinak többsége Kontra Józse-
fet  jelölte polgármesternek. 

A 43 esztendős Kontra  Jó-
zsef  családjával a sormási Bé-
ke utcában lakik saját kertes 
lakóházban. Mivel főállása 
van Nagykanizsán, a Szent 
Imre (Zetkin) utca MAGÉV 
csapágyboltban (ő a boltveze-
tő), a polgármesteri feladato-
kat mellékfoglalkozásban  -
havi bruttó 8000 Ft tisztelet-
díjért - látja el. 

Kontra Józsefet  megkértük, 
hogy adjon tájékoztatást Sor-
más helyzetéről. Kérdéseinkre 
készséggel válaszolt. 

- Miként  épül fel  az önkor-
mányzati testület? 

- Velem együtt jelenleg 
heten vagyunk. Rajtam kívül 
Becze Sándor, Csordás Jó-
zsef,  Gál Lajos, Kele Lajos, 
Mátyás József  és Németh Fe-
renc képviselő tagja a testü-
letnek. 

- Milyen  idöközökben  ülé-
seznek? 

- Általában havonta jövünk 
össze, s egyszer rendkívüli 
ülést is tartottunk. Az általá-
ban 4-6 órán át tartó ülések 
esetenként viharosak, mivel a 
képviselők között érvek és el-
lenérvek ütköznek. 

- Hogyan  alakították  ki  a 
hivatalt? 

- Az előírt képesítésű és 
nagy igazgatási gyakorlattal 
rendelkező önálló jegyzőnk 
van Molnár József  volt fűzvöl-
gyi tanácselnök személyében, 
aki Kanizsáról kijárva napi 
hatórás részmunkaidőben vég-
zi feladatát.  Rajta kívül főál-
lásban egy gazdasági-pénzügyi 
előadót és egy igazgatási-szo-
ciális előadót foglalkoztatunk, 
valamint egy fő  napi négyórás 
hivatalsegédet. 

- Idei  költségvetésük  bevé-

teli  és kiadási  oldalát  meny-
nyire tervezték? 

- összesen 12 millió forint-
ra. 

- A közelmúltban  milyen ef-
fektív  munkát  végeztek  a köz-
ségben, illetve  jelenleg  mire 
koncentrálnak? 

- Nemrégiben fejeztük  be a 
község központjában a 7-es út 
két oldalán lévő árkok földdel 
való feltöltését.  Jelenleg a 
községtől északra lévő szemét-
telep rendbetételét végezzük, s 
költségcsökkentési célzattal 
hamarosan lépéseket teszünk a 
közvilágítási armatúrákban lé-
vő izzók energiatakarékos 
égőkre való kicserélésére. 

- Milyen  eredménnyel  zárult 
a megyei lapban nemrégen 
közzétett  árverési hirdetmé-
nyük a hivatal udvarán  lévő 
szabad  területre,  vegyesbolt 
építés  céljára? 

- A licitre ketten jelentek 
meg, a kanizsai ÁFÉMSZ 
visszalépett. A „győztes" a 
Szepetnekről átjáró jelenlegi 
italboltvezető lett, aki vállalta, 
hogy egy év múlva megnyitja 
a tágas, korszerű, új vegyes-
boltot, megfelelő  helyre áthe-
lyezi az autóbuszvárót, a hi-
vatalnak pedig új kapubejárót 
képez ki, persze mindezeket 
saját költségén. 

- Ezek  szerint két  vegyes-
bolt  lesz egymás mellett? 

- A jelenlegi helyzet szerint 
igen. 

- Tudomásunk  szerint a köz-
ség lakóinak  jelentős  része 
már régóta  vágyik  a Kossuth 
utcában egy vegyesboltra, 
amely felveti,  hogy a jelenlegi 
vegyesbolttal  bővíteni  lehetne 
a kis italboltot.  Mi  a vélemé-
nye erről? 

- Egyelőre nem tudok hoz-
zászólni ehhez a variációhoz. 

- Mi  a helyzet  a két-három 
évvel ezelőtt  megrekedt  lakás-
építkezésekkel  kapcsolatos  te-
rület-kisajátításokkal? 

- A legközelebbi testületi 
ülés egyik napirendje lesz a 
kérdés. Három variáció közül 
kell dönteni a testületnek: az 
egyik az eredeti, a Petőfi  utca 
és a temető közötti terület; a 
másik a Kossuth utca és az 
mgtsz, gépműhelye közötti 
rész; a harmadik pedig a Béke 
utca végén lévő terület. Ez 
utóbbi tűnik a legideálisabb-
nak, ugyanis itt 64-66 gazdál-
kodásra is alkalmas bő telket 
lehet kialakítani, az előző két 
variáció 25-30 teleklehetősé-
gével szemben. 

Kontra József  polgármester 
(Erdei András felvétele) 

- Három  évvel ezelőtt  lépé-
si k történtek  az Arany János 
utca és a víztorony  közötti  te-
rületen  sporttelep  és játszótér 
létesítésére  és sportkör  alakí-
tására - az akkori  tanács, a 
szepetneki  mgtsz.,  a helyi hon-
védalakulat  és a lakosság  ösz-
szefogásával.  Történt-e  azóta 
valami ezzel kapcsolatban? 

- Sajnos nem történt semmi. 
A lakosság legújabb igénye: 
kaszálási lehetőség biztosítása 
a területen. Idővel - anyagi 
alapok megteremtésével -
visszatérhetünk a sporttelep 
létesítéséhez és a sport-

egyesület alakításához. 
- A község  kulturális  életé-

ben történt-e  előrelépés? 
- Sajnos nem. Mozielőadás 

már évek óta nincs nálunk. A 
könyvtár működik, s az ifjú-
sági klubba szombat esténként 
bevetődik néhány fiatal  egy 
kis szórakozásra. Néha egy-
egy bál, vagy esküvő teszi 
mozgalmassá a kultúrházat, 
amely egyébként felújításra 
szorul. 

- A kárpótlási  törvény kap-
csán milyen a lakosság  érdek-
lődése  az önálló  gazdálkodás 
tekintetében? 

- Érdeklődés van, de nem 
számottevő. 

- A zártkertekben  lévő  vi-
szonylag sok állami tulajdonú, 
parlagon  lévő  földterületek 
hasznosítását  szorgalmazzák-e? 

- Jelenleg nem, de foglal-
kozunk majd a témával. 

A polgármesteri tájékoz-
tatóból kiderült, hogy Sormá-
son a rendszerváltozás óta a 
helyzet alig változott. A ki-
bontakozás - , amely sok te-
kintetben anyagiak függvé-
nye, de szívós szervező mun-
kát is igényel - még várat 
magára... 

T. I. 

VALLALKOZOK 
FIGYELMÉBE AJÁNLJUK 

Új szakkönyvek ajánlata 
Már kapható: 
Előprivatizációs címlista Ára: 1.900,- Ft 
9300 magánkézbe kerülő üzlethelyiség címe, 102300 adata 
Az adózó kérdez, az APEH válaszol Ára: 280,- Ft 
101 kérdés az adózás rendjéről 

Hamarosan megjelenik, jegyeztesse elő! 
Gazdálkodó szervezetek Ára: 2.550,- Ft 
Cserélhető lapos, védőtokos jogszabálygyűjtemény 

Gazdálkodók és vállalkozók kézikönyve 1991. 
Ára: 2.000,- Ft 

A Kft.-k  gazdálkodásának sajátosságai, 
könyvviteli elszámolása és az ellenőrzés 
feladatai  Ára: 570 - Ft 

Megrendelhető: 
MŰVELT NÉP KÖNYVTERJESZTŐ VÁLLALAT 
400. sz. Könyvszolgálat 
2442 Százhalombatta Pf.:  29. Telefax:  06-26-54-196 

Megrendelőszelvény 
Alulírott megrendelem postán, utánvéttel a fent  megjelölt 
kiadványokat. (A postaköltséget felszámítjuk.) 
Név: 
Cím: 

aláírás 
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Kovásznai ajándék 

kanizsai gimnazistáknak 
Az elmúlt héten kovásznai 

vendégei voltak a Kanizsai 
Közéleti Klubnak. A városban 
tartózkodott dr. Benkó Gyula 
főorvos  és felesége  dr. Benkő 
Anna. Az időpont nem volt 
véletlen, ők a Batthyány Lajos 
Gimnázium és a Dr. Mező Fe-
renc Gimnázium ballagására 
érkeztek azzal a céllal, hogy 
megajándékozzák a két iskola 
15-15 legjobb tanulóját. A két 
gimnázium ajándékba kapott 
30 székely kopjafa  kicsinyített 
mását, melyet a főorvos  úr fa-
ragott; felesége  pedig ugyan-
ennyi hímzett tarisznyát készí-
tett. A kopjafák  nem kerülnek 
a tanulók tulajdonába, hanem 
minden évben felvésik  a leg-
jobbak nevét. A tarisznyát a 
benne lévő kovásznai földrög-
gel a ballagok kapják emlékül. 

Arról  kérdeztem  dr.  Benkö 
Gyulát,  hogy mikor  fogant 
meg az ötlet,  hogy megtegye 
e nemes gesztust  a kanizsai 
gimnáziumok  tanulóinak? 

- Közvetlenül a forradalom 
után kerültünk kapcsolatba 
Nagykanizsával, ahonnan ne-
künk nagyon sokat segítettek 
azokban a nehéz napokban. 

1990-ben egy küldöttséggel 
érkeztem először a városba, az 
elöljáróság és a Közéleti Klub 
meghívására. Örömmel tapasz-
taltuk, hogy anyaországi test-
véreink nem feledkeztek  meg 
rólunk, és nemcsak szavakban, 
de tettekben is segítséget kap-
tunk, ami az Erdélyben élő 
magyarságnak nagyon fontos 
kapaszkodót jelent napjaink-
ban is. 

Az első találkozás után 
megélénkültek a kapcsolatok. 
Kovásznai kultúrcsoport, pe-
dagógusküldöttség jött Nagy-
kanizsára. A nyár folyamán 
gyermekeink a városi polgá-
rok vendégszeretetét élvezték, 
16-an itt nyaraltak. Ajándékba 
fcaptunk  egy 11 ezer kötetes 
könyvtárat, videokészüléket 
filmekkel,  és a magánlátogatá-
son tartózkodó honfitársaink 
is itt vendégeskedtek. Summa 
summárum, a kapcsolatok 
egyoldalúak voltak, mi csak 
kaptunk, a kanizsaiak csak ad-
tak. Öröm volt számunkra, ha 
egy-egy barátunkat vendégül 
tudtuk látni, de ez nem elégí-
tett ki engem, ezért határoz-
tam el, hogy valamilyen for-
mában én is hozzájárulok a 
kapcsolatok egyoldalúságának 
megszüntetéséhez. Az az ötlet 
jutott eszembe, hogy a város 
legjobb 30 gimnazista tanuló-

ját minden évben könyvjuta-
lomban fogom  részesíteni a 
ballagáskor. 

- Könyvjutalom  helyett  a lá-
nyok és fiúk  faragott  kopjafát 
kaptak  hímzett  tarisznyával.  Mi-
ért, milyen körülmények  késztet-
ték  arra, hogy eredeti  elgondo-
lását megváltoztatta? 

- Több ok miatt kellett 
megváltoztatni eredeti elkép-
zelésemet. Romániában a ma-
gyar nyelvű könyvkiadás siral-
mas helyzetben van. Pénz és 
papírhiány miatt a Kritérium 
Kiadó helyzete válságos. Nap-
jainkra léte is megkérdőjelező-
dött, s így nem látszott bizto-
sítottnak, hogy a könyveket be 
tudom szerezni. Másrészt, 
ilyen mennyiségű könyv átho-
zatala a határon problémát 
okozott volna. 

A terv április hóban kris-
tályosodott ki, mikor kanizsai 
küldöttség látogatott Kovász-
nára. Dr. Dull Gábor barátom 
és egyben kollégám is tagja 
volt a csoportnak. Baráti be-
szélgetés közben említettem 
elképzelésemet, bemutatva ne-
ki kedvenc szabadidőtöltése-
met, a fafaragást.  Ő adta az 
ötletet, hogy ne könyvet, ha-
nem egy-egy faragott  kopjafát 
ajándékozzak. Feleségem, An-
na asszony, ezt egészítette ki 
a tarisznyák elkészítésének 
gondolatával. Ezt követően az 
események gyorsan követték 
egymást, barátaink segítségé-
vel kapcsolatot teremtettünk 
Szebenyi Mária és Mayer Fe-
renc igazgatókkal, akik ajánla-
tunkat nagy tisztelettel és kö-
szönettel fogadták. 

- Hogyan  döntötték  el, hogy 
kik  azok a tanulók,  akik  ebben 
a megtiszteltetésben  részesül-
nek? 

- A harminc fiú  és leányka 
névsorát levélben kaptam meg 
a gimnáziumoktól, úgy tudom, 
a tanári kar véleményének 
meghallgatása alapján az igaz-
gatók döntöttek a névsorról. 
Bizonyára nagy körültekintés-
sel. 

- Hogyan  történt  a kopjafák 
átadása? 

- Külön szeretném megkö-
szönni a két gimnázium igaz-
gatójának, hogy időpont 
egyeztetéssel sikerült részt 
vennünk mindkét ballagáson, 
és személyesen átadni a ván-
dorkopjafákat.  Nagyon jó ér-
zés volt újra magyar iskolában 
gimnazisták ballagásán részt 
venni. 

Egy bensőséges beszélgetés 

után, szülők, hozzátartozók, 
barátok közönsége előtt ismer-
tették a jutalomban részesülő 
tanulók névsorát, és lehetősé-
get teremtettek arra, hogy ta-
náraikkal is eldiskuráljunk. Itt 
is szeretnék köszönetet mon-
dani azoknak, akik ezt nekünk 
biztosították, a két gimnázium 
igazgatójának, a Közéleti 
Klub tagjainak. Reméljük azt, 
hogy Isten segítségével, jó 
egészségben ezt a gesztust so-
káig tudjuk produkálni. 

- Engedjen  meg egy utolsó 
kérdést.  Hogyan  látja Ón, mi-
lyen irányba kéne fejleszteni  a 

Reggel 8 óra van. Szirénázó 
rendőrautó jelenik meg az is-
kola udvarán. Kíváncsian néz 
körül mindenki, vajon kiért 
jöttek. A meglepetés csak ez-
után következett: az autóból 
Miklós Szabolcs, a Dr. Mező 
Ferenc Gimnázium demokrati-
kusan megválasztott diákigaz-
gatója lépett elő. Rögtön át is 
vette a hatalmat Mayer Ferenc 
igazgató úrtól, és ismertette az 
ideális iskolai programot. 

A HSMK-ban fellépett  Var-
ga Csaba végzős diákokból ál-
ló zenekara, a Váltakozó Szél-
járás. Óriási sikerük volt, és 
ebből a sikerből kijutott a 
vendégként fellépő  Illés Mária 
tanárnőnek is. Ezután az isko-
la országos versenyeken is si-
keres tornászlányai mutattak 
be egy spanyol táncot. A „si-
kerkovácsok" között feltűnt 
Fekete Zoltánná testnevelő ta-
nár is, az edző. 

Az iskolában sok egyidőben 
zajló program közül választ-
hattak a nebulók. A hörcsög-
futtatási  versenyt Barna Vil-
lám nyerte, bár a suliban az 
a mendemonda keringett, hogy 
a többi versenyzőnek Szermek 

két  város polgárainak  kapcso-
latát? 

- Önök bizonyára ismerik a 
romániai magyarság nehéz 
helyzetét. Mi ott születtünk, 
nekünk ott van a hazánk, és 
azt szeretnénk, hogy ha uno-
káink is ott élnének békében, 
boldogságban, maguk mögött 
tudva az anyaország erkölcsi 
támogatását. Városunk a világ 
egyik legszebb vidéke, bízom 
benne, hogy minden évben 
több kanizsai barátunk látogat 
el hozzánk, mert nekünk ez 
lenne a legnagyobb segítség. 

J. L. 

Zoltán tanár úr álomport adott 
be, így csak a „kiváltságosok" 
nyertek. 

A tanár-diák kosárlabda-
mérkőzésen a Lázár tanár úr 
vezetésével felálló  tanárok el-
söprő győzelmet arattak a vég-
zős fiúk  felett;  a tanárnők vi-
szont kikaptak a lányoktól a 
női mérkőzésen. A női szkan-
derversenyt Fekete Zoltánná 
nyerte. A férfi  lábszépségver-
seny „kamatlábai" mindegyik 
leány igényét kielégítették. És 
volt még labdarúgás is. Hős 
negyedikeseink a Batthyány 
Gimnázium csapatával játszot-
tak, vagy fordítva(?).  Az ered-
mény talán nem is fontos... 

A diákigazgató érdekes fel-
adatokat osztott ki. Aki az is-
kola elé hozott egy kamiont 
vagy kutyát, jutalmat kapott. 
A játékos kedvűek a IV. C 
kártyabarlangjában hódolhat-
tak élvezetüknek. 

A fordított  nap a mezős ha-
gyományokhoz híven jól sike-
rült, nagyon sajnáltuk, hogy 
Miklós Szabolcs egy nap után 
lemondott a hatalomról. 

Csarankó Norbert 

A „Kopjafával"  ajándékozott tanulók 
névsora 

Batthyány Lajos Gimnázium: Radics Kornélia, Glavák 
Csaba, Bartal Mónika, Hóbor Péter, Márkus Csaba, Rajnics 
Péter, Törgyekes Edina, Horváth Katalin, Kulcsár Balázs, 
Tóth Attila, Vajda Zsolt, Simon András, Pásztori Szilárd, 
Koronczai Erzsébet, Sólyomi Beáta 

Dr. Mező Ferenc Gimnázium és Közgazdasági Szakkö-
>épiskola: Jassó Anikó, Orehovszky Nóra, Unger Mónika, 
Varga Csaba, Horváth Zsuzsanna, Zakó Szilvia, Csákai Péter, 
Gödinek Gábor, Pelhős Judit, Szörcsök Ildikó, Tanai Andrea, 
Ramocsa Kornélia, Gergely Ágnes, Skrapics Szilvia, Zsohár 

.Beáta . 
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Fordított nap a Mezőben 
Miklós Szabolcs jól debütált 



KANIZSA 1991. május 17. 

„A világban ma nincs érdeklődés a minőség iránt" 
- Zalakomári beszélgetés Kodály Zoltánnéval -

Kodály Zoltán neve senki előtt 
nem ismeretlen. Mint népzene-
kutató, zeneszerző és a róla el-
nevezett pedagógiai módszer 
megteremtője, világhírű. 

Az már kevésbé ismert, hogy 
második felesége,  Péczeli Sarolta, 
apai rokonsága révén Zalakomár-
hoz kötődik. A kiskomáromi ön-
kéntes tűzoltók őt kérték fel  új-
raszentelt lobogójukhoz zászló-
anyának. Május 11-én nem elő-
ször, de valószínű nem is utoljára 
ősei falujában  beszélgettünk vele. 

- Nagyon meglepődött, mikor 
a zászlóanyai felkérést  megkapta? 

- Igen, mert arról, hogy déd-
apám volt az egyesület első elnö-
ke, nem tudtam. Bár többször jö-
vök rokonaimat meglátogatni, na-
gyon jól esett a felkérés.  Kisko-
márom mindig az életemhez tarto-
zott, ha akartam, ha nem, már 
csak azért is, mert rengetegszer 
leírtam hivatalos papírokon, kér-
vényeken; Zala megye, Kiskomá-
rom - apám születési helye. 

Először zenetanári pályára ké-
szültem. A Konzervatórium elvég-

zése után a Zeneakadémián tanári 
szakra jelentkeztem, de Kodállyal 
kötött házasságom miatt abba-
hagytam. Férjem halála után végül 
magánénekesi szakon végeztem. 

- Nagy terhet jelentett Önnek 
Kodály életművével együttélni? 

- Ilyen személyes kérdéseket 
fog  most feltenni?...  Nem egyálta-
lán nem volt szükség rá, hogy 
nyomasszon, hiszen tőle rengete-
get lehetett tanulni, és az ember-
nek úgysem jutott soha eszébe, 
hogy hozzá mérje magát. 

- Úgy tűnik ma, hogy az Ön 
férje  által megalkotott zenei-ne-
velési módszer nem Igazán haté-
kony, nem jól működik. 

- Ha éppen jó tanár csinálja, 
akkor hatékony. Ez a dolog nem 
attól jó vagy rossz, hogy éppen 
milyen állapotban van a megvaló-
sítása, hanem bizony attól függ  el-
sősorban, kik csinálják, hogyan 
csinálják! 

Az elmúlt évtizedekben nagyon 
sok olyan pont volt, ahol eldőlhe-
tett, hogy ebből sikeres oktatás 
lesz-e vagy sem. Kodály életében, 

Erről a szószékről csak kérni 
és könyörögni lehet 

(Folytatás a címlapról.) 

- Minek  alapján tevékenyked-
nek? A régi „kotta",  vagy van va-
lami rendelkezés,  törvény a mun-
kavégzéshez? 

- Pillanatnyilag a megyei ön-
kormányzat munkájában az egyik 
legnagyobb akadály, vagy bizony-
talanság a hatáskör-telepítési tör-
vény hiánya. A jelenlegi önkor-
mányzati törvény értelmében 
egyetlen fix  feladatunk  van, a me-
gyei intézmények működtetése. 
Ezek száma 37. Egy részük nor-
matív beosztású, például szociális-, 
illetve gyermekotthonok, itt nincs 
is gond, de például egy színház, 
egy megyei művelődési központ, 
vagy könyvtár körül már sokasod-
nak a problémák. Az itt dolgozó 
munkatársakat is biztatom a meg-
újulásra, a többlábon-állásra, hogy 
változtassanak az eddigi gyakorla-
ton. Azért az szomorú lenne, ha 
egy művelődési intézménynek fó-
liakertészetből, vagy naposcsibe 
keltetésből kellene fenntartania 
magát. Nemde? Manapság két út-
ról beszélnek: egy már nem léte-
zőről, és a kapitalizmusról. Ne-
künk szerintem egy harmadik is 
van, az átmeneti rögös út. Valamit 
lebontani és újra felépíteni.  Ez 
sok konfliktussal,  emberi sérülés-
sel jár. Ezzel találkozom nap mint 
nap, s tapasztalom, hogy az em-
berek tűrőképessége a végső hatá-
ron van. 

- Mit  jelent  Kanizsának,  illetve 
Zalaegerszegnek,  hogy megyei jo-

gú város lett?  Előnyt,  vagy hát-
rányt? 

- Ezt fél  év távlatából nehéz 
megítélni, ám azt hiszem, előny 
lesz mindkét város számára. Én 
külön örültem, hogy a két rivális 
város egyenrangú lett. Eddig Za-
laegerszeg, mint megyeszékhely 
többet élvezett, noha a korábbi 
megyei vezetők kínosan ügyeltek 
az egyensúlyra. A normatív leosz-
tásokat közvetlenül az önkormány-
zatok kapják. A jövőbeni fejleszté-
seket, beruházásokat pályázat útján 
lehet majd elnyerni. A megyei sze-
rep eltűnt, de ezzel nem jut keve-
sebb pénz az önkormányzatoknak. 

- Milyen  tervek,  elképzelések, 
netán gondok  foglalkoztatják  most 
a megyei közgyűlés  elnökét? 

- A megyei önkormányzat kö-
rüli törvényességi feltételek  bizto-
sítása mellett legjobban a megyei 
munkaerő foglalkoztatása  izgat. 
Pillanatnyilag országosan jó hely-
zetben vagyunk, hiszen alig 3% az 
arány. Ez azonban csalóka, mert 
ebben nincsenek benne azok a jö-
vedelem nélkülivé váló emberek, 
családok, akik például állattartás-
sal foglalkoztak.  őket nem a mun-
kaerőhelyzet viszi az utcára, ha-
nem a piac. ők nem jelentkezhet-
nek a munkaügyi központnál mun-
kanélküli segélyre. A munkahely-
teremtést tekintem most legfőbb 
feladatomnak,  és ennek érdekében 
keresek meg minden alkalmat és 
lehetőséget külföldi  partnerek be-
vonásával is. 

-bacskay-

én még igen jól emlékszem, meny-
nyi küzdelmébe került, hogy meg-
próbálja az általa elképzelt neve-
lést olyan mederbe terelni, ahogy 
ő azt elgondolta. Nem arról volt 
szó, hogy ez neki egyéni ambíci-
ója lett volna, ő valóban azt akar-
ta, hogy a magyar gyerekek a leg-
jobbat kapják. 

- A hírekből, a sajtóból az de-
rül ki számomra, hogy ma még 
a japánok is jobban csinálják, 
mint mi. 

- Azt nem tudom megmondani, 
hogy nálunk jobban működik-e. 
Az viszont biztos, hogy ők nagyon 
komolyan veszik, nem próbálnak 
meg helyettesíteni bizonyos része-
ket. Ez a nevelési rendszer attól 
romlik el, ha valaki egyszer úgy 
gordolja, hogy egy-egy eleme 
míisal is helyettesíthető. Például 
a ienei írás-olvasás tanítást vala-
mi mással cserélik fel,  vagy az 
aktív zenélés helyett passzív zene-
hallgatást alkalmaznak. 

Kodály módszeréről csak akkor 
lehetne megmondani, hogy jó 
vagy nem, ha a rendszer minden 
elemét úgy alkalmaznák, ahogy ő 
elképzelte. 

Kétségtelen, nálunk rossz álla-
potban van ez a zenei nevelés, 
pontosan az előbb említett behe-
lyettesítések miatt. Semmi mást 
nem lehet tenni, mint amit Kodály 
is mindig megpróbált, hogy minél 
jobb tanárokat kell nevelni. A ta-
nárképzés ennek a dolognak a kul-
csa. Nem hiszem, hogy ma erről 
nagyon érdemes beszélni, hisz ma 
olyan állapotban van a kultúra -
anyagi okok miatt is - , hogy ezen 
rövid időn belül segíteni nemigen 
lehet. 

Kecskeméten mi legalább tíz 
éve próbálunk létrehozni egy fel-
sőfokú  intézményt. Eddig bizo-
nyos okok miatt nem lehetett. 
Most már megtehetnénk, de ma 
meg pénz nincs. Azért megpróbál-

juk amit lehet, hátha sikerül. Nem 
adjuk fel. 

- Kik és miért tiltották az in-
tézmény létrehozását? 

- Lehetne elemezni, de ha meg-
engedi, én most megelégszem az-
zal, hogy nem lehetett. Mi azért 
létrehoztunk egy „trójai falovat", 
ahol a külföldi  tanárok továbbkép-
zése mellett, mindig bevontuk a 
hazai zenetanárokat is. A pedagó-
gusok nagyon szívesen jönnek, 
vannak visszatérő tanítványaink is. 
Most is folytatjuk  ezt a tevékeny-
ségünket, de megint csak anyagi 
okokra hivatkozom... majd meglát-
juk! Mindenesetre a kecskeméti 
Kodály Intézet a munkára szakmai-
lag felkészült. 

- A beszélgetésünk során úgy 
vettem észre, minden baj, gátló 
tényező ellenére, Ön bízik ab-
ban, hogy Magyarországon a ze-
ne - inint érték - egyszer majd 
végre a helyére kerül a nemzet 
tudatában. 

- Én nem gondolom azt, hogy 
ma bíztató a helyzet, de úgy vé-
lem, hogy ha valahol valamilyen 
érték létezik, akkor az nem sza-
bad, hogy elvesszen, és nem is 
fog  eltűnni. Nem most kell felfe-
dezni a népdalt, sem azt a zenét, 
ami alapján bármikor megvalósít-
ható egy nagyszerű zenei nevelés. 
Ezek az értékek léteznek. Tudom, 
most mindez nincs jó állapotban, 
nincs hozzá fogadóképes  környe-
zet, de biztos vagyok abban, hogy 
eljön majd az idő, és akkor mind-
ez megvalósul. A világban ma 
nincs érdeklődés a minőség iránt, 
sőt egyre inkább csökken. De 
mindig akadnak olyan emberek, 
akik ellene dolgoznak az, elérték-
telenedésnek. Felismerik, hogy a 
múlt letűnt értékeit őrizni, tovább-
adni kell. Én ezekben az emberek-
ben bízom, mert másban nem le-
het! 

Nagy Imre 

Kodályné Péczeli Sarolta zászlóanyaként a kiskomáromi 
önkéntes tűzoltóknál. 
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Önt, kovácsol, hőkezel - művészi fokon 
Bemutatkozik 

a DKG melegüzeme 
Időben jött ötlet, tökéletes szer-

vezés, látványos kiállítás, sok-sok 
látogató - így jellemezhetnénk a 
DKG fémöntő  műhelyének május 
7-én megnyílt termékbemutatóját 
az Erkel Ferenc Olajipari Műve-
lődési Házban. 

Dr. Kereskai István Nagykani-
zsa város polgármestere megnyitó-
beszédében többek között elmond-
ta: Amit az érdeklődő itt lát, egy 
kicsit művészet, egy kicsit reklám, 
de mindenekelőtt hitvallás egy ne-
héz szakma szeretetéről. Váro-
sunknak egyik nagymúltú és fenn-
állása óta meghatározó szerepet 
játszó vállalata a DKG fémöntő 
műhelyének kollektívája mutatja 
be különféle  termékeit, vállalva a 
szakmai nyilvánosságot, a szakmai 
megmérettetést. A reklám pedig 
egyfajta  útkeresés. A bemutatott 
termékeket egyszerű iparosok ké-
szítették több évtizedes tapasz-
talattal, hozzáértéssel, lelkesedés-
sel. A kiállítás anyaga túlnyomó-
részt dísztárgyak, plakettek, me-
lyek nem képviselnek egységes 
stílust, számos ismert vagy isme-
retlen kanizsai művész, tervező 
kezemunkáját dicséri. A bemuta-
tott különféle  alkatrészek pedig 
főként  a gépgyár termékeire jel-
lemzőek, melyek talán felhívják  a 
szakember figyelmét  néhány kü-
lönleges szakmai megoldásra, sa-
játos technológiára. 

A megnyitó után a DKG III. sz. 
Profitcenterének  vezetője, Mórocz 
Imre nyilatkozott a KANIZSÁ-
NAK: 

- A kiállítás Cziráki Vilmos-
nak, a melegüzem részlegvezetőjé-
nek ötlete és érdeme. Teljesen új-
szerű vállalkozás, hiszen ezzel 
próbálunk piacot szerezni a válla-
lat öntőműhelyének. Azokat a ter-
mékeket kívántuk bemutatni, ami-
ket gyártunk, vagy már gyártot-
tunk. Nem elsősorban dísztárgya-
kat szeretnénk önteni, ezeket csak 
azért mutattuk be, hogy az érdek-
lődő lássa mire vagyunk képesek. 
A négyfős  létszámmal dolgozó 
műhelyünkben — kedvező árak 
mellett - bármilyen jellegű mun-
kát vállalunk bronzból, vagy alu-
míniumból: érmeket, kisplasztiká-
kat, emléktáblákat, szobrokat, gép-
alkatrészeket, dísztárgyakat stb. 
Eddig sem' voltunk ismeretlenek, 
hiszen mi készítettük az MHB 
bronz cégtábláit, dolgoztunk szá-
mos kanizsai vállalatnak, intéz-
ménynek, a honvédségnek, polgár-
mesteri hivataloknak. Remélem, 
első próbálkozásunk számtalan öt-
letet adott művésznek, iparosnak, 
a mi területünkön dolgozó szak-
embernek egyaránt. 

A bemutató megtekinthető má-
jus 21-ig, naponta 8-17 óráig. 

Irta és fényképezte: 
Tóth Ferenc 

Képek a kiállításról 

A Degré Alajos Zalai Honismereti 
Alapítvány kuratóriumnak közhasznú 

tájékoztatóját az alábbiakban 
ismertetjük: 

„Újraéledő demokráciánknak a fejlett  gazdaság mellett 
a szellemi értékek ápolására is múlhatatlanul szüksége 
van. Ilyen érték a szülőföldhöz  való kötődés. Ennek meg-
őrzésére igen alkalmas színvonalas honismereti , helytör-
téneti tanulmányok megjelentetése. A szük költségvetés-
ből gazdálkodó közművelődési intézmények pénzeszközei 
azonban ehhez nem elégségesek. 

A régióbeli alapkutatások azért is fontosak,  mert ezek 
hiányában megalapozott országos kutatómunkát is csak 
nehézkesen lehet folytatni. 

Ezt belátva, lelkes zalai magánszemélyek, a Zala Me-
gyei Levéltár és más intézmények adakozásából létrejött 
a Degré Alajos Zalai Ifonismereti  Alapítvány. 

Az alapítvány célja: Általánosságban Zala megyéhez, 
annak múltjához, hagyományos értékeihez, tájaihoz és 
településeihez való kötődésnek, illetőleg ezek mind beha-
tóbb ismeretének elősegítése. 

Ennek érdekében az alapítvány a következő tevékeny-
ségeket támogatja: Zala megye, ennek tájai, települési 
történetének, hagyományainak, tárgyi emlékeinek kuta-
tása, gyűjtése, írásbeli publikálása, előadások formájá-
ban való megismertetése, esetenként képző- vagy előadó-
művészi feldolgozása.  Kiemelt feladatának  tartja a hely-
történeti tudományos munkák létrehozását, kiadását. 

E tevékenységeket az alapítvány eseti pénz- és tárgy-
jutalom felajánlásokkal,  helytörténeti érdekeltségű ösz-
töndíjakkal támogatja. 

Zala megye fogalma  alatt elsősorban az alapítvány mű-
ködése idején bármikor fennálló  Zala megyei közigazga-
tási területet kell érteni. Esetenként a kuratórium dön-
tése alapján a történeti Zala megye, azaz a kuratórium 
döntését megelőző Időben bármikor a megyéhez tartozott 
terület is érthető alatta. 

Elsőrendű feladatának  tartja a 40 éven át szünetelt 
egyháztörténeti kutatások beindítását. Első e tárgyban 
megjelentetni szándékolt tanulmányunk Kovács Imre 
Endre: A Türjel Premontrei Apátság története. 

Az alapítvány távlati céljának tekinti egy megyetörté-
neti monográfia  létrehozását is. 

Kérjük Önöket, amennyiben célkitűzéseinkkel egyetér-
tenek, szíveskedjenek alapítványunkat adományaikkal tá-
mogatni . Adományuk összegével adóalapjukat csökkent-
hetik. A befizetett  összegről kérésre igazolást adunk. 

Az alapítvány bankszámlaszáma: Postabank és Taka-
rékpénztár Rt. 035-00499." 

ÎÉÉÉÉÉÉÉiMÉÉiáatÉÉÉÉÉÉÉÉÉÉÉiaii 

„Ezek a kincsek úgy fényesednek, 
ha használjuk, csiszoljuk őket." 

A MÁV Dél-Zalai 
Táncegyüttes a HSMK-ban 

Az elmúlt hétvégén az Arany 
III. minősítésű MÁV Dél-Zalai 
Táncegyüttes műsorát láthatta a 
kikapcsolódni, szórakozni vágyó 
kanizsai közönség a Hevesi Sán-
dor Művelődési Központban. Kísé-
rő zenekaruk a hagyományos elő-
adásmódot követő Patkó Banda volt. 

Városunk népzenét, néptáncot 
kedvelő polgárainak most kedve-
zett a szerencse, hisz két hónap 
elmúltával - mivel márciusban a 
KANIZSA Táncegyüttes adott mű-
sort - most ismét gyönyörködhet-
tünk nemzetünk gazdag motívumú 
táncaiban. Az időpont megválasz-
tása azonban nem volt túl szeren-

csés, hisz nem volt telt ház -
föltehetően  a másnapi ballagások 
miatt. (Bár a tapsokon nem volt 
érezhető a közönséghiány.) Az est 
folyamán  a táncosok többször is 
adtak ráadást, engedve a lelkes 
közönség tetszésnyilvánításainak. 
Az együttes nagyon színes, han-
gulatos műsort produkált. A sár-
közi karikázótól a keménytelki le-
gényesig majd 10 tájegység táncait 
láthattuk, hallhattuk népzenéjét. 

Meg kell jegyeznem, hogy a 
fiúk,  a fiútáncok  vitték a „prímet" 
ezen az esten. Nemcsak a legény-
táncokban - kalotaszegi, kemény-
telki - nyújtottak kiemelkedő tel-

jesítményt, de úgy látszott a pá-
rostáncokban is határozottabbak, 
könnyedebbek. Talán az a magya-
rázata magabiztosságuknak, hogy 
az együttes művészeti vezetője, a 
25 éves Kócza András is végig-
táncolta velük az előadást. A lá-
nyoknak sokszor az ének is na-
gyon gyenge volt, pedig tudnak 
ők, hisz például a mezőségi tán-
cokban és a karikázóval induló zá-

rószámban nagyon szépen énekel-
tek. No, és mosolyogni is lehet, 
sőt kell is. Akkor is, ha amatőr 
együttesről van szó, mert észreve-
hető volt, hogy a tánc önfeledt 
pillanataiban boldog mosoly akart 
az arcokra fakadni  - mert táncolni 
öröm - , de többen összeszorították 
ajkaikat, „irigyelve" tőlünk moso-
lyukat. Kár volt! 

B. I. 
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Aki akar, jön! 

Rock and roll klub az Erkelben 
1991. április 27. szombat 

délután, alig múlt 6 óra. Az 
Erkel Ferenc Olajipari Műve-
lődési Ház nagytermében 
diszkrét félhomály,  a színpa-
don az erősítőkből, magnók-
ból, hangfalakból  álló „együt-
tes" játszik pezsgő ritmusú ze-
nét. Fiatal fiúk,  lányok szép 
számmal - kik asztaloknál, 
kik a terem fala  mentén körbe 
ülve - hallgatják kedvenc ze-
néjüket. Láthatóan élvezik a 
ritmust, a száz wattokban mér-
hető hangerőt, egymás társasá-
gát. Hogy kik, mióta és miért 
járnak ide, arról maguk a 
résztvevők nyilatkoznak. 

- Pesti Tamás  és Miklós 
László klubvezetők:  1990 ok-
tóberében alakultunk - kezdi 
Tamás a bemutatkozást. Ha-
vonta két alkalommal 150-200 
fiatal  jön ide, hogy igénye 
szerint kellemesen töltsön el 
egy-egy hétvégi estét. Az 
igény és a megvalósítás gon-
dolata magától jött. Célunk az 
volt, hogy ezt a fajta  zenét -
a rock and rollt és a bluest -
kedvelő fiatalok  hétvégi estéi-
ket ne az utcán, füstös 
presszókban, kocsmákban tölt-
sék, hanem kellemesebb he-
lyen együtt, ismerkedéssel, 
szórakozással itt nálunk az Er-
kelben. Megpróbáltuk és sike-
rült, egyre nagyobb számú ér-
deklődővel. Aki akar jön, akár 
a jelszavunk is lehetne - ve-
szi át a szót László. Minimá-

lis belépődíjjal olcsó buli a 
miénk. Hétvégi programjaink 
vegyesek. Volt itt már vidám 
vetélkedő, jókat lehet táncolni, 
vagy akár tv-t nézni, vagy ép-
pen beszélgetni. Magunkat és 
másokat is szórakoztatni - ezt 
az elvet követjük. Örülünk, 
hogy a kultúrház segítségével 
ez sikerült, hiszen a termet és 
a technika egy részét ők adják. 

Búcsúzóul még elmondják, 
hogy klubnapjaikon szívesen 
látnak és bemutatnak amatőr 
együtteseket is. A ma esti 
vendég éppen a Mr. LSD 
együttes, a soronkövetkező pe-
dig május 24-én a Blues Mis-
sion Zalaegerszegről. 

Szűcs  Zoltán  24 éves, a 
Hydroplasztik  Kft.  hegesztője: 
- Kezdettől fogva  idejárok. 
Ezt a zenét kedvelem, ez a 

A Mr. LSD „kábí t ja" rajongóit. 

mi* fajom.  Szeretek szórakozni 
az ikkal, akik idejárnak. Más 
itt a légkör, a magunkfajta  fia-
talok között felszabadultabb  a 
hangulat. Jók a programok, jó 
a társaság, jó a zene - kell 
ennél több? 

Tüttö  Szabolcs  másodéves 
tanuló a Batthyányból:  -
Rendszeresen idejárok bará-
taimmal, szinte a megalakulás 
óta. Más ez itt, mintha egy 
kocsmában, vagy hasonló szó-
rakozóhelyen, részeg, primitív 
emberek társaságában tölte-
ném szabadidőmet. Számtalan 
baráti kapcsolat kezdődött és 
folytatódik  itt, hiszen én is itt 
ismertem meg kis barátnőmet. 
Más ez a rendszeres összejöve-
tel, ahol nem a bevételre megy 
a játék, hanem arra, hogy min-
denki jól érezze magát. 

Hajdú  Györgyné, az intéz-
mény népművelője,  mint a 
klub állandó „háziasszonya", 
szeretettel beszél az idejáró 
fiatalokról:  Általában 18 órá-
tól éjfélig  tart a program. A 
klub fiataljai  segítőkészek, 
tisztelettudóak. Aki nem közé-
jük való, azokról maguk „gon-
doskodnak". Itt semmi sem 
kötelez - ruházat, hajviselet -
csupán a jómodor, egymás 
tisztelete, becsülése. Szívesen 
adunk segítséget minden ha-
sonló kezdeményezésnek 
ezért vagyunk. 

Lelkes fiatalok  + segítőkész 
intézmény = kulturált együtt-
lét a szórakozáshoz. A recept 
ennyire egyszerű. 

í r ta és fényképezte: 
Tóth Ferenc 

Puchheimi kórus Kanizsán 

Az elmúlt héten Nagyka-
nizsán járt Csepregi Éva 
és Végvári Ádám. Kon-
certjüket a HSMK-ban te-
kinthették meg az érdek-

lődők. 
(Erdei András felvétele) 

Május végén városunkban kerül 
sor a partnervárosi kapcsolatokat 
rögzítő okmányok aláírására a ba-
jorországi Puchheim, valamint 
Nagykanizsa és Zalakaros között. 
A hivatalos német küldöttség 
mintegy „előőrseként" a Harmonie 
férfikar  érkezett május 9-én Kani-
zsára a Pedagógus Női Kar ven-
dégeként. A Pedagógus Kórus 
gazdag programot szervezett a 
puchheimi vendégeknek, jól ki-
használva az itt töltött néhány na-
pot: kirándultak Keszthelyre, Hé-
vízre és Zalakarosra, a karosi 
SZOT Üdülőben hangulatos mű-
sort adtak a vendégek. Kanizsán 
énekeltek a Batthyány Gimná-
ziumban és közös koncertet adtak 
vendéglátóikkal, a Pedagógus Kó-
russal május 11-én, szombaton es-
te az Alsótemplomban. 

A templomi koncertet a házi-
gazda kórus kezdte, Serfőzőné 

Horsetzky Márta vezényletével: 
Martini Panis Angelicusát és Ko-
dály: Ének Szent István királyhoz 
című művét énekelték, majd a 
puchheimi kórus következett. A 
Hans Griese vezényletével éneklő 
férfikar  székhelye egész pontosan 
Puchheim-Ort, Puchheim egyik, 
mintegy kétezer lakosú városrésze. 
A kórus szép múltra tekinthet 
vissza, 1921-ben alapították el-
ődei. Mint mostani fellépésükön  is 
kiderült, nemcsak énekelnek, ha-
nem bajor tradíciójú hangszeres 
muzsikát is játszanak. Repertoár-
juk bemutatott darabjai és ének-
lésmódjuk - különösen így, egy 
magyar kórussal együtt szerepelve 
- jól példázták a két nép kórus-
kultúrájának eltérő vonásait. Már 
felállásuk  is ezt igazolta, hiszen a 
német énekkari kultúra - az ún. 
Liedertafel  hagyományhoz kötőd-
ve - férfikari  kultúrát jelent erő-

teljesen hazafias  és vallásos tarta-
lommal, míg nálunk a férfikari 
mozgalom egyre inkább eltűnőben 
van. A német kórustól - ennek 
megfelelően  - hallhattunk vallásos 
műveket (Sanctus, Sancta Maria), 
és olyan érdekességeket, mint pl. 
„Eskü a viharnak", Éji dal („Bé-
kesség a háznak"), és egy Beetho-
ven-kórust is: Himnusz az éjhez. A 
kórusművek között a templomi han-
gulathoz illő, finom  csengésű bajor 
muzsikát játszott a kórus három tag-
ja citerán, cimbalmon és gitáron. 

A koncertet a Pedagógus Női 
Kar zárta három orgonakíséretes 
kompozícióval, Mozart, Mendels-
sohn és Pergolesi műveivel, ame-
lyek ismét bizonyították a kórus 
érettségét. 

A kóruskapcsolat június 20-án 
a Pedagógus Kórus vendégszerep-
lésével Puchheimben folytatódik. 

Kocsis Katalin 
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Helyzetkép a kanizsai építőipari 
vállalatokról 

Állványerdőben a Zala Megyei lanácsi Építőipari Vállalat 
Nagykanizsai Építésvezetősége által kivitelezett, még e hóban 

átadásra kerülő újabb 20 lakásos épület. 
(Erdei András felvétele) 

Napjainkban országos jelen-
ség a hazánkban több évtize-
den át virágzó építőipari tevé-
kenység beszűkülése. Az ál-
lamkassza kiürülése, a gazda-
sági élet válsága, a lakosság 
életszínvonalának érezhető 
visszaesése, a jelentősen meg-
emelkedett építőanyag árak 
stb. erősen érződnek az ipar-
ágnál. 

Hogy mi a helyzet Nagyka-
nizsán? Nos, erről adunk rész-
leges képet olvasóinknak. 

ZÁÉV Főépítésvezetősége 
A zalaegerszegi központú 

állami vállalat nagykanizsai 
főépítésvezetőségét  Horváth 
József  irányítja a Vár úton. 
Tájékoztatásából kiderült, 
hogy munkáik jelentős részét 
jelenleg a városon kívül vég-
zik. Amíg 1990-ben lekötött-
ségük 70%-a Nagykanizsához 
fűződött,  addig 1991-ben ter-
melési értéküknek csupán 
26%-a bonyolódik városunk-
ban. Figyelmet érdemel, hogy 
a tavalyi 221 milliós termelési 
értéküket idén a tervek szerint 
(344 millió Ft) jelentősen túl-
szárnyalják. 

- Jelenleg 340 főt  foglal-
koztatunk. Legnagyobb mun-
káink Hévízen vannak, ahol a 
gyógyszállót bővítjük. A 218 
milliós munkák műszaki át-
adására várhatóan július végén 
kerül sor. Ugyancsak Hévízen 
építünk folyamatosan  - 63 
milliós értékben - 29 lakásból 
álló sorházat. Mintegy 150 
millióra tehető a zalakarosi 
Dísz téren épülő, még az idén 
átadásra kerülő új gyógyszálló 
termelési értéke. Nagykani-
zsán, az északkeleti városrész-
ben két ütemben készül az au-
gusztusig beköltözhető, alag-
útzsalus kivitelű 58 saját érté-
kesítésű lakás, mintegy 120 
millió forint  értekben - mond-
ta a főépítésvezető. 

Építőipari Szövetkezet 
A Nagykanizsai Építőipari 

Szövetkezet Űrhajós utcai 
központjában Horváth  Ferenc 
elnöktől megtudtuk, hogy 
1990-ben 110 milliós termelé-
si értéket produkáltak. Idei 
tervük 115 millió Ft. Összes 
állományi létszámuk 180 fő, 
amelyhez még 60 fő  bérmun-
kás is kapcsolódik. 

- A KÖGÁZ Király úti te-
lepén nemrég fejeztük  be 30 
milliós értékben egy svájci-
magyar vegyesvállalat üzem-

csarnokának kialakítását. Asz-
talos részlegünknek egész 
éves kapacitását köti le a Ka-
nizsa Bútorgyárnak készített 
bútorvázak, mintegy 25 millió 
forint  értékben. A siófoki 
GOV kanizsai telepén 5 mil-
liós várható bekertilési költ-
séggel végzünk részmunkákat 
egy üzemcsarnok építésénél. 
Említést érdemel még a Zala-
karoson, a kanizsai Ionszervíz-
nek 8 millió forintért  készített 
áruház építése, amelyet az el-
ső félév  végén adunk át. Má-
sodik félévi  kilátásaink telje-
sen bizonytalanok. Várjuk a 
megrendeléseket, melynek ér-
dekében piackutatást is vég-
zünk - tájékoztatott Horváth 
Ferenc. 

Zala megyei Tanácsi 
Építőipari Vállalat 

Építésvezetősége 
A megyeszékhelyi irányítás 

alatt lévő, Magyar utca 168. 
szám alatti telepen Simon Zol-
tán építésvezető 130 fő  mun-
káját irányítja. Jó szervezett-
séget árul el, hogy ez évi ka-
pacitásuk már közel 90%-ban 
lekötött, amely rugalmasságot, 
s a recessziós időszak átvésze-
lését jelenti. Építőmesteri ter-
melési értéküket 140 millióra, 
szakszerelési munkáikat pedig 
30 millióra taksálják. 

- Legnagyobb leterheltsé-
günk az autóbuszállomással 
szembeni. Király úti 10 épü-
letben lévő OTP értékesítésű 
100 lakással kapcsolatos. Eb-
ből két épület 20 lakásában 
már laknak, e hó végén újabb 

20 lakást adunk át, 16 lakás 
építése napjainkban, indult, a 
többi felépítése  pedig a máso-
dik félévben  és jövőre várha-
tó. Október 15-re vállaltuk a 
Kanizsa Bútorgyár Csengery 
út végén lévő telepén egy fa-
szárító munkacsarnok felépíté-
sét. Ezenkívül Siófokon  a 
GOV-nál végzünk építési 
munkákat. Profilunkba  tarto-
zik még a betonkeverési és ér-
tékesítési tevékenység is - in-
formált  az építésvezető. 

Korinthus Rt. 
Még 1990 szeptemberében 

alakult át az Építőipari Közös 
Vállalat a Király út 14. alatt 
lévő Korinthus Építőipari Ke-
reskedelmi és Szolgáltatási 
Részvénytársasággá. Bálint 
Pál termelési ügyvezető igaz-
gató bevezetőben elmondta, 
hogy a cég 135 fős  összlét-
számából 100-an foglalkoznak 
építőipari tevékenységgel. 
Majd így folytatta: 

- Tavalyi termelési értékünk 
78 millió forint  volt, idén 90 
milliót szeretnénk teljesíteni. 
Általában kis volumenű mun-
kákat végzünk. így befejezés 
előtt áll a miklósfai  általános 
iskola és óvoda felújítása, 
összesen 22 milliós értékben. 
A helyi Állami Biztosító helyi 
székháza földszintjének  május 
3l-re határidőzött munkáját 8 
millióra kalkuláltuk. A napok-
ban kezdjük el és november 
30-ra adjuk át a siófoki  GOV 
kanizsai telepén egy irodaépü-
let és egy műhely építését 17 
milliós értékben. A keleti vá-

rosrészben október közepére 
fejezzük  be a 12 millióba ke-
rülő Zemplén Győző úti üzlet-
sor és gépjárműparkoló építé-
sét. A szennyvíztelepen 3,5 
millió forintos  értékben végez-
tünk és teljesítünk munkákat, 
s nemrég fejeztük  be 4,5 mil-
lió forint  összegben Zalakaro-
son egy üzletsor építését. Ez 
utóbbi településen június kö-
zepére fejezzük  be 3 millióért 
a határőrségi üdülő tetőszerke-
zetének felújítását.  A nyár de-
rekán adjuk át a Surdi Takarék-
szövetkezet részére 3 millióért 
készített, a kanizsai Rozgonyi 
utcában épülő irodaépületet. 

ÉPÁSZ Kft. 
A Király út 14. alatti Épí-

tőipari Általános Szolgáltató 
Kft.  központjában Németh  Zol-
tán ügyvezető igazgató újsá-
golta, hogy a 175 főt  foglal-
koztató kft.  a Fő úti nyomtat-
ványbolt, a Széchenyi téri Tü-
kör kávéház, a meteorológiai 
állomás mellett lévő építő-
anyag telep, és a Kazanlak 
körúton lévő élelmiszerbolt 
üzemeltetése mellett a Tungs-
ram Rt. helyi gyárában végez-
nek bérmunkában állandó 
gondnoksági tevékenységet. 

- Hetven fős  építőipari rész-
legünk jelenleg három helyen 
tevékenykedik: a Rozgonyi-
Hunyadi utcák sarkán hamaro-
san kész lesz a 9 magánlakás-
ból álló épület; várhatóan jú-
lius közepén adjuk át Sormá-
son a Szepetneki „Egyetértés" 
MGTSZ terménytárolóját; a 
Tungsram Rt. gyárában pedig 
folyamatosan  végzünk kisebb 
építőipari felújítási  és karban-
tartási munkákat. A tavalyi 46 
milliós termelési értékkel 
szemben eddig csak 5 milliót 
teljesítettünk, de a vázolt 
munkaértékek leszámlázása, 
valamint több biztatónak ígér-
kező megbízás „befutása"  ese-
tén remény van a tavalyi tény-
szám túlszárnyalására - mond-
ta Németh Zoltán. 

Az öt kiemelt terület, Nagy-
kanizsa építőipari „krémjének" 
dióhéjban történt bemutatása 
persze nem jelenti a város épí-
tőipari helyzetképének teljes-
ségét, hiszen több más gazdál-
kodó egységnél (pl. Ingat-
lankezelő Vállalat), s számos 
vállalkozónál (pl. kisiparosok) 
is végeznek kisebb-nagyobb 
és főleg  hasznos építési mun-
kákat. 

Tihanyi István 



Az 1500 fás  Zala Megyei Ál-
latforgalmi  és Húsipari Vállalat 
„legszebb férfikorát'  éli, tavaly 
volt alapításának 40. évforduló-
ja. A nagykanizsai gyárban 
260-an dolgoznak, jórészt hús-
feldolgozással,  de itt van a fel-
vásárló részlegnek is kirendelt-
sége. Ennek Pintér Lajos a ve-
zetője, aki jó 30 éve kezdte ezt 
a tevékenységet, amikor 20,- Ft 
körül volt 1 kg disznóhús, s az 
élőállat kilóját 4-5 Ft-ért vásá-
rolták fel. 

- Hát bizony ma más idők 
és más árak járnak - mondja 
némi nosztalgiával Pintér úr. 
Szerencsére van ma is sertés, 
marha is, sőt ott tartunk, hogy 
nem tudunk annyit fogadni, 
mint amit felkínálnak  a terme-
lők. Tavaly még további me-
gyékből is kellett állatokat fel-
vásárolni, hogy a zalai szük-
ségleieket ki tudjuk elégíteni, 
mostanság helybe jönnek So-
mogyból, Tolnából termelők, 
hogy vegyük meg az állatai-
kat, mert nincs takarmányra 
pénzük, és nem tudják tovább 
tartani,, a veszteséget elviselni. 

- Úgy  tudom  elég olcsón, 
50-60 Ft-ért  veszik  át például 
a sertés kilóját,  a boltban pe-
dig  ma már 250,- Ft  egy kiló 
comb hivatalos ára, jóllehet 
egy ideje  engedménnyel,  215,-
Ft-ért  mérik.  Túlkínálat  van 
mindkét  területen? 

- Ha csak a mennyiséget 
nézzük, valóban túlkínálat van 
élőállatból és tőkehúsból is. 
Engedtünk a hús árából, hogy 
vegyék, ezért a felvásárlási 
árat is csökkenteni kellett. Az 
ipari feldolgozás  számára a 
legkedvezőbb 95-120 kg-os hí-
zó, ennek jelenleg 64,- Ft/kg 
az átvételi ára. A legszomo-
rúbb az, hogy a termelők által 
nemrégiben felajánlott  10.175 
hízósertésből 635 volt a koca. 
Ennyit kivágni bűn, hiszen 
mi lesz akkor a szaporulat-
tal? Ha ez így folytatódik, 
erősen lecsökkenne az állo-
mány, és az év végére alig 
lenne vágnivaló sertés. A 
szarvasmarhánál sem jobb a 
helyzet, egyre több tehenet 
hoznak vágásra. A széles 
körben elterjesztett Holsten 
Friz fajta  jó tejelő, de a húsa 
szinte használhatatlan. A ma-
gyar tarkából pedig lecsök-
kent az állomány, jóllehet az 
tejet is ad, és a húsa is ki-
váló. Korábban azért adott az 
állam a gazdának tízezreket, 
hogy tartson tehenet, most 
tízezer forintot  ad, ha levágja. 

- Mivel  lehetne növelni vé-
leménye szerint a tartási  ked-
vet? 

- Semmi esetre sem a takar-
mányárak további, növelésével, 
sőt inkább csökkentésével. 

- Munkájához  élö, napi kap-
csolat szükséges  a termelők-
kel.  Igaz,  hogy inkább besze-
gezik  az ólajtókat,  minthogy 
állatot  tartsanak?  -

- Tapasztalatom szerint a 
helyzet azért korántsem ilyen 
drámai. Az emberek eddig 
sem azért foglalkoztak  állat-
tartással, hogy a városban le-
gyen hús, hanem a megélhe-
tés, pénzszerzés miatt. Koráb-
ban egy hízón 500-1000 Ft-ot 
is keresett a gazda, ami 6-700 
sertésnél már jelentős összeg, 
s mintegy fél  év alatt realizá-
lódott. A mai nehéz körülmé-
nyek ellenére is sokan keres-
nek meg bennünket, hogy , sze-
retnének foglalkozni  sertéssel. 
Nap mint nap jönnek a terme-
lők, bíznak abban, hogy az ár 
nem lesz mindig ilyen nyo-
mott, a piac el kell, hogy 
mozduljon erről a pontról -
vélekedett az állapotokról Pin-
tér Lajos. 

Pintér úr és a gazdák egy 
része bizakodó. A gyár feldol-
gozó, töltő üzemében is van 
munka elég. Két műszakban 
dolgoznak, sőt az utóbbi idő-
ben még szombat délelőtt is 
folyik  a termelés. 

Horváth Sándor igazgató 24 
éve dolgozik itt, 16 éve az el-
ső számú vezető. 

- Négy  éve szűnt  meg itt,  a 
kanizsai  gyárban a vágás. Az-
óta csak feldolgozással  foglal-
koznak.  Jobb  ez így? 

- Higéniai szempontból fel-
tétlen. Tisztított, egészséges 
félsertéseket  kapunk. A vágás 
leállásával duplájára nőtt a 
termelésünk. Á vállalati lét-
szám egyhatoda van itt, az éves 
termelésünk a különböző termé-
kekből mintegy 1 milliárd fo-
rint, ami a vállalati eredmény 
egynegyede. Nincs tehát szé-
gyenkezni valónk. 

- Mennyire  önálló  a kani-
zsai gyár? 

- Gazdaságilag önelszámoló 
egység vagyunk. A központ-
ból , az éves bértömeget és a 

fejlesztési  összeget kapjuk, .a 
töobit saját hatáskörben, önál-
lóin döntjük el. Ha jól gaz-
dálkodunk, nagyobb a nyere-
ségünk. 

- Hány  féle  terméket  gyár-
tanak? 

- Mintegy 70 féle  van a 
skálánkon. Naponta 200 má-
zsa termék kerül ki a gyárból. 

- Hol  tudják  ezt eladni? 
- Szerencsére nincsenek ér-

tékesítési gondjaink a vissza-
esett fogyasztás  ellenére sem. 
Termelésünk felét  a fővárosba 
és a dunántúli megyékbe 
szállítjuk, a másik fele  Kani-
zsa és a városkörzet üzletei-
be, intézményeibe kerül. 15 
IFA gyártmányú hűtőkocsi 
biztosítja a pontos és szak-
szerű szállítást. 

- A rossz nyelvek  szerint a 
megmaradt,  vagy reklamáció 
miatt visszaszállított  terméket 
- olykor  rortilottat  is - újra 
feldolgozzák.  Igaz? 

- Ez rosszindulatú pletyka. 
Egyáltalán hol romlana meg a 
termék? A hűtőkamrában, 
vagy a hűtőkocsiban? Az igaz 
viszont, hogy a gyártás, szál-
lítás közben esztétikai hibát 
szenvedett terméket - pl. meg-
reped a szalámi héja, vagy 
ráncos lesz töltési hiba miatt 
- kiemeljük és a masszát be-
ledolgozzuk egy olcsóbb ter-
mékbe, aminek minősége vi-
szont így javul is. A napi 200 
mázsás termelésből 5-6 kg ke-
rül így újrafeldolgozásra,  leg-
többször a gyártás folyamán 
kiszűrjük már a hibás termé-
ket. 

- Mennyire  tudnak  rugalma-
san alkalmazkodni  a fogyasz-
tói igényekhez? 

- Rugalmasak vagyunk, de 
ez nem jelenti azt, hogy min-
den órában mást gyártunk a 
töltősorokon, ez nem lenne 
gazdaságos. Amit a kereskede-
lem kér, azt szállítjuk a nap 
bármely szakában. 

- A privatizáció szele még 
nem érintette  a gyárat?  Egyál-

talán mit szólnának  hozzá, ha 
teljesen önállóak  lennének? 

- Azt hiszem senki sem 
örülne neki az itt dolgozók 
közül. Butaság lenne leválni a 
Zalahús-ról, hiszen elveszne a 
piacunk nagy része, a vállalat 
ellátná a területét. Munkatár-
saink egy részét el kellene bo-
csátani esetlegesen a beszűkü-
lő piac miatt. A Zalahús az 
ország egyik legjobb vállalata. 
Nemhogy leválni, inkább csat-
lakozni akarnak hozzá. 

- Nem kell nekünk a priva-
tizáció - jól megvagyunk mi 
így is - mondja kerdésemre 
Kiskovács Istvánná, aki 23 
éve dolgozik itt betanított 
munkásként a feldolgozóban, 
töltőgépen. Lehet, hogy az új 
tulajdonos válogatna, s ben-
nünket, régieket is elküldene. 
Van elég munkánk, el is kel 
amit termelünk, kell ennél 

Í'obb? Új gépeket kaptunk, 
:önnyebb velük dolgozni, töb-

bet, jobb minőségben gyár-
tunk. A húsáremelést mi úgy 
is megéreztük, hogy a kisebb 
kereslet miatt nem kellett 
annyit túlórázni, de ez a bo-
rítékon is meglátszott. 

- Én itt kezdtem 1968-ban, 
majd 75-ben elmentem a pali-
ni húsüzemhez, ahol üzemve-
zető is voltam, de dolgoztam 
a kilimániaknál is, véj>ül 
mégiscsak visszajöttem negy 
éve - veszi át a szót Szabó 
László, aki jelenleg gyártásve-
zető. Tapasztaltam, mi a kü-
lönbség a nagy és a kisüzem 
között. Szerintem sem lenne 
jó megválni a Zalahús-tól. Itt 
nagyobb a biztonság, sokkal 
gazdaságosabban termelünk, 
mint például a kilimániak. Az 
igaz, hogy a termékeik egy ré-
sze háziasabb jellegű, sokan 
kedvelik. Mi szabvány szerint 
dolgozunk, de ha jó minőség-
ben, akkor biztosan elfogynak 
termékeink, jóval nagyobb a 
piacunk. 

- Milyen  újdonság  várható 
a közeljövőben  termekeik  vagy 
szolgáltatásaik  terén? - kér-
deztem  ismét Horváth  Sándor 
igazgatót? 

- Tervezünk egy újfajta  fel-
vágott gyártását a turistaszalá-
mi rovasára, mivel ennek fel-
ére csökkent a kereslete. A 
„Zala-husi" családot továbbra 
is Egerszegen készítik, remél-
jük egyszer mi is kapunk 
majd egy gépsort. Szolgáltatás 
terén lesz jelentősebb válto-
zás, várhatóan július elején 
megnyitjuk diszkont boltunkat 
itt a gyár területén. A volt la-
boratoriumot alakítjuk át erre 
a célra, ahol is nagyker áron 
vásárolhatják majd magánsze-
mélyek, intézmények termékein-
ket. 

Bacskay Zoltán 
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Nem szögelik be a gazdák az ólajtókat 

A milliárdos kanizsai Zalahús 
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Juhász Gyula Édesanyám c. 
verséből idézünk: 
„... Anyám, fölnézek  a te hom-
lokodra, 
Hol a dicsőség koszorúja helyett 
Nehéz robotnak ráncait talá-
lom,..." 

Beküldendő a költemény 
folytatása,  amely a vízszintes 
1., 32. és a függőleges  65. sz. 
sorokban olvasható. 

VÍZSZINTES: 1. A vers 
folytatása  (zárt betűk: E. M. 
Ü. A.) 13. Jégrepedés a Bala-
tonon. 14. Csuk. 15. Fejlődés, 

növekedés. 16. Nem sovány. 
17. Rossz csap teszi. 20. Zuk 
betűi keverve. 21. Menázsiban 
van! 23. Szigetlakó nép. 24. 
Segédeszköz. 26. A kurucok 
ellen harcoló császári zsoldos-
katona. 29. Kiejtett betű. 31. 
Lengyel város. 32. A megfej-
tés második része (zárt be-
tűk: N. D.) 33. Hosszú mor-
zejel. 34. Mise egynemű be-
tűi. 36. Mutáció része! 37. 
München folyója.  39. Lóbe-
tegség. 40. Történetek. 43. 
Tűz martalékává teszi. 45. 
Színesfém  ford.  46. Eszes. 48. 
Luc betűi keverve. 49. Szám-
név. 50. Európa Tanács. 52. 
Haltenyészet, névelővel. 54. 
Fővárosi kórház. 57. Arany -
franciául.  58. Műsort sugároz-
tat. 60. Folyadékból valamely 
alkotórészt kiválaszt. 62. 
Rangjelző. 64. Osztrák, svéd, 
thaiföldi  autójelzés. 65. Há-
rom római szám. 66. Régi au-
tók indítókarja. 69. Csehszlo-
vák teherautómárka. 70. Ro-
mín város. 72. Mondat alko-
tóeleme. 73. Nem megy to-
vább. 

FÜGGŐLEGES: 1. Evi-
dens. 2. Közép-olaszországi 
város. 3. Ügyetlen focista.  4. 
Folyadékot kiborít. 5. Éneklő-
szócska. 6. Thaiföldi,  svéd, 
kubai autójelzés. 7. Szegeddel 

egybeépült község lakója. 8. 
Rossz tojás. 9. Energiák. 10. 
Fél répa! 11. Portékát kínáló. 
12. Tárgyalás lehet ilyen. 18. 
Téli sport. 19. Előtagként föl-
det jelent. 22. Magától haladó 
szerkezet. 25. Kevert lap! 27. 
Nyílászáró. 28. Malac - a kis-
gyermek szavával. 30. Egyszer 
sem. 35. Ezt teszi a cukor a 
teában. 38. Zalai község lakó-
ja (Nagy...). 39. Kicsinyítő 
képző. 41. Török gépkocsijel-
zés. 42. Olvasztókemence. 44. 
Szélütés. 47. Sekélyen kapál. 
51. Mértani test. 53. Felé üt. 
55. Baranyai község. 56. La-
pos. 59. Gabonatároló, névelő-
vel. 61. Váltságdíj végett fog-
vatartott személy. 63. Azonos 
betűk. 65. A versidézet befe-
jező sora (zárt betűk: N. S. 
V. M.) 67. Összeráz! 68. Be-
cézett Imre. 69. Részben ma-
gányos! 71. Izomrögzítő. 74. 
Erbium. 

Szirovicza Miklós 

Lapunk 18. számában meg-
jelent keresztrejtvény helyes 
megfejtése: 

„Hass, alkoss, gyarapíts, / s 
a haza fényre  derül!" 

A sorsoláson Wolf  Éva ka-
nizsai olvasónk nyert könyv-
jutalmat, amelyet szerkesztő-

Könyvajánlat 
dr SStV GYÖRGYI 

VÁLASZ 
A 

SÁRKÁNY-
NAK 

Kocsmázó férjek,  gyilkos 
szeretők, féltékeny  hitvesek. 

Válasz dr. Bartha András: 
Kézikönyv a nők elsárkányoso-
dásáról c. művére. 

„Honnan veszi a bátorságot, 
hogy a nőket tegye felelőssé  a 
férfiak  „rabszolgasorsáért"? A 
férfiak  pusztán azért adják fel 
korábban, mert nem bírják úgy 
a strapát, mint a nők! Mert mi 
szívósabbak vagyunk, és Önök 
ezt nem tudják elviselni. Kiég-
nek már 40 éves korukban, 
rosszul viselik az italt, a do-
hányzást, a szexet, és erről a 
nők tehetnek, Ön szerint?" 

Megvásárolható az ALMA-
NACH Könyvesboltban! Nagy-
kanizsa, Zrínyi u. 20. (A volt 

\jengyel piac mellett.) 

CSIP-TOTO pályázat 
1. Mi az outputja a következő 
programnak? 
10 A=8 : B=7 
20 B=A : A=A+4 
30 PRINT A+B 

1. 20 
2. 19 
x. 15 

2. Mit jelez ki a gép a program 
futásának  eredményeként? 
10 A=5 : B=9 
20 B=B*B : B=B/A : A=A+B 
30 PRINT A,B 

1. 45 14 
2. 81 14 
x. 21.2 16.2 

3. Mi a kimenete a következő 
programnak? 
10 A=9 : B=8 
20 B=A 
30 PRINTA 

1. 9 
2. 8 
x. 17 

4. Mi az „IFABO"? 
1. Nemzetközi irodatechnikai 

kiállítás 
2. Számítástechnikai kiállítás 
x. Számítógéptípus 

5. Mi a PRINTFOX? 
1. Számítógépmárka 
2. Felhasználói program 
x. Játékprogram 

6. A felsorolt  gyártók közül kik 
nem foglalkoznak  menedzser 
kalkulátorokkal? 

1. CASIO 
2. COMMODORE 
x. PSION 

7. Milyen utasítás segítségével 
állítható be a COMMODORE 
gépek belső órája? 

IX. forduló 
1. ORA $ 
2. TI 
x. Tl$ 

8. Mi a legkorszerűbb általános 
újságszerkesztő program? 

1. GEOS 2.0 
2. VENTURA 
3. NEWS ROOM 

9. Mi a billentyű használatát je-
lentő utasítás számítástechnikai 
megfelelője? 

2. YOJ 
x. BILL 

10. Mi a PAINT utasítás Jelen-
tése? 

1. Pontrajzolás 
2. Pestós 
x. ZART alakzat befestése 

11. Milyen utasítás segítségével 
forgathatjuk  az alakzatokat? 

1. ROÍ 
2. DRAW 
x. REC 

12. Mi biztosítja a hangkeltést a 
számítógépeken? 

1. SID - regiszterek 
2. VOLUME 
x. VIC - regiszter 

13. Milyen utasítással tilthatjuk 
le a sorszámozást a COMMO-
DORE gépeken? 

1. POKE 816,103 
2. POKE 22,35 
x. POKE 649,0 

+ 1. Mekkora a kisméretű mág-
neslemezek tároló kapacitása? 

1. 1 MB 
2. 128 Kbyte 
x. 720 Kbyte 

A VII. forduló  helyes 
tippjei: 

X, 1, 2, 1, X, X, X, 2, 1, x, x, 
X, X, 2. 

PÁLYÁZATI 
SZELVÉNY 

IX. forduló 

kérdés t i p p 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 

11. 

12. 

13. 

+1 

Név: 
Clm: 
Iskola: 

Beküldési határidő: 
május 24. 
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Derengő Nap 
1991-et írunk, nehéz idők, a városszélén a messzi mezők, hol 

iszapba vesz az utca, hol a szegénység szüntelen, hol szörnyű a 
tanya, érezzük a halált és szülés sikolyát. 

Miben hiszünk, mitől vagyunk fellobogva,  nem elég a nyomor? 
Levegőt markolunk, először sötétségben botorkálunk, meg kell vár-

nunk, hadd jöjjön fel  a nap számunkra is. 
A sötét, amelyben halvány fény  dereng, lesz a célpont. E különös 

gyertyavilág erőt adhat, világosságot mutathat az úton, mely rögös. 
El kell hát indulni, simává kell taposni! 

Fáradtan eljutunk, kitépve minden tüskét szívünkből, oda, ahol a 
fény  melegséget áraszt, ahol a simogatás perzsel, és ragyogón süt 
a Nap. Nem lehet eltévedni, csak hit, szeretet és béke kell szívünkbe. 

Meg kell a sorssal birkózni, legyünk akár szőkék vagy feketék. 
Van remény, ezernyi szempár figyel  ránk. Mutassunk utat! 

Orsós Ferenc 
PHRALIPE Független Cigányszervezet ügyv. titkára 

A „Segítség háza" 

A Nagykanizsai Múzeumi Egyesület 1991. 
május 21-én 17 órakor közgyűlést tart a 

Thury György Múzeum (Fö út 5.) I. emeleti 
termében. A tagok megjelenésére feltétlenül 

számítunk! 
Horváth Krisztina 

egyesületi titkár 

„Keserű" a győri édes 
A napokban az egyik kani-

zsai élelmiszerboltban egy-egy 
zacskó győri édes omlós kek-
szet és édes háztartási kekszet 
vásároltam. Otthon tűnt csak 
fel,  hogy talán a jelzett 200 
grammnál könnyebbek a cso-
magok. Nos, házi mérlegün-
kön lemértem őket. Aggályom 
nem volt alaptalan, ugyanis 
mindkét zacskó csupán 180 
grammot nyomott. Egy közeli 
üzlet mérlegén még aznap el-
lenőriztem a mérést, s ott is 

180 grammot - 18 dekát -
mutatott a mérleg nyelve. 

A vásárlás színhelyén nem 
láttam értelmét a reklamáció-
nak (a kereskedelem erről nem 
tehet), inkább számolni kezd-
tem. Kiderült, hogy a Győri 
Keksz- és Ostyagyár zacskón-
ként 2-2,50 forinttal  károsítja 
országszerte a lakosságot! 

Az egyébként kitűnő minő-
ségű kekszek fogyasztása  így 
bizony kissé „keserűvé" vált... 

(tih-i) 

Az itt következő beszélgetés 
tulajdonképpen a kanizsai Ad-
ventista Egyház kezdeménye-
zésére létrejött „Segítség há-
za" Alapítvány apropójából in-
dult, aztán Kormos Tivadar 
lelkésszel beszélgetve egy ki-
csit más irányba is kanyarod-
tunk. 

- Az Adventista Egyház 
már nagyon sok mindent tett 
a városban. Egészségügyi tan-
folyamokat  szerveztünk, felvi-
lágosító, társadalomtudományi 
előadásokat tartottunk. Alapít-
ványunk célja, hogy ezeket to-
vább folytassa,  sőt kiterjessze 
olyan formán,  hogy az elké-
szülő „Segítség házában" eze-
ket a tanfolyamokat  ingyene-
sen vagy legalábbis önköltsé-
ges alapon szervezzük. Szo-
ciális jellegű segítséget kívá-
nt nk adni, a főzőtanfolyam,  a 
dc hányzásról leszoktató össze-
jövetelek mellett a lelki prob-
lémákon is megpróbálunk se-
gíteni. 

Ezért is jött létre az alapít-
vány. Elsősorban a ház felépí-
tését segítené, később pedig 
az előadásaink, tanfolyamaink 
finanszírozását  akarjuk belőle 
megoldani. 

Megalakult az alapítvány 
kuratóriuma. Mivel közérdekű, 
mindenki számára fontos 
problémákon akarunk segíteni, 
nem vallási alapon állt össze 
a vezetőség. Az öt tagból csak 
kettő egyházunk tagja. 

Az indulp alaptőkénk 700 
ezer forint,  és szeretnénk a cé-
geket és a vállalatokat is meg-
nyerni. Mostani számításaink 
szerint, mintegy 4 millió fo-
rint szükséges a ház felépíté-
séhez, a többit pedig a későb-
bi munkára fordítanánk.  Jelen-
leg alaptőkén kívül még 1 
millióra lenne szükségünk, az 
alapítvány keretében. 

- Ma  már az alapítványok-
kal  Dunát lehet rekeszteni. 
Nem  gondolják,  hogy az „ala-
pítvány  divat"  miatt nehezebb 
lesz a megfelelő  összegű  pénzt 
összegyűjteni? 

- Ez valóban nehezíti az 
ügyet. Jó lett volna elsőnek 
kitalálni ezt. Úgy érezzük, 
hogy mivel ez egy városi ala-
pítvány, van esélyünk. Nem 
akarom lejáratni a többi ala-
pítványt, de az a tapasz-
talatom, hogy a felhívásoknak 
a gyakorlatban nem látni az 
eredményét, a célok megvaló-
sítását. A mi alapítványunk-
nak, úgy érzem az az előnye, 
hogy már tettünk a városban, 
és ez biztosíték lehet arra, 
hogy a jövőben tovább foly-
tatjuk ezt a fajta  munkánkat. 

- Nem  érzik  úgy, hogy ezek-
kel  a programokkal,  tanfolya-

mokkal  már meglevő,  hivata-
los intézmények  feladatait  vál-
lalják  át? 

- Mi semmiképpen nem 
akarjuk az emberektől elvenni 
a munkát. Amit a HSMK-ban 
eddig szerveztünk, abban volt 
egészségügyi sorozat, főzőtan-
folyam,  testsúlycsökkentő kép-
zés, dohányzásleszoktató előa-
dássorozat, talpmasszázs-okta-
tás. Orvos és lelkész együtt 
tartotta a „Kezdj el élni" so-
rozatunkat. Tehát voltak már 
ilyen programok, de úgy érez-
zük, ezeket eddig is mi adtuk 
az embereknek. A Családsegí-
tő Központban úgy vélem más 
módon teszik a dolgukat. Ők 
nem előadásokat, sorozatokat 
szerveznek, hanem közvetle-
nül adnak segítségei azoknak, 
akik bemennek oda. 

Mi a Családsegítő Központ, 
a Vöröskereszt, a HSMK mel-
lett egy rést szeretnénk kitöl-
teni. Elég sok ember van a vá-
rosban, aki igényli az ilyen 
jellegű programjainkat. Nekik 
szervezzük az alapítványt! 

A „Segítség háza" 
alapítvány számlaszámú; 

499-98010-2931-1 
Nagy Imre 

A nagykanizsai 
Express Utazási 

Iroda programajánlata 
a kővetkező hetekre: 

Idén is indítjuk a 
tavaly már nagy sikert 

aratott velencei 
útjainkat. 

Időpont: 1991. június 
28-30. 

Részvételi díj: 1900 Ft 
Bécs 
Időpont: június 21. 
Részvételi díj: 720 Ft 
Isztambul 
Időpont: június 19-23 
Részvételi díj: 
4500 Ft + 54 DM 

További 
szolgáltatásaink: 

valutaeladás 
fizetővendégszolgálat  az 
ország egész területén 
csoportos kirándulások 
szervezése 

Érdeklődni lehet: 
Express Utazási Iroda 
Nagykanizsa, Deák tér 

1. Tel.: 93/14-375 

Nyár a ballonkabát alatt. A hölgyeket a Kanizsai 
Tip-Top Divatház bemutatóján láttuk. 

(Tóth Ferenc) 
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SPORT SPORT 
KKZILABI 

Borsodi Bányász-Olajbányász 
20-20 (6-12) 

NB l-es női mérkőzés. Az 
olajosok legeredményesebb já-
tékosai: Mátyás (9), Siti B. és 
Horváthné (4-4). 

Az 1991/91. évi bajnokság-
ban megkezdődött a hajrá-so-
rozat, amelyben az utolsó he-
lyen álló kanizsai lányok tu-
lajdonképpen az osztályozóra, 
a további élvonalbeli sze-
replés biztosítására készülnek. 
Nos, a kanizsai újoncok meg-
lepték a biztos győzelemre 
számító hazaiakat, akik a „si-
ma" bentmaradásért küzdenek. 
Az 5. perctől Mátyások egyre 
jobban belelendültek, akik re-
mek védő- és támadójátékkal 
tűntek ki. Állva hagyták a ha-
zaiakat, és az első 30 perc 

után már tetemes előnyre tet-
tek szert. 

Szünet után, egy időn ke-
resztül még felváltva  estek a 
gólok, de aztán Mátyás külön 
őrzőt kapott, ami alaposan 
megzavarta az olajosokat. A 
befejező  10 percet még 3 gó-
los előnnyel kezdték a kani-
zsaiak, akikre nagy nyomás 
nehezedett. A hátrányt fokoza-
tosan dolgozták le a bányá-
szok, akik a befejezés  előtt 1 
másodperccel 7 métereshez ju-
tottak, amelyet aztán sikerült 
is értékesíteni. 

Az első idegenbeli bajnoki 
pontját szerző, jó teljesítményt 
nyújtó olajosok győzelmet ér-
demeltek volna. 

Tungsram SE-Tatai HSC 
37-20 (15-8) 

Rodek a tataiak gyűrűjében kapura tör 

NB I B-s férfi  mérkőzés. A 
lámpagyáriak legjobb dobói: 
Krichenbauin 14, Tiba 10, Ku-
rusta 5, Rodek 4. 

Az idei évben eddig 100 
százalékos teljesítménnyel 
tűnt ki a Jéki Zoltán által 
„összekovácsolt" csapat, 
amely ezúttal különösebb 
gond nélkül gyűjtötte be az 
újabb két bajnoki pontot. 

A hajrá-sorozat előtti talál-
kozó amolyan előkészületi 
mérkőzésnek számított, hiszen 

nagy különbség volt a két csa-
pat között. Ez meglátszott 
nemcsak a bajnoki tabellán el-
foglalt  helyből, hanem a mu-
tatott játékban, az elért ered-
ményességben is. A kanizsai 
fiúk  ugyanis azt csináltak, 
amit akartak, látványos ak-
ciókból érték el szebbnél 
szebb találataikat. A fölényes 
győzelemmel megerősítették 
előkelő, második helyüket. 

(-gh) 

TENISZ 

Tavaszi rajt az OB Xll-ban 
A hétvégén megkezdődik az 

1991. évi bajnokság a tenisz 
OB III. „Nyugati" A-csoport-
jában, amelyben a kanizsai 
színeket az Olajbányász SE 
csapatai képviselik. 

- Bízom abban, hogy az 
idei esztendő kezdete lesz a 
kanizsai sportági fellendülés-
nek. Minőségi ugrásra készü-
lünk, s a legjobb egyéni ver-
senyzőink előrelépése mellett 
az OB III-as csapatoktól is 
konoly munkát, hozzáállást és 
ez el együtt újabb sikereket 
vá ok - foglalta  össze az el-
vágásokat dr. Füle Lajos, a 
szakosztály új elnöke. 

A férfi  csapat a tavalyi év-
ben, a jó kezdés után megtor-
pant, s így aztán meg kellett 
elégedni az 5. hellyel: 

- Az elmúlt bajnoki évad 
tanulságait ez évben felhasz-
náljuk, sőt, ami az alapozást 
jelenti, abban már komoly elő-
relépést értünk el. Ugyanis be-
vontuk a munkába Steindl Jó-
zsefet  és Németh Imrét, akik 
megdolgozták a kerettagokat. 
Kellett is a kemény felkészü-
lés, hiszen úgy kell szerepel-
nünk, hogy végig versenyben 
legyünk a bajnoki elsőségért. 
Nos, ez igen nehéz lesz, mert 
ebben a csoportban van a Vi-
deoton, amely igen erős csa-
pat - tájékoztatott Stankovics 
János, az olajosok játékos-
edzője. 

A népes versenyzőgárda kö-
zül elsősorban Füle Zsolt, 
Horváth Béla, Stankovics Já-
nos, Márton József,  Lehota Já-
nos, a két jugoszláv vendég-
játékos, a visszatért Péntek 
István, a Fonyódról átigazolt 
Lehel László játéka kerül elő-
térbe, de tervezik a fiatal  Ká-
nya Tibor és Farkas Kornél 
„beépítését" is. 

A férfi  csapat tavaszi hazai 
menetrendje. Május 19-én, 11 
óra: Olajbányász-Kaposvár. 
Június 1-én, 11 óra: Olajbá-
nyász-Haladás VSE. Június 8-
án, 10 óra: Olajbányász-Bala-
tonszárszó. 

Az Olajbányász női együtte-
se tavaly hosszú kihagyás után 
kapcsolódott be a bajnoki küz-
delmekbe, s nyomban ezüstér-
met szereztek. 

- Ügyes, fiatal  csapatunk 
van, amelytől ebben a bajnok-

ságban bajnoki aranyat remé-
lünk. Természetes, hogy eb-
ben a szűkös mezőnyben min-
den találkozóra igen oda kell 
figyelni,  nem lenne szabad 
bukni, mert annak nagy ára le-
het. Az elsőségért q ZTE a 
nagy ellenfél.  Szerintem mi 
ketten éles harcot folytatunk 
az NB Il-es szereplést jelentő 
aranyéremért - vélekedett 
Russay Olivér, a női csapat 
edzője. 

A bravúros szereplést a kö-
vetkező kerettagoktól várják: 
Gaál Nóra, Nóvák Edit, Szer-
dahelyi Kinga, Füle Ramóna, 
Kricsfalussy  Eszter, dr. Füle 
Lajosné és a Székesfehérvár-
ról átigazolt Pintér Mónika. 

A 4 csapatos mezőnyben az 
olajosok hazai sorsolása. Má-
jus 25-én 10 óra: Olajbá-
ny ász-Sopron. Június 1-én 
8.30 óra: Olajbányász-ZTE 

(balogh) 

USZAS 
Kitűntek 

a kanizsai fiatalok 
A megyei úszó-szakszövet-

ség a városi fedett  uszodában 
rendezte meg a megyei után-
pótlás bajnokságot, amelyen 
nagyszerűen szerepeltek a 
Vízmű SE versenyzői. 

A kanizsai fiatalok  jobb 
eredményei: 

50 méteres leány pillangó: 
1. Révész Katalin, 34,90 mp. 
100 méteres fiú  pillangó: 1. 
Szabó Dénes, 1:09,85; 100 
méteres leány hátúszás: 1. Ré-
vész Katalin, 1:23,91; 3. Ma-
jor Zsófia,  1:41,19. 

100 méteres leány mell-
úszás: 2. Tóth Krisztina, 
1:29,79. 

200 méteres női gyors: 1. 
Révész Katalin, 2:35,33; 2. 
Tóth Krisztina, 2:41,70. 

400 méteres fiú  gyors: 1. 
Szabó Dénes, 4:47,28. 

- B -
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Kanizsai sikerek a megyei 
felnőtt  bajnokságon 

Május 10-12-én a Megyei Tenisz Szövetség és a ZTE szer-
vezésében háromnapos teniszversenyen mind az öt versenyszám-
ban kanizsai győzelem született. Külön figyelmet  érdemel, hogy 
a kanizsai csapat egy felnőtt  korú versenyzőt szerepeltetett. 

A verseny kivonatos jegyzőkönyve: 
Füle Zsolt (Nagykanizsa) 
Bazsonyi Péter (Keszthely) 
Korpics-Füle (Nagykanizsa) 
Bazsonyi-Pátkai (Keszthely) 
Gaál Nóra (Nagykanizsa) 
Nóvák Edit (Nagykanizsa) 
Gaál-Novák (Nagykanizsa) 
Pukánszky-Kántor (Zalaegerszeg) 
Gaál-Füle (Nagykanizsa) 
Novák-Márton (Nagykanizsa) 

V. Gy. 

Férfi  egyes: 1. 
2. 

Férfi  páros: 1. 
2. 

Női egyes: 1. 
2. 

Női páros: 1. 
2. 

Vegyes páros: 1. 
2. 

Népes mezőnyök, jó eredmények 
az olimpiai döntőkön 

A nagykanizsai Diáksport Bi-
zottság rendezésében a Mindenki 
Sportpályáján bonyolították le a 
diákolimpia III. korcsoportjában 
az atlétikai sportágban a városi és 
városkörnyéki döntőt. 

- A fináléra  jól felkészült  ver-
senyzők jelentek meg, melynek ér-
dekessége, hogy a városkörnyéki 
döntőn mintegy 150, míg a városi 
döntőn 100 diáksportoló vett részt 
9-9 iskola képviseletében. A vá-
rosiban nagy küzdelemben a He-
vesi iskola végzett az élen, míg a 
városkörnyékiben a Nagyrécse bi-
zonyult a legjobbnak — összegzett 
Pátkai József,  a bizottság titkára. 

Városi döntő 
100 m. Fiúk: 1. András Zoltán 

(Péterfy)  12,2; Lányok: 1. Koszo-
rú Szilvia (Palin) 13,6; 400 m. 
Fiúk: 1. Magyar Antal (Tanácsk.) 
54,8; Lányok: 1. Bocskai Katalin 
(Hevesi) 68,5. 

1500 m. Fiúk: 1. Fekete Sza-
bolcs (Rozgonyi) 4:42,7; Lányok: 

SZOMBAT 
Asztalitenisz: 

Megyei utánpótlás baj-
nokság (újonc, serdülő), 
Béke úti bútorgyári csar-
nok, 8.30. 
Vívás: 

Városi általános és kö-

1. Mészáros Ibolya (Vécsey) 
5:51,6; 4x100 m váltó. Fiúk: 1. 
Péterfy  52,5; 2. Hunyadi 58,8; 3. 
Palin 59,2. Lányok: 1. Hunyadi 
58,6; 2. Vécsey 59,2; 3. Palin 
62,4 mp. 

Távolugrás. Fiúk: 1. Magyar 
Antal (Tanácsk.) 554. Lányok: 1. 
Sági Krisztina (Hevesi) 460. 

Magasugrás. Fiúk: 1. Horváth 
Ferenc (Tanácsk.) 140. Lányok: 1. 
Szabó Krisztina (Palin) 135. 

Kislabdahajítás. Fiúk: 1. Muzsi 
Gábor (Hevesi) 72. Lányok: 1. Sá-
gi Krisztina (Hevesi) 49. 

Súlylökés. Fiúk: 1. Ivancsics 
András (Péterfy)  12,24. Lányok: 
1. Domonkos Beáta (Palin) 8,15. 

Összesített pontverseny: 1. He-
vesi 71, 2. Palin 67, 3. Hunyadi 
47, 4. Tanácsköztársaság téri 43, 
5. Péterfy  27 pont. 

Városkörnyéki döntő, győztesek 
100 m: Nagy István (Nagyré-

cse) 13,6 és Fábrics Hermina 
(Nagyrécse) 13,9 mp. 400 m: Rá-

zépiskolás egyéni bajnok-
ság (fiúk,  lányok), Rózsa 
úti vívócsarnok, 8.00. 

VASÁRNAP 
Autósport: 

Országos I. osztályú au-
tócross-bajnokság, évadnyi-
tó bajnoki forduló  (1600 
cm3-ig, 1600 cm3 fölött), 
sánci versenypálya. Edzé-

Diák 
vívó-bajnokság 

A városi minőségi vívósport 
eddig elért szép sikereiben je-
lentős szerepet játszottak a 
szakosztályi, szakcsoporti ke-
retekben dolgozó diáksporto-
lók, akik részére holnap 
(szombaton) megrendezik a 
Rózsa úti vívócsarnokban a 
városi általános és középisko-
lás egyéni bajnokságot. 

Az iskolai sport, a fiatalok 
fejlődése,  az utánpótlással va-
ló tervszerű foglalkozás  és 
erőfelmérés,  versenyeztetés 
elősegítését szolgáló bajnoksá-
got nagy felelősséggel  készí-
tette elő a Polgármesteri Hi-
va'al humán osztálya, a test-
nevelési és sportcsoport, a vá-
ró: i szakszövetség és a sport-
ági támogatásban jeleskedő 
ROTARY Fúrási Kft. 

A bajnokság során iskolatí-
pusonként, korosztályonként 
és fegyvernemenként  döntik el 
a városi bajnoki címeket. A 
vívó-kupákat, amelyben a ta-
nulók egy-egy fegyvernemben 
indulhatnak, a körmérkőzéses 
rendszerű versenyben nyerhe-
tik el az indulók. 

(b) 

kóczi József  (Miháld) 61,1 és Deli 
Ildikó (Murakeresztúr) 71,4 mp. 
1500 m: Fehér Gábor (Murake-
resztúr) 4:54,7 és Csiszel Anita 
(Murakeresztúr) 5:58,3. 4x100 m. 
Fiúk: Nagyrécse 56,1 és lányok: 
Nagyrécse 59,7 mp. 

Távolugrás: Blaskovics Péter 
(Hahót) 477 és Fábrics Hermina 
(Nagyrécse) 446 cm. Magasugrás: 
Gergely Zoltán (Miháld) 140 és 
Bogdán Éva (Nagyrécse) 120 cm. 
Kislabdahajítás: Kárász Péter 
(Murakeresztúr) 71, és Gergely 
Szilvia (Gelse) 46,5 m. Súlylökés: 
Kárász Péter (Murakeresztúr) 10,4 
és Végh Rita (Gelse) 8,0 m. 

Összesített pontverseny: 1. 
Nagyrécse 95,5; 2. Miháld 83,5; 
3. Gelse 52, 4. Murakeresztúr 41, 
5. Hahót 18 pont. 

(bh) 

sek: 9.00. Bajnoki futamok: 
13.00. 
Labdarúgás: 

NB II.: Olajbányász SE-
Ajkai Hungalu, Olajbá-
nyász-pálya, 17.00. 
Tenisz: 

OB III. Férfiak:  Olajbá-
nyász SE-Kaposvár, Somo-
gyi B. úti sporttelep. 10.00. 

AUTOCROSS 

AUTOCROSS 
O R S Z Á G O S 1600 c m ' és 1 6 0 0 c m ' f e l e l t 

ÉV A D N Y I T Ó B A J N O K I FUTAM 

A hazai autocrossban is 
megkezdődik a hétvégén a 
verseny a bajnoki pontokért. 
Az évadnyitót hagyományosan 
városunkban tartják. 

A több mint 10 éves múltra 
visszatekintő kanizsai autoc-
rossozás számos buktatón, vál-
tozáson ment át, de biztató, 
hogy talpon maradt, s talán 
újabb sikeres évtizednek néz 
elébe. A Kanizsa Sörgyár ke-
belében működő szakosztály 
öt éve önállóvá vált, „Kani-
zsa" Autocross SE néven. Az 
elmúlt évben Hedál SE néven 
működött, idén vette fel  ismét 
a „Kanizsa" autocross nevet. 

- Miért e sok változás? -
kérdeztem Hegyi Józsefei  az 
egyesület régi-új elnökét, aki 
civilben az autószerviz veze-
tője. 

- Az autocross, és általában 
a technikai sportágak igen 
pénzigényesek. Szponzorok 
nélkül fenntartásuk  szinte le-
hetetlen. Egy vállalat, vagy 
egy kisvállalkozó ezt ma már 
sajnos nem tudja biztosítani. 
Idén több cég összefogásával, 
úgy néz ki ismét sikerül biz-
tosítani a versenylehetőséget, 
nemcsak Radák Sándor, ha-
nem fia,  Attila számára is. 
Bajnokunk új autót épített, 
amivel sikerrel veheti fel  a 
küzdelmet nemcsak a hazai, 
hanem az európai mezőnyben 
is. Ezt el is várjuk tőle, de 
Attilától is dobogó közeli he-
lyezést remélünk. Bízunk ben-
ne, hogy a vasárnapi verse-
nyen jól szerepelnek verseny-
zőink, nemcsak a két Radák, 
hanem a most KIOSZ SE -
illetve újabb nevén Ipartestü-
leti SE színeiben induló Pintér 
Károly és Szekeres Sándor is. 
Az évadnyitó verseny 19-én, -
Pünkösdvasárnapon - 13 óra-
kor kezdődik a Csónakázó-tó 
melletti pályán. A részletekről 
a kiadott programfüzetből  és 
az első alkalommal megjelenő 
Autocross-Kanizsa újságból 
értesülhetnek. 

-bacskay-

NAGYKANIZSA, CSÓNAKÁZÓ TÓ MENTI CROSSPÁIYA 
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NAPTAR 

Hudi József 

85 évvel ezelőtt, 1906-
ban alakult meg a nagyka-
nizsai Néptakarékpénztár, 
Remete Géza országgyűlési 
képviselő, kanizsai ügyvéd 
elnökletével. 

A pénzintézet 1922-ben a 
Pesti Magyar Kereskedelmi 

Bank fiókja,  elnöke pedig 
gróf  Batthyány Pál, Zala me-
gye főispánja  lett. Ugyan-
ezen évben hívták meg Hudi 
Józsefet  a pénzintézet ügy-
vezető igazgatói székébe. 

Hudi József  1890-ben szü-
letett Hartán. Iskoláit Nagy-
kanizsán végezte, majd 
bankhivatali pályára lépett. 
Hosszú évekig a Pesti Ma-
gyar Kereskedelmi Bank 
nagykanizsai fiókjánál  dol-
gozott. A Tanácsköztársaság 
idején Kleinfeld  Ignáccal 
együtt pénzügyi népbiztossá 
nevezték ki. 

Hudi József  a Néptakarék-
pénztár tevékenységét a 
bankszakma összes ágazatára 
kiterjesztette, s a környék 
legméltányosabb bankjává 
fejlesztette.  Az első világhá-
ború után másfél  milliárdnyi 
kölcsönt bocsátott Kanizsa 
város rendelkezésére, város-
fejlesztési  célokra. 

A Néptakarékpénztár, 
az új-régi Csengery u. 4. sz. alatti épülete 

Kulturális ajánlat 
VÁROSI TELEVÍZIÓ 
Mozicsatorna: Május 20-

án 18 és 20 óra: filmvetí-
tések. 

VTV-csatorna: Május 
23-án 19 órától: Magazin-
műsor, benne hírhét és ak-
tuális riportok. 

Hevesi Sándor 
Művelődési Központ 

Május 17-én 19 óra: Blues 

Kocsma. Vendég: Blues 
Mission együttes (Zalaeger-
szeg). 

Május 23-án 19 óra: Te-
kints ránk szabadság. 
Rockopera két felvonás-
ban. 

Minden szombaton 18-
21 óráig és minden szer-
dán 16-18 óráig S. O. S. 
telefonos  lelkisegélyszol-
gálat a 12-214-es telefon-
számon. 

Erkel Ferenc Olajipari 
Művelődési Ház 

Május 17-, 18-, 19-én 9-
18 óráig: Díszállat- és ma-
dárkiállítás, virágvásár. 

Május 19-én 10 óra: Szá-
mítógépes játékok és videó 
gyermekeknek. 

Ifjúsági  Ház 
Május 22-én 14.30 óra: 

„A sziget" című zenés me-
sejáték, a Városi Diákszín-
pad előadásában. 

Minden szombaton 10 
órától: LUTRA csere-bere 
klub. 

Kodály Zoltán 
Művelődési Ház 

Május hóban: a vasútállo-
más kultúrvárótermében vá-
rótermi tárlat: a nagykani-
zsai vasútállomás története, 
képekben elbeszélve. 

Minden szerdán 14 órá-
tól: Nyugdíjas Klub, video-
film  vetítéssel. 

Thury György Múzeum 
(Fő út) 

Hétfő  és kedd kivételével 
naponta 10-18 óráig: az 
„Erdő és ember Zalában" 
című állandó kiállítás. 

Apolló Filmcentrum 
Apolló mozi: 

Előadások kezdete: 16, 
18, 20 óra. 

Május 17-20-ig: Veszett 
világ (amerikai, 16 éven fe-
lül). 

Május 18-19-én, 14 óra: 
Rendőrakadémia 5. (ameri-
kai). 

Május 21—23-ig: Három 
férfi  és egy kis hölgy (ame-
rikai). 

Stúdiómozi 
Előadások kezdete: 16.30 

és 18.15 óra. Csütörtök: 
filmbarátok  napja. 

Május 17-20-án 16.30 
óra: A távollét hercege 
(magyar). 

Május 17-20-án 18.15 

óra: Vad angyalok (videó, 
amerikai). 

Május 21—23-ig: ... és po-
kol (francia). 

Erotikus filmek  20.15 
órától, 18 éven felülieknek: 

Május 17—19-ig: Tiszti 
parti (videó, német). 

Május 20-23-ig: Kapj 
meg, amíg forró  vagyok 
(videó, német). 

Matiné (gyermekeknek): 
Május 19-én 14 óra: 

Dzsungel könyve (videó). 

Apróhirdetés 
Üres üvegét visszaváltom. 
Nagykanizsa, (Kiskanizsa) Baj-
csy-Zsillinszky E. út 85. Nyit-
vatartás: Hétfőtől  péntekig 10-
18 óráig. 

Bacónaki hegyen jól gondozott 
lugas szőlő eladó, villany, kö-
ves út van. Érdeklődni: Nagy-
kanizsa, Zemplén Gy. út l/A. 
IX/55. 

Nagykanizsa, Béke u. 64. alatti 
négyszobás családi ház nagy 
telekkel eladói Érdeklődni a 
helyszínen. Tel.: 93/13-371. 

Nagykanizsa, Ady E. 37. alatt 
téglagarázs eladó! Érd.: Nép-
hadsereg 16. Tel.: 93/13-371. 

Gyermek-íróasztalt vásárolnék. 
Ajánlatokat: 93/12-305. 

Félkész terepasztal, vezérlő-
pult, pótsínek, kocsik, mozdo-
nyok eladók. Nagykanizsa, 
Zemplén Gy. u. 3/a. VIII/53. 
Horváth. Érd.: 18 óra után. 

Keszthelyi, 34 négyzetméteres 
OTP lakás, egyszobás, étkezős, 
nagykanizsai másfél  vagy két-
szobásra cserélhető. Ajánlato-
kat: "Sürgős" jeligére a KANI-
ZSA szerkesztőségébe, Pf.: 
154-be kérek. 

3 éves Nissan Micra újszerű 
állapotban eladó. Érdeklődni: 
Ady étterem, Gyuri. 

A nagykanizsai 
Városi Fürdő 

strandján 

- 1991. június 10-től 
szeptember 10-ig -

bérleti díj ellenében 
biztosítunk területet 

különböző cikkek 
árusítása céljából. 

Érdeklődni 
a fürdővezetőnél. 
Tel.: 93/14-127. 
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Jubiláló 
Zeneiskola 

9. oldal 

Göncz Árpádot 
szeretnék megnyerni 

a fasizmus 
cigányáldozatainak 

emlékművének 
felavatására. 

A szobor alkotójával 
készült 

beszélgetésünk a lap 
8. oldalán olvasható. 

Vélemények 
az energia-
áremelésről 

Az elmúlt hét végén - a rászo-
ruló családok megsegítésére is 
gondolva - versenyautó kiállítást 
rendeztek városunkban. A szerve-
zők — Ferencz József  és társai -
Teleki út 21-23. alatt két helyi 
vállalkozó új munkacsarnokát ala-
kították át kiállítási pavilonná. A 
háromnapos rendezvény a kedve-
zőtlen időjárás ellenére sok - kö-

zel hatezer - érdeklődőt vonzott, 
akik a programban az autócsodá-
kon kívül gördeszka, BMX kerék-
páros és egyéb bemutatókat is lát-
hattak. 

A belépőjegyek vasárnap késő 
délutáni sorsolásán 3 fődíjat  és 85 
egyéb tárgynyereményt sorsoltak 
ki. A BIEMME típusú kisautó fő-
nyereményt Baksai Attila, a BIEM-

ME típusú motorkerékpárt Böröcz-
né Orbán Éva, a motorosautót pe-
dig Várfalvi  József  nyerte, akik 
nyereményeiket a Városi Családse-
gítő Központnál (Teleki út 3-5.) 
vehetik át a többi nyertessel 
együtt. 

(tihanyi) 
(Erdei András 

felvételei) 

DÉL-ZALAI H E T I L A P 

MEGJELENIK: MINDEN PÉNTEKEN 

Sikeres versenyautó-
kiállítás Kanizsán 

ÁRA: 1 3 3 0 F t 

6. oldal 

Herzlich Wilkommen! 
Nagykanizsa grüsst herzlich seine 

deutsche Gáste aus Puchheim! 

Nagykanizsa szeretettel üdvözli 
Puchheimből érkezett német 

vendégeit! 
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ADO 
Az USA-ban megjelenő Fortane maga*,In minden évben kóall 

az államok leggazdagabb polgárainak listáját. Morganok, For-
dok, Rockefellerek  dollármtltiárdjai alapján készül a rangsor, 
kellő körültekintéssel. 

Vajon honnan át információ?  Természetesen sió sem lehet 
arról, hogy ezek az emberek újságíróknak Interjút adva nyilat-
koznának, kérkedve vagyoni helyzetükkel. Az adatokat, és Így 
a rangsort Is a lap szerkesztői állítják össze annak alapján, ki 
fizette  a legtöbb adót az államoknak a folyó  évben. Az így 
Összeállított listát még senki nem vonta kétségbe, hiszen közis-
mert ténv ~ Magyarországon is tudják hogy az adócsalás 
Amerikában főbenjáró  bánnék számít. Jellemző, hogy a 30-as 
évek chikágói főgengsztere,  Al Capone közismert gyilkost; em-
berélet kioltásának vádjával soha nem tudták felelősségre  vonni. 
Az adóhivatal jóvoltából viszont húsz évre lakat alá helyezték 
adócsalásért. 

Az a bizarr ötletem támadt, hogy kicsiny városunkban Is össze 
kéne állítani azon tisztes polgárok névsorát, akik a legtöbb adót 
fizetik.  Minden kanizsai látná, kik azok, akik adófizetésükkel 
gazdagítják városunkat, szolgálva a köz érdekeit. 

A közlés Jótékony hatását fel  sem lehet előre mérni. Meg-
szűnnének a pletykák, hogy % és  y hogyan vásárolta új luxus-
autóját, mjbAI építette villáját. A köznép elkönyvelni, hogy aki 
többet keres, az több adót Is fizet.  Tudná, hogy az igy befolyt 
pénzeket - ha közvetve Ix - az önkormányzat hasznosítja, isko-
lákat épít, kórházakat műszerez fel,  szociális segélyalapot képez. 
A Jómód ti polgár Is elégedett lenne, kivívhatná megtisztelő he-
lyét a városban. Az Irlgykedést felváltaná  az egymás megbecsü-
lése, tisztelete. 

Félek, hogy ez az idillikus állapot messze van. Gyanítom, hogy 
az Igazán gazdagok nem s-zerepelnének az élmezőnyben, és az 
is kiderülne, hogy az adóterhek tátnyomó részét a bérből, fize-
tésből élők Viselik, s így a közteherviselés nemes eszméje csorbát 
szenved. 

Talán az adóhivatal feladatkörének  bővítésével elérhetnénk, 
hogy ezen a területen Is felzárkózzunk  a civilizált világhoz. 

: -száj-

OEL-ZAl-AI H E T I L A P ^ 

KANIZSA 
Felelős szerkesztő: 

Dóró János 
Szerkesztő: 

Horváth Krisztina 
Felelős kiadó: 
az Almanach 

Könyvkereskedelmi 
Vállalkozás 

és Információs  Kft. 
ügyvezető-igazgatója. 

Szerkesztőség: 
8801 Nagykanizsa 
Ady Endre u. 1. 

Telefon/fax:  93/12-305 
Computertechnika: 

SZÜV - Zalaegerszeg 
Nyomtatás: 

Zalai Nyomda 
Felelős vezető: 

Galla József  igazgató 
Terjeszti: 

a Magyar Posta 
és az Almanach 

Könyvkereskedelmi 
Vállalkozás 

és Információs  Kft. 
Előfizetési  díj: 

egy hónapra 48 forint. 
ISSN 0865-3879 

Fityeház község 
önkormányzata 

meghirdeti 
az 1991-92-es 

tanévben induló 
1-8 osztályos 

általános 
iskolájában 

betöltendő, alsó 
és felső  tagozatos 

tanítói, tanári 
állásokat. 

Az írásos 
pályázatokat 

a polgármester 
címére  kell  eljuttatni. 

HATÁRIDŐ: 
1991. május 31. 

GÍM: Takács Balázs 
polgármester 

8833 Fityeház, 
Alkotmány tér 1. 

A legifjabbak  a legnagyobbról 
Vetélkedő Széchenyi 

szellemében 
200 esztendővel ezelőtt szü-

letett a magyar történelem 
egyik legkiemelkedőbb politi-
kusa, írója, egyénisége: Szé-
chenyi István. A Magyar Ál-
talános Hitelbank Rt. az év-
forduló  megünneplésére több-
fordulós  történelmi tárgyú ve-
télkedőt írt ki nagykanizsai 
középiskolásoknak. A verseny 
középdöntőjét május 15-én tar-
tották a Helyőrségi Klubban. 

A Dr. Mező Ferenc Gimná-
zium - a Thury György Mú-
zeum segítségével - a hagyo-
mányokhoz hűen rendezte meg 
a vetélkedőt. Az írásbeli és a 
szóbeli fordulóban  kellett for-
rást elemezni, történeti és vil-
lámkérdésre válaszolni, ismer-
ni kellett a Nagykanizsai Bank 
110 éves múltját, Széchenyi 
életét és munkásságát. 

A versenyen öt csapat in-
dult. Kimagasló eredménnyel 
- a maximális pontszámot 
megközelítve - jutott a döntő-

be a Mező-gimnázium csapata 
(Benkő Tünde, Bencze Beáta, 
Gerencsér Judit). A városi tv 
előtti záró forduló  további 
résztvevője a Mező és a 
háti szakközépiskola 3-3 tanu-
lója, valamint a Mező vegyes 
csoportja lesz. 

A Magyar Hitelbank Rt. a 
tiszteletadás, a megemlékezés 
diákok számára talán legmeg-
felelőbb  formáját  választotta, 
a nemes versengést, mégis a 
városi fordulóra  csak öten 
küldték el nevezésüket. Amíg a 
Dr. Mező Ferenc Gimnázium 
iskolai selejtezőjén 16(!) csa-
patból kellett kiválasztani a 
továbbjutókat, addig máshon-
nan még a városi versenyre 
sem neveztek. Pedig veszíteni-
való nem volt, 

Dicséret viszont azoknak a 
versenyzőknek, akik így adóz-
tak Széchenyi István emléké-
nek. 

H. I. 

PÁLYÁZAT C 
TUNGSRAM RT. 

Nagykanizsai 
Fényforrásgyára 

FELVÉTELT  HIRDET 
lámpagyártó 

műszerészek részére, 
háromműszakos 
munkarendben. 

Szakmunkások,  valamint 
technikusok  jelentkezését 

várjuk. 

Fizetés:  megegyezés  szerint 
(100-140  Ft/óra) 

Jelentkezni  lehet  a gyár 
felvételi  irodájában. 



Dr. Stephan Musto a háború 
végén emigrált Derecskéről a 
családjával Ausztriába. 

Tanulmányai befejeztével 
(Spanyolországban szociológiá-
ból, politikából és közgazda-
ságtanból diplomázott) Dél-
Amerikában több éves tanács-
adói missziót vállalt. 25 éve 
a Német Fejlesztéspolitikai In-
tézet Európai Osztályvezetője, 
és tanár a Berlini Műszaki 
Egyetemen. 1989-ben a kelet-
európai változások hatására el-
vállalja a Friedrich-Naumann 
Alapítvány magyarországi 
képviseletét, 5 éves szerződést 
köt. Az alapítványt 1958-ban 
az NSZK akkori elnöke, Theo-
dor Heuss hozta létre. Az ala-
pítvány neve a liberális német 
politikus Friedrich Naumann 
elveire és céljaira utal, amely 
szerint: 

Az állami és társadalmi  in-
tézmények  irányítása  helyett, 
autonóm, politikailag  képzett 
és érdekeit  tudatosan  képvi-
selő  polgároknak,  érdekcso-
portoknak  kell  gazdasági  és 
politikai  céljaikat  megvalósí-
tani. 

Közgyűlési napirend 
Május 27-én (hétfőn)  14 

órakor a HSMK kamaratermé-
ben újra összeül a város köz-
gyűlése, amelyen a képviselők 
a következő tervezett napiren-
di ügyeket tárgyalják meg: 

- Polgármesteri beszámoló. 
- 1990. évi költségvetés 

végrehajtása (zárszámadás). 
- Kiskanizsa városrész 

szennyvízcsatornázása. 
- Ingatlankezelő és Közve-

títő Vállalat átalakítása. 
- Megüresedett önkormány-

zati bizottsági elnöki és tagsá-
gi helyek betöltése. 

- Az Ifjúsági  Ház hasznosí-
tása. 

- Alsófokú  oktatási intéz-
ményvezetők kinevezése. 

- Egyéb ügyek (népi ülnö-
kök megválasztása, városi ren-
dőrkapitány kinevezésével 
kapcsolatos egyetértési jog 

Musto úr előadásában kiele-
mezte a társadalmi rendszerek 
változásának okait, az emberi 
szabadság - , amely nem ab-
szolút szabadságként értelmez-
hető - kivívása az angol for-
radalom győzelmével kezdődő 
folyamat.  Az 1789-es francia 
forradalom  után a társadalmi 
és gazdasági struktúrák fejlő-
désében progresszív szerepet 
töltenek be a liberális gondol-
kodók. A fejlődéstörténet  kö-
zel 170 évre tehető a mai ún. 
jóléti társadalmunkban. A li-
beralizmus Európában négy 
alaptételt fogalmazott  meg. 1. 
Jogállamiság, 2. Emberi jo-
gokról szóló dekrétum, 3. Par-
lamentáris demokrácia, mely 
demokratikus választások út-
ján, többségi uralom elve 
alapján működik, 4. Piacgaz-
daság; keretfeltételeit  az állam 
biztosítja, mechanizmusa: az 
egyéni vállalkozók kockázat-
vállalása alapján értelmezhető. 
A XX. sz. végén a Ny-európai 
fejlett  társadalmakban a libe-
rális pártok belpolitikai szere-
pe lecsökkent. (5-10%-os par-
lamenti részvétel általánosítha-

gyakorlása, helyi népszavazás 
kitűzése június 2-re Bajcsa vá-
rosrészben, a várostól való 
esetleges különválásról). 

Megyei POFOSZ 
nagygyűlés 

A Politikai Foglyok Orszá-
gos Szövetségének Zala Me-
gyei Szervezete a nagykani-
zsai szervezettel és a koalíciós 
pártokkal karöltve vasárnap 15 
órai kezdettel megyei PO-
FOSZ nagygyűlést rendez Ka-
nizsán, a HSMK színháztermé-
ben. A gyűlés egyik szónoka 
Fónai Jenő, a POFOSZ elnöke 
lesz, aki „A POFOSZ állás-
pontja a rendszerváltozásról és 
a kárpótlási törvényről. A po-
litikai üldözöttek kártérítése" 
címmel tart előadást. A gyű-
lésen felszólalnak  egyes koa-
líciós pártok országos kikül-
döttei is. " 

tó.) Magyarországon a liberá-
lis pártok politikai perspektí-
vája, a jelenlegi átalakulási 
folyamat  ismeretében vitatha-
tatlan. 

Hazánkban meg kell erősöd-
nie a polgári középosztálynak, 
amelyek önszervező intézmé-
nyek létrejöttével, azok társa-
dalmi hatékonyságával garan-
tálható. A jelenlegi  társadalmi 
és gazdasági  szerkezetet  ele-
mezve, három gátló  tényező 
mutatható  ki.  1. Nem  rendel-
kezünk  olyan projektekkel, 
amelyek  a külföldi  tökét  von-
zanák.  2. A korszerűtlen  ter-
melőeszközök,  technológiák, 
elavult  foglalkoztatási  formák 
miatt, képtelen  a gazdaság  je-
lentős  tőkefelhalmozásra. 
(Nincsenek  a tőkés  számára 
felmutatható  gazdasági  ered-
mények.)  3. A piacgazdaság  és 
a gazdasági  szerkezetváltás 
törvényei nem működnek. 

Általánosítható törvénysze-
rűségnek minősíthető: gyors 
politikai változásokat mérsé-
kelt tempójú gazdasági fejlő-
dés követ. Magyarországon 
közel 25 éves lineáris fejlődés 

eredményezhet nyugat-európai 
szintű életszínvonal emelke-
dést. 

Az alapítvány  magyarorszá-
gi stratégiája:  liberális  szer-
vezetek  létrehozása,  nyugati 
színvonalú  projektek  (megva-
lósíthatósági  tanulmánytervek) 
tervezésében való részvétel, 
médiák  célszerű  alkalmazása. 

Musto úr egy átalakulási fo-
lyamatnál lényegesnek tartja a 
társadalmi visszajelzéseket. 

Hatékony, korrekt eszköz-
nek értékelhető a nyugati té-
vék „talk-show" műsorai. A 
teljes társadalmi keresztmet-
szet véleménye, hangulata re-
gisztrálható. 

A „műfaj"  egyenes adása ki-
zárja a manipulációkat. Az 
előadás végét optimista hangvé-
tel jellemezte. Az emigrációban 
élő honfitársak  közel 80%-a 
bizonyította képességeit, ráter-
mettségét, fogékonyságát  a 
fejlett  technológiák elsajátítá-
sában, amellyel az „egziszten-
ciális beilleszkedés" elérhető-
vé vált. 

Viola György 

Ami a Híradóból 
kimaradt 

A május 7-i parlamenti 
napon Gadó György 
(SZDSZ) interpellált a leg-
főbb  ügyészhez a szélsősé-
gesen jobboldali megnyilvá-
nulások ügyében. Erre ala-
pot többek közt a Hunnia 
Füzetekben közölt írások 
adtak (Kunszabó Ferenc a 
főszerkesztője),  melyek Ga-
dó György szerint a BTK-ba 
ütköznek. Az interpellációt 
kivételesen nem zavarták 
meg közbekiabálások. A 
legfőbb  ügyész helyettese tá-
jékoztatta a parlamentet arról, 
hogy a Hunnia Füzetek ellen 
nyomozást rendeltek el. 

A főügyészi  választ Gadó 
György és a képviselők 98 
százaléka elfogadta. 

Hárman szavaztak „nem"-
mel. Tóth Imre László 
(MDF), Király B. Izabella 
(MDF) és Rudics  Róbert 
(MDF)  zalai képviselő. 

Nem tudtam rájönni a 
„nem" szavazatok okára, így 
csak találgatok. 

a) Nem tartották elég sú-
lyosnak a főügyészi  választ, 
„legalább" kerékbe törést, 
nyársba húzást, vagy felné-
gyelést vártak. 

b) Elaludtak a parlament-
ben, Hámori Csaba átnyúlt 
a fejük  felett  és megtréfálta 
őket (szavazott helyettük). 

c) Avagy... 

Röst János 
SZDSZ ügyvivő 
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„A kultúra megjelenése óta nincs szabadság a Földön" 
Dr, Stephan Musto: Liberalizmus helyzete 

Európában c« előadása Kanizsán 



Osztályvezetők a Polgármesteri Hivatalból (2. rész) 
Két mérnöki diplomával nyert újra pályázatot 

Karmazin József 

II KANIZSA m t május 24, 

Karmazin  József  1945-ben szü-
letett Szajol községben. Középis-
kolát a nagykátai humán gimnázi-
umban végzett, majd a főváros-
ban, az Építőipari és Közlekedési 
Műszaki Egyetem építészmérnöki 
karán tanult tovább, ahol 1969-
ben szerzett szerkezetépítőmérnök 
diplomát. 

Munkaviszonya 1969-ben kez-
dődött a Somogy Megyei Állami 
Építőipari Vállalatnál. 1970-ben a 
Nagykanizsai IKKV-hoz került fő-
építésvezető beosztásba. 1973-ban 
a Nagykanizsai Városi Tanács 
Műszaki Osztályára helyezték át 
építéshatósági csoportvezetőnek. 
1975-ben osztályvezetőhelyettes 
lett. Állandóan képezte magát, s 
államigazgatási, majd építésügyi 
szakvizsgát tett sikerrel, aztán 
1977-ben a Műszaki Egyetem épí-
tészmérnöki szakán - második 
diplomaként - gazdasági-mérnöki 
oklevelet szerzett. Többször is si-
keresen szerepelt városépítési- és 
fejlesztési  pályázatokon, s neki is 
komoly rész jutott abban, hogy 
Nagykanizsa városa 1980-ban Hild 
János Emlékérmet kapott. Egyik 
úttörője volt a Városvédő Egyesü-
let megalakításának, a műemlék-
és környezetvédelemnek. 1987-ben 
főépítésznek,  majd 1988-ban - pá-

lyázat alapján - műszaki osztály-
vezetőnek nevezték ki. Még ebben 
az évben a Magyar Urbanisztikai 
Társaság szakértője, egy év múlva 
pedig a minisztérium területrende-
zési szakértője lett. Idén végzi el 
a kétéves urbanisztikai mesterisko-
lát. A Megyei Jogú Város cím 
odaítélésével kapcsolatos szakmai 
közreműködése komoly szerepet 
játszott a parlamenti értékelésnél. 
Kitűnő felkészültségű  műszaki 
szakember. 

Nős, felesége  magánkereskedő, 
egy — főiskolára  készülő — fiú-
gyermekük van. Nagykanizsán, a 
Csengery úton társasházi lakásban 
laknak. 

- Hányan pályáztak a Települé-
sellátási és Fejlesztési Osztály él-
ére? - kérdeztük. 

- Öten voltunk. Egy kommuná-
lis üzemmérnök a meghallgatás 
előtt, egy közlekedési mérnök pe-
dig a meghallgatás után Visszalé-
pett. További két pályázó - egy 
építőmérnök és egy gépészmérnök 
- a helyi IKKV-től jelentkezett. 
A választás végül rám esett. 

- Kérem, vázolja új elnevezésű 
osztályának szervezeti felépítését. 

- Egy fő  osztályvezető-városi 
főmérnök,  egy irodakezelő ügyvi-
teli dolgozóval. A Tervezési és 

Fejlesztési Irodánál egy iroda(cso-
port)vezető, egy városfejlesztési 
főelőadó,  egy beruházási főelőadó, 
egy településtervezési főelőadó, 
egy részmunkaidős tervtáros. A 
Városgondnoki Irodánál egy iro-
da(csoport)vezető-vagyonigazgató, 
egy vagyonkezelési főelőadó,  egy 
felügyeleti  főelőadó,  egy admi-
nisztrátor. A Városgazdálkodási 
Irodánál egy iroda(csoport)vezető, 
egy közlekedési főelőadó,  egy 
kommunális főelőadó,  egy környe-
zetvédelmi előadó. Az osztály 
összlétszáma tehát 15 fő. 

- Milyen koncepciói var.nak az 
új feladatok  elvégzésére? 

- Szakmai törekvésem a város-
működés elsődlegessége, a város-
tervezés, településfejlesztés-  és 
rendezés egységének szervezeti, 
tartalmi, irányítási szempontból 
történő minőségi alakítása, korsze-
rűsítése, amely által a település-
politikai tevékenység hatékonysá-
ga nő a lakor ág életkörülményei 
javításában, a «.jmyezet alakításá-
ban. 

Alapelveim: a Megyei Jogú Vá-
ros menedzselése, a városmarke-
ting kibontakoztatása, a vonzás-
körzetbe tartozó települések gaz-
dasági-társadalmi integrációinak 
vezénylése, az önkormányzati va-

Karmazin József 
(Erdei András felvétele) 

gyon megőrzése, működtetése, 
gyarapítása. 

Mindezek az új értékszemlélet 
figyelembevételével  alakított ön-
kormányzati településpolitika 
megalkotásában érvényesülhetnek, 
ahol a sokirányú érdekek eredője-
ként alakul a harmonikusan műkö-
dő, fejlődő,  azonosságtudatát fel-
ismerő város. 

Tihanyi István 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város 
Polgármesteri Hivatala Településellátási 

és Fejlesztési Osztálya 
nyilvános  versenytárgyalási  hirdet 

a nagykanizsai Cserháti Sándor Kollégium 
FEG-Vestale típusú kazántelepének, 

valamint a hatszintes épület tetőszigetelés 
felújításának  kivitelezésére együtt, és 

külön-külön is. 

A pályázati anyagot a kazántelepre 
5.000 Ft vissza nem térítendő összeg 

ellenében, 
a tetőszigetelési munkákra vonatkozóan 
térítésmentesen a Polgármesteri Hivatal 
Településellátási és Fejlesztési Osztályán 

(Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. II. emelet 6. 
szoba) lehet munkanapokon 8 órától 16 

óráig átvenni. 

Pályázatok  benyújtási  határideje: 
1991. június 20. 

A munkakezdés  várható  időpontja: 
1991. június 24. 

Befejezési  határidő:  1991. szeptember  30. 

Előkészületek Kiskanizsa 
szennyvízcsatornázására 

Ismeretes, hogy a több mint nyolcezer lakosú Kiskanizsa vá-
rosrész lakóinak régi fájó  pontja, hogy nincs kiépítve a szenny-
vízcsatorna-hálózat. A kiskanizsai állampolgárok kezdeményezé-
sére, a város önkormányzatának közreműködésével nemrégiben 
lépések történtek a szennyvízcsatornázás megoldására. 

Ezzel kapcsolatos volt május 14-én a Polgármesteri Hivatalban 
összehívott megbeszélés, amelyen a hivatal illetékes osztály- és 
csoportvezetőin kívül résztvett a kiskanizsai lakosság három 
képviselője, a helyi v ízmű főmérnöke,  a Nyugat-Dunántúli Víz-
gazdálkodási Társulatok Egyesülése szombathelyi központ jának 
vezetője és kanizsai műszaki ellenőre, valamint az OTP Nagy-
kanizsai Fiókjának kiküldött je is. 

Az eszmecsere során kikristályosodott, hogy a célokmányt az 
önkormányzat május 27-i közgyűlésére döntésre kell előkészí-
teni, s hogy május 31-ig - 90 napos határidővel - nyílt pályá-
zatot írnak ki a mintegy 150-200 millió forintot  igénylő 1992-
93. évi beruházás fővállalkozói  bonyolí tójára. A 67 százalékos 
lakossági részvétellel indításra kerülő beruházást eddig 1825 
család vállalta magára, egyenként 50 ezer forint  hozzájárulással . 
Ezen kívül várható jogi személyek bekapcsolódása is. A város 
önkormányzata 68,4 millió Ft TÁKISZ-támogatást igényelt a 
Belügyminisztériumtól, amelynek jóváhagyásáról a parlament 
várhatóan egy hónapon belül dönt. Az OTP 1992-re felajánlotta 
a szükséges hitelnyújtást a létrejövő társulatnak 10 évre, még-
pedig 9,6 százalékos lakossági és 32 százalékos közületi ka-
matra. 

A Kiskanizsán lakó Takács Zoltán önkormányzati képviselő 
által irányított mintegy félszáz  városrészi szervező az önkor-
mányzat május 27-i döntése és a május 28-ra összehívott ú jabb 
megbeszélés után tervezi a társulat megalakulását . 

(t-0 
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A nagykanizsai 
Városi Fürdő 

strandján 

- 1991. június 10-től 
szeptember 10-ig -

bérleti díj ellenében 
biztosítunk területet 
különböző cikkek 
árusítása céljából. 

Érdeklődni: 
a fürdővezetőnél. 
Tel.: 93/14-127 

Májusi cmwdékt  a kempingből - egy holland ve&dég - autóval, 
{Erdei András felvétele) 

minimálisak. Idei üzleti reményeink így 
csekélyek. 

A kemping létszáma jelenleg - szep-
tember 30-ig - 5 fő:  1 vezető, 1 admi-
nisztrátor, 1 éjjeli őr és 2 takarítónő. Az 
év első hónapjaiban csak a vezető dolgo-
zik egyedül. A kollektíva a szükséges fel-
adatokon kívül karbantartási és fűkaszá-
lási munkákat is végez. 

- Zalaegerszegi központunk minden év-
ben engedélyez kisebb felújításokat,  az 
igazság azonban az, hogy egy általános 
nagy felújításra,  korszerűsítésre égetően 
szükség lenne. Ez talán vonzóbbá tenné 
kempingünket. Hiányoljuk, hogy a Város-
gazdálkodási Vállalat elmulasztja a külső 
út menti fű  kaszálását, s probléma, hogy 

a közeli árkokba a város polgárai nagyon 
sok lim-lomot szórnak szét, amely 
visszataszító látvány. Ezen a téren is ten-
ni kellene valamit - mondta. 

Végül az árak felől  érdeklődtünk. Meg-
tudtuk, hogy 1991. május és szeptember 
hónapokban naponta és egy személyre vo-
natkoztatva a motel 180, a faház  240 Ft-ba; 
a lakókocsi 200 Ft helypénzbe + 100 Ft 
személydíjba, a sátor pedig 180 Ft hely-
pénzbe + 90 Ft személydíjba kerül. A há-
rom nyári hónapban ezek a tarifák  mintegy 
25 százalékkal magasabbak lesznek. Ezek 
az áTak egyébként - elsősorban az energia-
költségek növekedése miatt - 30 százalék-
kal haladják meg a tavalyi árszintet. 

(tih-i) 

Amióta nincsenek lengyelek... 

Erősen visszaesett a kanizsai 
kemping forgalma 

Városkörnyéki 
polgármesterek 

találkozója 
Május 15-én a kanizsai Pol-

gármesteri Hivatal a Vasem-
berházba hívta össze a város-
környéki települések polgár-
mestereit. A több mint har-
minc községi polgármestert 
Farkas Zoltán alpolgármester 
tájékoztatta a vízitársulatok és 
törpevízművek további mű-
ködtetésének sorsáról, az ön-
kormányzati vagyon átadása 
kapcsán; az önkormányzati tu-
lajdonnal kapcsolatos felméré-
si előkészületekről; a Zala 
Megyei Kárpótlási Hivatal 

nagykanizsai kirendeltségének 
esetleges megvalósításáról; a 
városi rendőrkapitány kineve-
zésével kapcsolatos egyetér-
tési jogról. 

Időközi választás 

Június 2-án (jövő vasárnap) 
időközi választásra kerül sor 
Nagykanizsa 14. választókerü-
letében (Kiskanizsa északi ré-
sze és Bajcsa városrész), mi-
után Bolf  György városi kép-
viselő néhány héttel ezelőtt 
visszaadta mandátumát és így 
a városi önkormányzatban he-
lye megüresedett. 

Az érintett választókerület 

választásra jogosult polgárai 
április 29-től május 16-ig él-
hettek jelölési jogukkal. Aján-
lás négy személyre történt, 
mégpedig Gyergyák Gyula 
(FIDESZ) Zsigárdi köz 4/A., 
Hajgató Sándor (független) 
Bajcsai u. 9., Hetyei Tibor 
(SZDSZ) Bajcsy-Zs. u. 8/A. 
és Kovács János (KDNP-
MDF) Hunyadi tér 26/A. szám 
alatti lakosokra. A városi vá-
lasztóbizottság május 20-i ülé-
sén foglalkozott  a választóbi-
zottságba delegált tagok eskü-
tételével, az ajánlottak törvé-
nyességi felülvizsgálatával  és 
a jelöltek nyilvántartásba vé-
telével. 

Városunk nyugati benzinkútjától észak-
ra, a két 7-es utat összekötő út mentén 
fekszik  a Zala Megyei Idegenforgalmi  Hi-
vatal által üzemeltetett, 400 fő  elhelyezé-
sére alkalmas nagykanizsai kemping. 

Az elmúlt hét egyik délutánján érkez-
tünk a telepre, ahol irodájában az 50 esz-
tendős, immár 10 éve itt dolgozó, a né-
met és francia  nyelvet jól, az angolt kissé 
törten beszélő Futó  Károly  kempingveze-
tő fogadott. 

- A 40 ezer négyzetméter területen 3 
motel és 10 faház  van elhelyezve - kezdi 
a bemutatást Futó Károly. - A 4-4 szo-
bára osztott motelek 41, a faházak  2-3 
személyesek. A lakókocsik és a sátrak az 
építmények közötti füves  területen he-
lyezhetők el. Van ezen kívül két vizes-
blokkunk és parkírozó területünk is. A 
vendégek kényelmét szolgálja a nyári hó-
napokban üzemelő, asztalokkal és székek-
kel ellátott fedett  büfé  és egy színes tévé. 

- A kemping  kihasználatlannak  tűnt, 
vendégnek  nyomát nem találtuk. 

- Jó a meglátása. A múlt hét végén 
volt itt átutazóban egy holland házaspár, 
a mai napon azonban senki sem szerepel 
a vendégkönyvben. Egyébként május ed-
dig eltelt időszakában mindössze három 
diákcsoport és hat egyén vagy család vet-
te igénybe szolgáltatásainkat. Egy évvel 
ezelőtt a lengyel és litván árusok, nyug-
díjas nyugatiak jóvoltából mintegy 25 
százalékos volt ilyentájt a kihasználtság, 
amely a nyári hónapokban 60-70 száza-
lékra emelkedett. A mostani pangásnál 
szerepet játszik még a feszült  jugoszláviai 
belpolitikai állapot, amely az utazókat 
visszariasztja. Ezért az előrejelzések is 
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Száraz nyár várható 
Látogatás a meteorológiai állomáson 
„Nagykanizsa felett  az ég-

bolt derült, szélcsend van, a 
hőmérséklet 18 Celsius fok"... 
Ilyen és ehhez hasonló tájé-
koztatást hallhatunk városunk 
időjárási helyzetképéről na-
ponta a Kossuth Rádióban 
reggel 7.30 óra tájban, vala-
mint a Petőfi  Rádió hullám-
hosszán 13.45 órakor kezdődő 
időjárás-jelentésekből, de reg-
gelenként a Pécsi Rádió is in-
formál.  A prognózis éterbe 
történő eljuttatása mögör ko-
moly, szakszerű munka fek-
szik. Ezt végzik Kanizsán a 
Központi Meteorológiai Inté-
zet Főállomásának dolgozói. 

A minap meglátogattuk a 
város nyugati részén, a Prin-
cipális „völgyében" lévő állo-
mást, ahol Pálfi  János vezető 

Pálfl  János URH-n jelent az országos 
szolgálat prognózis osztályához. 

(Erdei András felvétele) 

csapadék határozza meg, ame-
lyek méréséhez megfelelő  mű-
szerek állnak rendelkezésre. 
Műszerezettségünk nemrégi-
ben bővült, ugyanis egy rádió-
aktívsugárzás-mérőt kaptunk, 
amelyet esetleges atombaleset 
előfordulása  esetén kell hasz-
nálnunk. 

- A rádiós időjárásjelenté-
seknél néha csalódik a lakos-
ság, ugyanis, amíg a bemondó 
derült időt közölt, a várost va-
lójában gomolyfelhők  borítják. 
Mi ennek az oka? - kérdez-
tek. 

- Az ok nincs összefüggés-
ben felületes  munkával. Mivel 
a híradáshoz reggel 6.45 óra-
kor, kora délután pedig 12.45 
órakor továbbítunk adatokat, 
közlésük és a híradás között 

keletkező 45-60 
perces időszak 
alatt bizony ese-
tenként változhat 
az időjárás. Ilyen 
esetben célszerű 
visszagondolni a 
helyzetet - hang-
zott a -válasz. 

A vezető író-
asztalán megpil-
lantottunk egy 
hathónapos orszá-
gos hosszútávú 
előjelzési kimuta-
tást, amely az áp-
rilis-szeptember 
közötti időszakot 
öleli magában. 

- Eddig hogyan vált be az 
előrejelzés és milyen kilátások 
vannak nyárra és koraőszre? 

- Az április és május hóna-
pokra adott előrejelzés átlagos 
napi középhőmérsékleti, vala-
mint csapadék vonatkozású 
„jóslata" megközelítően be-
vált a mi vidékünkre is. Ami 
a három nyári hónapot illeti: 
az elég meleg július kivéte-
lével a sok éves átlagra jel-
lemző hőmérsékletet jeleztek, 
a csapadék mennyisége pedig 
átlag alattinak Ígérkezik. 
Szeptember melegebb lesz a 
szokottnál, átlagos esőhullás-
sal. 

- Lesz-e az állomáson kor-
szerűsítés? 

- Kilátásba helyezték, hogy 
külföldi  támogatásból automa-
tizálják és számítógépes adat-
feldolgozóval  látják el az ál-
lomásokat, s így bennünket is. 
Ez azonban a jövő titka -
mondta befejezésül  Pálfi  Já-
nos. 

(tihanyi) 

meteorológus tájékoztatott ben-
nünket. 

- Állomásunk az országban 
lévő 21 állomás egyike, ahol 
a légkör fizikai  állapotváltozá-
sait regisztráljuk. Az adatokat 
nemzetközileg használatos 
kódsorba foglaljuk,  s minden 
órában egyszer URH-n vagy 
telexen keresztül az országos 
szolgálat prognózis osztályá-
hoz továbbítjuk, ahol adatain 
kat feldolgozzák.  Ott végzik a 
nemzetközi adatcseréket is. 
Rendkívüli helyzet - szélvi-
har, zivatar - előfordulása 
esetén azonnali jelzéseket is 
adunk, elősegítve ezzel a re-
püléstechnikai szolgálatot -
mondta bevezetőben. 

A feladatokat  szakképzett 
meteorológus technikusok 
végzik. Kanizsán a vezetővel 
együtt öten vannak, akik 24 
óra folyamatos  szolgálat és 96 
óra szabadidő munkarendben 
dolgoznak. 

- A légkör fizikai  állapotát 
a hőmérséklet, a légnyomás, 
légnedvesség, szél, no és a 

Elégedetlenség, elkeseredés... 
A tüzelőanyagár emelésének 

visszhangja Kanizsán 
A gyógyszerek drasztikus 

áremelésének és a gépjármű-
vek kötelező szerződéses fele-
lősségbiztosításának kímélet-
len bejelentése után napjaink-
ban országos beszédtéma a 
kormány június 1-től elhatáro-
zott jelentős tüzelőanyag-ár-
emelése. íme a reagálások: 

A főpostán 
Garzó Károly  nyugdíjas ze-

nész a Csengery utcából, 
csekk befizetése  közben: - Az 
utóbbi időben nem kis gondot 
okozott a téli hónapokban az 
évről-évre megemelt földgáz 
díjának kifizetése.  Hónapokkal 
ezelőtt húsz százalékos eme-
lést ígértek, s most itt van ez 
az ötven százalék. Borzasztó!... 

Molnár  Györgyné  kiskani-
zsai kétgyermekes családanya, 
postai alkalmazott a kisablak-
nál: - Férjem a DKG-ban dol-
gozik. Lassan választanunk 
kell az egyre drágább fűtés, 
víz- és áramfelhasználás, 
avagy az egyéb megélhetés 
között. A téli időszakban ed-
dig ötezer forintot  fizettünk 
két hónapra, s ez most közel 
nyolcezerre nő, ami annyit je-
lent, hogy rámegy egy havi 
nettó fizetésem... 

A piacon 
özv. Hochmann  Ferencné 

Polai utca 5. sz. alatti lakos, 
kiskanizsai őstermelő: - Az 
5600 forint  özvegyi nyugdí-
jamból és ebből a kis sóská-
ból, spenótból, újhagymából 
származó keserves mellékjöve-
delemből bizony nehéz lesz 
kifizetni  az ötven százalékos 
gázemelést. Lassan már ruház-
kodni sem tudok. Kénytelen 
leszek a télen önkormányzati 
segélyhez folyamodni... 

Fiiszár  Zoltán  Garabonc, Fő 
út 103. sz. alatti lakos, a 
TUNGSRAM Rt. dolgozója, 
retek vásárlása előtt: - Mi ott-
hon szénnel és kis mértékben 
fával  tüzelünk, s alaposan 
mellbevágott bennünket az ár-
emelés. Á központifűtés  foly-
tán évente 40 mázsa szenet 
vásárolunk, s ezért a brikett 
árának közel háromszoros fel-
emelése miatt esetleg új tüze-
lési formára  kell átállnunk. 
Majd meglátjuk... 

Az áruházban 
A Dél-Zala Áruház vas-mű-

szaki osztályán Parti  András, 
a Pannónia Cipész Szövetke-
zet rokkantsági nyugdíjasa, 
Zrínyi u. 53. sz. alatti lakos: 

- Az idei télen feleségemmel 
már csak takarékon tüzelünk 
gázzal a konyhában és csak az 
egyik szobában. Hiába, a ke-
vés nyugdíjunkat - kettőnknek 
összesen 9200 forintot  - gon-
dosan be kell osztanunk a na-
gyon szerény megélhetéshez. 
Ha nem emelik az árakhoz a 
béreket és a nyugdíjakat, ha-
marosan komoly bajok lesznek 
az országban!... 

Benkö Károly,  az áruház 
műszaki osztályának eladója: 
- Szakorvos feleségemmel  és 
két kisgyermekünkkel Palin-
Újtelepen élünk, s gázzal fűt-
jük családi házunkat. Az ár-
emelést túl „bátornak" vélem, 
s az újabb terhet bizony nehéz 
lesz a családnak elviselni. Bí-
zom abban, hogy ismét enyhe, 
„angolos" telünk lesz... 

Az utcán 
A Király út és az Erzsébet 

tér sarkán T.  E.-né kanizsai la-
kos, hadiözvegy - férje  1944-
ben hősi halált halt - igyeke-
zett a piac felé  bevásárolni. 
Megállítottuk, s kérdésünkre 
így válaszolt: - Már sok min-
denen mentem keresztül az 
életben, de hát tudja, ezek az 
áremelések lassan lehetetlenné 
teszik a nyugdíjasok megélhe-
tését. A 7600 forintból  nehéz 
lesz kigazdálkodni a gázdíj 
emelését... 

A 29 éves Keller  Csaba épí-
tőipari munkás a kanizsai 
Liszt utca l-ben lakik gyes-en 
lévő feleségével  és két kis-
gyermekével. 

- Most jöttem a munkaügyi 
hivatalból, ahol nem tudtak 
munkahelyet ajánlani. Már 
több mint egy éve munkanél-
küli vagyok, s nemrég járt le 
segélyezésem. A gyes-pénzzel 
és a családi pótlékkal együtt 
négyen tízezer forintból  ten-
getjük életünket. A központi 
fűtésért  eddig ezer forintot  fi-
zettünk, most majd 1700-at 
kérnek. Ha nem kapok mun-
kát, vagy kompenzációs se-
gélyt, nem tudom kifizetni  az 
összeget. Ez az egyszerű réte-
geket kegyetlenül sújtó állapot 
rákényszeríti az embereket a 
lopásra, rablásra. A rendszer 
maga szüli a bűnözőket!... 

Szinte mindenhol, mindenki 
részéről az elégedetlenség, az 
elkeseredés hangja szólt. Ne-
héz „megjósolni", hogy a pat-
tanásig feszülő  helyzet hová 
vezet... 

Tihanyi István 
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MEGSZÁMLÁLVA 
ÉS 

NYILVÁNTARTVA 

An-tan-té-nusx, szó-r a-ka té-nusz... 
(Erdei András felvétele) 

A helyi népesség-nyilván-
tartás 1991. Január 17-1 ada-
ta szerint városunkban 
5S416 fő  él. 1975-ben ez a 
szám 43362 volt. Hogy az 
összehasonlítás még teljesebb 
legyen, a századfordulón 
23978 polgára volt Kanizsá-
nak. Igazi nagy ugrás 1828 
és 1900 között volt tapasz-
talható. A lakosság ekkor 
megháromszorozódott; Kani-
zsa igazi várossá vált, és egy 
országrész gazdasági és kul-
turális központja lett. 

A népesseg számán túl érde-
kes az etnikum vizsgálata is. 
Az 1715. évi adóösszeírásban 
szereplő kanizsai lakosságnak 
csak 60%-a volt magyar, 22%-a 
német, 18%-a pedig délszláv és 
egyéb nemzetiségű volt. 

A török uralom 90 éve alatt 
jócskán pusztultak kanizsai 
atyafiak,  és a törökök közül 
sokan vittek magukkal magyar 
asszonyt és felcseperedett  gye-
reket. A második világháború-
ban ismét sok volt az áldozat; 
mintegy 4000 fő  halt meg a 
harcokban vagy a deportálás 
során. A lélekszámmal való 
„feltöltés"  talán 1982-ben volt 
a legszámottevőbb, hiszen 
Bajcsa, Bagola, Miklósfa  Ka-
nizsához csatolása egyszerre 
3200 fővel  emelte a népesség 
számát. A természet árvizek-
kel, megfagyással  nemigen 
sújtott errefelé,  földrengéssel 
is csak egyszer; 1590-ben, 
amikor az összedőlt házak 
alatt ötszázan vesztették életü-
ket. 

Mindez nemcsak statisztikai 
adat, hanem immár a város 
történelmének része. 

Hogy hol tartják nyilván a 
lakónépességet, az köztudott. 
Nem igen van állampolgár, 
aki a Vasember-ház emeleti 
hivatalában még nem járt 
ügyes-bajos dolgát elintézni. 
De, hogy hogyan is alakult ki 

maga a rendszer, az már ke-
vésbé ismert. 

Személyi vonatkozású nyil-
vántartások már az ókori 
Egyiptomban és Rómában is 
voltak. Európában a folyama-
tos lakossági nyilvántartás a 
XVII. századra tehető, először 
Finnországban, Dániában, 
Hollandiában és Svédország-
ban rendszerezve. A középkor-
tól Magyarországon az össze-
írásoknak az volt a célja, hogy 
„a földesúr  több rendet igye-
kezett hozni, mi végből sza-
batosabban összeíratta jószá-
gait, az egyes községek hatá-
rait, a község minden lakosát 
jogaival és telkeivel egyetem-
ben." Személyi nyilvántartáso-
kat vezetett az egyház is, ab-
ból a célból, hogy saját tagjait 
nyilvántartsa, illetve a keresz-
telések, temetések, később a 
házasságkötések eseményét 
anyakönyvezte. A polgároso-
dás idején az állam elismerte 
ezek közokirat jellegét. így 
maradt fönn  Nagykanizsán 

1890-ből az a lajstrom, amely 
bemutatja a népességet vallás 
szerinti megoszlásban, de utal 
bizonyos foglalkozásokra  is. A 
nyilvántartott 20619 főből  3573 
volt izraelita. A többi, mintegy 
400 kivétellel római katolikus. 
Innen is megközelíthető az a 
tény, hogy hogyan is lett lakó-
helyünk kereskedőváros. 

A személyi szám bevezetésé-
vel szinte egy időben, 1975-ben 
megalakult városunkban is a 
népesség-nyilvántartó hivatal. 

A rendszeres  megszámlálás 
után milyen is a személyi nyil-
vántartás? 

A névjegyzéken szereplő 
adataink bármikor, bármilyen 
csoportosítás szerint számító-
gépre kerülhetnek. Például: 

- a város állandó és ideig-
lenes lakóinak száma (a vizs-
gált időszakban ideiglenes be-
jelentéssel 3393 fő) 

- korcsoport szerinti bontás-
ban (18-54 éves életkorú a vá-
ros fele,  29203 fő,  a tisztes 80 
évet 1396-an haladták meg) 

- különböző statisztikák is 
önállósíthatok: családi állapot 
szerint, várostervezéshez kör-
zetenként, orvosi ellátás kiala-
kításához, de még egy telepí-
tendő objektum céljából is, 
mint ABC, iskola. 

A város gazdasági fejlődése 
igen jól nyomonkövethető a 
beköltözők számarányának 
vizsgálatával. Míg 1982-ben 
1284 fő  talált új életlehetősé-
get magának Kanizsán, addig-
ra napjainkban ez a szám mi-
nimális lett. A házasságköté-
sek száma tíz év távlatában 
majd a felére  esett vissza: 
1990-ben csak 441 alkalom-
mal mondták ki a boldogító 
igent. 

Érdekes lajstrom az ún. né-
pességi KORFA. 1893-tól 
napjainkig mutatja ki a szüle-
tés évének adatával, hogy 
hány férfi  és nő él városunk-
ban. A „fa"  1955-ben a leg-
szélesebb: az ez évben szüle-
tettek közül 653 nő és 555 
férfi  él. Tehát a 36 éves élet-
korú népesség a legszámotte-
vőbb létszámú ma városunk-
ban. Ezután egyre csökkenő 
tendenciát figyelhetünk  meg. 
Igaz, hogy 1974-78 között 
van némi emelkedés, de Nagy-
kanizsa népességének alakulá-
sára is jellemző az az orszá-
gos átlag, hogy az ötvenes és 
nyolcvanas évek között a ma-
gyarság növekedése egyenlete-
sen mérséklődik, majd megin-
dul a tényleges csökkenés. Az 
1955-ös fenti  adattal szemben 
az 1 éves népesség kimutatása 
sajnálatosan ma már csak 301 
kisfiúról  és 245 kislányról 
szól. 

A helyi adatbázis  technikai 
védelmén  túl,  hogyan is érvé-
nyesül az érintettek  személyi-
ségi jogainak  védelme? 

A helyi népesség-nyilvántar-
tóban 5 fő  dolgozik. Nyilván-
tartanak, rendeznek, kimutat-
nak, anyakönyveznek, esket-
nek. Valamennyien kezelik a 
számítógépet, de adattárolásra 
megtartották a régi kartonokat 
is. Egy átlagos napon 40-50 
fő  kívánja ügyeit itt intézni; 
elsősorban lakcímváltozást, de 
sor kerül az emberi élet min-
den örömteli és szomorú ese-
ményének dokumentálására is. 
A hivatal kapcsolata az egész-
ségüggyel, adóhatóságokkal 
vagy más szervekkel is napra-
kész, korrekt. 

Büki Erzsébet 

VÁROSI GYERMEKNAP! Az Ifjúsági  Ház az elmúlt 
évek hagyományához híven 
gyermeknapot szervez a város 
óvodásainak és iskolás tanu-
lóinak 1991. május 25-én 
(szombaton) 9-től 12 óráig az 
intézmény parkjában. 

A programban sétakocsiká-

zás, szabadtéri malombajnok-
ság, könyvárusítás, büfé,  ját-
szóházi foglalkozások,  boríté-
kos sorsjegy, lengőteke-ver-
seny, sporthorgászat, játékos 
sorversenyek, célbadobó-, asz-

faltrajzverseny,  tombola, fa-
gyi-bár, és még sok érdekes 
meglepetés szerepel. A jó han-
gulatról a szabadtéri színpa-
don fellépő  néptánc szakkör 
és zenekar, valamint hagyomá-

nyőrző cigányegyüttes gondos-
kodik. 

A résztvevők ORSZÁGOS 
VÁNDORKIÁLLÍTÁST is 
megtekinthetnek. 

A belépés ingyenes, sok sze-
retettel vár minden gyermeket 
és szülőt az Ifjúsági  Ház! 
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Emlékmű 
a fasizmus  cigány áldozataiért 

Közelkép Csávás Csabáról 
Az Ifjúsági  Ház parkjában ültünk le beszélgetni Csávás 

Csaba fafaragóval,  aki itt faragta  fába  a cigány emlékmű 
robosztus nőalakját, illetve a fölötte  gubbasztó hulálma-
darat, amely a fasizmust  hivatott jelképezni. A monumen-
tális alkotás kéthónapos megfeszített  munka eredménye-
ként alakult gyönyörű és egyben kifejező  szoborrá. Az 
elkészült műről, illetve eddigi munkájáról így vall az al-
kotó. 

- Kisgyermek korom óta 
vonzódom a képzőművészet-
hez, elsősorban a rajzhoz -
kezdi mondandóját Csávás 
Csaba. Bár a családból senki 
sem foglalkozott  a fa  meg-
munkálásával, én amióta csak 
eszemet tudom faragtam.  Bics-
kával próbáltam megformálni 
azokat az alakokat, amelyeket 
plaketteken, érmeken láttam. 
Az általános iskola ötödik 
osztályában értem el az első 
komoly eredményt, amikor a 
Szabadság-szobor makettjével 
díjat nyertem. Felejthetetlen 
élmény maradt számomra a 
Parlamentben tartott díjátadó 
ünnepség. 

Az általános iskola elvégzé-
se után Budapesten a Képző-
művészeti Szakközépiskola es-
ti tagozatára jártam alakrajz 
szakra. Közben ipari tanuló 
voltam, és szerszámkészítő 
szakmát tanultam. Sajnos 
édesapám egy év elteltével 
megelégelte művészi ambíció-
imat, így ott kellett hagynom 
a képzőművészeti iskolát, 
hogy teljes gőzzel tisztességes 
szakmát tanuljak. Vonzalmam 
a rajzoláshoz, fafaragáshoz 
azonban továbbra is megma-
radt, igyekeztem képezni ma-
gam és minél több alkotással 
elmélyíteni tudásomat. 

1980-ban költöztünk Kani-
zsára a bútorgyár akkori ve-
zérigazgatójának meghívására, 
akinek a kezébe került egy jól 
sikerült faragásom.  A bútor-
gyárban amolyan rejtett  mun-
kaerőként,  mint fafaragót  al-

kalmaztak. Reprezentációs cé-
lokra készítettem ajándék- és 
dísztárgyakat a vállalat külföl-
di partnereinek. Eközben pró-
báltam különféle  pályázatok-
kal eredményt elérni, több-ke-
vesebb sikerrel. Legszebb em-
lékeim közé tartozik a mező-
kövesdi képzőművészeti pá-
lyázat, ahol a kisplasztika ka-
tegóriában első díjat nyertem 
és mellette megkaptam a kö-
zönség díját is. 

Sajnos kevesebb sikerrel 
vettem részt a Népművészet 
Ifjú  Mestere címért kiírt pá-
lyázaton. Sosem felejtem  el a 
zsűri egyik jóindulatú tagjá-
nak baráti tanácsát, amelyet 
akkor kaptam. Szó szerint így: 
„Szélcsendben  nem lehet vi-
torlázni!"  Magyarra fordítva: 
a beküldött pályamunkával 
nincs semmi probléma, csak 
nincs megfelelő  támogatóm, 
aki szelet lehelne az én lan-
kadt vitorláimba. Nem sikerült 
tehát a Népművészet Ifjú  Mes-
tere címet elnyerni, bár nem 
a szakmai tudás hiányzott hoz-
zá. Közben azért több sikeres 
kiállításon vettem részt a me-
gyében és az országban is. 

Talán még ma is a bútorgyár-
ban dolgoznék, ha közben nem 
szembesülök azzal a ténnyel, 
hogy a fizetésemből  képtelen 
vagyok eltartani a családomat. 

- Ezek  szerint anyagi meg-
fontolásból  hagyta ott a bú-
torgyárat  és prt íbált  meg mint 
fafaragó  érvényesülni? 

- Nem mondanám, hogy 
csak az anyagiak játszottak 

közre, de tény, hogy a 6000,-
Ft-os fizetésemből  képtelen 
voltam három gyermekem jö-
vőjét megalapozni. Nagyon 
nagy félelemmel  szántam el 
magam arra, hogy felmondjak 
és mint magánvállalkozó pró-
báljak szerencsét. Sajnos a je-
lenlegi gazdasági helyzet nem-
igen teszi lehetővé a város la-
kosainak, hogy fafaragásokra 
költsék a pénzüket. 

Szorongassál váltottam ki a 
vállalkozói igazolványt, mert 
úgy éreztem, hogy többre va-
gyok képes, mint amit eddig 
a bútorgyárban csinálnom kel-
lett. Ekkor keresett meg Orsós 
Ferenc a Phralipe cigány szer-
vezet vezetője, hogy dédelge-
tett álmukat, egy cigány em-
lékművet faragjak  meg. Elké-
szítettem az emlékmű kicsi-
nyített makettjét, amit legna-
gyobb örömömre a Képző- és 
Iparművészeti Lektorátus mó-
dosítás nélkül elfogadott. 
Nagy lelkesedéssel fogtam  ne-
ki a három és fél  méteres fa-
rönk megmunkálásának, hi-
szen ez az eddigi munkáimnál 
jóval nagyobb méretű, nehe-
zebb feladat  volt. Úgy érzem 
sikerült megvalósítanom azt, 
amit megálmodtam. 

- Mikor  és hol fog  felállí-
tásra kerülni  az emlékmű? 

- A tervek szerint augusz-
tusban, a DKG melletti Ifjúsá-
gi parkban kerül sor az avató 
ünnepségre, amelyre Göncz 
Árpád köztársasági elnököt 
kérte fel  a kuratórium. 

- Milyen  további tervei van-
nak? 

- Szeretnék minél több köz-
téri szobrot alkotni, sikeres ki-
álllításokon részt venni. Emel-
lett vállalkozom egyéni igé-
nyek, megrendelések teljesíté-
sére is. A jövő egyelőre még 
egy nagy kérdőjel, de én bi-
zakodom. 

Nagy János 

Nemrégiben Rosta Géza 
énekes, előadóművész volt 
vendége néhány kanizsai 
óvódénak. Udvaros Doroty-
tyával készült verses műso-
rából adott ízelítőt a gye-
rekeknek. Az elóudás leg-
főbb  értéke az énekes n>i- i 
tottsága volt, a g> érékek 
legnagyobb élményének pe-
dig a közös játék, éneklés, 
zenélés bizonyult. 

Ma 18 órakor Puch-
heim bajor város 
fúvósegyüttesének  és 
táncegyüttesének be-
mutatkozására kerül 
sor a HSMK színházi 
előcsarnokában. Ezt 
követően dr. Herbert 
Kránzlein polgármester 
nyitja meg a partnervá-
rosból érkezett művé-
szek kiállítását. 

Hangos könyvek 
a 

Városi 
Könyvtárban 

A Városi Könyvtár új 
szolgáltatása a „hangos 
könyvek" (hangkazettára 
olvasott regények) kölcsön-
zése. Elsősorban azoknak 
az érdeklődőknek ajánljuk, 
akik egszségi okok miatt 
nehezen vagy nem tudnak 
olvasni, de természetesen 
minden beiratkozott olvasó 
kölcsönözheti őket. 

Nyitva tartási idő: 
hétfő,  szerda 13-19 
kedd, csütörtök, péntek 

10-19 
szombat 8-12 

és a 
szobor 

Tóth Ferenc 
felvételi  i) 
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Az Állami Zeneiskola május második felében  nagysza-
bású rendezvénysorozattal ünnepli fennállásának  65. év-
fordulóját,  egybekötve a városi Szimfonikus  Zenekar év-
fordulójával  és a Mozart-bicentenáriummal. 

Visszaemlékezések, írott 
források  tanúsága szerint Ka-
nizsán már az iskola megnyi-
tása előtti időkben élénk zenei 
élet folyt,  s nagy szükség volt 
arra, hogy ezt a szerteágazó 
érdeklődést és tevékenységet 
egy erre hivatott intézmény 
végezze és irányítsa. A szak-
emberek tudták, hogy a ko-
molyzenét értő és szerető kö-
zönség tudatosabb nevelését 
az ifjúságnál  kell kezdeni. Az 
ő spontán érdeklődésüket 
megfelelő  színvonalú hang-
szertanulással és elméleti tu-
dással kell összekötni, s erre 
a nagy feladatra  nem elegen-
dőek a városban már korábban 
is működő művészeti csopor-
tok és magán-zenetanárok. Ezt 
szerencsére - kitartó ostromlás 
után - a város akkori vezetése 
is belátta, s egy 1925-ben ho-
zott képviselőtestületi határo-
zat után 1926. szeptember 1-
jén megnyílhatott a Városi Ze-
neiskola. 

Az új intézmény első idő-
szakára így emlékezik egykori 
növendéke, dr. Kigyóssy Lász-
lóné nyugdíjas könyvtaros: 

- A Zeneiskola  akkor  még 
a Királyi  Pál utcában műkö-
dött,  a kápolna  utáni épület-
ben. Földszintjén  volt  az igaz-
gatói iroda  és a később  kiala-

A kanizsai Zeneiskola - 65 
éves fennállása  alatt - nem-
csak zeneszerető fiatalok  so-
kaságát bocsátotta szárnyra, 
hanem sok kiválóságot adott a 
zenei pályának is. Zenetanáro-
kat, akik közül többen régi in-
tézményükben tanítanak, és 
koncertező művészeket, akik-
nek neve országhatárainkon 
túl is jól ismert. Egykori nö-
vendékük volt például Szeke-
res Ferenc, a budapesti Mad-
rigálkórus karnagya, Róka 
István, a Magyar Állami Ope-
raház tagja és Zádori Mária 
koncerténekesnő, aki fel  is lép 
a május 30-i jubileumi hang-
versenyen. 

Mostani egyik kiváló növen-
dékük Tóth Ágnes. Ági „civil-
ben" a Templom (Tanácsköztár-
saság) téri iskola nyolcadikosa, 
a Zeneiskolában pedig Takács-
né Bocz Marianna zongorista 
növendéke, a továbbképző tago-
zat első évfolyamát  végzi. 

kított  hangversenyterem,  az 
emeleten pedig  a tantermek.  A 
mi időnkben,  a harmincas 
években még nem volt  előkép-
ző  osztály,  mi rögtön  hang-
szertanulással  kezdtünk,  én 
zongorista  voltam. Kerekes 
Irén  volt  az első  tanárom, a 
harmadik  évtől  pedig  Honti 
Ilona  tanított.  Az igazgató 
Vannay  János  volt,  aki a leg-
első  igazgatója  volt  a zeneis-
kolának.  A hangszertanulás 
mellett  a harmadik  évtől  szol-
fézs  és zenetörténet  órára, az 
ötödik  évtől  pedig  kamarazene 
órára is jártunk.  Én különösen 
a kamarazenei  órákat  szeret-
tem, ahol változó felállásban 
muzsikáltunk  együtt  növendék-
társaimmal.  Akkoriban  az 
egész országban csak tízegy-
néhány vidéki  zeneiskola  mű-
ködött,  így  sok olyan zeneis-
kolai  osztálytársam  volt,  akik 
úgy jártak  be Kanizsára,  nem-
csak a közvetlen  környékről, 
hanem még Zalaegerszegről 
is. 

Az első tanévben még csak 
két főtanszak  (hegedű és zon-
gora), és az ezzel kapcsolatos 
melléktanszakok működtek, 99 
növendéket oktattak. Azóta, 
ha nem is egyenesvonalúan, 
hiszen nehéz történelmi idők 
is járták, de mégis egyre in-

- A Zeneoktatói  Munkakö-
zösségben kezdtem  a zongora-
tanulást,  két  év után kerültem 
át a Zeneiskola  növendékei 
közé  - mondja, amikor a kez-
detekről faggatom.  - Szüleim 
nem muzsikusok,  de  nagyon 
szeretik  a zenét és nem kellett 
erőltetniük,  hogy zenét tanul-
jak.  Már  kicsi  korom óta sze-
rettem „pötyögtetni"  a zongo-
rán és teljesen természetes 
volt,  hogy ezt a hangszert  vá-
lasztom.  Mostanában  egyre 
többet gyakorolok  - folytatja 
áttérve a mára - hiszen Pécsre 
készülök  a Zeneművészeti 
Szakközépiskolába.  Február-
márciusban voltak  a felvételi 
vizsgák  és nagy boldogság 
volt,  amikor  megtudtam,  hogy 
felvettek,  s szeptembertől  ott 
tanulhatok.  Ide,  a Zeneiskolá-
ba nagyon szeretek  járni. So-
kat  köszönhetek  zongoratanár-
nőmön kívül  Kolonics  Máriá-
nak, aki szolfézsra  tanít.  Ze-

kább fejlődött  az intézmény. 
Csak néhány meghatározó ese-
ményt emelve ki: az egyre nö-
vekvő növendéklétszámú in-
tézmény kinőtte első otthonát. 
Mai, Sugár (Vörös Hadsereg) 
úti épületébe 1940-ben költö-
zött át. 1949-ben megalakult 
ugyanebben az épületben a ma 
is működő Zeneoktatói Mun-
kaközösség. Az 1950-es évek 
elején már körülbelül négy-
száz növendéket oktatott a nö-
vekvő létszámú tanári kar, 
akik - mint ahogy most is -
szorosan vett zeneiskolai mun-
kájuk mellett aktív szerepet 
játszottak és játszanak a város 
zenei életében. 

A mostani tanévben kilenc 
tanszakon huszonhét tanár öt-
százhét növendéket oktat. A ta-
nárok közül jónéhányan a Ze-
neiskola saját nevelései. Az in-
tézmény célkitűzése napjaink-
ban is egyrészt a hangszeres ze-
nei műveltség megalapozása, 
felkészítés  a kamarazenélésre, 
illetőleg a különböző művészeti 
csoportokban való részvételre, s 
ezáltal az igazi művészet érté-
keire nyitott emberek nevelése; 
másrészt a legtehetségesebb nö-
vendékek zenei pályára történő 
felkészítése.  Ennek érdekében 
még az 1970-es évek elején be-
vezették az A-B tagozatos tan-
tervet, amelynek lényege a ze-
netanulás differenciálása.  Az A 
tagozaton a tanulókat a zenei 
műveltség megalapozására ké-
szítik fel,  a B tagozaton pedig 
a zenei pályára. 

neiskolai  társaimmal  gyakran 
kamaramuzsikálunk,  fellépünk 
növendékhangversenyken,  de 
az általános  iskolában  is szok-
tam kísérni  az iskolai  kórust. 

Zongoratanárnője szerint azt 
majd a szakiskolai évek fog-
ják eldönteni, hogy Ági első-

A jubileumi hetek ünnepi 
eseményei most végre egy kis 
reflektorfénybe  emelik a Zene-
iskola mindennapi munkáját, 
amely természetesen napjaink-
ban sem mentes nehézségek-
től. Gondok vannak az épület-
tel: nem biztonságos a hang-
versenyterem statikai szerke-
zete, a padlás gerendázata pe-
dig életveszélyessé vált. Hang-
szerellátottságuk mennyiségi-
leg jó, de minőségileg nem 
mind megfelelő,  annak ellené-
re, hogy itt van a város két 
legjobb hangversenyzongorája. 
Költségvetési nehezségeik is 
vannak, mint mostanában min-
den oktatási-kulturális intéz-
ménynek. Mindezek ellenére -
mint Bányai Irén igazgatótól 
megtudtuk - sok az új kezde-
ményezés: kétévenként meg-
rendezik a Zala megyei négy-
kezes találkozót; minden év-
ben egyszer növendékek és 
szüleik együtt néznek meg 
egy pesti operaelőadást, nép-
zenei tanszak alakult; a tanari 
fúvósötös  évi tíz hangversenyt 
ad általános iskolásoknak; ta-
valy óta j>edig a Zeneiskola 
fenntartásaban  működik a vá-
ros Szimfonikus  Zenekara. 

Az évforduló  alkalmából kí-
vánjunk a Zeneiskolának sok 
tehetséges növendéket, a zene-
kultúrát szívügyének tekintő 
városi vezetést és olyan gaz-
dasági fellendülést,  amiből bő-
vebben jut a kultúrára is. 

Kocsis Katalin 

sorban pedagógus lesz-e vagy 
pódiumra kerül, esetleg együtt 
fogja  mindkét ágat művelni, 
de mindegyikre kiválóak az 
esélyei. Érdemes megjegyez-
nünk a nevét. 

-kocsis-

Hírek 
a gyermekvédő intézet életéből 

Letenyén tartotta szakmai értekezletét a Zala Megyei 
Gyermek- és Ifjúságvédő  Intézet nevelőszülői, felügyelői  és 
családgondozói munkaközössége. Programjuk kellemes meg-
lepetéssel kezdődött: a csoport megtekintette a Polgármes-
teri Hivatal Házasságkötő Termében Kustár Zsuzsa művész-
nő monumentális mozaikját. Ezt követően Sebők Imre igaz-
gató bemutatta a Letenyei Általános Iskola és Diákotthont, 
ahol kisebb fokban  értelmi fogyatékos  gyerekek tanulnak 
és laknak. Beszélt a családokkal való kapcsolattartás mód-
járól és eredményességéről. A látogatók végül megtekintet-
ték az iskolát, a sportpályát a strandfürdővel  és a botanikus 
kertet. 

A jövő héten a Pest Megyei Gyermek- és Ifjúságvédő 
Intézet dolgozóit látja vendégül az intézet. A Pomázon ta-
lálható otthon hivatásos pártfogói,  családgondozói, nevelő-
szülői felügyelői  érkeznek tapasztalatcsere-látogatásra váro-
sunkba, hogy találkozzanak társintézményük hasonló mun-
kakörű pedagógusaival. Horváth Ilona 

Ági, a zongorista 

A jubiláló Zeneiskola 
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Profihumor  Maksával 
A rninap az Ifjúsági 

Ház színpadáról kö-
szöntötte a kanizsaia-
kat a humorfesztivál 
egyik győztese, Mak-
sa Zoltán. Ez alka-
lomból kértem beszél-
getésre. 

- Ennyi szép siker 
után sztárnak  érzi 
magát? 

- A tv-szereplés 
után még kevés meg-
hívást kaptam. A rá-
diónál viszont otthon-
ra találtam. Ennek 
sok szereplés lett a 
következménye. Nem, 
nem érzem magam 
sztárnak. Csupán em-
ber akarok lenni, csu-
pa nagy betűvel. 

- Hol  kezdődött  a 
kapcsolata  a humor 
ral? 

- Otthon. A család-
ban mindig jó volt a 
hangulat. Anyám volt a fő  tré-
facsináló.  Ezt is örököltem. 
Az általános iskolában a ma-
tékfüzet  „hátulja" volt gondo-
lataim megőrzője. Középisko-
lás koromban vegyészdalaim 
gitárral szólallak meg. 1982-
től Nagy Bandóval léptem fel 
az első humorfesztivál  után 
1984-ig, majd önállósultam és 
csendben dolgoztam. 

- Hogyan  változott  meg éle-
te, a nagy siker  után? 

- Két hétig tartott a varázs. 
Január második hetétől egyre 
többen szólítottak meg az ut-
cán. Sokan keresnek meg. 
Most már olyan helyzetbe ke-
rültem, hogy én válogathatok 
a fellépéseket  illetően. De egy 
előadásnál többet egy napra 
sohasem vállalok. 

- A rendszerváltozással 
mennyire változott  meg a hu-
mor? 

- Eddig a humor mindig kö-
zépről lőtt balra, most pedig 
középtől mindenfelé,  de balra 
talán kevesebbet. 

- Az ötlettől  a kivitelezésig 
mennyi idő  telik  el? 

- Egy év. Ezt az érést Sán-
dor György javasolta. Termé-
szetesen az önálló műsorokra 
gondolok itt. Az alapötlet jön 
nehezen, utána viszonylag 
gyors a kidolgozás. 

- Hogyan  kapcsolódik  össze 
a humorteremtés  és az elő-
adás?  Hogyan  érzi magát a 
színpadon? 

- Nem színpadra álmodok, 
nézőként gondolkozom. Ez 
humorom alapelve. A színpa-
don borzasztóan izgulok, kü-
lönösen akkor, ha nagyon 
színháziak a körülmények. 
Idegen tőlem a fényszóró,  és 

a közönség összetétele is na-
gyon meghatározó. Hamar ki-
ver a víz. 

- Milyen  az életben egy hu-
morista? Szeret  vicceket  me-
sélni? 

- Kicsit álmodozó, kicsit ro-
mantikus, aggódó, felelősséget 
érző. Ugyanakkor nagyon sze-
retek hülyéskedni baráti kör-
ben. Viccet - a klasszikus ér-
telemben - nem szeretek me-
sélni, nem is tudok. 

- Tervek,  hobbi? 
- Hobbim a zene. Két szin-

tetizátoromat állandóan bűvö-
löm. Ekkor is jönnek ihletek. 

Két új műsoron dolgozom 
(Vevők vagyunk és Kezünk-
ben a kormány). Szerepelni 
fogok  a Szeszélyes évszakok-
ban. Ki akarom adni kazettán 
a Fiatalkori ártalmaimat. Ez 
négy részből álló sorozat len-
ne tiniknek. 

Az Ifjúsági  Ház színpadán 
villogott Maksa Zoltán. A 
több mint százperces műsor 
végig izzott. Nem volt üresjá-
rat, oda kellet figyelni.  Maksa 
intellektuális humora teljes fi-
gyelmet követelt. Ez nem 
vagy csak nagy ritkán jelentett 
értelmezési problémát még a 
fiatal  korosztálynak is. 

Szívből, felszabadultan  tud-
tunk nevetni elgondolkozva. 
Igényes profielőadás  volt. Ér-
ződött az egész est során a 
szerző-előadó közönség iránti 
tisztelete. Különös érdeme 
Maksának a tudatos szerkesz-
tés, a feszültség  fokozásának 
mestersége. A siker megérde-
melt volt. Ilyen előadásokat 
nézünk szívesen, mert jogos 
elvárás a humorban is a pro-
fimunka. 

Horváth György 

„Gyújts fényt  a sötétségben!" 
A Nagykanizsai Városi Vö-

röskereszt tevékenységének 
legfontosabb  feladata  a kórház 
vérellátásának biztosítása és 
az egészségnevelés. Az utóbbi 
időben azonban felerősödött  a 
szervezet szociális munkája. 
Ma már a rászorultak támoga-
tása, a segélyezés, az adomá-
nyok gyűjtése is a fő  tenniva-
lók közé lépett elő. Ennek 
megvalósításáról dr. Buzássy 
Sándorné titkár beszélt: 

- Az emberek  közti  vagyoni 
különbségek  egyre nőnek,  így 
emelkedik  a segítségre  szoruló 
emberek  száma is. Ez karitatív 
tevékenységünk  kiterjesztését 
vonta maga után. Kedvezmé-
nyes vásárlási akciókkal 
igyekszünk  megkönnyíteni  a 
sokgyerekes  családok,  nyugdí-
jasok életét.  Árusítunk  a Bé-
res-csepptől  kezdve  a paplanig 
mindent,  többször kaptunk  bá-
lás ruhát. 

Patronálják  a mozgássérül-
tek  és a sclerosis multiplex 
betegek  (izomsorvadás)  klub-
ját. 

Horváth Sándor, a palini is-
kola nyugdíjas igazgatója 5 
éve foglalkozik  testi és szel-
lemi fogyatékos  gyerekek 
utaztatásával, szállításával. 
Hétfőn  reggel elviszi őket a 
zalaszentgróti iskolába, pénte-
ken pedig hazahozza, hogy 
családjukkal tölthessék a hét-
végét. 

Feladataink  elvégzésében 
olyan emberek  vesznek részt  -
mint Horváth Sándor - , akik-
ben van készség,  hogy mások-

nak segítsenek.  Külső  oda-
adás,  összefogás  nélkül  nehe-
zen haladnánk  előre.  A Csa-
ládvédelmi  és Humanitárius 
Bizottság  létrejötte  teendőink 
városi szintű  koordinációját 
oldja  meg. 

Májusban a vöröskereszt kü-
lönösen a figyelem  középpont-
jában kell, hogy álljon, hiszen 
e hónapban van a Vöröske-
resztes Világnap. Az ez alka-
lomból Zalaegerszegen rende-
zett megyei ünnepségen kani-
zsai aktivisták is elismerésben 
részesültek. A Vöröskeresztes 
Munkáért kitüntetés arany fo-
kozatát kapta dr. Andor József 
országos vezetőségi tag, ezüst 
fokozatát  dr. Horváth György-
né megyei vezetőségi tag, míg 
bronz éremmel jutalmazták 
Vágó Annamária felsőrajki 
vöröskeresztes titkárt. 

„Családvédelemért" plaket-
tel köszönték meg a már em-
lített Horváth Sándor munká-
ját. 

A vöröskereszt mindennapi 
tevékenységét sajnos évről év-
re nagyon szomorú események 
határozzák meg. Az elmúlt 
esztendő egyik központi fel-
adata volt az örmények, romá-
nok, afrikaiak  támogatása. 
1991-ben az iraki háború ál-
dozataira, azok hozzátartozói-
ra kell gondolnunk. Felelősek 
vagyunk értük, segítenünk kell 
nekik életüket széppé tenni, a 
békét megőrizni. 

A gyertyák meggyújtottuk. 
Soha többé ne aludjon el! 

Horváth Ilona 

Regionális Menedzser 
Konferencia 

Talán korszakosnak is 
mondható rendezvényre kerül 
sor június 1-én és 2-án a He-
vesi Sándor Művelődési Köz-
pontban. 

Az „Alapítvány Nagykani-
zsáért-Délnyugat-Magyaror-

szágért", a Rotary Fúrási Kft., 
a Summatech Kft.  és egy ma-
gánvállalkozó támogatásával 
regionális menedzser konfe-
renciát rendeznek. Az ese-
mény fővédnöke  dr. Antall 
József  miniszterelnök, aki 
egyben a nyitóelőadást is tart-
ja. Rajta kívül Kupa Mihályt, 
dr. Szabó Ivánt, Bod Péter 
Ákost, Botos Katalint és még ' 

több rangos előadót is várnak 
a szervezők. 

Az előadások és a szekció-
viták egyetlen fő  kérdésre pró-
bálnak a tervek szerint választ 
adni: milyen lehetőségei van-
nak a Kanizsa központú dél-
nyugati régiónak? Melyek a 
fejlődés  lehetséges útjai? 

A konferenciára  még vár-
ják a jelentkezőket a 06/93-
11-546-os telefonszámon.  A 
szállást és étkezést Is itt le-
het megrendelni. Külön szol-
gáltatás még, hogy a rendez-
vény résztvevői a két napon 
Ingyen látogathatják az 
uszodát. nl 
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Az olvasó kérdez, 
a KANIZSA válaszol 
Több olvasónk érdeklődött 

szerkesztőségünknél, ki telefo-
non, ki levélben: Miért nem 
működik már jóideje a vá-
rosközpont egyetlen dísze, az 
Erzsébet téri szökőkút? 

Utánanéztünk. A Városgaz-
dálkodási és Kommunális 
Szolgáltató Vállalat részlegve-
zetője, Makrai Mártonná a kö-
vetkezőket mondta: - Az első 
hiba, melyet a szökőkút üze-
meltetésekor észleltünk, már 
tavaly jelentkezett - egy törés 
a nyugati oldalon lévő fúvóka 
alsó csőrendszerében. Ennek 
ellenére a medret kitisztítot-
tuk, a rendszert beindítottuk, 
és egy ideig csak a középső 
vízsugár működött. Közben a 
felhasznált  víz mennyiségéből 
kiderült, hogy valahol a meder 
és a vízvisszaforgató  tartály is 
átenged. Mivel elég magas 
már a víz ára és az üzemelte-
tés, kénytelenek voltunk ezt is 
leállítani. A váratlanul jött 
meghibásodások érintik a kút 
alsó építményét is - csőrend-
szer, vízvisszaforgató  tartály 
stb. - ezért a Pécsi Vízmű 
speciális mérőkocsijával vé-
geztettünk komputeres vizsgála-
tot a hibák helyének pontos 
meghatározásához. A szökőkút-
nál észlelt meghibásodások ki-
javítására 100 ezer forint  áll 
rendelkezésre a költségvetésből. 
Erre várunk vállalkozót és ár-
ajánlatot. Addig is kérjük a la-
kosság megértését, türelmét. 

vörösrézkábel lopások ellen? 
- kérdezi Pál János nagykani-
zsai olvasónk, a Magyar utca 
109-ből? A kérdés megvála-
szolásában segítettek: 

Gáspár János, a MÉH Vál-
lalat nagykanizsai telephelyé-
nek vezetője. - A hulladékok 
átvételét - hiszen ez fő  profi-
lunk - senkitől nem tagadhat-
juk meg. Ez persze nem jelen-
ti azt, hogy minden átvett hul-
ladékkal egyformán  bánunk. 
Azokat a gyanús eredetű hul-
ladékokat, melyek nem a la-
kosság körében, a háztartás-
ban keletkezhetnek, külön ke-
zeljük és tároljuk. Ilyen lehet 
valamely gyártott termék, se-
lejt anyag, használati tárgy, 
esetünkben pedig a vörösréz 
légvezeték. Minden ilyen té-
telt külön bizonylatolunk, az 
átadó pontos adatait is felvé-
ve, így ha valaki - pl. rendőr-
ség, vállalat - azt kéri, hogy 
bemutassuk, azt meg is tesz-
szük. A mi esetünkben - re-
mélem máshol is így van - az 
átvevő raktáros jó anyagisme-
rettel és nagy szakmai gyakor-
lattal rendelkezik, így már át-
vételkor kiszűrheti a gyanús 
eredetű hulladékokat. A kér-
désben szereplő vörösréz lég-
vezeték átvételének ügyében a 
Magyar Távközlési Vállalat 
Pécsi Távközlési Igazgatósá-
gának nagykanizsai raktárával 
tartjuk a kapcsolatot. Tőlük is 
bizonylattal vesszük át a hul-

hozzánk még nem hoztak be 
- feltételezem,  a már említett 
szigorúbb bizonylatolás, ellen-
őrzés miatt. A teljesség ked-
véért meg kell még említe-
nem, hogy rajtunk kívül má-
sok is - gyűjtőkereskedők, 
kft.-k,  kisiparosok stb. - ve-
hetnek át ilyen jellegű hulla-
dékot. Ha ők nem a mi mód-
szerünket követik, továbbra is 
fennáll  a veszélye újabb káro-
kozásoknak. 

Lakatos Ferenc, magánke-
reskedő: - Az üzleti életben 
szerzett jó hírnevünket, hite-
lünket rontják ezek az esetek, 
nem is beszélve az állandó 
rendőrségi zaklatásoktól. Ma-
gam is vásárolok a kérdésben 
szereplő vörösrézkábel hulla-
dékból, de hivatalos úton, 
akár a Távközlési Vállalattól, 
akár a MÉH-től. Ez a lehető-
ség adott, a kereskedőtársak 

kapjanak már észbe, hogy sza-
bálytalanságokat ne kövesse-
nek el. Mivel a KANIZSA en-
gem is megkérdezett, a nyil-
vánosságot felhasználva  ez-
úton fordulok  felhívással  ke-
reskedőtársaimhoz: a lakosság 
köréből felkínált  postai légká-
bel' ne vegyék át, mert csak 
így tudjuk közös összefogással 
megakadályozni a telefonosz-
lopokról történő kábellopáso-
kat, melyek esetleg súlyos tra-
gédiákhoz is vezethetnek. 

Végezetül a megkérdezettek 
megerősítették az újságíró 
azon feltevését,  hogy a témá-
ban semmilyen intézkedés, 
rendelkezés nem történt, 
egyetlen körlevél nem íródott 
meg sem a MÉH vállalatok 
felügyeleti  szerve, sem pedig 
a KIOSZ, vagy KISOSZ ré-
széről. 

Tóth Ferenc 

Nem felül,  alul szökik a víz. 

Miért nem lehet valamit 
tenni - történetesen az átve-
vői oldalról - az egyre elsza-
porodó, nagy károkat okozó 

(Tóth Ferenc felvétele) 
ladékot és azt a legrövidebb 
időn belül szállítjuk tovább át-
vevőinknek. Ilyen jellegű 
anyagot a lakosság köréből 

Hogyan lesz egy liter 
tej 41 forint? 

Ugye sokan ismerik a régi rigmust, hogy „Kisvárosunk szép 
lesz újra, /Minden sarkon álljon egy-egy ... hirdetőoszlop" 

Nos, hirdetőoszlop van bőven, rajtuk még jórészt a múlt évi 
választási hadjárat megtépázott plakátjai. Kocsma, presszó is 
van szinte minden sarkon, olykor karnyújtásnyira egymástól. És 
tejivó? Pedig hát „Egy pohár tej, tiszta fej!"  - hirdeti egy 
másik szlogen. Ámbár, a mai tejárak és felvásárlási  árak viszo-
nya olykor zavart okoz a fejekben. 

ABC és élelmiszerbolt azért akad bőven a városban, ahol 
lehet tejet vásárolni, egy litert egy fél  liter Balatoni áráért. 
Nosza, munkából hazafelé  gyerünk be például a Fő út-Csengery 
őt (Lenin, Béke út) sarkán lévő Fűszer-csemege boltba. A gép-
kocsi sokaknak ma már munkaeszköz - mivel az idő pénz - , 
így hát index jobbra és kanyarodás a Deák-téri parkolóba. Ám 
ott már nem lehet csak úgy parkolni! Ingyen! Az önkormányzat 
pénzt csinált belőle, s kiadta ügyes (és pénzes) vállalkozóknak 
ezt a parkolót. 10,- Ft,  - mondja a fiatalember  a bejáratnál. 
De hát csak tejért ugrok be a Csemegébe!  - így az autós. Arra 
nincs külön  tarifa!  - így a parkoló éber őre. Nincs mit tenni, 
tej kell. Vezető fizet,  cédula a szélvédőre. A boltban sajnál-
kozva mondják, hogy a tej épp elfogyott,  most várják az újabb 
szállítmányt. Sebaj, a következő állomás hazafelé  a Dél-Zala 
Áruház. Az út mellett nincs hely (ez ingyenes), van viszont a 
parkolóban. A helyzet ugyanaz, mint a Deák-térinél. 10- Ft! 
- mondja az itt szolgálatos parkolóőr. Ezt  is kiadták  maszekba\ 
Vezető fizet,  cédula a szélvédőre. Ha itt sem lesz tej, hát ... 
Itt van. Véletlenül a zacskó sem folyik.  Pénztár, fizetés,  tej a 
szatyorba. Ez megvolna, és még negyed óra sem telt el a jobbra 
index óta. Itt sem állt 5 percnél többet az autó a parkolóban. 
Ki kellene használni az egy órát, 10 forintért  ennyi jár. A 
tejutánpótlást viszont várják otthon. Gyerílnk haza. - Apu! Kérsz 
te is tejet? - Ebből?  Én? Soha! Inkább  egy konyak!  Attól  le-
szünk mozgékonyak! 

-skay. 
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Anatole France-tól idézünk 

Anatole Francé (1844-1924) 
megállapítása olvasható a vízszin-
tes 1. és a függőleges  16. sorok-
ban. 

VÍZSZINTES: 
1. A megfejtés  első sora (zárt 

betűk: E. L7 N. K.). 14. Hajat 

göndörít. 15. Vezetékneve után 
következik. 16. Bolti dolgozók. 
17. Örökségül hagy. 18. Vers jel-
lemzője. 19. Hírügynökségünk. 20. 
Einsteinium, kálium, bór. 21. Pa-
pírra vet. 22. Téli ruhadarab. 23. 
Jerry társa. 25. Azonos magán-

hangzók. 26. Invitál - régiesen. 
28. Tanítás után is iskolában ma-
radnak. 32. Vajon juttat? 34. 
Éneklő szócska. 35. Késelő egy-
nemű betűi. 36. Zenére való moz-
gás. 38. Hűteni. 41. Munkahét jel-
zője. 43. Kínai súlymérték. 44. Il-
letve, röv. 46. Helyrag. 47. Mátka. 
48. Gúnykacaj tárgyává tesz. 52. 
Fél alak! 53. Azonos magánhang-
zók. 55. Távbeszélő, röv. 56. Ká-
ros. 57. Spanyol, portugál autójel-
zés. 59. Szappanmárka. 61. Nap 
betűi keverve. 62. Rostos gyü-
mölcsital. 64. Cini becenevű tánc-
dalénekesnőnk. 67. Mustárgáz. 68. 
Sajtgyártási művelet. 69. Fenyege-
téssel kényszerítő. 

FÜGGŐLEGES: 
1. Kabai részletl 2. Becézett 

Zoltán. 3. Sajtféleség.  4. Korsze-
rű. 5. Angol popzenekar. 6. Ein-
steinium, jód kálium. 7. Vállalati 
forma.  8. Állami díjas fizikus 
(Gyula). 9. Tetőrészlet! 10. Fa-
lánk. 11. A férfi  sorsa. 12. Zsi-
nóros, rövid férfikabát.  13. Be-
cézett Éva. 16. A megfejtés  be-
fejező  sora (zárt betűk: Ó. J . H. 
S.). 17. Keresztültaszít. 19. Tok-
termésű növény. 22. Hosszú fülű, 
hullámos szőrű kutyafajta.  23. Il-
legális. 24. Szóösszetételekben 
változást jelent. 27. Eszme. 29. 
Mindegyik - angolul. 30. Az 
egyik évszak, ford.  31. Lószer-
szám. 33. Felkiáltás szava. 37. 
Női név. 39. Előkelő táísaság. 40. 
Három különböző római szám. 42. 
Ennek a közepei 45. Lány - ré-
giesen. 49. Svájci édesipari már-

ka. 50. Trombitahang. 51. Róma 
folyója.  54. Szomszédos bolygónk, 
névelővel. 58. Szőnyeget tisztít. 
60. Éljenző felkiáltás  bikaviadalo-
kon. 61. Török méltóság. 62. Nép-
gazdasági ágazat. 63. Kistestű ma-
dárfaj.  65. Gitárhúrok. 66. Rész-
ben penészes! 67. Ittrium, szelén. 
69. ...Top, amerikai rockzenekar. 
70. Római részlet! 

Szirovicza Miklós 
Beküldendő a vízszintes 1. és a 

függőleges  16. sz. sorok megfejtése. 
Határidő május 31. 
Lapunk 19. számában megjelent 

keresztrejtvény helyes megfejtése: 
„Lustaságunk büntetése saját si-
kertelenségünkön kívül a mások 
sikere is." - Jules Remard. 

A sorsoláson Keglovics Hajnal-
ka nagybakónaki. Szabó Ferencné, 
Tarpay Ivett és Hajnal Sándor ka-
nizsai olvasóink nyertek könyvju-
talmat, amelyet szerkesztőségünk-
ben vehetnek át. 

< SIP-lolo pálvú/iit 

A Csip-totó rovatunkat tech-
nikai okok miatt szüneteltetni 
kényszerülünk. Olvasóinktól 
ezúton is elnézést kérünk. 

A VIII. forduló  helyes 
tippjei: 

2, 1, 1, 1, x, 1, 2, 1, 1, 2, 
2, x, 1, x 

Hogyan találjuk meg a szá-
munkra legkedvezőbb part-
nert? 

Hogyan őrizhetjük meg a 
szerelem kezdeti hőfokát, 
erejét? 

Hogyan alakíthatjuk ki a 
testi és a lelki kapcsolat har-
móniáját? 

Mit kell tennünk, hogy há-
zasságunk boldog legyen, 
hogy partnerünk és mi ma-
gunk is teljes életet éljünk? 

Miért szerencsés az egyik 

ember, s miért súj t ja balsze-
rencse a másikat? Mi a siker 
titka? Élhet-e valóban ered-
ményes életet az, aki csupán 
önös érdekeit szolgálja? Mi 
az önbizalom titka? Hogyan 
küzdhetünk meg foszladozó 
idegeinkkel, félszegségünk-
kel, életünket mérgező félel-
meinkkel? 

Megvásárolható az AL-
M A N A C H Könyvesboltban! 

Nagykanizsa, Zrínyi u. 20. 
(a volt lengyel-piac mellett) 

O S I N u 
Számítástechnikai és Műszaki Cikkeket 

Értékesítő és Javító GMK. 

Uj helyen 
a Cosinus! 

Címünk: Nagykanizsa, Eötvös tér 21. 
Új üzletünkben SZUPER 

KEDVEZMÉNNYEL várjuk! 
260,- Ft-tól 
500,- Ft. 

Videokazetták 
Yojstick 

Szakkönyvek 20-30 százalékos 
kedvezménnyel. 

C16 - C + 4 programkazetták 
150,- Ft-os egységáron. 

FOLYTATÓDIK A RÉSZLET AKCIÓ! 
A vételár 5%-ának befizetése  mellett , 100.000 forintos  ér-
tékhatárig részletre vásárolhat számítástechnikai és hír-
adástechnikai cikkeket, valamint irodagépeket és műszaki 
berendezéseket . 

Keresse a COSINUS-t az új helyen! 
Nagykanizsa, Eötvös tér 21. 

KÖNYVAJÁNLAT 
„ * SZEPES MÁRIA 

A SZERELEM 
SZEPES MÁRIA 

A MINDENNAPI ÉLET 
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Kőbánya-blues 

„Ha Kőbánya, akkor sör - ez vilá-
gos." Az alapvető létszükségleti cikk 
után a budapesti peremkerület másik 
nevezetessége a Kőbánya-blues, melynek 
elsőszámú propagálója a blues közép-eu-
rópai sámánja, az István, a király rock-
opera táltosa: Deák Bili Gyula. Vagy 
egyszerűen csak Bili, a király! 

A szakértők szerint nem véletlenül 
az, hiszen hozzá hasonlítható hangja fe-
hér embernek nincs ebben a szakmá-
ban. 

Kanizsa koncertjén az elmúlt évekről, 
a blues mai helyzetéről és a jövő lehe-
tőségeiről beszélgettünk vele. 

- Ma  is érvényes még, hogy Bili, a 
király? 

- Biztos... 
- És magvárod,  amíg  letaszítanak  a 

trónról? 
- Nem tudnak letaszítani. Tudod miért? 

Mert így nem tud énekelni senki bluest 
Magyarországon, mert nincs ilyen hangja 
Magyarországon senkinek. A másik do-
log, hogy nem olyan könnyű ez, mint a 
metál. Nem akarom lebecsülni a métáit, 
nekem is vannak ilyen kedvenc éneke-
seim, de ide más hang kell. 

- Nem  lenne jobb, ha versenyhelyzetben 
lennél? 

- Engem nem érdekel a verseny, én 
úgy énekelek minden -koncerten, mintha 
verseny lenne. Én ugyanis szeretem a dol-
got, szeretem a gyerekeket, és ez a lé-
nyeg, ezért érdemes csinálni. 

- Az utóbbi időben  sok zenész mást is 
csinál a muzsikáláson  kívül.  Nagy  Feró 
rádiózik,  Katona  Klári  műsort  vezet, töb-
ben menedzserkednek.  Te  nem készülsz 
valami egyébre? 

- É n nem csinálok egyelőre mást, nincs 
is tervbe véve. Van egy Nemzeti Alapít-
vány, amelyben részt veszünk a Feróval. 
Az István, a királyból fogunk  részleteket 
előadni. 

- Fontos  volt  az életedben  az István, 
a király? 

- Nagy állomás volt... 
- Érzékelted,  hogy akkor  volt  a legna-

gyobb őrjöngés,  amikor  te a színpadra 
léptél? 

- Hogyne, és nagyon jólesett, nagyon 
kellett. Visszatérve a koncertre... Nagyon 
az volt hirdetve, hogy Illés-koncert - és 

„BILL A KIRAJ" 

Deák Bili Gyula 
photo by Caroll Campbell 

ez ellen tiltakozom, mert az István, a ki-
rály is vonzott annyi embert, mint az Illés 
- ha nem többet. És kikérem magamnak, 
mert úgy érzem, az Istvánban voltak ak-
kora sztárok - ha nem nagyobbak - , mint 
az Illés-együttesben. Mert azért hagyott 
némi kívánnivalót maga után az a zene, 
az már nem mostani zene. 

- Annak ellenére,  fiatalokkal  vvlt  tele 
a stadion. 

- Igen, örültem a sok fiatalnak,  amikor 
kijöttem és beleszóltam a mikrofonba... 
illetve nem szóltam bele, mert sajnos play 
back-ről ment. Én örültem volna, ha élő-
ben megy, de sok ember nem. 

- A jelenlegi  helyzet  mennyire befolyá-
solja a pályafutásodat?  Hogy  hat rád  az, 
ami most Magyarországon  történik? 

- Remélem, hogy jobb lesz, érzem, 
hogy most nincsenek olyan korlátok, mint 
korábban. Tíz évig azért nem engedtek 
engem érvényesülni a Kádár-rezsimben, 

mert fél  lábam volt, és azt mondták: én 
nem vagyok színpadképes. így nem tud-
tam bekerülni nagyobb zenekarba, a té-
vében sem szerepelhettem. 

- Nem  fértél  be a skatulyába? 
- Nem voltam olyan szépfiú,  mint ezek, 

hiába énekeltem százszor jobban. Barátaim 
mondták - akik járják a világot - , hogy 
ha én nem itt Magyarországon élek, már 
rég milliárdos vagyok. Nem milliomos, 
milliárdos... Na, dehát mindegy. Én itt 
születtem, idevaló vagyok. 

- A Rock-Caféban  sokszor  találkozol 
külföldiekkel  is? A nyelvi korlátok  nem 
zavarnak? 

- Énekelek én angolul is, de sajnos 
nem tudok angolul. Bennünket az iskolá-
ban oroszul tanítottak - volna. 

- Meg  lehetne próbálni a bluest  oro-
szul is, nem? 

- Nyomja az az orosz énekesnő, az Ál-
la Pugacsova. 

- Ha  egy szóval kell  válaszolnod:  mi 
a foglalkozásod? 

- Bluesista vagyok. 
- És mi van kiírva  az ajtódra? 
- Semmi, a nevem sincs kiírva még a 

csengőre se. 
- Névjegykártyád  van? 
- Az van, most csináltattam, ha jönnek 

külföldről,  ne kelljen összevissza karmo-
lásznom. 

- További  tervek? 
- Most csinálunk egy lemezt, a Hobo 

írja a szövegét. Zenekarommal, amely há-
rom éve van meg - fesztiválokon 
játsszunk, fellépünk  szerte az országban. 
Úgy érzem, emelkedik egy kicsit az 
ázsiója a blues-zenének. Örülök, hogy 
jobban megy ez a kemény zene, mint ez 
a sok nyálas szar, ami ment eddig. 

- Más  műfajra  nem készülsz:  tv, film, 
egyéb? 

- A Koltai csinált egy filmet,  amelyben 
szerepelt Vikidál, Varga Miki, és volt ró-
la szó, hogy majd szólnak nekem is, de 
valahogy kimaradtam belőle. 

- És Bili, a király  nem könyörög? 
- Én soha senkinek nem fogok  könyö-

rögni! 
- Köszönjük  a beszélgetést. 
- Én is köszönöm, és üdvözlöm a ka-

nizsaiakat! 
Lukács Ibolya 

Tisztelt 
Főszerkesztő úr! 

A Kanizsa lap 1991. április 
26-i számában „Kiskapu bejá-
ró" címmel megjelent Nagy Im-
re újságíró tollából egy cikk, 
amely a Nagykanizsa, Eötvös 
téri lakóépület déli oldalán lévő 
átjáró beépítésével kapcsolatos. 

Az írás a helyi tűzoltóság 
tevékenységét érintve valótlan 
tényt állított, sőt hamis színben 
is tüntette fel  működésünket. 

Dr. Tolnai Sándor 
tü. szds. tűzoltóparancsnok 

„Kiskapubejáró"-ról 
(be)Valljuk, hogy tévedni 

mi is tudunk. Nem valami 
egetverő megállapítás ez, de 
akkor már többet ér, ha téve-
déseinket megpróbáljuk kijaví-
tani. 

„Kiskapubejáró" című, ápri-
lis 26-i számunkban megjelent 
cikkünkben a riportalanyokra 
hagyatkozva azt írtuk, hogy 
miközben a tűzoltóság kiadta 
az Eötvös téri kapualj tűzvé-

delmi engedélyét, az egyik ott 
parkoló autóst, tűzbiztonsági 
okokra hivatkozva megbüntet-
ték. Való igaz, ez a tűzoltó-
ságot nem a legjobb fényben 
tüntette fel. 

A lap megjelenése után de-
rült ki, nem a tűzoltók bün-
tettek. Az akkor írt mondat 
második fele  tehát: Törölve! 
A valótlan állításért elnézést 
kérünk. 

Mindez persze nem jelenti 
azt, hogy a cikkben leírt többi 
furcsaság  nem állja meg a he-

lyét. Balassa Béla továbbra is 
rendelkezik az elvi építési en-
gedéllyel, így nem valószínű, 
hogy az önkormányzat bárki 
másnak - akár valamelyik tu-
lajdonosnak is - kiadna egy 
újabb engedélyt. Balassa úr 
pedig nem építkezhet, hiszen 
a tulajdonosok nem adták be-
leegyezésüket. Az ügy holt-
pontra jutott. 

A tűzoltóság ebben pedig 
nem hibás! 

Nagy Imre 
a cikk szerzője 
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SPORT SPORT 
Labdarúgás 

Folytatta jó szereplését 
az Olajbányász 

Az Olajbányász labdarúgói 
az elmúlt hetek sikeres foly-
tatásában reménykedtek vasár-
nap délutáni mérkőzésük meg-
kezdése előtt. Optimizmusukat 
arra az eredményre alapozták, 
amelyet az elmúlt hetekben ér-
tek el. 

Nyilván az a mintegy más-
félezer  néző, aki a rendkívül 
rossz időjárás ellenére is kilá-
togatott a Stromfeld  úti pályá-
ra, hasonló jó eredményben 
reménykedett. 

Nos, az olajos-fiúk  - már 
ami az eredményt illeti - nem 
okoztak csalódást. Igaz, ha 
minimális arányban is, de 
nyerni tudtak, vagyis újabb 
két ponttal lettek gazdagab-
bak. Jelenleg az előkelő 5. he-
lyen állnak, s ez mindenképp 
dicséretes teljesítmény. A va-
sárnapi mérkőzésen a csapat 
az eredménytől függetlenül 
csak részben nyújtott elfogad-
ható teljesítményt, de ezúttal 

ennyi is elég volt a győzelem-
hez. Az első játékrészben is a 
hazai csapat irányította a játé-
kot, de igazi gólhelyzetet nem 
sikerült kialakítaniuk. Sok hi-
ba volt felfedezhető  a játék-
ban, de a lelkesedéssel, az 
akarással ekkor sem volt baj. 
A szünet utáni gyors gól lát-
hatóan megnyugtatta a gárdát, 
felszabadultabb,  ötletesebb lett 
a játék. Ebben az időszakban 
már helyzet is adódott, igaz 
ezek most rendre kimaradtak. 
A játékot látva, mégis érezhe-
tő volt, hogy ezen a mérkőzé-
sen különösebb gond nem le-
het, a győzelem kivívása nem 
lehet kétséges. 

Nyert az Olajbányász, s ez-
zel tovább folytatta  jó szerep-
lését. Úgy tűnik, a kiesés ré-
me végleg eltűnt, így lehető-
ség kínálkozik a középme-
zőnyben való végzés elérésé-
hez. 

-kázé-

Az Olajbányász-Ajka mérkőzésen Visnovics (a kép jobb 
szélén) góljával 1-0-ra nyertek a piros-kékek. 

(Erdei András felvétele) 

Tenisz 
E l s ő l é p é s 
a cé l fe lé 

A hétvégén az Olajbányász 
női csapata Keszthelyen, 
mindössze egy játszmát veszít-
ve, technikai K. O.-val győ-
zött az OB III első fordulójá-
ban. Keszthely-Nagykanizsa 
0-9. 

Győztesek: Gaál, Nóvák, 
Benkő, Szerdahelyi, Füle, 
Kricsfalussy. 

SPORT 
Páros: Novák-Benkő, Gaál-

Kricsfalussy,  Füle-Szerdahe-
lyi. 

A férfiak  az első OB Ill-as 
mérkőzésükön Bolyban kötele-
ző győzelmet arattak. Győzte-
sek: Füle, Horváth B., Péntek 
I., Russav O., Sztankovics J. 

Páros: Russay-Horváth, Fü-
le-Márton. 

A rossz időjárás miatt elma-
radt vasárnapi férfi  mérkőzés 
V. 24-én péntek 14 órakor ke-
rül megrendezésre az Olajbá-
nyász Vár úti tenisztelepén. 

V. Gy. 

Ulőröplabda 
/ 

Újra ezüstérmesek 
a kanizsaiak 

Befejeződött  az 1990/91. évi 
ülőröplabda I. osztályú csapat-
bajnokság küzdelemsorozata, 
amelyben a zalai-kanizsai 
sportot a Hamburger SK 
együttese képviselte. 

A záró fordulóra  a főváros-
ban került sor, ahol már a ta-
lálkozók eredményétől függet-
lenül, ezüstérmesként lépett 
pályára a kanizsai csapat. 
Nos, a kanizsaiak ezúttal sem 
okoztak csalódást, a bajnokkal 
színvonalas mérkőzést vívtak, 
míg másik ellenfelüket  bizto-
san verték. 

A BEFEJEZŐ  FORDULÓ 
EREDMÉNYEI: 
Hamburger SK 

- Vásárosnamény 3-1 
(8, -13, 6, 9) 

Az ezüstérmes gárda a má-
sodik szettet „elajándékozta", 
amely végül is remek játékkal 
aratott biztos győzelmet. A si-
kerért a legtöbbet a Földi-test-
vérek, valamint a válogatott 
Balogh és Czimmermann tette. 

Nyíregyházi 
Piremon-Hamburger SK 

3-1 (5, 9, -12, 16) 
Az arany- és ezüstérmes ta-

lálkozója színvonalas játékot, 
presztizsmérkőzést hozott. A 
Kanizsaiak 0-2 után könnye-
dén szépítettek, de a 4. szett-
ben elszalasztották a győzel-
met, megijedtek a bajnoktól. 

Jók: Pölcz, Földi J„ Földi 
B., Balogh. 

A záró-fordulóban  Czvetkó 
Tamás és Földi József  edzők 
a következőket szerepeltették: 
Pőcze, Pölcz, Balogh, Földi 
B., Földi J., Czimmeimann. 
Csere: Varga, Palicz, Kardos. 

A bajnokság első három 
helyezettje: 

1. Nyíregyháza 16 16 - 48- 7 32 
2. Nagykanizsa 16 12 4 39-18 28 
3. Tatabánya 16 6 10 27-33 22 

A kanizsaiak, az elmúlt 
évekhez hasonlóan, ezúttal is 
biztosan szerezték meg az 
ezüstérmet. Gratulálunk! 

(ba) 

Vívás 
Iskolások 

városi bajnoksága 
A hagyományoknak megfele-

lően ismét megrendezésre került 
az általános és középiskolások vá-
rosi bajnoksága. A korosztályok 
szerinti egyéni bajnokságban több 
iskola indította versenyzőit, akik 
tőr és kard szakágban vívták meg 
küzdelmeiket. A városi szövetség 

és a MÁV NTE vívószakosztálya 
által megrendezett vetélkedőn az 
általános iskolák közötti versenyt 
a Zemplén Győző Iskola nyerte, 
a középiskolások versenyében pe-
dig a Dr. Mező Ferenc Gimnázi-
um lett a legjobb. 

Eredmények: 
Általános iskolák: Alapgyakor-

latok: 1. Kondorosi Csaba (Sza-
badság tér). II-IV. o. fiú  tőr: 1. 
Horváth Csaba (Péterfy).  V-VI. 
o. leány tőr: 1. Zieger Virág 
(Zemplén). V-VI. o. fiú  tőr: 1. 

Dani Márk (Zemplén). VII-VIII. 
0. fiú  tőr: 1. Horváth Jácint (Roz-
gonyi I.). VII-VIII. o. leány tőr: 
1. Lencse Beáta. V-VI. o. kard: 
1. Csalló Zoltán (Zemplén). VII-
VIII. o. kard: 1. Kovács Péter 
(Hunyadi). 

Középiskolások: Leány tőr: 1. 
Kiss Anikó (Dr. Mező). 2. Tersz-
tenyák Tünde (Thury). 3. Sütő 
Anita (Dr. Mező). Fiú tőr: 1. Ba-
lázs Endre (Batthyány). 2. Fataki 
Zoltán (Dr. Mező). 3. Kiss Zoltán 
(Batthyány). Fiú kard: 1. Tóth 

Tamás (KBMSZ). 2. Palotás 
Csongor (Batthyány). 3. Zámbó 
Zorán (Dr. Mező). 

Általános iskolák közötti pont-
verseny: 1. Zemplén Ált. Isk. 
196 pont; 2. Rozgonyi I. Ált. 
Isk. 90 pont; 3. Péterfy  Ált. Isk. 
55 pont. 

Középiskolák közötti pontver-
seny: 1. Dr. Mező Gimnázium 
148 pont; 2. Batthyány Gimnázium 
119 pont; 3. KBMSZ 34 pont. 

A díjakat a Rotary Kft.  és az 
Ifjúsági  Ház biztosította. 
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Kézilabda 
Dunai Kőolaj-Tungsram 

SE 23-26 (10-11) 
NB I B-s férfi  mérkőzés a 

Nyugati csoportban. A kani-
zsaiak legeredményesebb játé-
kosai: Tiba (9), Krichenbaum 
(6), Kurusta (4), Rodek (3). 

Az őszi idénynyitón a kani-
zsaiak hazai környezetben 
kaptak ki az olajosoktól, akik 
ellen most sikerült a bravúr, 
és ami egyben azt is jelenti, 
hogy az ez évben szenzáció-
san játszó izzósok tovább 
folytatták  ragyogó szereplésü-
ket. A lámpagyáriak az újabb 
győzelemmel tartják a menete-
lést, továbbra is fényesen  iz-
zik az izzó, azaz pont/eszte-
ség nélkül jutottak túl a kilen-
cedik fordulón. 

A Százhalombattán sorrake-
rült találkozón mind a két csa-
pat a győzelemre készült, hi-
szen a kanizsaiak az előkelő, 
2. helyük megtartásáért léptek 
a pályára, míg az őket követő 
vendéglátók egy sikeres 2x30 
perccel beérték volna a lám-
pagyáriakat. Úgynevezett 4 
pontos rangadóra került sor, 
amely kezdetben nagyon vál-

Kosárlabda 

Négy napon át a dél-zalai 
város volt házigazdája az or-
szágos mini-bajnoksag döntő-
jének, ahol 11 leánycsapat 
szerepelt, köztük a ,kanizsai 
sportot képviselő MÁV NTE 
együttese. 

Á mintaszerűen előkészített 
országos bajnokság döntőjé-
ben remekelt a Kovács Mag-
dolna edző vezette hazai csa-
pat, és a rendkívül szoros ver-
sengésben az ezüstérmet sze-
rezte meg a győztes Z. Petőfi 
DSK mögött, így teljes zalai 
siker született. 

A kanizsai kislányok a tech-
nikai-ügyességi versenyszá-
mok közül első helyezést ér-
tek el a 30 méteres váltófu-
tásban, harmadik helyen vé-
geztek labdavezetésben, míg 
egyaránt negyedikek lettek al-
katmérésben, büntetődobás-
ban, labdapasszolásban és 400 
méteres váltófutásban.  Ezek 
után kedvező pozícióból, az 
első helyről kezdték a mindent 
e'idöntő csapatjátékot. 

tozatos játékot hozott, de az-
tán a kanizsaiak szereztek 
előnyt. Nos, nem sokáig tar-
tott a vezetés, mert a hazaiak 
ledolgozták a hátrányt. Ez így 
volt 17—17-ig, majd azután a 
kanizsai csapat belelendült, el-
mentek már 3 góllal is (23-
20). 

A hajrá is hallatlanul izgal-
masan alakult. A befejezés 
előtt 2 perccel, 24-23-as ka-
nizsai vezetésnél a hazaiak 
mindent egy lapra tettek fel. 
Kijöttek letámadásra, ám a 
taktikusan játszó izzósokat ez 
sem lepte meg, akik a határo-
zott védőjáték mellett szágul-
doztak a pályán, miközben 
Pánczél kétszer is, míg Rodek 
egyszer bevette az olajosok 
kapuját. 

A nagyon sokat érő győze-
lem a csapat érdeme, de a sok 
jó teljesítményt nyújtó játéko-
sok közül a gólgyáros Tiba és 
a játékmester Krichenbaum 
külön is dicséretet érdemel. 

(~gb) 

Résztvevőket a rendezők egy 
6-os és egy 5-ös csoportba sor-
solták, ezen belül körmérkőzés 
volt, majd az elődöntőkre, hely-
osztókra került sor. 

A MÁV NTE csapata a cso-
portmérkőzések során legyőzte 
a BEAC (43-33), Kecskemét 
(47-23), Dunaújváros (41-17) 
és a székesfehérvári  Ikarusz 
csapatát (32-23), míg a Nagy-
kőrös ellen 44-33-ra vesztet-
tek. Csoportjukban a 2. helyet 
szerezték meg. A döntőbe ju-
tásért a BSE csapatával mér-
kőztek, akiktől 62-28 arány-
ban kikaptak. A 3. helyért a 
Z. Petőfi  DSK ellen léptek pá-
lyára, s a találkozón az eger-
szegiek nyertek 35-20-ra, így 
a 4. helyen végeztek játékban. 

A mini-bajnokság országos 
döntőjét, az összesített pont-
számok, eredmények alapján a 
Z. Petőfi  DSK nyerte 94 pont-
tal, a MÁV NTE (92 pont), 
Nagykőrös (91 pont) és a BSE 
(88 pont) előtt. 

A nagy sikert elért MÁV 

NTE csapatában, a döntő so-
rán a következők szerepeltek: 
Hujber Éva, Kiss Petra, Zad-
ravecz Adél, Béli Violetta, 
Horváth Andrea, Simon Szil-
via, Varga Beáta, Németh Dia-
na, Bogár Viktória, Tizedes 
Katalin, Gurdonyi Kinga, 
Molnár Márta. Edző: Kovács 
Magdolna. 

A jelentős városi összefo-
gással megrendezett döntőn a 
kanizsai kislányok a kellő 
gondoskodást kiváló ered-
ménnyel hálálták meg, akik-
nek ezúton is gratulálunk. 

Balogh Antal 

Szombaton még mindenki biza-
kodott, amikor elállt az eső. Va-
sárnap hajnalban azonban nem ka-
kasszó, hanem az ablakon kopogó 
eső és a süvöltő szél ébresztette 
az autócross versenyzőket. 

10 óra után aztán összeült a 
rendezőkből, a versenybíróságból, 
valamint a versenyzők képviselő-
jéből álló bizottság, és a bajnoki 
futam  elhalasztásáról döntött. A 
részletekről kérdeztem Faluvégi 
Péter MAMSZ képviselőt, a ver-
seny felügyelőjét. 

- A rendezők és a versenybíró-
ság mindent megtett, hogy a több 
napos esőzés, a felázott  pálya és 
a csontig hatoló hideg szél elle-
nére évadnyitót lehessen rendezni. 
A szűnni nem akaró eső miatt 
azonban a versenypálya már nem 
nyújtott 100%-os biztonságot, jól-
lehet az összes technikai feltétel 
adott, a rendezők remekül előké-
szítették a pályát. Az időjárási kö-
rülmények miatt több versenyző 
jelezte, hogy nem kíván elindulni, 
így a verseny sportértéke is ve-
szélybe került. A július 14-re, 
Miskolcra tervezett futam  elma-
rad, és annak helyébe léphet a ka-
nizsai. így megtört a hagyomány, 
s az évadnyitó június 2-án Túrke-
vén lesz. 

Sporthét vége 
SZOMBAT 

Kézilabda: 
NB I. B Férfiak:  Tungsram SE-

Soltvadkert, Olajbányász munka-
csarnok, 17.30. 

NB I. Nők: Olajbányász SE-
BHG SE, Olajbányász munkacsar-
nok, 16.00. 
Labdarúgás: 

NB m . MÁV NTE-Kaposvári 
Rákóczi, MÁV NTE pálya, 17.00. 
Tenisz: 

OB Hl. Nők: Olajbányász SE-
Sopron, Somogyi B. úti sporttelep, 
10.00. 

Vízilabda: OB II. Férfiak:  Víz-
mű SE-Pécsi TÁSI, Városi fedett 
uszoda, 11.00. 

VASÁRNAP 
Természetjárás: 

A DKG Szakszervezeti Termé-
szetbarát Egyesületének túrája. In-
dulás: autóbuszállomás, 7.40. Gya-
logtúra: Zalaújlak - Kanica erdő 
- öreghegy - Galambok - Szőlő-
hegyi megálló. Táv: 14 km. 
Visszaérkezés: 17.30. Túravezető: 
Szűcs Rózsa. 
Vízilabda: 

OB II. Férfiak:  Vízmű SE-Bp. 
Siketek SC, városi fedett  uszoda, 
11.00. 

- Nagy Sándor a 3500 kcm-es 
kategória többszörös magyar baj-
noka is ódzkodott elindulni ilyen 
körülmények közepette. Miért? 

- Szombaton még ragyogó ver-
seny lehetett volna. A vasárnapi 
esőzés azonban irreálissá lette a 
pályát, s a jövő heti hollandiai EB 
futam  előtt nem akartam kockáz-
tatni sem a magam, sem az autóm 
épségét. Sajnálom a kanizsaiakat, 
hiszen példásan felkészültek,  s az 
évadnyitóra készített crossújság is 
osztatlan elismerést aratott. Sajnos 
most csak kiadásaik voltak, de re-
mélem ez nem szegi kedvüket, s 
július 14-én jó időben, egy remek 
verseny kárpótolja őket. 

Németh Zoltán, a „Kanizsa" 
Autocross SE szakosztályvezetője: 

- Esőisten most nem fogadott 
kegyeibe minket, pedig igazi au-
tós-shownak ígérkezett ez a hét-
vége, az autókiállítással egybeköt-
ve. A crossaulót ezúttal csak a be-
mutató teremben láthatta a közön-
ség, remélem a júliusi versenyen 
a pályán is bizonyít. A tippládát 
a bedobott szelvényekkel megőriz-
zük - a leadolt szavazatok tovább-
ra is érvényesek - , és a versenyen 
majd ismét lehet tippelni, hiszen 
az ide szánt újságok megmaradtak. 

-bacskay-

Kanizsai ezüstérem a mini-bajnokság 
országos döntőjén 

Elmosta az eső 
az évadnyitót 
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Műsorajánló 
Május 24. (péntek) 

14. ó r a : „Élő népművészet" -
Dél-zalai népművészek alkotá-
sait bemutató kiállítás megnyi-
tója a Városi Képtárban. 
18 ó r a : Puchheim bajor város 
fúvósegyüttesének  és tánc-
együttesének bemutatója a 
HSMK színházi előcsarnoká-
ban. 
19 ó r a : Puchheim város mű-
vészei kiállításának megnyitó-
ja a HSMK kiállítótermében. 
Megnyit ja: dr. Herbert Kranz-
lein puchheimi polgármester. 

20 ó r a : Sas-kabaré (napi ze-
nés közérzeti kabaré) a 
HSMK-ban. Közreműködik: 
Árkus József,  Szóka Júlia és 
Éles István. 

Május 25. (szombat) 

9 ó rá tó l : Városi gyermeknap 
az Ifjúsági  Házban. 
10 ó rá tó l : Gyermeknap a 
vasútállomás vontatási telepén 
(szórakoztató műsor, verseny-
játékok, vonatozás, rajz- és 
kerékpárverseny, táncház, lo-
vaglás). 

15 órától: Gyermeknap a 
HSMK-ban. 

Május 27. (hétfő) 

14 órától: Madarak és fák 
napja. Az Ifjúsági  Ház szerve-
zésében kirándulás a Csónaká-
zó-tóhoz. 

Május 29. (szerda) 

14 óra: Nyugdíjas-Klub, 
videofilm  vetítéssel, a Kodály 
Zoltán Művelődési Házban. 

A VÁROSI TELEVÍZIÓ 

Május 27. (hétfő) 

A mozicsatornán filmvetíté-
sek. 18 órakor: Gyémántvadá-
szok (burleszk). 20 órakor: 
Banda, banda hátán (kaland-
film). 
A VTV-csatornán 18 órától: 
a városi közgyűlés közvetítése 
felvételről. 

Május 30. (csütörtök) 

A VTV-csatornán 19 órától: 
Hírhét: Puchheim Nagykani-
zsán és Zalakaroson. A fogya-
tékos gyermekekért. A hallás-
sérültekért. Városi séta. Tele-
fonos  játék. Egészségünkért . 
Közlekedésbiztonság. Sport. 

APOLLÓ 
FILMCENTRUM 

Apolló mozi: 
Előadások kezdete: 16, 18 és 
20 óra. 
Május 2 4 - 2 7 (péntek-hétfő): 
Bizánci tűz (amerikai). 
Május 2 5 - 2 6 ( szombat-vasár-
nap), 14 óra: Nicsak, ki beszél 
(amerikai). 
Május 2 8 - 3 0 (kedd-csütör-
tök): Jákob la j tor já ja (ameri-
kai). 

Stúdiómozi: 
Előadások kezdete: 16.30 és 
18.15 óra. Csütörtök: filmba-
rátok napja . 
Május 2 4 - 2 7 (péntek-hétfő): 
Vörös börtön (videó, ameri-
kai). 
Május 2 8 - 2 9 (kedd-szerda): 
Folytassa újra doktor (videó, 
angol). 
M á j u s 30 ( c sü tö r tök ) : Hol t 

Kö l tők T á r s a s á g a (amer i -
ka i ) . 
E ro t ikus f i lmek  20 .15 órá-
tól , csak 18 éven felülieknek: 
Május 2 4 - 2 6 (péntek-vasár-
nap): Kapj meg, amíg forró 
vagyok (videó, német). 
Május 2 7 - 3 0 (hétfő-csütör-
tök): A szex sárkány éve (vi-
deó, német). 
Matiné (gyermekeknek): 
Május 26. (vasárnap) 14 óra: 
A kis hableány. 

s 

Fogyasztói 
tájékoztatás 

Üzemigazgatóságunk a KÖ-
GÁZ Dél-zalai Üzemigazgató-
sága 1991. május 8-án 12.00-
16.00-ig gázszünetet tartott a 
városközpontban és annak 
környékén. 

A gázszünet megtartását 37 
db elhasználódott vfzzár  elzá-
rószerelvény cseréje tette 
szükségessé. 

A cserék miatt a szokásos-
nál jóval több ponton kellett 
„megvágni" az üzemelő gáz-
elosztó-rendszert. 

Ezeken a pontokon jelentős 
mennyiségű levegő áramlott a 
rendszerbe, amely a 16.00 
órai újraindítás után, 18.00-
22.00 óra közötti időpontban 
jelentkezett fogyasztóink  gáz-
készülékeinél. 

A sorozatos hibabejelenté-
seket igyekeztünk a lehető 
legrövidebb időn belül elhárí-
tani, ennek ellenére több fo-
gyasztónknak kellemetlensé-
get okoztunk. 

Kérjük az érintett fogyasz-
tók szíves elnézését azzal, 
hogy a jövőben igyekszünk 
munkánkat úgy végezni, hogy 
szolgáltatásunk zavartalan le-
gyen. 

Tájékoztatásul közöljük 
még, hogy a városközpontban 
és környékén - Csengery, Su-
gár, Dózsa, Petőfi  u. - az el-
használódott vezetékek felújí-
tását folytatjuk,  amely továb-
bi - reméljük problémamen-
tes - gázszünetekkel jár, ami-
ért kérjük fogyasztóink  meg-
értését. 

KÖGÁZ 
Dél-Zalai Üzemigazgatósága. 

V / 

már működött a Somogyszent-
miklósi út (ma Miklósfai  út) 70 
holdnyi területén az Osztrák-Ma-
gyar Monarchia legnagyobb ka-
tonai kórháza, a Barakk-telep. A 
3000 beteg, a 20 orvos és az 
500 főnyi  ápolószemélyzet részé-
re épült városrésznek külön 
gyógyszertára, tiszti lakásai, mű-
helyei, kaszinója, mosodája, 
óriási konyha-pavüonja és kerté-
szete volt. 

Dr. Goda Lipót a praktizálá-
son kívül jelentős tevékenységet 
fejtett  ki az egészségügy szerve-
zése területén is. Tagja volt a 
Vármegye Közegészségügyi Bi-
zottságának, az Országos Orvos 
Szövetség Zala megyei fiókja 
választmányának. Igazgatósági 
tagja volt az Országos Stefánia 
Szövetségnek és a József  királyi 
herceg Szanatórium Egyesület-
nek. 

Jelentős részt vállalt Nagyka-
nizsa város társadalmi és kultu-
rális életéből is. Tagja volt szá-
mos kulturális egyesületnek, 
elöljárója az izraelita hitközség-
nek és elnöke az izraelita Isko-
laszéknek. 

1944-ben elhurcolták. 1944-
ben vagy 1945-ben pusztult el 
értelmetlenül valamelyik haláltá-
borban. 

A Barakk- t e l ep 

Dr. Goda Lipót 

125 évvel ezelőtt, 1866-ban 
született Nagykanizsán dr. Goda 
Lipót, városi tisztiorvos. 

Középiskoláit szülővárosában 
végezte, egyetemi tanulmányait 
Bécsben folytatta.  1890-ben kap-
ta meg orvosdoktori oklevelét, 
majd bécsi klinikákon kezdte 
meg praktizálását. 1891-ben vá-
lasztották meg Zákányban köror-
vosnak. 1895-ben Kanizsára köl-
tözött, ahol 1901-ben lett városi 
tisztiorvos. Az első világháború 
idején a járványkórház orvosa 
volt. 

1915 tavaszán kezdődött meg 
az építkezés és 1916 tavaszán 

Apróhirdetés 
Zsuzsi kötőgép eladó. Érdek-
lődni: Nagykanizsán, a Hevesi 
iskola melletti Rövid-
áruboltban. 

TA rendszámú 1200 Lada el-
adó. Érdeklődni: Nagybakó-
nak, Arany J. u. 18. 

Balatonfenyvesen  háromszo-
bás nyaraló 100 négyszögöl 
parkosított udvarral igénye-
seknek eladó. Érdeklődni: 
93/13-445. 



„Tizenhét  éve,  hogy egy veszedelmes  szú. rágódik,  a magyar társadalom  testének.  legnemesebb  szer-
veiben, s ez alatt  az idő  alatt  folyton  vegyítette  mérges  cseppjeit  a szellem,  az erkft  les legnemesebb 
lüktetéseibe  - s ez a társadalom  fonnyad,  összeesik fájdalmában  már tehetetlen:  a rombolás  láttára 
kétségbeeső.  'Ez  is diszkfázis,  minden  gonosz kftvetkfzménynek.  szülőanyja;  az apátiáé  is!... 

0\fcm  az volt  a kérdés:  rátermett-e  valaki  a Hivatásra,  a feladatra?  fianem  az: elég  hajlékpny, 
szolgalelkfi-e?  "Ez fellett  neki, mert  a becsülettudás,  a kfttelesség  érzete  soHasem  férhet  meg a jogok, 
feladásával,  a lemondással  - legkf-vésbé  ott,  ahol nem az egyén,  hanem egy nemzet sorsa forog  fönn... 

Amidőn  a protekfió,  a nepotizmus  beültette  teremtményeit  minden  hivatalba,  minden  hivatásba  -
ez a szú, és  ekks>r kfzdődött  a nemzet vérének,  diszkrázisa.  'És minden  egyéb,  ami erre kftvetkízett, 
az csak. oknak, okpzata..." 

D É L - Z A L A I H E T I L A P ARA: 1 3 " v F t 

MEGJELENIK: MINDEN PÉNTEKEN ÜL évf.  22. sz. 1991. május 31. 
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Pedagógusnap 

Alkalmas 
Mindig úgy tűnik titeket 
szolgálva akarok nagyot 
nem hagyhat el a 

hitetek 
hisz látszólag bennem 

ra-
gyog 
elfogadok  és mímelek 
nyitott személyiség 

vagyok 

Ki 
ki bátrabb 
a madár 
ha beleszánt a magos 

égbe 
vagy az ember 
ha feltekint  reá 

1880. január 3. Hermán Ottó 
Függetlenségi Párt 

parlamenti képviselő 

Papp Márió 
(Erdei András 

V / 

199t> fobruár  11. 
Megállni és várakozni tltosl De 
kinek? Önkormányzati képvise-
lők tilosban hagyott gépkocsijai 
minden második hétfő  délután-
ján. 

1991. májU$ 27* 
Ha a hatóság nem lép, mint lát-
szik, az „égfck"  megunták » 
szabályok folrúgásat. 

(Erdei András feltételei) 
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De szeretnélek! 
- Rendszerváltás a neved -

Óh, de szeretnék részt venni a rendszerváltásban! Élvezném, ha egy-
szer én is hasznosat tehetnék! Sajna' nekem ez már nem adatik meg. 
Tudom, ez az én hibám is. Súlyos felelőtlenség  volt részemről, hogy 
43 évvel ezelőtt nem lettem harcos, minden veszélyt vállaló ellenzéki. 
Sőt, 33 éves fennállásom  óta nem átalottam olyan munkahelyeken is 
vegetálni, melyek ma eredendő bűnnek is számíthatnak. 

így aztán a következő néhány sort is csak félve  írom le, hátha ebből 
fehérterrorista,  nyilas, ÁVÓ-s, III/III-as múltat tulajdonítanak nekem. 

Ha netán politikai hatalomra jutnék, egyre csak a régi plutokrata-
bolsevista-kommunista-kizsákmányoló-népnyúzó-harácsoló bacháns 
gazdasági vezetőket hibáztatnám minden létező bajunkért, és folyton-
folyvást  azzal példálóznék: „Bezzeg ha én csinálnám!" 

Tulajdonképpen akkor lennék elégedett, ha elvbarátaimmal (Majdnem 
elvtársat írtam. Látják, nekem sehogy sem megy a rendszerváltás.) a 
politikai mellett a gazdasági hatalmat is megszerezhetnénk, mondjuk 
engem igazgatóvá tennének. így könnyű lenne bebizonyítanom, hogy én, 
- csakis egyedül én! - vagyok a jövő embere. 

A kettős hatalom birtokában már sokat bizonyítanom sem kellene, 
meg tudnék élni a múltamból, mely akkor már természetesen patyolat-
fehéren  tündökölne. 

Az egész rendszert (új rendet) úgy képzelem; ha én jól dolgozom, 
és így nekem jó, akkor az egész jó kell legyen! Jó munkámra az is 
garancia, hogy le tudom rázni magamról a múlt örökségét, egy (ar-
cul)csapással kitörlöm az emlékezetből a régi rendszert. 

Rosszat mondanék mindenre, ami eddig volt. Kimondhatom végre, 
nincs jobb a kartellnél, a holdingnál, az rt.-nél, a kft.-nél.  Amit lehet 
átszerveznék, átalakítanék, minden apró vagyonra, mint a héja lecsapnék. 
Ha más kárára, hát annyi baj legyen. Fő a rendszerváltás, abba ez is 
belefér! 

Tudom, nem menne egyedül. Kellenek a társak, de az átalakulás ma 
még nem teljes, így szövetségeim nevét nem verném nagydobra. Csak 
szépen, csöndben, baráttal, rokonnal, lekötelezett klienssel együtt okosan 
irányítva lehet megoldani a dolgokat. Az elhallgatás, a részletek eltit-

kolása is fontos,  de az eredmény szempontjából megengedhető. Elérhe-
tem így, hogy ember legyen a talpán, aki rajtam kiismeri magát, tudja 
kivel vagyok, mit akarok. 

Egy biztos: ha egyszer részt vehetnék a rendszerváltozásban, nekem 
az eszköz nem számítana, bárkit felhívnék  telefonon. 

Ha valaki bántana, érvekkel cáfolná  terveimet, nem esnék kétségbe, 
hisz szinte bizonyos, hogy az az ember a régi rend kiszolgálója, ful-
lajtárja volt. Pusztán azokat hallgatnám meg, akik tiszta lappal, mindent 
újrakezdve jönnek mögöttem az új rendszer útján, mintha újjászülettek 
volna. 

Ezt tenném hát, ha részt kaphatnék a rendszerváltásból. Sajnos ez 
nem adatik meg. Túl érzelmes vagyok, és nem igazán erős. 

Érzelmes, mert nem tudok megszabadulni a lassan szavazóképes korba 
lépő autómtól, melyet az előző rendszer kiszolgálása közben kuporgattam 
össze. Ragaszkodom is hozzá, mert akkor miből vennék másikat! 

Erős sem vagyok, mert nem tudom magamban legyőzni a leélt 33 
évet. Mindig be kell vallanom magamnak (másoknak is szívesen) múl-
tamat, jó és rossz élményeimet. Már úgy megszoktam az életemet, hogy 
egész jól együttélek vele. 

Nem tudok hát részese lenni ennek a mindent elsöprő, lendületesen 
hömpölygő változásnak. Legfeljebb  figyelhetem,  ki hova helyezkedik, 
ki merre tart - kinek ellenében. 

Fenemód szurkolok azonban azoknak is, akik ma közelébe sem jutnak 
a fortyogó  üstnek. Lehet tévedek, de ma még ők vannak többen, ők, 
akik ma már nem rendszerváltásban bíznak, hanem a váltás rend-
szerében, és hogy nem a hatalom, hanem az egész rend változtatása 
folyik. 

Csendben kellene hát lennem, mert van múltam (valakik, valahol már 
bizonyára keresik), mert van valamilyen egyre bizonytalanabb jelenem 
(míg munkahelyem meg nem szűnik), és ha nem tudok tenni valamit, 
akkor lesz egy lehetetlen jövőm. 

Más engem nem zavar, csak, hogy: Egyedül vagyok ezzel? 
na-im 
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Demokráciánk diszkrét bája 
Demokrácia, görög eredetű 

fogalom,  a démosz szóból 
származik, mely a görög vá-
rosállamokban a népet jelen-
tette. Demokrácia tehát nép-
uralom, az a politikai rend-
szer, melyben a hatalom a né-
pé. 

Vitalitásunknak, szívós ki-
tartásunknak köszönhetően ná-
lunk is megvalósulni látszik a 
görögök által megálmodott 
rendszer. Sajnálatos tény, 
hogy ezt a helyzetet itt Ma-
gyarországon mi teljességében 
nem tudjuk igazán megélni. 
Féltem, féltjük  fiatal  demokrá-
ciánkat. Én azok közé tartozó-
nak érzem magam, kik nem a 
polgártól, hanem a hatalomtól 
félti.  Hogy miért, ezt néhány 
aggasztó példával szeretném 
érzékeltetni az olvasóval. 

Novemberben a helyhatósá-
gi választások után a város 
egyik egyesülete úgy határo-
zott, hogy kéthetente lehetősé-
get ad 2-2 képviselőnek, hogy 
összejövetelen elmondják 

programjukat, elképzeléseiket, 
gondjaikat a várospolitikáról, 
egyben megismerjék a város 
egy értelmiségi csoportjának 
elképzelését a jövőről. Az első 
pár bemutatkozása után meg-
döbbentő ellenállást tapasz-
taltak. Egy ún. „pártegyezte-
tő" tárgyaláson javasolták, 
hogy a képviselőtestület hatá-
rolja el magát ettől a kikérde-
ző módszertől. Mindez 1990 
decemberében történt! 

Közismert, hogy a sajtó ál-
tal biztosított nyilvánosság 
nélkül a közéletben zavarok 
keletkeznek, a demokrácia 
működésképtelenné válik. Új-
ságíró barátom panaszkodott, 
hogy egy-egy a városi képvi-
selőtestületet érintő kritikai 
írás megjelenése után lázas te-
lefonálás  kezdődik. A telefo-
nok nemcsak a szerkesztőség-
ben csörögnek, hanem a lap-
tulajdonos menedzserénél is, 
kérve, hogy nézzenek utána 
miket is írogatnak ezek a frá-
nya firkászok.  Telefonhelyze-

tünk ismeretében van olyan 
képviselő, ki levélben tiltako-
zik személyét ért sérelem miatt, 
egyben közölve azt is, hogy ő 
ily módon nem járatható le. A 
fenti  példák úgy gondolom 
elegendők a helyzet érzékelte-
tésére. 

Tisztelt Képviselő 
Hölgyek és Urak! 

Kérem Önöket, hogy csele-
kedeteiket ne a sértődöttség, a 
csalhatatlanság hite motiválja. 
Önök szolgálatot vállaltak, 
méghozzá a legnehezebbet, 
minket, a népet képviselik. Mi 
azt kérjük, hogy ne nélkülünk, 
ne felettünk,  hanem velünk 
együtt dolgozzanak, hogy tö-
rékeny demokráciánk megiz-
mosodjon. 

Végezetül szíves figyelmük-
be ajánlom egyik napilapunk 
immár híressé vált szlogenjét: 
A hír szent, a vélemény sza-
bad! 

-száj-
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PUCHHEIM-KANIZSA 
Párhuzamos beszélgetés a két város polgármesterével 

Május 25-én délelőtt, tíz óra után néhány perccel, hivatalossá vált a németországi Puch-
heim és Nagykanizsa partnervárosi kapcsolata. Nem tévedés, a két polgármester nem „Test-
vérvárosi" együttműködésről írta alá a díszes okiratot. Változnak az Idők, és ezzel együtt 
talán az ilyen kapcsolatokban is háttérbe szorul végre a protokoll, és a két város polgárainak 
kapcsolatára, közvetlen együttműködésére helyeződik át a hangsúly. Ennek lehetőségeiről 
beszélgettünk a két polgármesterrel, Herbert Kranzlein-nel és dr. Kereskai Istvánnal. 

Kanizsa:  - A két  város la-
kosainak  milyen közvetlen 
haszna származhat a partner-
városi kapcsolatból? 

Herbert Kranzlein: - Az 
átlag ember szemszögéből 
nézve két egészen más ország-
ról van szó, eltérő problémák-
kal, más-más problémamegol-
dásokkal. önmagában a kü-
lönbségek megismerése már 
haszon lehet, tanulhatunk a 
másiknál alkalmazott megol-
dásokból. Nekünk németek-
nek Magyarországgal, de a 
többi kelet-európai országgal 
is a történelmi kapcsolatain-
kat jobban fel  kell frissíte-
nünk, hisz Európa csak úgy 
létezhet tartósan, ha a gazda-
sági, szociális és politikai 
egyensúlyt meg tudjuk te-
remteni. 

A két város lakosai között 
egyébként már ma is léteznek 
személyes kapcsolatok, remé-
lem ezek idővel elmélyülnek, 
barátságokká válnak. 

Kereskai István: - Mind-
ezek mellett én a gazdasági 
kapcsolatfelvételt  tartom na-
gyon fontosnak.  A megállapo-
dás keretében lehetőségünk 
van arra, hogy jövőre Puch-
heimben a kanizsai iparosok, 
kereskedők kiállíthassák árui-
kat, sőt arra is ígéretet kap-
tunk, hogy az ottani ipartestü-
let az üzletek megkötésében is 
segítségünkre lesz. Bízom ab-
ban, hogy erre a kanizsai gaz-
dasági élet szereplői, vállalko-
zások, társaságok, magánvál-
lalkozók fel  tudnak készülni, 
és jól kihasználják ezt a lehe-
tőséget. 

- Németországban  milyen 
hagyományai vannak az ilyen 

jellegű  partnervárosi  kapcso-
latoknak? 

Herbert Kranzlein: - Ná-
lunk Puchheimben ez az első 
ilyen szerződés. Az önkor-
mányzatunkban már régóta be-
szélünk arról, hogy kivel, me-
lyik országban és milyen in-
tenzív együttműködést alakít-
sunk ki. így az idén Nagyka-
nizsával és Zalakarossal, jövő-
re várhatóan egy osztrák vá-
rossal hozunk létre hasonló 
kapcsolatot. Most úgy gondol-
juk, többre nincs igényünk, de 
a megkötött szerződéseket 
hosszú távra tervezzük. 

- Magyarországon  eddig  fő-
ként  protokolláris  és politikai 
szinten működtek  a part-
neri testvérvárosi  kapcsolatok. 

Mennyiben  más a szándék  a 
most megkötött  szerződésnél? 

Kereskai István: - A kép-
viselőtestület elé szeretnénk 
vinni az egész rendszernek a 
megújítását. Nem kívánjuk 
megszakítani az eddigi kap-
csolatainkat, de meg kell újí-
tani, ki kell mozdítani az egé-
szet a tespedtségéből. Vala-
mennyien tudjuk, hogy például 
Kazanlakkal vagy Csáktornyá-
val tényleg csak protokolláris 
szintű a kapcsolatunk. 

Érzelmibb alapon van kap-
csolatunk Kovásznával, de a 
hivatalos kapcsolat az utóbbi 
időben egy kicsit csorbát 
szenvedett. Ezeket a kapcsola-
tokat tehát szeretnénk a helyé-
re tenni, úgy ápolni, hogy 

mindkét félnek  hasznossá vál-
janak. 

- Közvetlenül  a szerződés 
aláírása  után mit kívánnak 
egymásnak? 

Herbert Kranzlein: - Min-
denekelőtt azt kívánom Keres-
kai úrnak, hogy együttműkö-
désünk olyan jól folytatódjon, 
ahogy elkezdődött. Kapcsola-
tunk ne váljon felszínessé,  ne 
szakadjon meg. Mi készek va-
gyunk németországi kapcsola-
tainkkal, ha lehetőség kínálko-
zik, konkrét egyedi esetekben is 
segíteni. Nagyon örülnék, ha 
sok személyes barátság alakul-
na ki a két város polgárai kö-
zött. 

Kereskai István: - Kívá-
nom Kranzlein úrnak, hogy 
otthon is hasonló lelkesedéssel 
munkálkodjon a két város 
kapcsolatainak elmélyítésén, 
és ez hozzon számára olyan 
sikereket, melyek hosszú időre 
megtartják polgármesteri szé-
kében. Kívánom neki és csa-
ládjának, de többi német ven-
dégünknél; is, hogy a mostani 
találkozásunkból hátralevő rö-
vid időben érezzék magukat 
jól, még jobban mint eddig. 

Erdős - Nagy 

Ai együttműködésről szöió okiratok aláírása után Herbert Kranzlein 
és Kereskai István. 

(Erdei András felvétek) 
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ÖNKORMÁNYZATI MORZSÁK ] 
Bemelegítés 

Talán mert hosszú id<5 telt 
el az előző összejövetel óta, 
no meg mert újra előkerültek 
régi, visszatérő ügyek, tíz na-
pirend tárgyalását fogadták  el 
a képviselők a hétfői  közgyű-
lésen. Sőt, az előterjesztett 
11-ből a Zsigmondy tornate-
rem építésének támogatását 
még ki is hagyták. 

Még napirend előtt szólt 
hozzá Czupi Gyula (MDF), 
aki javaslatával kisebb vitát 
kavart. Kérte a mindenkori le-
vezető elnököt, hogy a szólás-
ra jelentkező képviselőt teljes 
nevén, a választáson őt támo-
gató párt megnevezésével szó-
lítsa meg. 

Mi jónak tartjuk a javasla-
tot, így ezek után mellőzzük 
a „Pityu, Saci, öcsi" neveket 
és teljes névvel, párttal együtt 
jelöljük a hozzászólókat. Elő-
re is elnézést kérünk azoktól, 
akik több párt támogatásával 
függetlenként  jutottak a testü-
letbe, amennyiben címükből 
egy is kimarad. 

A polgármesteri tájékoz-
tatóban egyedül a katonaréti 
buszközlekedés megváltoztatá-
sa okozott némi értelmezési 
zavart. Valószínűnek tartjuk, 
hogy az ott lakókat értelmezés 
helyett, jobban érdeklik a bu-
szok. 

3=1 vagy l=sok?, 
avagy könnyű más 

szerszámával a 
csalánt verni? 

Ez volt az alapkérdés a 
harmadik napirenden belül, 
amiről már jó előre lehetett 
tudni, hogy a legélesebb vi-
tára ekkor kerül sor. Nem 
csalódott senki a várakozás-
ban. Az eddigi hosszas és 
személyeskedő szócsatákhoz 
képest változás, hogy az 
IKKV, a Városgazdálkodási 
Vállalat és a Költségvetési 
Üzem átalakításának kérdésé-
ben többen alaposan felké-
szültek. így, ha néha a szak-
mai érvek kisebb csúsztatásai 
személyeskedéshez is vezet-

Miből - mennyit - mire? 
Az 1990. évi zárszámadást vita nélkül fogadták  el. A 

hosszú és bizony száraz, szakmai anyag közlése lehetetlen, 
így mi most csak néhány érdekesnek tűnő adatot közlünk: 

Egységes pénzalap 1990. évi kiadásai (1000 Ft-ban) 

Teljesítés Telj. %-ban 
Egészségügyi 
és szoc. ágazat 569.915 97,5 
Oktatási kulturális ágazat 678.850 96,5 
Központi gazdálkodás 146.897 100,4 

Központi gazdálkodás 1990. évi kiadásai (1000 Ft-ban) 

Polgári védelem 
Ifjúsági  és sportfeladatok 
Igazgatási és egyéb feladatok 
Oktatási 
és közművelődési feladatok 

Teljesítés 
662 

4.153 
55.781 

3.429 

Telj. %-ban 
123,1 
88,6 

103,3 

99,8 

tek, a vita viszonylag konszo-
lidált mederben folyt. 

Az érvek, ellenérvek ismer-
tetése helyett, álljon itt a köz-
gyűlés elé terjesztett döntési 
variáció: 

1. Az önkormányzat egysze-
mélyes Rt.-t hoz létre az 
IKKV, a Városgazdálkodás és 
a Költségvetési Üzem összevo-
násával, melynek keretein be-
lül a későbbiekben 12-15 Kft. 
alakul meg. 

2. Az IKKV-ból Rt. alakul, 
a másik két vállalat pedig az 
eddigi módon folytatja  átala-
kulását. 

3. Az önkormányzat közvet-
lenül irányított vagyonkezelő-
séget, és házkezelőséget hoz 
létre. A három vállalat meg-
maradt egységei pedig privati-
zálásra kerülnek. 

4. Marad az eredeti állapot, 
és a korábbi döntésnek meg-
felelően  alakítják át a három 
vállalatot. 

Hosszú vita után a testület 
többsége úgy vélte, a variációk 
közötti döntéshez jelenleg nincs 
elég információjuk,  így két hét 
múlva újabb, rendkívüli össze-
jövetelt tartanak, ahol csak ezt 
a kérdést tárgyalják. 

Ha most megtudnám etetni őket, én lehetnék a főorvos. 

Hány százalékos 
osztalékot ígérsz? * 
Vélemény Göndör Istvántól 

(MSZP), aki saját munkahe-
lyén is résztvesz egy nagyvál-
lalat átalakításában. 

„... Mi meghatározunk az 
Rt.-nek feladatokat,  e terv sze-
rint az Rt. kft.-ket  csinál, akik 
fölött  egyedül az egyszemé-
lyes Rt. diszponál. Mi meg-
szabjuk, hogy nekünk jövedel-
met, profitot  termeljen. Elvár-
juk ezt egy év múlva, de ak-
kor azt fogja  mondani az el-
nök-vezérigazgató: „Tisztelt Köz-
gyűlés! Önök nem adtak meg-
bízásokat, nem fizettek  jó ára-
kat. Hogyan adjak ebből része-
sedést?... 

... Ha én egy Rt. alakításá-
nak ötletével állnék valaki elé, 
az első kérdései ezek lenné-
nek: Mit termelsz? Mennyi be-
vételed lesz? Mekkora tőkével 
kell beszálnom? Hány százalé-
kos osztalékot ígérsz? 

Erre semmi utalás sincs az 
anyagban... 

... Felvetődött, hogy az Rt. 
megalakítása sürgős. Miért? 
Mert ma még meg lehet csi-
nálni az egyszemélyes Rt.-t, 
de mi lesz, ha nyílt társasággá 
válik? Ki fog  egy ilyen Rt.-be 
beszállni?... 

... A piac ezekben a szak-
mákban telített. Kegyetlen, ke-
mény verseny van. Nekünk a 
sok kis kft.-t  kell útjára indí-
tanunk..." 

Nem tetszenek 
a féligazságok!  * 
Az egyik előterjesztő, Mar-

ton István (MDF) válaszai 
képviselőtársának: 

„...Én nem tehetek róla, 
hogy Ö nem volt itt egyetlen 
egyszer sem, pedig háromszor 
vagy négyszer tárgyaltuk ezt 
a témát, hol szűkebb, hol bő-
vebb körben... 

...Természetesen, ha az ösz-
szevonás megtörténik, ezután 
több működőképes egység vár-
ható, lényegesen több, fajlago-
san is több, mint ha maradunk 
az eredeti koncepciónál." 

Nem tetszenek az általa 
mondott féligazságok.  Mert 
amit mondott, az a féligazsá-
gok gyűjteménye volt. Nagyon 
jól hangzik, hogy igenis fel 
kell értékeltetnünk a vagyont. 
Azt mondom, pillanatnyilag az 
önkormányzatnak semmi érde-
ke nem fűződik  ahhoz, hogy 
a pontos piaci értékével tisz-
tában legyen ennek a 200 mil-
lió körüli vagyonnak. 
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Nem fűződik  hozzá érdeke. 

Nem akarok ebbe mélyebben 
belemenni, de bárkinek ezt 
egész mélyen hajlandó vagyok 
kifejteni.  Csupán annyit aka-
rok ehhez még hozzátenni, 
hogy pillanatnyilag azt hi-
szem, az önkormányzatnak 
nincs kidobni való, mintegy 
10 millió forintja  vagyonérté-
keltetésre, ami ráadásul eltar-
tana három hónapig. Mellesleg 
az egyik társvállalat vezetése 
ilyen jellegű javaslatot tett le. 
Ha jól emlékszem, július 31-ig 
be kell, hogy fejeződjön  a va-
gyonértékelés ahhoz, hogy a 
vállalatot december 31-ig kft.-
vé lehessen alakítani. 

Nekem az a véleményem, 
hogy a három cég összevonása 
után, erre az időpontra már 
meg lehet tenni a kft.-kké  való 
szétválást is... / 

...A másik ilyen féligazság, 
hogy ki vezényli le ezt július 
31-ig. Ezt én úgy gondolom, 
hogy ez vicc. Az eredeti kiírás 
szerint addigra nekem végle-
ges javaslatot kellett volna, 
hogy letegyek, és meggyőző-
désem, hogy ettől egy kicsit -
egy kicsit? - sokkal előbbre 
tartunk..." 

* A közgyűlésen elhangzott 
két hozzászólást csak annyira 
változtattuk meg, amennyire 
az élő, és írott szöveg külön-
bözősége ezt szükségessé tet-
te. 

Hová folyik  el? 
...mármint a kiskanizsai 

szennyvíz. Arról nem is vitá-
zott a testület, hogy a csator-
názásra szükség van. Sőt, mi-
nél előbb. Ami kérdés volt, 
hogy a tervezéstől a kivitele-
zésig egy fő  vállalkozó kapja 
meg a munkát - természetesen 
pályázat útján - , vagy a ter-
vezés és kivitelezés folyamatát 
válasszák ketté, akár két pá-
lyázat kiírásával is. 

Mi erről a véleménye Jancsi 
Györgynek (SZDSZ), a Város-
fejlesztési  Bizottság vezetőjé-
nek? 

- A fővállalkozásnak  az a 
lényege, hogy kiviteli tervek 
hiányában, tanulmányterv szin-

tű ajánlatok alapján kell meg-
becsülni, hogy mennyibe kerül 
a beruházás. Ebben egy ve-
szély van. Ha valaki egy házat 
akar építtetni, és azt mondja a 
fővállalkozónak,  hogy ötszo-
bás házat kérek az ötmillió fo-
rintomért, lehet, hogy ezért öt 
darab 12 négyzetméterest kap, 
pedig előfordulhatott  volna, 
hogy 35 négyzetmétert is ki 
lehetett volna hozni. Ilyen 
esetben nincsen tisztázva előre 
a műszaki paraméter és a mi-
nőség, és általában csak a 
szabványt szokták betartani. A 
szabvány pedig tág. 

- Mekkora a lehetősége a 
fővállalkozáson  belül a meg-
rendelőnek ellenőrizni a pén-
zek mozgását? 

- A fővállalkozó  részszám-
láiba, részvállalásaiba nem le-
het beleszólni. Amiket ő be-
nyújt számlát, azok minden to-
vábbi nélkül ellenőrizhetők. 

- A vitában elhangzott másik 
lehetőségnek mi a lényege? 

- Egy kész kiviteli szintű 
tervre kérnek ajánlatot, több 
pályázótól, amiben tisztázottak 
a műszaki paraméterek. Ellen-
őrizhetően le van írva, hogy a 
beruházás mekkora, mennyi 
anyag kell bele, és milyen mi-
nőségben. Itt sokkal kisebb az 
eltérésnek a lehetősége, na-
gyobb a pályázónak a saját 
kockázata. 

Az ilyen beruházásoknál az 
lenne a cél, hogy a legkisebb 
anyagi ráfordítással  a legjobb 
műszaki állapot jöjjön létre. 

Az utolsó variáció? 
Slágernek számít már, hisz 

az egyik legkedvesebb vitaté-
mája az önkormányzatnak, az 
Ifjúsági  Ház kontra oktatási 
intézmények ügye. 

Csak a közgyűléshez érke-
zett levelek, aláírási ívek 
dossziékét töltenek meg. 

Hétfőn  egy újabb (régibb, 
közbülső stb.) variációt foga-
dott el a testület. 

1. Az Ifjúsági  Ház, mint in-
tézmény június 30-ával meg-
szűnik. 

2. Az épületbe a Zemplén 
általános iskola 8 tanulócso-

SZERKESZTŐSÉGI KÉRÉS! 
Egy budapesti olvasónk gyűjteményébe keresi a KA-

NIZSA újság első évfolyamának  első számát. Kérjük, aki-
nek akad fölösleges  példánya, juttassa el szerkesztősé-
günk címére. Olvasóink segítségét előre is köszönjük! 

portja költözik. Mellettük 
megmaradnak a volt Ifjúsági 
Ház bizonyos szolgáltatásai. 

3. A Thury Szakközépiskola 
Zrínyi utcai épületét a Petőfi 
általános iskola kapja. 

Az idő vagy az új oktatási 
törvény (amire a képviselők 
annyira várnak) majd eldönti, 
hogy helyes volt-e a döntés. 

A Zrínyi és Cserháti kollé-
giumok ügyében a testület vita 
nélkül szavazott. Az új mód-
szer sem eredményezett azon-
ban döntést, illetve döntéskép-
telenség miatt nem döntöttek. 

Elfogadták  még... 
A Zala megyei Munkaügyi 

Bírósághoz és a Nagykanizsai 
Városi Bizottsághoz delegált 
népi ülnökök névsorát... 

A június 2-án megtartandó 
bajcsai népszavazás kiírását... 

A Nagykanizsai Szolgáltató 
és Költségvetési Üzem igazga-
tójának felmentését... 

A zárt ülésen pedig... 
24 nem és 4 tartózkodás 

mellett nem értettek egyet 
Gotthárd Jenő rendőrkapitányi 
kinevezésével. Ez ügyben még 
hátra van a környező önkor-
mányzatok állásfoglalása.  Ha 
ott is nemleges döntések szü-
letnek, új pályázatot kell majd 
kiírni. 

Elfogadták  az előterjesztett 
intézményvezetői kinevezése-
ket, így 1991. július 31-től a 

- Nevelési Tanácsadó veze-
tője Balassáné Tüske Ágnes 
21.500 Ft alapbérrel, 

- a Petőfi  általános iskola 
igazgatója Benedek Miklós 
23.000 Ft bérrel, 

- a Templom téri általános 
iskola igazgatója Silló Zsolt 
23.000 Ft bérrel, 

- a Zemplén Győző általá-
nos iskola igazgatója Pátkai 
József  29.000 Ft bérrel. 

A közgyűlés a polgármester 
és helyettese számára havi 
10.000 Ft jutalmat szavazott 
meg. Erre a hivatkozást az ad-
ta, hogy jogszabályi rendelke-
zés hiányában béremelésre 
még nem volt mód. 

Nagy Imre 

r 

FIAT, ALFA ROMEO 
rusítása 

Nagykanizsa, 
Zrínyi utca 13. 

Mi lesz veled 
IKV? 

Göndör István (MSZP): 
„Hány százalékos oszta-
lékot igérsz?" 

Marton István (MDF): 
„Nem tetszenek a fél-
igazságok." 

Kanizsa emlékeztető! 
Marton István (MDF): 
„Ellene vagyok minden-
féle  monopóliumnak." 
(Erdei András felvételei) 

r y 
Vegyesiparcikk 

magánkereskedésemet 
megnyitottam 

az 1000 aprócikk bolt-
ban Kiskanizsán. Fes-
tékáruk, permetezősze-
rek, vegyesiparcikk-áruk 
választékával várom 
kedves vásárlóimat. 

Takács István 
vegyesiparcikk 

magánkereskedő 
V / 
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Osztályvezetők a Polgármesteri Hivatalból (3. rész) 
Főelőadói beosztásból a Humán Osztály élére: 

Gerencsér Tibor 

Gerencsér Tibor 
(Erdei András felvétele) 

Gerencsér Tibor 1955-ben Be-
csehely községben született. Al-
talános iskolai tanulmányait itt 
kezdte, de Nagykanizsán fejezte 
be. A Landler-gimnáziumban 
érettségizett 1973-ban. A Szom-
bathelyi Tanárképző Főiskola 
népművelés-magyar szakán ta-
nult tovább, előbb nappali, majd 
levelező tagozaton, s 1978-ban a 

tanár-népművelő diplomával 
egyidejűleg oktatástechnológusi 
képesítést is szerzett. Később is 
képezte magát, s az ELTE Böl-
csészettudományi Karán népmű-
velés másoddiplomás szakon 
1981-ben államvizsgázott, majd 
1987-ben németből középfokú 
állami nyelvvizsgát tett. 

Első munkahelye 1977-től 
Nagykanizsán a Hevesi Sándor 
Művelődési Központban volt, 
ahol népművelőként dolgozott. 
A városban és a városkörnyéken 
különböző klubokat irányított és 
koordinált, s a HSMK nagyren-
dezvényeit is szervezte. 1982-
ben nevelőtanári állást vállalt a 
Zrínyi Miklós Középiskolai Fiú-
kollégiumban. 1983-tól tanár 
volt a helyi kőolaj- és vegyipari 
szakközépiskolában. 1984-ben a 
Városi Tanács Művelődésügyi 
Osztályára helyezték át, ahol fő-
előadói beosztásban közművelő-
dési felügyelői  feladatokat  látott 
el, osztályvezetői kinevezéséig. 
1980-tól 1989-ig tagja volt az 
MSZMP-nek, azóta viszont pár-
tonkívüli. 1989 tavaszán egyik 

alapító tagja a helyi Reformkör-
nek, majd a Közéleti Klubnak is. 

Nős, üzemgazdász felesége  a 
helyi OTP Fiók csoportvezetője. 
Két kiskorú gyermekük van. 
Szüleivel együtt élnek egy kani-
zsai saját családi házban. 

- Volt-e  még pályázó a Hu-
mán Osztály  vezetésére? - kér-
deztük. 

- Igen. Egy idősebb érdi kol-
léga pályázott rajtam kívül. 

- Hogyan  épül fel  az új Hu-
mán Osztály? 

- Az osztályon a jövőben há-
rom csoport működik, nagy 
szakmai önállósággal. A két fő-
ből álló Egészségügyi Csoport 
az egészségügyi és szociális in-
tézmények irányításával kapcso-
latos feladatokat  végzi, valamint 
a habilitációt, a rehabilitációt és 
az alkoholgondozást. A Művelő-
dési Csoport feladata  megegye-
zik a korábbi Művelődésügyi 
Osztály feladatkörével.  Ez a cso-
port jelenleg szintén két főből 
áll, de hamarosan kiegészül egy 
fő  kulturális ügyekkel foglalko-
zó szakemberrel. A Sportcsoport 

feladatköre  és négyfős  létszáma 
azonos a korábbi Ifjúsági-  és 
Sportosztályéval. Az osztályon 
betöltetlen még egy pénzügyi 
szakember státusza. Az osztály 
adminisztratív teendőit két fő  lát-
ja el. 

- Milyen  koncepciói vannak a 
feladatok  ellátására? 

- Rövid távon - 1992-93-ig 
- a lehetőségek optimális ki-
használásával működőképes álla-
potban tartani a városi intézmé-
nyeket és közben előkészíteni a 
szakmai kibontakozást. Szoros 
együttműködést kívánok kialakí-
tani az önkormányzati bizottsá-
gokkal, a lakossággal pedig a té-
mától függő  módszerekkel és 
gyakorisággal kívánom tartani a 
kapcsolatot. 

- Milyen  örökséget  vett át a 
korábbi  három osztálytól? 

- Az oktatás és az egész-
ségügy helyzete egyre rosszabb, 
a kulturális- és sportélet pedig 
- sajnos - visszafejlődőben  van 
hazánkban, így Kanizsán is. Te-
hát bőven van tennivalói-

Tihanyi István 

POFOSZ nagygyűlés 
Kanizsán 

A Magyar Politikai Foglyok 
Szövetségének Zala Megyei és 
Nagykanizsai Szervezete május 
26-án (vasárnap) délután a koalí-
ciós pártokkal karöltve megyei 
nagygyűlést tartott a HSMK szín-
háztermében. A vendégeket és a 
megye minden részéből összese-
reglett mintegy 400 főnyi  hallga-
tóságot Csuka  Antal,  a POFOSZ 
megyei elnöke üdvözölte. 

A Himnusz eléneklése után a 
kanizsai Rózsás János  vezetőségi 
tag, egykori hadifogoly  tartott rö-
vid beszédet, visszapillantva a po-
litikai foglyok  és üldözöttek egy-
kori sorsára, vázolva a szervézet 
munkáját, helyzetét, célkitűzéseit. 

Ezután az elnökségben helyet 
foglaló  koalíciós pártok küldöttei 
emelkedtek szólásra. A Zalaeger-
szegen élő MDF-es országgyűlési 
képviselő, az egykori kanizsai se-
bészorvos dr.  Marx  Gyula 50-es 
évekbeli megpróbáltatásairól be-
szélt. Németh  Béla, az FKgP or-
szágos alelnöke - a radikális frak-
ció tagja - hangsúlyozta, hogy a 
tanulságul szolgáló múlt után hit-
tel, bizakodva kell tekinteni a jö-
vőbe, amelyhez szükség van a 
rendszerváltás mielőbbi teljes sze-
mélyi végrehajtására. „A sok meg-
próbáltatáson átesett magyar nép-

nek szilárd, tisztességesen működő 
politikai és gazdasági rendszerre 
van szüksége" - mondotta még 
többek között. Dr. Farkas  Géza, 
a KDNP országos alelnöke úgy 
vélte, hogy a vértelen forradalom 
után biztos léptekkel haladunk Eu-
rópa felé.  Szólt a kárpótlási tör-
vény jó és rossz oldalairól, az 
egyházi ingatlanok rendezéséről, a 
nyugat-európai mintájú szövetke-
zetek meghonosításáról, s az EX-
PO szükségességéről. Dr. Bor-
bély Endre,  a koalíción kívüli 
Magyarországi Szociáldemokrata 
Párt országos alelnöke szerint a 
rendszerváltást a munkahelyeken 
és - új szemlélettel - magunkban 
is véghez kell vinni, a kisembe-
rek és a munkások felkarolásá-
val. 

Ezután a POFOSZ országos el-
nökségének tagjai következtek. 
Kun  Szabó Ferenc  újságíró - aki 
1956-ban a Somogy című lap fő-
szerkesztője volt, s ezért 15 évre 
ítélték el - élesen bírálta a ma-
gyar sajtót, a rádiót és a tévét, 
mely médiáknál gyökeres személyi 
és tájékoztatási változtatásokat 
sürgetett. Ezután „Cselekvő  Nem-
zeti Egységek"  címmel több mint 
fél  órán át olvasott fel  egy általa 
összeállított állásfoglalást  a rend-

szerváltás hiányosságairól és az 
ország egyre súlyosabb helyzetéről 
- orvoslási javaslatokat is téve. 
Az ország valamennyi POFOSZ-
szervezetéhez eljuttatásra kerülő 
állásfoglalást  - az elnöklő Csuka 
Antal felhívására  - a jelenlévők 
mintegy 95 százaléka elfogadta, 
azzal a kikötéssel, hogy az elnök-
ség legközelebbi, június 6-i ülésén 
tárgyalja meg, fogadja  el és ter-
jessze a kormány elé. 

Fónai  Jenő  nyugdíjas tábornok-
nak, a POFOSZ országos elnöké-
nek felszólalását  többször is erős 
taps kísérte. A koalíciós pártok 
vezetőinek hozzászólását értékelve 
reményét fejezte  ki (az MDF irá-
nyába), hogy a kormány nem ve-
szi rossz néven a bírálatokat; hogy 
a kisgazdák sok nézete közül a ra-
dikálisoké a legigazibb; hogy ha-
zánk csak akkor lesz valódi nem-
zet, ha majd Szent István király 
eszméi érvényesülnek; hogy a ma-
gyar valóságba be kell illeszteni 
egy erős, a jogaiért harcolni ké-
pes, munkásságon alapuló - de 
nem Marosán-féle  - szociáldemok-
ráciát... Elmondta, hogy a Kárpót-
lási IJivatalban jelenleg 382 ezer 
politikai fogoly  és üldözött kérel-
me fekszik,  amelyek teljes feldol-
gozására néhány héten belül sor 
kerül. Az egyéb kárpótlásokról ki-
fejtette  a POFOSZ álláspontját: a 
törvénytelenül elvett földeket  és 
egyéb ingatlanokat kárpótlási jegy 
helyett eredetiben vagy jelenlegi 
teljes értékében adják vissza tulaj-
donosaiknak! Szerinte a parlament 

által elfogadott  kárpótlási törvény 
alkotmányellenes! Követelte, hogy 
a Rákosi- és Kádár-rendszer bűnö-
seit, a nép egykori sanyargatóit és 
a nemzet kifosztóit  szigorúan fe-
lelősségre kell vonni! 

A szünetet követő vitában a je-
lenlévők hangos ellenszenvének 
megnyilvánulása - pl. „tűnjön 
el..., mondjon le..." - követte Tar-
nóczky Attila  (MDF) országgyűlési 
képviselő hozzászólását, aki töb-
bek között kritizálta Kun Szabó 
Ferenc - szerinte a jelenlévőkre 
erőszakolt - petíciójának elfogadá-
sát (Kun Szabó ezt később visz-
szautasította). Takács  János 
(Nagykanizsa) egykori kitelepített 
szerint az üldözöttek kárpótlási 
„morzsái" nem teszik tönkre az 
országot, annál nagyobb kárt je-
lent a volt bolsevik vezetők hata-
lom- és vagyonátmentése, ami mi-
att is megosztottá vált a magyar 
nép. A 33 évig Svájcban élt Far-
kas László csákányi polgármester, 
'56-os népfelkelő  szerint a demok-
rácia nálunk még gyermekcipőben 
jár, s ezen a téren sokat kell ta-
nulnunk. 

Néhány újabb felszólalást  köve-
tően Fó-.ai Jenő válaszában a pár-
tok és a képviselők választási ígé-
reteinek maradéktalan végrehajtá-
sát hangsúlyozta, összefogásra 
buzdítva bajtársait. Csuka Antal 
zárszava után a Szózat eléneklé-
sével zárult a háromórás, viharos, 
szélsőségekkel is „fűszerezett" 
nagygyűlés. 

(tih-i) 
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Nálunk ismeretlen, Nyugaton 
rangja van 

Beszélgetés 
az Ifjúsági  Kamarák 

Világszövetségének 
elnökhelyettesével 

Az Ifjúsági  Kamarák Világszövetsége (JCI), bár törté-
nete 1915-től íródik, szinte teljesen Ismeretlen Magyar-
országon. Érthető ez, hiszen arra, amire ez a szervezet 
vállalkozik - fiatal  vállalkozók, menedzserek képzésére 
- az elmúlt negyven évben nálunk aligha volt kereslet. 
A gazdasági rendszer változásával azonban hazánkban 
is szükség lehet az ifjúsági  kamarákra. 1989 óta már 
kilenc csoportjuk dolgozik szerte az országban, közülük 
egy éppen Szombathelyen. 

Hétfőn  az ő meghívásukra járt a vasi megyeszékhelyen 
Gilbert  Trott,  az Ifjúsági  Kamarák Világszövetségének el-
nökhelyettese, aki „civilben" új-zélandi mezőgazdasági 
vállalkozó. A szervezet céljairól, vállalt feladatairól  kér-
deztük. 

- A világ 104 országában működő ifjúsági  kamarák célja, 
hogy fejlesszük  a 18-40 éves fiatalok  vezetői ismereteit, 
segítsük őket sikeres vállalkozókká válni. Képessé szeret-
nénk tenni őket, hogy alkalmazkodni tudjanak az állandó 
változásokhoz, s hogy maguk is változtatni tudjanak kör-
nyezetükön. Ennek érdekében személyiségfejlesztő  progra-
mokat szervezünk, segítünk üzleti kapcsolatokat teremteni. 
A JCI olyan szervezet, amely abban segít, hogy az ember 
önmaga irányíthassa életét. 

- Hogyan működnek az ifjúsági  kamara közösségei? 
- A helyi szervezetek teljesen önállóak, de a környezetük, 

lakóhelyük adottságaihoz, problémáihoz igazodva határozzák 
meg tevékenységüket úgy, hogy az nemcsak a tagoknak, 
hanem a helyi társadalomnak is hasznos. Éppen ezért ezek-
nek a közösségeknek tekintélye van Nyugaton. A mi cso-
portunk például már az új-zélandi miniszterelnököt is meg-
hívta, aki el is jött hozzánk. De szervezünk találkozókat 
sikeres üzletemberekkel, önkormányzati vezetőkkel éppúgy, 
mint szociális munkásokkal. 

- Magyarországon az Ifjúsági  kamarákba elsősorban a 
fiatal  értelmiségiek lépnek be, ezért ezekben komoly szel-
lemi kapacitás összpontosul. így van ez tőlünk nyugatra 
Is? 

- Igen. A JCI közösségei Nyugaton is szellemi központok, 
ez is hozzájárul tekintélyük fenntartásához.  De az ifjúsági 
kamarák nyitva állnak mindenki előtt, és városonként vál-
tozik, kikből áll a tagság. 

- Ön a világszervezet kelet-európai referense.  Hogyan 
látja, milyen esélyei lehetnek az ifjúsági  kamaráknak a 
térség alakuló piacgazdaságaiban? 

- A JCI szervezeteknek óriási lehetőségük van kelet-eu-
rópai országokban, mivel képesek segíteni az embereknek 
abban, hogy olyan sikeres vállalkozók, menedzserek legye-
nek, akik üzleti eredmények mellett lakóhelyük gazdaságá-
nak, közéletének is fejlesztői,  befolyásolói.  Az a vélemé-
nyem, hogy az itt lezajló gyökeres gazdasági és politikai 
változások miatt az ifjúsági  kamarák szervezetei a közeljö-
vőben éppen a kelet-európai országokban fejlődnek  a leg-
dinamikusabban. 

dugmanits 

Már megint a rosszindulat 
Vasárnap este. Félálomban 

heverek a TV előtt. Fogalmam 
sincs mi történik a képernyőn, 
a szövegből is csak töredékek 
jutnak el a tudatomig. Ma már 
csak ilyen egy csendes vasár-
nap este. Egyszer csak neve-
ket hallok, ismerőseket. 

...Surján ...Horváth ...Je-
szenszky... 

Mi lehet ez? Próbálom fel-
kapni a fejemet,  bár az álom 
visszahúz. Csak nem megint 
egy újabb stúdióbeszélgetés? 
Nem, ez nem lehet az! Valami 
motorzúgás is hallik a háttér-
ben. Vajon milyen esemény 
lehet, ahol ez a három név így 
szerepel? Mégegyszer hallom: 

...a Surján Rt. világszínvo-
nalú pályája... Jeszenszky a 
33. helyre küzdötte fel  ma-

Autós esetek 
Péntek délelőtt, Erzsébet 

tér. A csúcsforgalomban  a ko-
csisor araszolva halad előre. A 
mellettem levő sávból teherau-
tó kanyarodik a Fő útra úgy, 
hogy a pótkocsija nekimegy 
az előttem haladó Zsigulinak. 
Letöri a visszapillantó tükröt, 
megnyomja a bal eső ajtót és 
a Zsiguli oldalát. A vezető 
még csak észre sem veszi a 
bajt, a károsult kocsiban ülő 
fiatalember  az Ady utcában 
bírja megállásra a teherautót. 

Péntek délelőtt, Erzsébet 
tér. Egy héttel később. Az 
eset ezúttal a jobb sávban tör-
ténik. A piros lámpánál a fű-
zöld Trabant mögött egy szür-
ke Skoda áll. Aztán... a Tra-
bant elkezd visszafelé  gurulni, 
s belecsúszik a Skodába. 
„Csak" a lökhárítók találkoz-
nak. A szürke autóból kiszáll 
egy úr, megnézi mi történt, 
aztán fejcsóválva  és halkan 
morogva visszaül. Ekkor esz-
mél a trabantos nő, kiugrik 
járgányából, szemügyre veszi 
a koccanást, aztán magából ki-
kelve rátámad a férfira:  - Ma-
ga nem lát a szemétől, hogy 
nekem jön?! 

Egy pillanatra csend lett a 
téren. Aztán zöldre váltott a 
lámpa. 

Ma megint péntek van. Úgy 
döntöttem, gyalog megyek... 

H. I. 

gát... Horváth motorhiba miatt 
kiesett, feladta  a küzdelmet... 

Na ezt már meg kell néz-
nem! Felpillantok és a képer-
nyő motorosokkal van tele. 
Dübörögnek, tülekednek a lej-
tőn le, a dombon fel,  40 mé-
tereket röpülnek. Együtt az 
egész világ, a magyar pályán. 
Mint aztán kiderült, ezt szépí-
tette a Surján Rt., Horváth és 
Jeszenszky pedig a magyar 
színeket képviselték. 

Mikor ezt megtudtam, egy-
ből meg is nyugodtam. Csak 
a reflexeim  működtek megint 
rosszul. Alaptalan volt a fel-
tételezés, hogy az ismerős po-
litikusi neveket lejtőkkel, ug-
ratókkal, versenypályákkal 
hoztam összefüggésbe. 

- n i -

A telefonfülke  ingyenes 
hlrdetöosülop. Mintha 
ezt a* elvet vallanak -
<fí!)rc  tóhben követik K 
- a giiilu.stalanul reklá-
mot csinálok. Ami lény: 
a „névjegy" kézenfekvő. 
Kérdés: vajon meddig 
tűri ezt a posta? 

Kép és szöveg: 
Tóth Ferenc 

Nyitott szemmel -
Leragasztott 
ablakokkal 
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Mozart  jegyében 

Jubileumi hangversenyek Kanizsán 
Az Állami Zeneiskola és a 

Nagykanizsai Szimfonikus  Ze-
nekar kettős évfordulóját  - a 
Mozart-bicentenáriummal egy-
bekötve - hangversenysorozat-
tal ünnepli a két testület. A 
rendezvénysorozat megvaló-
sulásához jelentős támogatást 
nyújtott a Magyar Hitel-
bank és a Városvédő Egye-
sület. 

A koncertsorozat május 17-én 
a Zeneiskola nagytermében 
megtartott növendékhangver-
sennyel kezdődött. A növen-
dékhangversenyek rendkívül 
fontosak  egy zeneiskola életé-
ben, hiszen tanár és tanítvány 
közös munkája egyaránt mér-
legre kerül. A növendék a 
nyilvánosság előtt mutathatja 
be zenei eredményeit, hang-
szeres készségét. Érezheti a 
közönség előtti szereplés fele-
lősségét, megtanulhatja és 
gyakorolhatja a fellépés  „il-
lemtanát", s természetesen -
nem utolsósorban - élményt is 
nyújt a hallgatóságnak és saját 
magának is. 

Ezen az esten - a növendék-
hangversenyek általános gya-
korlatától eltérően - nem egy 
tanár tanítványai mutatkoztak 
be, hanem a legtehetségesebb 
produkciókból állították össze 
a műsort. így rendkívül válto-
zatos szerkesztésű estnek tap-
solhatott a közönség. Termé-
szetesen a zongoristák és a 
hegedűsök voltak túlsúlyban, 
de hallhattunk fuvola,  fagott, 
trombita és gordonka szakon 
tanulókat, szép magánének-
produkciókat és kamarazenei 
összeállításokat is; valamennyi 
fellépő  Mozart műveket szó-
laltatott meg. Sok felkészült 
zeneiskolás nevét lehetne fel-
sorolni, de hosszúra nyúlna a 
lista. Inkább csak a két leg-
kiemelkedőbb produkcióról 
emlékezzünk meg: Ruff  Ta-
más talpraesetten játszotta 
trombitán Mozart Esz-dúr 
koncertjét, s a zongorista 
Tóth Ágnes játékában néhány 
percre maga az igazi Mozart 
jelent meg a pódiumon. 

A rendezvénysorozat legkie-
melkedőbb estjére szép számú 
közönség előtt május 20-án 
került sor a HSMK nagyter-
mében. A hetvenedik szüle-
tésnapját ünneplő Nagykani-
zsai Szimfonikus  Zenekart 
Gellért Zoltán vezényelte. 
Közreműködött Kincses Vero-
nika operaénekesnő és Baráth 
Adrienne, egykori kanizsai 
zeneiskolai növendék, a Zene-
akadémia végzős hallgatója. 

Merész vállalkozás volt a 
műsor összeállítása: a B-dúr 
fagottversenyen  kívül - ami 
Mozart fiatalkori  műve - csu-
pa érett, kései és hivatásos ze-
nekaroknak is kihívást jelentő 
Mozart-művet játszott a zene-
kar. A démoni Don Giovanni 
nyitányt, Kincses Veronika 
közreműködésével és két rész-
letet a Figaro házasságából, 
valamint Mozart utolsó szim-
fóniáját,  a „Jupiter" névre 
hallgatót. Érdekes módon ki-
sebb ritmikai egyenetlenségek 
éppen a problémamentesebb 
fagottversenyben  és a Jupiter 
szimfónia  első tételében for-
dultak elő. Viszont kiemelke-
dően jól sikerült a szimfónia 
híres negyedik tétele, amiben 
Mozart zseniális módon ötvöz-
te a szonátaformát  a fúgával, 
hiszen ennek megszólaltatása 
nagy koncentrációt igényelt a 
muzsikusoktól. Hogy egy 
nem-hivatásos zenekar ezt 
ilyen összefogottan  tudta elő-
adni, abban meghatározó sze-
repe volt Gellért Zoltán kar-
mesternek, aki abszolút bizto-
san tartotta kezében a produk-
ciót. 

Baráth Adrienne a B-dúr fa-
gottverseny szólistájaként - a 
zenekarral együtt - az első té-
telben kissé még elfogódott 
volt, de a bensőségesen meg-
oldott lassú tétel után fölénye-
sen győzte a zárótétel virtuóz 
futamait  is. 

Kincses Veronika magyarul 
énekelte a Figaro házasságá-
ból elsőként i grófnő  kavati-
náját. A csodálatos ívű dallam 
szinte rímelt az előzőleg hal-

A hetvenedik születésnapját ünneplő Nagykanizsai Szim-
fonikus  Zenekar. 

(Erdei András felvétele) 

lott fagottverseny  második té-
telének dallamára. Második-
ként Susanna úgynevezett Ró-
zsa-áriáját hallhattuk a Figaró-
ból. Mindkét részletben meg-
csodálhattuk Kincses Veronika 
egyéni szépségű énekhangját, 
eszményi formálását  és töké-
letes szövegkiejtését. Csak zá-
rójelben jegyezzük meg: kár, 
hogy a fafúvók  nem voltak 
pontosan hangolva, ez főleg  a 
Rózsa-áriában tűnt fel. 

A koncert végén megérde-
melt vastaps köszöntötte a ze-
nekart, amely összességében 
kiemelkedő teljesítményt nyúj-
tott. 

A jubileumi rendezvényso-
rozat május 27-én a Zeneisko-
la tanárainak hangversenyével 
folytatódott,  s tegnap az Ars 
Renata együttes és Zádori Má-
ria (egykori kanizsai zeneisko-
lai növendék) koncertjével ért 
véget. 

Kocsis Katalin 

Köszönet a segítségért! 
A Nagykanizsai Családsegí-

tő Központ köszönetét fejezi 
ki 1991. május 17-19-ig tartó 
Versenyautó Kiállítás sikeres 
lebonyolításában közreműködő 
magánszemélyeknek, vállalko-
zóknak, intézményeknek, mely-
lyel a nehéz helyzetben lévő 
családok támogatását tették le-
hetővé. 

Dr. Kereskai  István,  Angya-
losi Béla, Ferenc  József,  Ha-
lász Károly,  Alkotmány 
Mgtsz.,  Andrejka  Úti  Alt.  Is-
kola,  Andrejka  úti óvoda,  Bo-
gár Ferenc,  DOMUS,  Eötvös 
téri Csemege  Áruház,  Gábriel 
Taxi,  Házi  Szociális  Gondo-
zás, Herrnbröch  Orion Kft., 
Hidroplasztik  Leányvállalat, 
Horváth  Rudolf,  INFERNO 
Kft.,  ION  Szervíz,  Kanizsa 

Italárugyár  Kft.,  Kanizsa  Nek-
tár Kft.,  KÖGÁZ,  Magyar  Vö-
röskereszt,  PYRUS  Kft.,  Pro-
dukt  Kft.,  Városgazdálkodási 
Vállalat,  Városi  Televízió.  Vá-
rosi Tílzoltóparancsnokság. 

Külön köszönetet mondunk 
azoknak a középiskolás diá-
koknak, akik segítettek a le-
bonyolításban: 

Györkös  Anikó, Kele  Eszter, 
Kisgál  Gabriella,  Klepács  Ist-
ván, Pallagi  Tamás,  (Dr. Me-
ző Ferenc Gimnázium) Dés 
Tamás,  Kovács  Krisztián 
(Winkler Lajos Szakközépis-
kola) Baj Balázs, Gerencsér 
Csaba, Hol  Tamás,  Kiss  Zol-
tán, Nagy  Csaba, Papp Zsolt, 
Rigó József,  Simon Péter,  Sza-
bó Attila  (Zsigmondy Vilmos 
Szakközépiskola). 
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Éles élesben 
Megjelent a színpadon és 

vele valamilyen új is. Ezután 
már nemcsak a tévéből is-
mertük, hanem közvetlen 
kapcsolatba került a HSMK 
közönségével. 

Horváth Szilveszterrel Éles 
István a humorfesztivál 
győztese volt - megérdemel-
ten. Műsora jól összeállított, 
három fő  gondolat köré cso-
portosult. Nagy sikert ara-
tott parlamenti paródiája. A 
hanghordozás, a hangbeli 
utánzóképesség, a mozgás, a 
kezek, a fej  játéka a legtöbb 
esetben majdnem jobb volt, 
mint az eredeti. 

Elmondása szerint Hofit,  Kol-
tait, Kabost, Latinovicsot, Őzét, 
Pécsi Sándort parodizálja szíve-
sen. Azok felidézése  sikere-
sebb, akiket közelebbről ismer. 
Képviselőink pódiumra állítása 
azért igazán telitalálat volt. 

Most adódott lehetősége ké-
pességei kamatoztatására. A 
fesztivál  után féléves  szerző-
dést kapott a Mikroszkóp 
Színpadra. Most ezt egy újabb 
évre meghosszabbította Sas 
József.  Éles jó lehetőségnek 
tartja az amatőrséget a profik 
között. Kétszer nem vették fel 
a színművészeti főiskolára. 
Most itt próbál igazolni. Nagy 
változás ez egy „néptanító" 
életében, hiszen Komlós, Hofi 
színpadán helyet kapni Sas 
színházában igazán megtisztel-
tetés. 

Jelenlegi célja a műfajban 
ars poeticájának is felfogható: 
„Ott leni, nevettetni, adni va-
lamit, ami emlékezetes. Olyat 
nyújtani, ami egy-két év múl-
va is emlék lesz." 

Hozzátette, teljesen tisztá-
ban van helyzetével. Jó kol-
lektívába került, úgy érzi, be-
fogadták,  van lehetősége a 
megméretésre. Tudja, a csa-
patban vannak jobbak nála, 
akikre felnézhet,  akiktől tanul-

hat, Ők számára társak, példa-
képek, vonzerők. 

A sztárságot ijedten utasítot-
ta el, bár kicsúszott a száján: 
Az még messze van. Addig 
még sokat  kell  dolgozni. 

Már több éve fellép  - kez-
detben Duma Duó néven 
Horváth Szilveszterrel - a 
Dr. Mező Ferenc Gimnázium 
és Közgazdasági Szakközépis-
kola szervezete ceglédi építő-
táborban, mindig nagy siker-
rel. A mikroszkópi és az épí-
tőtábori közönség között nem 
tesz különbséget, sem fel-, 
sem lenézésben. Szerinte jó 
humorra van szükség, amely 
mosolyt varázsol a hallgató-
ságra, amely elgondolkoztat, 
amely szükség esetén gondot, 
bút felejtet. 

Műsora második részében 
Pécsi Sándor-paródia és a ve-
gyes termék  Éles egyéniségét 
mutatta sokoldalúságával 
együtt. Ezen blokkban szemé-
lyisége közvetlen kapcsolatba 
került a nézőkkel. A záróegy-
ségben szex-tesztje teljesen ol-
dottá tette a hangulatot. Hu-
mora itt ellenpontozásszerűen 
jelentkezett. A válaszok szel-
lemessége, az adott pontok öt-
letessége egészen eredeti volt. 
Nem volt töltelék  Éles Sas Jó-
zsef  műsora előtt ugyanúgy, 
ahogy nem volt Árkus József 
és Szóka Júlia sem. A humor 
aktualitása, poénnel telítettsé-
ge mellett egészen kiváló elő-
adói képessége teszi vonzóvá, 
fogadja  el és értékeli az Éles-
paródiákat. Sas József  jól vá-
lasztott, amikor - ha feltétele-
sen is - a színházához kötötte. 
Éles egyéniség, eredetiséggel, 
tehetséggel, a fiatalság  lendü-

letével, a bizonyítás vágyával. 
Ha akarata továbbra is ilyen 
közönségtisztelettel párosul, 
akkor majd a magyar nagy ne-
vettetők sora bővülhet. Kíván-
juk neki, hogy legyen mindig 
„frissen  borotválva", mindig 
éles Éles. 

Horváth György 
(Fotók: Erdei András) 

Ünnepi  könyvhét 
1991. május 31 -

június 5. 
Sok szeretettel várunk 

minden érdeklődőt ma 
délután 5 órára az Erzsé-
bet térre az ünnepélyes 
megnyitóra! 
Ünnepi beszédet mond: 
Farkas Zoltán alpolgár-
mester. 
Fellép: Az Igricek együttes. 

ALMANACH KFT. 

A Nagykanizsai Mú-
zeumi Egyesület 1991. 
június S-én (szerdán) 
17 órakor rendkívüli 
közgyűlést tart a 
Thury György Múzeum 
(Fő út 5.) I. emeleti 
termében. A tagok 
megjelenésére feltétle-
nül számítunk! 

Horváth Krisztina 
egyesületi titkár 
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A múlt héten láttuk 
A sziget cí-

mű zenés me-
sejátékot a 
Városi Diák-
színpad előa-
dásában te-
kinthették 
meg az ér-
deklődők az 
Ifjúsági  Ház 
színháztermé-
ben. 

Ugyancsak 
a múlt hét 
csütörtökén 
került bemu-
tatásra a Te-
kints ránk 
szabadság cí-
mű rockopera 
a HSMK 
színháztermé-
ben. 

Május 23-
án a Városi 
Televízió stú-
diójában ke-
rült sor a 
Magyar Hitel 
Bank Rt. 
Nagykanizsai 
Igazgatósága 
által a város középiskolásai részére meghirdetett Szé-
chenyi vetélkedő négyes döntőjére, amelyen a követ-
kező végeredmény alakult ki: 1. Dr. Mező Ferenc Gim-
názium I. csapata (Benkő Tünde, Gerencsér Judit, 
Bencze Beáta), 2. Dr. Mező Ferenc Gimnázium vegyes 
csapata, 3. Cserháti Mezőgazdasági és Gépipari Szak-
középiskola csapata, 4. Dr. Mező Ferenc Gimnázium 
szakközépiskolai csapata. Képünkön: a döntő résztve-
vőinek két csoportja. 

(Erdei András felvételei) 
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Élénk érdeklődés Kanizsán 
a Start-hitel iránt 

A kezdd vállalkozók egyre 
szélesedő rétegét erősen fog-
lalkoztatja napjainkban a 
Start-hitel lehetősége. 

Tájékoztatásul néhány alap-
feltétel:  a Start-hitelt azok ve-
hetik igénybe, akiknek műkö-
dési engedélyét az elmúlt há-
rom éven belül adták ki. A 
kölcsön 5-15 évre szólhat, 
maximum kétéves türelmi idő-
vel. A kamatláb a mindenkori 
jegybanki alapkamatláb 75 
százaléka, általában 16,5-22 
százalék. Az igényelhető 
összeg félmilliótól  tizenkét 
millió forintig  terjedhet. Lé-
nyeges feltétel,  hogy a köl-
csönigénylőnek a hitel 30 szá-
zalékát kitevő saját résszel 
kell rendelkeznie, a saját erő 
egy hányada azonban idegen 
forrásból  - például más kon-
strukciós hitelből - is eredhet, 
úgy, hogy a tiszta saját for-
rásnak a fejlesztés  összes költ-
ségéből minimum 10 százalé-
kot kell elérnie. 

A bankokhoz július 1. után 
lehet beadni a hitelpályázato-
kat, amelyek elbírálása után a 
vállalkozók előreláthatóan jú-
lius közepe után juthatnak 
hozzá a Start-hitelhez. 

- Amint országszerte,  így 
Nagykanizsán  és környékén  is 
rendkívül  élénk  érdeklődés 
nyilvánul  meg a Start-hitel 
iránt. A jelentkezők  száma ná-
lunk  néhány nap leforgása 
alatt  meghaladta  a száz főt. 
Az igénylök  150 forintért  testü-
letünknél  vásárolhatnak  nyom-
tatványcsomagot.  A pénzügyi 
és gazdasági  számításokkal, 
részletes  üzlettervvel  alátá-
masztott  kérelmeket  szakem-
berek  bevonásával segítjük  ki-
tölteni  - válaszolt telefonon 
érdeklődésünkre Laky Imréné, 
a Nagykanizsa és Vidéke Ál-
talános Ipartestület irodaveze-
tője. 

(t-i) 

Az eső ellenünk dolgozott 
Tűzoltók versenye 

a DOMUS udvarán 

Fejlesztés 
a kanizsai nyomdánál 
Az egerszegi Zalai Nyomda 

Vállalat Nagykanizsa, Erzsé-
bet tér 16. szám alatti telepén 
a vezetőkre néhány hete több-
letfeladat  hárul: a gazdálkodó 
egység fejlesztés  alatt áll. Er-
ről beszélgettünk a minap a 
nyomda vezetőhelyettesével, 
Brenner Árpáddal. 

- A kanizsai  nyomda  jelen-
legi  helyén mintegy húsz éve 
üzemel, eléggé  zsúfolt  körül-
mények között.  A területi 
adottságok  folytán  fejlesztésre 
illetve  bővítésre  itt nincs lehe-
tőség.  Ezért  nemrégiben olyan 
kiegészítő  telephely  után ku-
tattunk,  ahol nagyméretű  gé-
pek beállítása  lehetséges.  Ezt 
találtuk  meg az Univerzál  Szö-
vetkezet  Kinizsi  utcai telepén 
- mondta bevezetőként Bren-
ner Árpád. 

A jelenleg 40 főt  foglalkoz-
tató nyomda elsősorban nyom-
tatványok készítésére rendez-
kedett be, de ezenkívül a vá-
ros szórólap és brosúrás igé-
nyeit is kielégíti. Gond volt 
azonban eddig, hogy a hiányos 
műszáki felszereltség  miatt 

nagyméretű nyomtatványok 
előállítására képtelen volt. 

- A 400 négyzetméter  alap-
területű  új telepen a vállalat 
zalaegerszegi  telepén már ré-
góta tárolt,  onnan átszállított 
két  új nagyteljesítményű  nyom-
dagépet  állítunk  be. Az egyik 
gép 50x70, a másik 70x100 
centiméter  méretű  - teljes 
struktúrájú  - nyomtatványok, 
sőt  újság előállítására  is ké-
pes lesz. Bár a gépek  nem 
korszerűek  - ugyanis ofset 
rendszerrel,  hagyomásos 
ólomszedéssel  üzemelnek  majd 
-, a középkategóriás  beruhá-
zás gazdaságilag  mégis kedve-
zőnek  tűnik  - kaptuk a továb-
bi információt. 

A nyomda változatlan lét-
számmal, belső átszervezéssel, 
szakmai képzéssel és átkép-
zéssel oldja meg a fejlesztést, 
közel egymillió forint  költség-
ráfordítással.  Ha nem jön köz-
be zavaró körülmény, a pró-
baüzem július 15-én, a teljes 
indulás pedig augusztus l-jén 
kezdődhet a kanizsaiak új 
üzemegységében. 

(tih-i) 

Május 19. vasár-
nap, reggel 8 óra. 
Szokatlanul hideg 
van, esik az eső, fúj 
a szél. Helyszín a 
DOMUS Áruház ud-
vara. Rosszabb időt 
el sem lehetett volna 
képzelni a Nagykani-
zsai Tűzoltó Parancs-
nokság által kiírt idei 
verseny napjára. A 
csapatok felsorakoz-
tak, a kevés számú 
néző esővédte fede-
zékbe vonul, elhang-
zik a Himnusz, a rö-
vid köszöntő, és a na-
pi program. Az események há-
zigazdája dr. Tolnai Sándor 
százados, városi tűzoltópa-
rancsnok. Szűkösen beosztott 
idejéből szívesen áldoz né-
hány percet a KANIZSA olva-
sóinak. 

- A körzeti  önkéntes,  és a 
vállalatok  tűzoltóságainak 
éves kiképzését  lezáró verseny 
a mai. A DOMUS  Áruház  már 
3 éve ad  helyet e rendezvény-
nek. 11 éve, hogy nem volt 
ilyen rossz idő,  és sajnálom, 
hogy a versenyt megelőző  lát-
ványos bemutatók  ezúttal  el-
maradtak.  Az viszont örvende-
tes, hogy 20 önkéntes  tűzoltó-
egyesület  csapata, 14 vállalat 
raja, és 8 ifjúsági  raj jött el, 
hogy a hivatásosok  előtt,  egy-
más előtt  bizonyítsanak.  A 
verseny 2 feladatból  áll:  az 
egyik  az ún. kismotorfecsken-
dő  szerelés,  majd  100 méteres 
távot lefutva  céllövés  a vízsu-
gárcsővel.  A másik egy 7, 
egyenként  55 méteres pálya-
szakaszból  álló  váltófutás,  a 
rossz idő  miatt most kicsit  le-
egyszerűsítve.  A csapatok  mint 
mindig,  most is saját felszere-
léssel  jöttek.  Számomra  meg-
tisztelő,  hogy szinte a legtávo-
labbi zalai községből  is jelen 
vannak e szakma önkéntesei. 
A figyelmes  szemlélődő  talán 
észreveszi, hogy az egyensap-

Indul a kismotoros fecskendő 
szerelés... 

kák  jelvényein még nem lát-
szik  a rendszerváltás.  Ez egy-
ben azt is jelenti,  hogy az ese-
mények nem ingatták  meg az 
önként  vállalt  munkát,  a bizo-
nyítani  akarást.  A csapatok 
felkészültségéről  csak annyit: 
vannak hivatásos tűzoltókat  is 
megelőző  vállalati  és község-
beli csapatok,  de  vannak 
gyengébbek  is. A teljesítmény-
ben könnyen lemérhető  a 
rendszeres,  vagy néhány eset-
ben a kampányjellegű  felké-
szülés. 

Közben kinn a pályákon 
már javában folytak  a verse-
nyek. Nem hagyott alább a zu-
hogó eső, de a győzniakarás, 
a lelkesedés sem. Tudják, 
hogy a jó felkészülés,  a gyor-
saság, az összefogás  más eset-
ben - versenyen kívül - éle-
teket menthet. Az egyes pá-
lyán éppen a sokszor veretlen 
miháldiak csapatát buzdítja 
Bognár László parancsnok. Itt 
is szembetűnő a gyakori ki-
képzés, az összeszokottság, a 
szakmai felkészültség.  Meg is 
látszik az eredményeken: 

Ifjúsági  leány csapatok: I. 
Nagyrécse, II. Galambok, III. 
Miháld. 

Ifjúsági  fiú  csapatok: I. 
Nagyrécse, II. Miháld, III. Le-
tenye. 

Felnőtt községi csapatok: 
I. Bázakerettye köz-
ség, II. Zalakomári 
Önkéntes Egyesület 
Balatonmagyaródi 
Egysége, III. Miháld. 

Vállalati csapatok: 
1. TUNGSRAM, II. 
KFV. Bázakerettye, 
III. DOMUS Áruház. 

Közülük kevés 
pontszámmal maradt 
le a IV. helyezett 
ROTARY Fúrási Kft. 
nagykanizsai csapata. 

írta és fényképezte: 
Tóth Ferenc ... és a váltófutás 



Azt hiszem nemcsak Zalában, hanem 
már szerte e hazában is sokan ismerik a 
régi fúrósnótát,  amely úgy kezdődik, 
hogy „Rendes a doboz, a fúrószára  forog, 
fúrósgyerek  vígan éli a világát..." 

Az elmúlt öt év drasztikus visszafogása 
következtében egyre kevesebb fúrószár 
mozog, s ez a kutató fúrásoknál,  ami a 
legköltségesebb műveletek egyike, érzé-
kelhető igazán. 

Tavaly nyáron a három részre szakadt 
KFV fúrási  üzeme társasági formába  ment 
át, Rotary Fúrási Kft.  néven. A közeljö-
vőben ismét átszervezés lesz, de már az 
egész szénhidrogénipart illetően, miután 
a kormány ez év április 11-én döntött az 
OKGT átalakulásáról. 

- Mennyiben  érinti  ez a Rotary Kft.-t? 
- kérdeztem  Illés  Miklós  ügyvezető  igaz-
gatótól. 

- Ez az átszervezés bennünket informá-
cióm szerint nem érint, továbbra is tár-
sasági formában  maradunk. Valójában 
csak tulajdonos váltás lesz, egészben 
vagy részben. Eddig a Tröszt volt az egy-
személyi tulajdonos, az elképzelések sze-
rint július 1-től társaságunk vagy 100%-
ban az Állami Vagyonügynökségnek ke-
rül átadásra - , és induláskor továbbra is 
állami tulajdonban fog  működni - , vagy 
lehetséges a legújabb OKGT-stratégia 
szerint, hogy résztulajdonosként a Tröszt 
utódszervezete megmarad. Márcsak azért 
is, mivel megrendelésünk zöme továbbra 
is az OKGT utódszervezetétől fog  szár-
mazni, így állami vállalattá alakításunk 
szinte értelmetlen lenne. 

- Akármelyik  variáció  lesz  is, mi az, 
amit  mindéképp  meg kell  tenniük? 

- A tulajdonos-változásra való felké-
szülés érdekében 1991. július l-ig a tár-
saság vagyoni helyzetét rendezni kell. En-
nek részeként a működéshez szükséges 
ingatlanokat törzstőkeemelés útján a tár-
saság tulajdonába kell adni, s a vagyon-
értékelés aktualizálását végre kell hajtani. 
A Rotary Fúrási Kft.-t,  mint az OKGT 
üzletrészét az ÁVÜ-re fogják  átruházni. 
Amennyiben az AVÜ a kft.  vagyonát nem 
kívánja kezelni, társaságunk július 1. után 
is részben a OKGT utódszervezetének tu-
lajdonában maradhat. 

- Privatizációjuk  is elképzelhető? 
- A Rotary Kft.  elvileg 100%-ban pri-

vatizálható. Intenzív tárgyalásokba kezd-
tünk több privatizációs partnerral, jórészt 
amerikai cégekkel. Ezek egy része az 
egész társaság megvételében gondolkozik, 
illetve egy törzstőkeemeléses új vegyes-
vállalat létrehozásában. Más partnerek a 

társaság egy részét, valamelyik speciális 
szervizét igyekeznek megvásárolni. Sze-
retnénk ezekből a privatizációs tárgyalá-
sokból - ha magvalósulnak - , úgy ki-
jönni, hogy új piacokat, új technológiát, 
új vezetési formát  eredményezzen, és a 
nemzetközi világba való fokozottabb  be-
kapcsolódásunkat elősegítse. A végső szó 
természetesen a mindenkori tulajdonosé 
lesz. 

- Ha  történetesen  én  lennék  az egyik 
amerikai  cég  képviselője,  mivel  kecseg-
tetne,  milyen  referenciákat  tárna elém 
eddigi  tevékenységükről?  Volt-e  már 
nemzetközi  viszonylatban  is megmérette-
tésük? 

- Mi nem a kft.  létrejöttével kezdtük 
ezt a szakmát. Több mint 20 éve külföl-
dön is jelen vagyunk, a legjelentősebbek 
egyike az Irakban végzett sok éves mun-
ka. Ma már itthon is versenytárgyaláso-
kon nyerjük el a megbízásokat. Kisebb a 
létszámunk, mint az alföldi  fúró  vállalaté, 
ennek ellenére a hazai olajpiac 50%-át 
mi uraljuk. Már a KFV-s időszakban 
megkezdődött egy karcsúsítás, s a szét-
válás így egy tiszta fúrási  profilt  eredmé-
nyezett. Jelenleg 1250 fő  a létszámunk, 
s nem tervezzük ennek drasztikus csök-
kentését. Kapacitásunk lekötött, fölös-
leges, munka nélküli ember nincs a tár-
saságban. Intenzív, aktív üzletpolitikát 
folytatunk,  igyekszünk a jövedelmező 
munkákat megszerezni. Általában minden 
fúrási  tenderen, ahol részt veszünk, nagy-
számú induló közül kerülünk ki győzte-
sen. A megcélzott piacot eddig meg tud-
tuk szerezni. Ausztriában is elnyertünk 
egy megbízást, júliustól folytatódik  ottani 
tevékenységünk. Megcéloztuk az észak-
afrikai  piacot is, szeptembertől egy be-
rendezésünk várhatóan 1,5-2 évre Tuné-
ziába kerül kihelyzésre. 

- Olcsón adják  el  magukat,  jócskán 
aláígérve  a többiek  ajánlatának? 

- Erről szó sincs, nem értékeljük le 
magunkat. A magyar olajipar és szakem-
ber gárdája elismerést, tekintélyt vívott ki 
a világban. A megbízásokat megfelelő 
műszaki színvonallal és a legkedvezőbb 
árral lehet elnyerni, jóllehet elég „nyo-
mott" még a fúrási  piac. Berendezésállo-
mányunk 2/3-a úgynevezett kisberendezés 
- lyukbefejező,  kútjavító eszközök - , 
ezek világszínvonalúak, bárhol állják a 
versenyt. A nagyobb kategóriákban beren-
dezéseink közepes technikai színvonalúak. 
Általában elmondható, hogy a hazai ola-
jiparban kialakult technológia nem marad 

Fúrósok munkában 
(Bakonyt Erzsébet felvétele) 

el a világ gyakorlatától. Vannak persze 
olyan új ágazatok, mint a horizontális 
fúrás,  amelyre magyar megrendelés még 
nem volt, nem tudtuk magunkat kipróbál-
ni, de a jövőben ez is várható. Egyelőre 
ott indulunk, ahol esélyünk van a nye-
résre. Véleményem szerint egy új techno-
lógiát nem új piacon kell kipróbálni, ho-
nosítani. Előrehaladott tárgyalásaink van-
nak a Szovjetunióval berendezéseink te-
lepítésére, reménytkeltő az észak-afrikai 
terület - Tunézia, Líbia, Marokkó - , két 
emberünk ott van Kuvaitban, de új, nagy 
piacnak ígérkezik Albánia is. 

- Átszervezéstől  függetlenül  mi a hely-
zet a hazai mezőkön,  mennyire biztosít 
a magyar piac a fúrósoknak  munkalehe-
tőséget? 

- Az elkövetkezendő 1-3 évre megvan 
a garancia, hogy a betervezett kutató fú-
rásokat elvégezzük, ez országos szinten 
mintegy 100-115 ezer méter. Lényeges 
változás várható, amikor is Magyarorszá-
got koncessziós területekre felosztva  új 
tulajdonosok fogják  ellepni - valószínű 
nagy amerikai cégek - , akik szénhidro-
gént kívánnak itt keresni. Már ma nem 
a méterhajhászás, hanem az információ 
részletes begyűjtése a cél, s a megrende-
lők csak geológiailag jól előkészített te-
repen kérik a fúrást.  A koncessziós szer-
ződések beindulásával a fúrási  tevékeny-
ség egy időre várhatóan még jobban le-
csökken. Mi addigra szeretnénk elérni, 
hogy a fúrási  kapacitásunk jelentős részét 
külpiacon kössük le. Tulajdonostól füg-
getlenül erre minden reményünk megvan. 

Bacskay Zoltán 
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Keresztrejtvény 

Wilhelm Busch (1832-1908) német 
szatirikus költő, elbeszélő aforizmája 
olvasható a vízszintes 1., függőleges 
38. és a vízszintes 33. sorokban. 

17. Optikai nagyüzemünk betűi 
keverve. 18. Elektromosan töltött 
részecske. 19. Elem! 20. Német 
főváros.  22. Idegen Anna. 24. 
Azonos magánhangzók. 26. Becé-
zett Ilona. 27. Ételízesítő, névelő-
vel. 29. Arra a helyre. 31. Alap-
vető nyelv. 33. A megfejtés  har-
madik része. 37. Uruguay, német 
gépkocsijelzés. 38. Római számok. 
39. Perlit egyik fele!  40. Uraságok 
régies megnevezése. 42. Éjszaka — 
népiesen. 44. Női név. 45. Észak-
olasz város. 47. Két személyes 
névmás. 48. Téka egynemű betűi. 
49. Holland gépkocsijelzés. 50. 
Neves színésznőnk. 54. Par ... (lé-
gipostával). 56. Süt betűi keverve. 
57. Rozspálinka. 58. Borítókosár. 
59. Középen baktat! 61. Sírfelira-
tok szava. 63. Szabad - angolul. 
64. Korszerű hanglemez. 66. 
Összevissza mér! 68. Egy - Lon-
donban. 70. Saját kezével. 71. Ké-
nyelmesen gyalogolni. 74. Kelesz-
téshez való erjesztőanyag. 

FÜGGŐLEGES: 1. Harang 
szava. 2. Gyógyít. 3. Igavonó ál-
lat. 4. Réges-régi. 5. Tagadószó. 
6. Táblás játék. 7. Gépkocsi röv. 
8. Előtagként újat jelent. 9. Leg-
nagyobb folyónk.  10. Arany -
franciául.  11. Kacat. 12. Amerikai 
hírügynökség. 13. Az ólomhoz ha-
sonló fémes  elem. 18. Működésbe 
hoz. 21. ... plus ultra. 23. Finn 
elektronikai cég. 25. Az új 

Moszkvics gépkocsi neve. 26. Ige-
képző. 28. Napszak. 30. Algyő ha-
tárai! 32. Nagyobb helyiség, néve-
lővel. 34. A Fiat cég haszonjár-
művének neve. 35. Végtag része. 
36. Illatszer. 38. A megfejtés  má-
sodik sora (zárt betűk: A. A. 
B.). 41. Lantán. 42. Hajlat. 43. 
Fatuskó, névelővel. 44. Fodrász 
teszi. 46. Képlékennyé tett 
anyag. 47. Baráti megszólítás is 
lehet. 48. Észak-olasz város. 51. 
Számnév. 52. Knock out. 53. 
Osztrák, görög autójelzés. 55. 
Szintén. 60. Valós állítás. 62. 
íróeszköz. 63. Szemrevaló. 65. 
Rendetlenül ásó! 67. Becézett 
Mária. 69. Japán elektronikai 
cég. 72. Tórium. 73. A szélein 
levág! 74. Kérő egynemű betűi. 
75. Hangtalan zene! 76. Ürömben 
és örömben is van! 

Szirovlcza Miklós 
Beküldentő a vízszintes 1., füg-

gőleges 38. és a vízszintes 33. so-
rok megfejtése. 

Határidő: június 7. 
Lapunk 20. számában megjelent 

keresztrejtvény helyes megfejtése: 
„És fölteszem  rá büszke áhítattal, 
újjongó dallal minden szál virá-
gom." 

A sorsoláson Balázsné Dús Edit 
és Dianiska Zsuzsanna kanizsai 
olvasóink nyertek könyvjutalmat, 
amelyet szerkesztőségünkben ve-
hetnek át. 

Könyvajánlat 

ÖSSZETÖRJ 
CÍMEREK 

Táncosok építik a hidat 
KISKANIZSA  ÉS ANDORF 

PARTNERKAPCSOLATA 

„A munka eredményei nagy-
ban elősegítik az elmúlt évtize-
dek nagy társadalmi átalakulá-
sának jobb megismerését és ér-
tékelését." 

(Benda Kálmán történész) 
„Több forrásból  táplálkozó 

„úrgyűlöletem" bennem is ki-
alakított igazságtalan, antihu-
mánus arisztokrata-ellenességet. 
Ma már tudom, hogy embereket 
nem szabad osztályhoz, réteg-
hez, fajhoz  tartozás alapjan 
megítélni, csak individuális 
személyiségük teljességének fi-
gyelembevételével. Nemzetünk 
súlyos árat fizetett  azért, hogy 
eltértünk ettől az elvtől. Ezt a 
meggyőződésemet megerősítette 
ez a kitűnő könyv is." 

(Hegedűs András, volt mi-
niszterelnök) 

Megvásárolható az 
ALMANACH Könyvesboltban! 

Nagykanizsa, Zrínyi u. 20. 
(A volt lengyel-piac mellett.) 

A Kiskanizsai Polgári Olva-
sókör partnervárosi kapcsolat-
ra kérte fel  a közel 5000 la-
kosú ausztriai nagyközséget , 
Andorfot.  Az ottani polgár-
mester és képviselőtestülete 
szívélyesen fogadta  ezt a kez-
deményezést , és az Andorf 
nagyközséggé nyilvánításának 
40. évfordulója  alkalmából 
rendezett ünnepségre meghí-
vólevelet küldött városunk 
polgármesterének és a KANI-
ZSA Táncegyüttesnek. E kez-
deményezésében azonban a 
kiskanizsai olvasókör nem ta-
lált partnerra dr. Kereskai Ist-
ván polgármesterben és az ön-
kormányzatban. Ezért úgy 
döntöttek, hogy csak Kiskani-
zsa - mint városrész - nevé-
ben kezdik kialakítani a barát-
ságot, hisz lélekszámban és te-
rületben is hasonló nagyság-
rendű a két település. 

A KANIZSA Táncegyüttes 
- kísérő zenekarukkal, a Boj -
tár Együttessel - idén már 
harmadik alkalommal kaptak 
meghívást Andorfba,  de most 
különösen örömmel tettek en-

nek eleget, hisz vendégszerep-
lésük kettős célt szolgált. Egy-
részt a pünkösdkor megrende-
zett négynapos rendezvényso-
rozatot színesebbé tették rész-
vételükkel, másrészt a két te-
lepülés közt alakuló barátsá-
got is elmélyítették. Az ün-
nepségnek külön érdekessége 
volt, hogy az ottani táncegyüt-
tes a 15. évfordulóját  ünnepel-
te, és az andorfi  évforduló  ke-

retein belül a nagyközség fej-
lődését bemutató kiállítás és 
vásár is fogadta  a környező 
települések lakóit. 

A partnerkapcsolat követke-
ző állomásaként júl iusban a 
kiskanizsaiak látják vendégül 
az andorfi  táncegyüttest, kö-
zös szereplésüket láthatjuk 
majd Zalakaroson. Az ősszel 
pedig a férfi  és női kórusuk 
jön viszonozni a látogatást. 

- b e n c z e -

Az andorfi  szabadtéri színpadon a K A N I Z S A 
Táncegyüttes . 

VÍZSZINTES: 1. Az aforizma 
első része (zárt betűk: O. A. N.). 
14. Főúri írnok. 15. Az öreg kon-
tinens lakója. 16. Mendelévium. 
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A név kötelez" 
A Colonia Biztosító Rt. fő  jelszava: 

Az ügyfelek  kiváló minőségű 
kiszolgálása 

A Zala Megyei Körzeti Iroda Nagykanizsán! 

Németország egyik legna-
gyobb városában, Kölnben 151 
éve alakult meg a Colonia 
elődje, egy kis tűzkárbiztosító. 
A szívós szervező munkával, 
megbízhatóságával részvény-
társasággá fejlődött  biztosító 
év tizedről-év tizedre terebélye-
sedett, s ma már a második 
legnagyobb német biztosító 
társaság, sőt jelen van vala-
mennyi európai országban, az-
tán az USA-ban, Kanadában, 
Brazíliában és a Közel-Keleten 
is. 1991. január 1-től legújabb, 
teljes tulajdonú leányvállalata 
a magyarországi Colonia Biz-
tosító Rt., amely Budapest 
mellett több megyét összefo-
gó, összesen kilenc területi 
igazgatóságot épített ki ha-
zánkban. 

- Az év elején Nagykani-
zsán létrehozott Zala megyei 
körzeti irodánk a Vas-Zala-So-
mogy megyei Területi Igazga-
tósaghoz - címe: 9700 Szom-
bathely, Hunyadi út 10-12. -
tartozik. Kiss Ernő kanizsai 
városi képviselő, munkatársam-
mal együtt az Állami Biztosí-
tótól - sokéves biztosítási gya-
korlattal - kerültünk át a Co-
lonia Rt.-hez, s mondhatom, 
hogy nem bántuk meg. Nagy 
ambícióval láttunk munkához, 
s mindkét városban sikerült a 
kívánt induló fő  és mellékfog-
lalkozású üzletkötőket beszer-
veznünk, akiktől tervszerű, 
odaadó tevékenységet kértünk. 
Az üzletkötői hálózat bővítése 
most is folyik.  Eddig főleg 
vállalkozói vagyonbiztosítá-
sok, élet-, baleset-, CASCO-
és egyéb egyedi biztosítások 
kötésére helyeztük a hang-
súlyt, nemrégiben azonban 
„sláger" lett a kötelező gépjár-
mű felelősség-biztosítás.  E te-
kintetben is a piacra akarunk 
kerülni, elsősorban eddigi ügy-
feleinkkel  kívánunk szerződni. 
Fő jelszavunk: közvetlen kon-
taktussal, német precizitással, 

magas színvonallal 
az ügyfelek  kiváló 
minőségű kiszolgá-
lása. A név kötelez 
bennünket! - tájé-
koztatott Palotás 
Tiborné,  a Zala 
megyei körzeti 
igazgató. 

A COLONIA 
tízparancsolata: 

1. Partnerünk 
bizalma vállalko-
zásunk alapja. 

2. Partnerünk 
vállalkozásunk 

belső bizalmasa és céljaink 
megvalósításának mecénása. 

3. Partnerünk igényeit felis-
merni és érdekeit képviselni 
kötelesség, egyben szakmai 
tisztesség. 

4. Partnerünk nem kívülálló, 
mert bizalmával tüntetett ki, 
amikor anyagi biztonságát bíz-
ta ránk. 

5. Partnerünk kiszolgálása 
munkánk legfőbb  célja. 

6. Partnerünk kívánságának 
teljesítése nem kényszerűség, 
hanem kötelesség. 

7. Partnerünk már létével ki-
érdemelte őszinte nagyrabe-
csülésünket, amelyet figyel-
mes, udvarias kiszolgálással 
adunk tudtára. 

8. Partnerünk tisztességét 
kétségbe vonni, a bizalmával 
való visszaélést jelenti. 

9. Partnerünk mindenkor a 
legmagasabb szintű szolgálta-
tásban részesül. 

10. Partnerünk elégedettsége 
a jól végzett munka öröme. 

Figyelmet érdemel, hogy a 
Colonia Biztosító Rt. az ügy-
intézés gyorsítása miatt el-
őrehaladott tárgyalásokat 
folytat  az OTP-vel, TKSZ-
ekkel, ugyanis azt tervezi, 
hogy a kárrendező bármely 
kár rendezésekor forintra 
szóló csekket adna át az ügy-
félnek,  aki azt bármely OTP, 
TKSZ egységnél beválthatja. 
Ha a javítási számla (szám-
lák) végösszege magasabb a 
csekkel már beváltott összeg-
nél, az Rt. - tisztességét és 
a korrektségét igazolva -
pótlólag kifizetné  az ügyfél-
nek a differenciát! 

Az intézet cégfilozúfiájához 
hozzátartozik, hogy partnere-
ink biztosítási ügyeit a hely-
színen kívánjuk rendezni, 
megkímélve őket minden ügy-
intézéstől. 

A Colonia Biztosító Rt. 
ideiglenes Zala megyei körzeti 
és nagykanizsai városi irodá-
jának címe: 8800 Nagykani-
zsa, Kazanlak krt. 9/C., a föld-
szinten jobbra. A telefonszám: 
93/11-039 

Végleges irodánkat Csen-
gery - Béke - út 2. szám 
alatt, az Erzsébet térre költö-
zött KÖJÁL volt emeleti he-
lyiségeiben szeretnénk mi-
előbb berendezni. Erre ígéretet 
kaptunk a Polgármesteri Hiva-
talból - mondta befejezésül 
Palotás Tiborné. 

(tihanyi) 

Feléled a KGST?! 
Jogászok mondják, ha egy 

rendelet nem alkalmazkodik a 
valóságos helyzethez, az előbb-
utóbb konfliktushoz,  a szabály 
megsértéséhez vezet. 

Ilyen a „KGST piacok" ügye 
is. Az áruk behozatala a jelen-
legi jogszabályokat sérti, ezzel 
szemben az országban sok he-
lyen árusítják a boltinál lénye-
gesen olcsóbb csempészárut, 
szemet hunyva a törvénytelen-
sége felett.  Van ahol betiltot-
ták, ott pedig az egyre több 
szegényedő állampolgárnak 
nem tetszik a megszüntetés. 

Kanizsán, tavaly ősz óta, az 
akkor még „Tanács" rendelete 
alapján megszűnt a félillegális 
piac. Félillegális volt, hiszen 
bár az árut ki tudja, hogy hoz-
ták át a határon, helypénzt az 
árusításkor fizettek.  Nem is 
keveset, mert az önkormányzat 
évi tiszta haszna megközelítet-
te a 2,5 millió forintot. 

Megszűnt tehát a „lengyel 
piac", arra hivatkozva, hogy a 
város közbiztonságát jelentős 
mértékben rontja, a városban 
dolgozó magánkereskedők for-
galma is erősen visszaesett. 

így elmentek a külföldiek... 
na nem túl messzire, hiszen a 
környező falvakban,  a határátke-
lőknél kocsikból árultak tovább, 
akiknek meg itt nem jutott hely, 
odébbálltak az ország más vidé-
keire. Budapesten például moz-
gó áruházakban (turistabusz) 
árulják a több határon átjuttatott 
termékeket. 

Eltelt majd egy év, és az át-
lagos kanizsai polgár számára 
nyilvánvalóvá vált, hogy a ma-
gánkereskedők boltjaiban nem 
állandósult a sorbanállás. Sőt! 
Arra sincsen semmi bizo-
nyíték, hogy a város közbiz-
tonsága javult volna. 

Egyetlen dolog vált bizo-
nyossá: Sokkal több a sze-
gény, mint egy évvel ezelőtt. 
Nem véletlen a „turkálók" 
nagy forgalma.  Kanizsán pedig 
újra megjelentek a külföldi 
árusok. Igaz, még csak délutá-
nonként a régi piacon árulgat-
nak, és nem sokan, de régeb-
ben is így kezdték, ötven szá-
zalékkal olcsóbban, ráadásul 
helypénzt sem fizetve.  De itt 
vannak újra! 

Talán a történelem újra is-
métli önmagát?... Vagy csak a 
bevezetőben említett jogászok-
nak van igaza? 

na-im 

Folyik a feldolgozó  munka a Colonia Biztosító Rt-nél. 

(Erdei András felvétele) 
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Olasz sportolók ] 

Kanizsán 
Az elmúlt időszakban egy hetet töltött Nagykanizsán 

az olaszországi Pisa város 30 fős  sportkuldöttségc. A 
társaság tagjai labdarúgók voltak, akik a 100 ezres város 
csapatbajnokságában szerepelnek. A Kiskanizsal Klub 
vendégeként a hét során kétszer Is pályára téptek, mind-
kétszer a vendéglátók bizonyultak Jobbnak. 

A küldöttség vezetőjével, Pieraldo Pantpanaval Pisa vá-
ros Kulturális és Sportbizottságának képviselőjével az 
olasz sportélet sajátosságairól beszélgettünk. 

- Városunkban különböző sportágak ttzésére van tehe-
tőség - kezdte Pieraldo Pampana így a könnyüatléii-
ka, a torna, a korcsolyázás kedvelt sportág, de termé-
szetesen a legnépszerűbb nálunk is a labdarúgás. A mi-
nőség terén Is elég jól állunk, a város vezetősége nagyon 
sokat áldoz a sportra, és ez az eredményben is megmu-
tatkozik. 

- Kérem,  hogy olvasóinknak  mutassa be Pisa városát. 
- Pisa 100 ezer lakosú város, amelyet az Arno-folyó 

oszt két részre. Történelmi város, valamikor tengeri köz-
társaság volt, rendkívül gazdag reneszánsz műemlékek-
ben. A világ egyik csodája a pisai ferdetorony  és a Cso-
dák tere. Aki arra jár, mindenkinek ajánlom városunk 
megtekintését. 

- Olaszországban  a sport  irányításában  milyen  szerep 
jut  az államnak? 

- A sport támogatásában az államnak óriási szerepe 
van, mert a lottóhoz hasonló játék bevételével módja és 
lehetősége van a tanácsok támogatására, akik a kapott 
összegeket sportfinanszírozásra  fordíthatják. 

- A profinak  mondott  klubokat  is támogatja  az áUam? 
- Nem, nálunk különbséget tesznek az amatőr és  a 

profi  klubok között. A profi  sport az már egyfajta  üzlet, 
így itt már az állam a pénzével nincs jelen, igazi me-
nedzserek irányítják ezeket a csapatokat, Itt már nagy 
pénzek forognak,  de az állam nem avatkozik bele. 

- Az államon  kívül  milyen  szervi ek) támogatják  még  a 
sportot? 

- Nagyon jelentős támogatást kap nálunk a bajnoki 
szinttől függetlenül  minden csapat az Olimpiai Bizottság-
tól, ők nagyon támogatnak bennünket. 

- Az amatör és  a profi  státusz  közötti  különbség  minden 
sportágra  érvényes,  vagy csak a labdarúgásra? 

- Az eltolódások minden sportágra vonatkoztathatók. 
De például labdarúgásban aZ amatőr csapatok számának 
növekedése figyelhető  meg. Pisa városában jelenleg 90 (!) 
amatőr focicsapat  működik, akik fenntartásukat  maguk 
fedezik,  így például a szerelését mindenki maga vásárol-
ja, és a közös költségeket a tagok maguk fedezik. 

- A sportmozgalom  szervezése  milyen  szervezeti  formá-
ban történik? 

- Nálunk az Olasz Kulturális és Sportegyesület szer-
vezi az amatőrök sportját, beleértve a gyereksportot is. 
Az országos szervezeten belül vannak különböző szintek, 
így megyei és városi szervezetek. Az a szövetség, amely-
nek én az elnöke vagyok - természetesen társadalmi 
munkában - az a 8-13 éves fiatalok  labdarágásával fog-
lalkozik. Az általunk kiválasztott tehetségek kerülnek az-
tán igazolt játékosként az egyes klubokhoz. - mondta 
befejezésül  az olasz küldöttség vezetője. 

-kápolnás-

Sportkapcsolatok 
Puchheim városával 

A németországi Puchheim 
és Nagykanizsa város a hét 
végén partnervárosi kapcsola-
tot létesített, s ezt szerződés-
ben rögzítette. Az általános 
kapcsolatok kiépítése mellett 
lehetőség kínálkozott a sport-
kapcsolatok felvételére  is. A 
német város képviselője konk-
rét ajánlatokkal érkezett, így 
teke, tenisz, sakk, és ifjúsági 
labdarúgásban szeretnék a 
kapcsolatokat kiépíteni. Egy-
más sprotéletének megismeré-
se után nagyon gyorsan meg-

Diáksport 

Diákok 
a küzdőtéren 

A Városi Diáksport Bizott-
ság szervezésében került lebo-
nyolításra a városi általános 
iskolák négypróba bajnoksága. 
A lányok mezőnyében nyolc, 
míg a fiúknái  kilenc iskola in-
dította versenyzőit. Mindkét 
nemben és korcsoportban a 
Péterfy  iskola bizonyult a leg-
jobbnak. 

Eredmények: 
I. korcsoport: Egyéni össze-

tett lányok: 1. Harangozó 
Tünde (Péterfy),  2. Kása Mó-
nika (Péterfy),  3. Kovács Bea 
(Hunyadi). Fiúk: 1. Tálosi Dá-
niel (Péterfy),  2. Auer Krisz-
tián (Andrejka). 3. Takács Pál 
(Péterfy).  Csapat leány: 1. Pé-
terfy,  2. Andrejka, 3. Erzsébet 
téri. Fiúk: 1. Péterfy,  2. And-
rejka, 3. Erzsébet téri. 

II. korcsoport: Egyéni ösz-
szetett lányok: 1. Jassó Mari-
ann (Péterfy),  2. Parti Brigitta 
(Hunyadi), 3. Molnár Dóra 
(Hunyadi). Fiúk: 1. Fehér 
Zsolt (Péterfy),  2. Iváncsics 
Márton (Péterfy),  3. Balogh 
Attila (Péterfy).  Csapat leány: 
1. Péterfy  tagozat, 2. Hunyadi, 
3. Andrejka. Fiúk: 1. Péterfy 
tagozat, 2. Hunyadi, 3. Heve-
si. 

született az egyezség, aminek 
eredménye, hogy szeptember-
ben Nagykanizsára Puchheim 
városából az ifjúsági  labdarú-
gók, a tekézők és a teniszezők 
jönnek, míg a sakkozók októ-
berben látogatnak Németor-
szágba. 

- k -

Asztalitenisz 

Kanizsai 
sikerek 

a városi 
bajnokságon 

A Béke úti bútorgyári csar-
nokban bonyolította le a váro-
si szakszövetség a meghívásos 
egyéni bajnokságot, amelyet 
két korosztályban szerveztek 
meg. 

A városi minőségi szakosz-
tályokban folyó  munka sikerét 
jelzi, hogy mind a négy ver-
senyszámban a kanizsai ver-
senyzők nyerték a bajnoki cí-
met. 

Eredmények: 
Újoncok. A fiúk  mezőnyé-

ben Radics Bálint végzett az 
élen Lakics László, Varga 
Zsolt (mind a három Üveg-
gyár) és a miháldi Sipos Nor-
bert előtt. A lányoknál a bú-
toros versenyzők döntötték el 
a dobogós helyezéseket: 1. 
Mátés Eszter, 2. Csesztregi 
Eszter, 3. Szabó Melinda és 
Varga Eszter. 

Serdülők. A fiúknál  az 
üveggyáriak jeleskedtek, akik 
közül Heim Krisztián lett ara-
nyérmes, míg bronzérmet szer-
zett Zámbó Tamás és Bicsák 
Attila. A leányok mezőnyében 
a bútorosok gyűjtötték be az 
érmeket, akik közül Gyimes 
Magdolna nyert Bagladi Zsó-
fia,  Csesztregi Eszter és Szabó 
Melinda előtt. 

(-ba) 
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Az egyiknek sikerült, 
a másiknak nem 

A hétvégén minőségi csapa-
taink közül az Olajbányász 
idegenben, míg a MÁV NTE 
hazai környezetben lépett pá-
lyára. 

A második ligában szereplő 
Olajbányász és az NB III-as 
MÁV NTE egyaránt nehéz fel-
adat előtt állt, így ha egyetlen 
pontot sem sikerült volna sze-
rezni, végeredményben az sem 
lett volna meglepetés. Összes-
ségében 50 százalékosra sike-
redett a hétvége, ami feltétlen 
dicséretes teljesítmény. Az 
Olajbányász győzelmében 
csak a legoptimistábbak bíz-
tak, ezek közé tartoztak ma-
guk a játékosok. Az elmúlt 
hetek nagyszerű szereplése 
kellő önbizalmat adott a csa-
patnak, s ez az eredményes-
ségben is megmutatkozott. 
Olyan helyen nyertek, ahol 
csak kevés csapatnak sikere-
dett ebben a bajnokságban. 
Igaz az első 20 perc megoldá-
sa nem kis gondot okozott a 
csapatnak, mivel a Dorog a 
szokásához híven nekirontott 
az Olajbányásznak. Most 
azonban ellenfelére  talált, a 
piros-kékek a kezdeti rohamo-
kat levezényelték, majd egy 
gyors góllal magukhoz ragad-
ták a kezdeményezést. A Do-
rognak még sikerült az egyen-
lítés, majd a második játék-
részben már egyértelművé vált 
az Olajbányász fölénye,  ami 
gólokban is megmutatkozott. 
A csapaton belül többen jó 
teljesítményt nyújtottak, közü-
lük is kiemelkedett Csáki, Ke-
pe, Tóth, Hegedűs, Kiss I. és 
Skublics teljesítménye. Né-
meth Lajos edző méltán di-
csérte a csapatot, úgy látta, 
hogy nagyszerűt produkált a 
gárda, aminek aztán ez a bra-
vúros győzelem lett az ered-
ménye. 

* * * 

A MÁV NTE gárdája hazai 
környezetben fogadta  a tabel-
lán előkelő helyet elfoglaló 
Kaposvári Rákóczit. Az elmúlt 
hetekben a vasutasok a vártnál 
is gyengébben szerepeltek, így 
a vendégek voltak a mérkőzés 
igazi esélyesei. Úgy is indult 
a mérkőzés, hogy a Rákóczi 

könnyedén jut a két pont bir-
tokába, majd a második játék-
részben fordult  a kocka. 
Egyenlített a hazai gárda, s 
úgy tűnt, mindkét csapat szí-
vesen venné a döntetlent. Az-
tán egy szerencsés szituáció a 
vendégek malmára hajtotta a 
vizet, vagyis pár perccel a vé-
ge előtt megszerezték a veze-
tést. A bekapott gól vitára 
adott okot, ugyanis a partjelző 
lest jelzett, míg a vezetőbíró 
középre mutatott. A hazaiak 
hiába reklamáltak, a játékve-
zető hajthatatlan maradt. Vé-
gül a felfokozott  idegállapotba 
került hazaiak nemcsak a két 
pontot vesztették el, hanem 
tovább gyöngítették pozícióju-
kat, hisz Kisdorogon tarta-
lékosan lesznek kénytelenek 
majd kiállni. 

-kázé-

Sporthétvége 
SZOMBAT 

Tenisz: 
OB III. Nők: Olajbányász 

SE-ZTE, Somogyi B. úti 
sporttelep, 8.30. Férfiak:  Olaj-
bányász SE-Haladás VSE 
(Szombathely), Somogyi B. 
úti sporttelep, 11.00. 

VASÁRNAP 

Labdarúgás: 
NB II.: Olajbányász SE-

Oroszlányi Bányász, Olajbá-
nyász pálya, 17.00. 

Természetjárás: 
A DKG Szakszervezeti Ter-

mészetbarát Egyesületének tú-
rája. Indulás: autóbuszállomás, 
7.10. Gyalogtúra: Börzönce-
Kürtöspuszta-Börzönce hegy-
Bocska. Táv: 16 km. Vissza-
érkezés: 17.15. Túravezető: 
Szűcs Rózsa. 

Vízilabda: 
OB II. Férfi:  Kanizsai Víz-

mű-Kecskemét SC, Városi fe-
dett uszoda, 11.00. 

/ 

Érvényesült a papírforma 
BHG SE-Olajbányász 

30-18 (12-11) 
A hétvégén kettős kézilabda-

mérkőzés színhelye volt az Olaj-
bányász munkacsarnoka. Először 
az Olajbányász leányai léptek 
színre, ellenfelük  a BHG gárdája 
volt. Az ellenfél  soraiban ott ta-
láltuk a kanizsaiak volt üdvöské-
jét, Németh Helgát, aki az első 

játékrészben szoros gólpárbajt ví-
vott az Olajbányász legjobbjával, a 
volt csapattárs Mátyással. Szüneüg 
a piros-kékek jól tartották magukat, 
így fej-fej  melletti játék alakult ki. 
Szünet után aztán fordult  a kocka, 
különösen azáltal, hogy Németh 
mellé eredményességben felnőtt  a 
szintén válogatott György Anna is, 
ami aztán el is döntötte a találkozó 
végső kimenetelét. 

Tungsram SE- Soltvadkert 
31-27 (14-14) 

A Tungsram együttesének ellen-
fele  Soltvadkert volt, akik ellen 
nagy elszántsággal készültek az 
izzós fiúk.  Újabb győzelemre tör-
tek, sorrendben a tizedikre, hisz 
az elmúlt kilenc fordulóban  nem 
találtak legyőzőre. 

Úgy indult a mérkőzés, ahogy 
azt várni lehetett. A rutinos ven-

dégek jól védekeztek, és szinte 
minden kínálkozó lehetőséget ki-
használtak. A fej-fej  melletti játé-
kot hűen tükrözte a félidei  ered-
mény, majd szünet után is eléggé 
szoros maradt a találkozó. A haj-
rában aztán beleerősítettek a ha-
zaiak és látványos, nagyszerű gó-
lokkal növelték előnyüket, s arat-
tak remek győzelmet. 

-kz-
Kurusta (sötét mezben) három gólja közül az egyiket lövi. 

(Fotó: Erdei András) 

Képünkön Juhász és Szántó akció közben. 
(Fotó: Erdei András) 
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150 évvel ezelőtt, 1841-
ben lett lelkésze a kanizsai 
Izraelita Hitközségnek Löw 
Lipót. 

1811. május 23-án született 
a morvaországi Cema Horán. 
Tanulmányai befejezése  után 
Bécsben tanított, majd Kani-
zsán. 1846-tól 1850-ig Pápán, 
azt követőten haláláig, 1875. 
október 13-ig Szegeden szol-
gált, mint rabbi. Morvái szár-
mazása ellenére ő volt az el-
ső, aki a szószékről magyarul 
beszélt. Mint tudományosan 
képzett rabbi is az első volt 
hazánkban. Óriási energiával 
harcolt a magyar zsidóság 
emancipációjáért, a zsidó fe-
lekezet országos megszerve-
zéséért. Első történetkutatója 
volt a magyarországi zsidó-
ságnak, elsőnek vetette fel 
egy zsidó irodalmi társaság 
alapítását, a Biblia magyarra 
fordításának  tervét és egy 
magyarországi rabbiképző in-
tézet felállítását.  Kanizsai te-
vékenysége nemcsak a zsidó 
vallásúak, hanem az egész 
város haszna és büszkesége 
volt. Batthyány Fülöp, kani-
zsai földbirtokos  támogatásá-
val Löw Lipót 1842-re felépí-

• tette a mai Zrínyi Miklós és 
a Béke út sarkán az izraelita 
elemi fiú-  és leányiskolát. 
Kezdeményezésére 1842. feb-
ruár 19-én megalakult Kani-
zsán az izraelita Iparos és 
Kézműves Egyesület, amely 
testület létrehozta a városban 
a Dunántúl legelső iparosta-
nonc-iskoláját. A város érde-
kében tárgyalásokat folytatott 
külföldi  gyárosokkal egy ka-
nizsai szövőgyár felállítására. 
A város a céhes gazdálkodás 
konkurrenciáját látva a gyár-
ban, a tervet elvetette. Ku-
darc érte a zsidóság körében 
is. A haladást elvető ortodox 
hívők ellenállása meggátolta 
további haladó tevékenységé-
ben. Ezért fogadta  el szívesen 
a pápaiak hívását és 1846. 
augusztus elején elhagyta Ka-
nizsát. 

Műsorajánló 
Május 31. (péntek) 

16 óra: Tini disco az Ifjúsági 
Házban. 

Június 6. (csütörtök) 

14.30 óra: BMX verseny ál-
talános iskolásoknak, az Ifjú-
sági Házban. 

VÁROSI TELEVÍZIÓ 

Június 3. (hétfő) 

Mozicsatorna: 18 és 20 órakor 
játékfilmek. 

Június 6. (csütörtök) 

KERTMOZI: 

Előadások kezdete: 21 óra. 
Június 1-2.: Pretty Woman -
Micsoda nő! (amerikai). 
Június 3.: Vissza a jövőbe 3. 
(amerikai). 
Június 4: Vaklárma (ameri-
kai). 
Június 5-6.: Fél lábbal a Pa-
radicsomban (olasz). 

VTV-csatorna: 19 órától: Hír-
hét, benne aktuális riportok. 
Telefonos  játék. Sport. 

APOLLÓ 
FILMCENTRUM 

Apolló mozi: 
Előadások kezdete: 18.00 és 
20.30 óra. 
Május 31-június 3. 16 óra-
kor, szombaton és vasárnap 14 
órakor is: Kacsamesék: Az el-
veszett lámpa kincse (ameri-
kai). 
Május 31-június 3.: Kereszt-
apa III. (amerikai) 
Június 4-6.: Oké, Néró 
(olasz). 

Stúdiómozi: 
Előadások kezdete: 16.30 és 
18.15 óra. Csütörtök: filmba-
rátok napja. 
Május 31-június 3.: Riváli-
sok (videó, amerikai). 
Június 4-6.: Azok a csodála-
tos Baker fiúk  (amerikai). 
Erotikus filmek  20.15 órától, 
csak 18 éven felülieknek: 
Május 31-június 2.: A szex 
sárkány éve (videó, német). 
Június 3-6.: A látás paradi-
csoma (videó, német). 

Tisztelt 
kanizsai 

Polgárok! 
A Hevesi DSE torna és 

sportakrobatika szakosztá-
lyának versenyzői kérés-
sel fordulnak  Önökhöz. 

Két egységünk egy női 
páros és egy férfi  négyes-
nek esélye van az ifjúsági 
Világbajnokságon és az 
Európa-bajnokságon dobo-
góra kerülnie. Áprilisban 
Moszkvában a szovjet vá-
logatott 0,08 ponttal a kí-
nai válogatott 0,04 ponttal 
tudta csak legyőzni a férfi 
négyesünket. A női páros 
nyerte április elején a né-
metországi versenyt. 

A fent  említett világver-
senyek előtt még szeret-
nénk összemérni erőinket 
a két nagy ellenféllel,  de 
sajnos még 200.000 forint 
hiányzik a repülőjegyekre. 
Kérjük azokat a magán-
személyeket, illetve válla-
latokat, akik segíteni tud-
nak, járuljanak hozzá a si-
keres szerepléshez. 

A támogatók érdeklődé-
sét személyesen a Hevesi 
utcai Általános Iskolában, 
telefonon  a 11-265-ös szá-
mon várjuk. Eddigi fel-
ajánlásaikat köszönve, 
tisztelettel: 

Hevesi DSE sportolói 
és szakvezetői 

Hirdessen 
ingyen 

a Kanizsában! 
Lapunk térítés  nélkül 

közöl  lakossági 
hirdetéseket. 

Forduljon hozzánk: 
- ha ingó és ingatlan 

vagyonát el akarja 
adni, 

- ha ilyet szándékozik 
vásárolni, 

- ha magányos és 
társra vágyik, 

- ha állás nélkül van 
és munkahelyet keres. 

Közületek, 
vállalkozók,  figyelem! 

Ha munkaerőt keresnek, 
forduljanak  hozzánk, 

a Kanizsa térítés nélkül 
közli nem pályázati 

feltételhez  kötött 
állásaik hirdetését. 

Cím: Kanizsa Dél-Zalai 
Hetilap 
szerkesztősége, 
Nagykanizsa, 
Ady E. u. 1. 
Tel./fax:  12-305. 

Apróhirdetés 
Jó állapotban lévő BNW el-
adó. 92-ig műszakiztatott. 
Érdeklődni: esti órákban, 
Balogh Zoltán, Nagykani-
zsa, Bolgár H. út 5/B. II/3. 

4000 db bontott nagymére-
tű tégla, bontott cserép el-
adó. Érdeklődni: Balogh 
Zoltán, Nagykanizsa, Bol-
gár H. út 5/B. II/3. 

Gyermek íróasztalt vásárol-
nék. Tel.: 12-305. 

Keszthelyi, 34 négyzetmé-
teres, egyszobás, étkezős 
OTP lakásomat nagykani-
zsai másfél-  vagy kétszo-
básra cserélném. Ajánlato-
kat: „Sürgős" jeligére 
Nagykanizsa, Pf.:  154-be 
kérek. 

Bacónaki hegyen szőlőbir-
tok eladó. Érdeklődni: 
Nagykanizsa, Zemplén Gy. 
l/A. IX/55. 


